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   واگذاري بنگاه هاي دولتي 
و بيماري »رشد زدگي«

رييس اتاق تهران در نشس��ت روز گذش��ته اين نهاد از آمادگي وزارت صنعت 
براي واگذاري تمام بنگاه ها و ش��ركت هاي اين وزارتخانه به بخش خصوصي خبر 
داد. اتفاقي كه اگر به درستي رخ دهد گام بس مهمي در ايجاد اقتصاد رقابتي است. 
واقع آن اس��ت كه اقتصاد دولتي بيماري هاي بسياري را با خود به همراه دارد. 
از به��ره وري پايين و ناكارآمدي بازارها تا فس��اد و رانت و انحصار و... در اين ميان 
اما يك بيماري ديگر هم وجود دارد كه كمتر به آن اش��اره مي ش��ود و آن بيماري 
»رش��د زدگي« است. بدين معنا كه مس��وولان دولتي به عنوان كساني كه از طرق 
بودجه يي، بنگاهداري و تغيير مولفه هاي اقتصادي همچون نرخ ارز و بهره و... امكان 
اعمال نظر فراوان در فرآيندهاي اقتصادي دارند در بسياري مواقع سعي مي كنند 
با ارائه گزارش هاي آماري از رش��د محص��ولات و فعاليت هاي بنگاه هاي اقتصادي 
زيرنظرشان امكان تداوم حضور خود را در مناصب مديريتي تحكيم بخشند. چنانكه 
مثلا عنوان مي كنند كه توليد فولاد يا س��يمان يا س��اير اق��لام از فلان ميزان به 
بهمان ميزان افزايش يافته است. اين درحالي است كه مثلا در همان زمان ميزان 
قابل توجهي از همان محصول فولادي يا سيماني و... در انبارها بدون مشتري دپو 
ش��ده و افق روشني براي فروش آنها نيز وجود ندارد و عرصه را بر بنگاه به واسطه 
كمبود نقدينگي و تامين س��رمايه در گردش بسيار تنگ كرده است. بديهي است 
اگر اين رش��د توليدات بر اثر ارتقاي بهره وري از منابع و براساس منطق اقتصادي 
هزينه- فايده و نياز بازار صورت گيرد، امر بس��يار ميمون و مباركي اس��ت و اصولا 
هدف علم اقتصاد نيز رس��يدن به اين رشدهاس��ت. مش��كل اما آنجاست كه اين 
افزايش محصولات و ازدياد توليد كارخانه ها نه در فضاي شفاف اقتصادي و براساس 
ضرورت ها و نيازه��اي بازار داخلي يا امكان صادرات و حضور در بازارهاي خارجي 
بلكه عمدتا به واسطه تسلط ملاحظات سياسي و برآمده از منافع بروكراتيك واقع 
مي شود. بدين معنا كه به جاي حل معضلات عميق ساختاري و ارتقاي بهره وري 
و س��پس ارتقاي رش��د معقول و... با انواع روش ها و اعمال سياست هاي حمايتي 
و گلخانه يي در بنگاه ها س��عي مي ش��ود براي كسب منافع خاص، تصويري كاذب 
از وضعيت موجود در منظر روس��اي بالادس��ت يا جامعه به نمايش گذاشته شود. 
جيمز بوكانان در نظريه »انتخاب عمومي« به خوبي نش��ان مي دهد كه اين تصور 
كه سياس��ت گذاران دولتي به جاي منفعت شخصي صرفا به دنبال منافع عمومي 
هس��تند، تصوري اشتباه اس��ت و اين افراد هم مانند ساير افراد در بسياري مواقع 
به جاي تصويب سياست ها در جهت منافع كل جامعه به خاطر منافع شخصي خود 
عمل مي كنند. به گفته بوكانان »اين افراد در تلاش��ند شغل خود را ادامه دهند و 

رفاه جامعه مساله اصلي« آنان نيست. 
بيماري »رش��د زدگي« متاس��فانه بيماري رايج در اقتصاد عمدتا دولتي حاكم 
بر كش��ورمان اس��ت. اين بيماري )متناس��ب با ميزان پاي��داري دولت ها( ضمن 
نابودي يا هرز دهي منابع ارزش��مند مادي و فكري، كش��ور را در تنگناي ش��ديد 
منابع قرار مي دهد. از مصرف بي رويه بعضي محصولات به واس��طه توليد مازاد بر 
نياز به س��بب دس��تكاري هاي قيمتي تا كمبود بعضي محصولات ديگر به واسطه 
عدم س��رمايه گذاري مناس��ب. آنچه اما بيماري »رش��دزدگي« اقتص��اد دولتي را 
نگران كننده تر مي س��ازد، آن است كه دولت ها سعي مي كنند اين حركت غلط را 
براي س��ال هاي آتي آن هم به بهانه انواع برنامه و استراتژي... و به سبب حاكميت 
ب��ر بنگاه هاي داخلي و دارا بودن ش��رايط انحصاري يا نيمه انحصاري حفظ كنند. 
مثلا تجويز مي كنند كه در 8 س��ال بعد )1404( 3ميليون خودرو، 55ميليون تن 
فولاد، 120 ميليون تن س��يمان و... )برنامه راهب��ردي وزارت صمت–تيرماه 94( 
توليد شود، بي آنكه مشخص باشد اين »رشد« ها قرار است نياز كدام بازار داخلي يا 
خارجي را مرتفع كند. گزاره »رشد« براي »رشد« منطق اقتصاد دولتي و حاكميت 
دولت بر بنگاه هاي عظيم اقتصادي است. منطق بازار اما »رشد« براي »بازار« است. 
در اين منطق »انگيزه« مصرف كننده و »س��ود« بنگاه از طريق قيمت هاي واقعي 
)اطلاعات صحيح( رشد يا نزول توليدات را رقم مي زند و تصويري واقعي و نه كاذب 
از وضعيت اقتصاد ارائه مي دهد. اميد است كه وعده وزير صنعت با پيگيري فعالان 
 بخش خصوصي محقق و گامي بزرگ براي ايجاد اقتصاد رقابتي و درمان بيماري

 »رشد  زدگي« فراهم شود. 
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دستيار اقتصادي رييس جمهور براي حل  6 ابرچالش اقتصاد ايران پيشنهاد داد
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بنگاه ها

امضاي قرارداد مشترك 
ايران خودرو و مرسدس بنز
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رييس اتاق تهران در نشس��ت روز گذشته اين نهاد 
از آمادگ��ي وزارت صنعت براي واگذاري تمام بنگاه ها و 
ش��ركت هاي اين وزارتخانه به بخش خصوصي خبر داد. 
اتفاقي كه اگر به درستي رخ دهد گام بس مهمي در ايجاد 
اقتصاد رقابتي اس��ت. واقع آن اس��ت كه اقتصاد دولتي 
بيماري هاي بسياري را با خود به همراه دارد. از بهره وري 
پايين و ناكارآمدي بازارها تا فساد و رانت و انحصار و... در 
اين ميان اما يك بيماري ديگر هم وجود دارد كه كمتر 
به آن اشاره مي ش��ود و آن بيماري »رشد زدگي« است. 
بدين معنا كه مس��وولان دولتي به عنوان كساني كه از 
طرق بودجه يي، بنگاهداري و تغيير مولفه هاي اقتصادي 
همچون ن��رخ ارز و بهره و... امكان اعمال نظر فراوان در 

فرآيندهاي اقتصادي دارند..

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
اعضاي شوراي ش��هر تهران، ري و تجريش ديروز در 
هفتمين نشست رسمي خود با راي به دوفوريت طرح ارائه 
گزارش 100روزه ش��هردار و تدوين سند تحول و تغيير 
مديريت شهر تهران، نجفي را ملزم به ارائه كارنامه عملكرد 
قاليباف كردند. به گزارش»تعادل«، بر اين اس��اس مقرر 
شد ش��هردار در يك بازه زماني 100روزه نسبت به تهيه 
و ارائه گزارش همچنين س��ند تحويل و تحول مديريت 
ش��هري تهران اقدام كند. به گفته علي اعطا، سخنگوي 
شوراي اسلامي ش��هر تهران، اين گزارش با هدف اطلاع 
كامل اعضاي ش��ورا از وضعيت مديريت شهري در دوره 
گذشته همچنين زمان تغييرات مديريتي ارائه مي شود. 
حسن رسولي، عضو كميسيون برنامه و بودجه نيز درباره 
ضرورت تهيه اين گزارش عنوان كرد: قاليباف 12س��ال 
در ش��هر تهران حضور داشت و مديريت تهران در اختيار 

يك نفر بود...

 واگذاري بنگاه هاي دولتي 
و بيماري »رشدزدگي«

ارائه گزارش 100 روزه از كارنامه قاليباف
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گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 13  

بورس و فرابورس
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 بحث داغ انتشار 
اوراق ارزي

نخستين جلسه شوراي عالي بورس در دولت دوازدهم 
با حضور مسعود كرباسيان وزير امور اقتصادي و دارايي در 
آخرين س��اعات روز يك ش��نبه در ساختمان باب همايون 
برگزار شد. مسعود كرباسيان به عنوان رييس شورا، شاپور 
محم��دي به عنوان دبير ش��وراي عالي و رييس س��ازمان 
بورس، محمود بهمني، نماينده ناظر مجلس و ولي الله سيف 
رييس كل بانك مركزي هم در كنار اعضا حضور داشتند.  
به گزارش »تعادل«، كرباس��يان در اين جلسه تاكيد كرد 
كه اوراق عرضه ش��ده در خارج از بازار س��رمايه به سرعت 
ساماندهي  شود. وي با تاكيد بر باور جدي دولت به افزايش 
سهم بازار سرمايه در راستاي تامين مالي پروژه ها از مديران 
سازمان بورس خواست همه ظرفيت ها را براي تحقق اين 
مهم به كار گيرند. مسعود كرباسيان در جلسه شوراي عالي 
بورس گفت: امنيت خاطر س��هامداران موضوعي است كه 
بايد از اولويت هاي اصلي كار سازمان بورس باشد زيرا رابطه 
مس��تقيمي با جذب س��رمايه هاي مردمي در بازار سرمايه 

دارد...

 حسين حقگو   

 حسين حقگو   
تحليلگر اقتصادي

جناب آقای مهندس حسين قاسمی 
خب��ر مس��رت بخش انتص��اب حضرتعال��ی به عنوان 
رياس��ت ش��عب بانك صادرات اس��تان خوزستان را 

تبريك می گوييم. 
  حاج نعمت الله كمايی- علی بهوندی

توسط رييس ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي
 بسته حمايت از توسعه 

صادرات غيرنفتي ابلاغ شد
معاون اول رييس جمهور و رييس ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي »بسته حمايت از 

توسعه صادرات غيرنفتي« را به كليه دستگاه هاي اجرايي ابلاغ كرد. 
 به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي كه 
به پيشنهاد كارگروه برنامه ملي پيشبرد برون گرايي اقتصاد )توسعه صادرات غيرنفتي( 
در جلس��ه مورخ  1396/5/9 ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي به تصويب رسيده است 
از سوي معاون اول رييس جمهوري براي اجرا به كليه دستگاه هاي اجرايي ابلاغ شد كه 

بخشي از مواد آن به شرح زير است: 
در راستاي تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي و حمايت از صادرات غيرنفتي برنامه هاي 
حمايتي و تش��ويقي توس��عه صادرات غيرنفتي كش��ور جهت اجرا توسط دستگاه هاي 
اجرايي ذي ربط به   ش��رح ذيل ابلاغ مي گردد تا صادركنندگان كالا و خدمات به طرق 

مختلف مورد حمايت قرار گيرند. 
 الف- منابع شامل منابع صندوق توسعه ملي، منابع بانكي و منابع بودجه يي

ماده 1- س��پرده گذاري مبلغ يازده هزار ميليارد ريال به اضافه مانده جذب نش��ده 
س��پرده هاي ويژه صادراتي صندوق نزد بانك هاي عامل تا تاريخ ابلاغ اين بسته )معادل 
يازده هزار ميليارد ريال( در يك دوره دو ساله در بانك هاي عامل توسط صندوق توسعه 

ملي جهت اعطاي تسهيلات صادراتي. 
در اين راس��تا، براي افزايش پوش��ش اين تس��هيلات با نرخ سودي كمتر از مصوب 
شوراي پول و اعتبار، از تاريخ ابلاغ اين بسته منابع صندوق توسعه ملي به شرح مذكور با 

منابع داخلي بانك ها به نسبت 50-50 تركيب و به صادرات اختصاص مي يابد. 
تبصره 1- از تاريخ ابلاغ اين بسته، مشاركت بانك ها در اعطاي تسهيلات صادراتي از 
محل منابع صندوق، منوط به رعايت نسبت فوق و نرخ هاي مذكور در تبصره 2 است.  در 
اين راستا، آورده از محل منابع داخلي بانك توسعه صادرات، بانك صنعت و معدن و بانك 
كش��اورزي به ترتيب 20 هزار ميليارد ريال، 9 هزار ميليارد ريال و 5 هزار ميليارد ريال 
خواهد بود و ساير بانك ها نيز مي توانند سهم خود را به صندوق توسعه ملي اعلام نمايند. 
ادامه در صفحه 14

انتقاد شديد رهبر معظم انقلاب از بي عملي مجامع جهاني و مدعيان حقوق بشر در قبال فجايع ميانمار 

 دولت هاي اسلامي عليه جنايات 
دولت ميانمار اقدام عملي كنند



 موسي اسوار عضو پيوسته فرهنگستان زبان و 
ادب فارسي ش�د-پاد|رييس جمهوري در حكمي موسي 
اسوار را به عنوان عضو پيوسته فرهنگستان زبان و ادب فارسي 
منصوب كرد. در بخشي از حكم متن روحاني آمده است: در 
اجراي ماده )4( اصلاحي اساسنامه فرهنگستان زبان و ادب 
فارسي مصوب 1370/12/27 شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
و بنا به انتخاب شوراي آن فرهنگستان، به موجب اين حكم 
به عنوان »عضو پيوسته فرهنگس��تان زبان و ادب فارسي« 

منصوب مي شويد. 
 ابلاغ قانون حمايت از توس�عه و ايجاد اش�تغال 
پاي�دار در مناطق روس�تايي-مهر| رييس جمهور قانون 
حمايت از توسعه و ايجاد اشتغال پايدار در مناطق روستايي و 
عشايري با استفاده از منابع صندوق توسعه ملي را براي اجرا 
به س��ازمان برنامه و بودجه ابلاغ كرد. در بخشي از ماده يك 
اين ابلاغيه آمده است: براي تحقق اهداف سياست هاي كلي 
اقتصاد مقاومتي به صندوق توس��عه ملي اجازه داده مي شود 
تا با ه��دف ارتقاي توليد و ايجاد اش��تغال پايدار در مناطق 
روستايي و عشايري با تصويب هيات امناي صندوق، معادل 
ريال��ي يك ميليارد و ۵00 ميلي��ون دلار از منابع صندوق را 
به صورت قرض الحس��نه نزد بانك هاي كشاورزي، پست بانك 
و توس��عه تعاون و صندوق هاي كارآفريني اميد و حمايت از 
توسعه سرمايه گذاري در بخش كشاورزي سپرده گذاري كند. 
 خواهان تعامل با س�اير قوا با حفظ شأن وزارت 
كشور هستم-ايلنا| معاون سياسي وزير كشور تاكيد كرد: 
رس��الت ما جلب رضايت مردم و ارتقاي خوش��بيني آنان به 
نظام است و بايد با رعايت اخلاق در اين مسير حركت كنيم. 
اس��ماعيل جبارزاده ديروز در جلس��ه تكري��م و معارفه 
معاونان س��ابق و جديد سياس��ي وزارت كش��ور گفت: بنده 
خواهان تعامل با ساير قوا به ويژه نمايندگان ملت در مجلس 
شوراي اسلامي و ساير مراكز تصميم گير و تصميم ساز با حفظ 
شأن و استقلال وزارت كشور هستم و رعايت اخلاق و سلسله 
مراتب اداري و تش��كيلاتي در انجام ماموريت هاي محوله را 
سرلوحه امور قرار خواهم داد. معاون سياسي وزير كشور تاكيد 
كرد: وزارت كشور دستگاهي است كه اگر درست فعاليت كند 
در همه بخش ها مي تواند بسيار اثرگذار باشد و يك استاندار 
قوي و فعال موجب ارتقاي شاخص هاي پيشرفت در استان 

خواهد بود. 
اس�تانداري  سرپرس�ت  كش�ور  وزي�ر   
آذربايجان ش�رقي را تعيين كرد-ايس�نا| وزير كشور با 
صدور حكمي، سعيد شبستري خياباني را به عنوان سرپرست 
استانداري آذربايجان شرقي تعيين كرد. در حكم وزير كشور 
كه روز گذش��ته بيستم شهريور ماه صادر شده است، معاون 
سياسي امنيتي اجتماعي استانداري آذربايجان شرقي به عنوان 

سرپرست اين استانداري منصوب شده است. 
 لغ�و حكم دادگاه اس�تيناف امريكا عليه فرمان 
ضدمهاجرتي ترامپ-ايس�نا| بنا به درخواس��ت وزارت 
دادگس��تري امريكا، اجراي حكم دادگاه اس��تيناف درمورد 
فرمان ضدمهاجرتي ترامپ كه شامل 6كشور مسلمان ازجمله 
ايران مي شود، از س��وي ديوان عالي اين كشور لغو شد. اين 
اقدام كه به درخواست وزارت دادگستري امريكا انجام گرفت، 
بخشي از حكم دادگاه تجديدنظر فدرال در مورد پناهجويان 
را متوقف كرد. دادگاه استيناف سانفرانسيسكو پنج شنبه در 
حكمي ممنوعيت ورود پناهجوياني را كه هويت آنها از طرف 
آژانس هاي كمك به پناهندگان تاييد شده است يا مشمول 
برنامه پذيرش پناهجويان هستند را لغو كرده بود. اما همچنان 
ورود بستگان درجه دوم اتباع 6كشور مسلمان ازجمله ايران 

كه مقيم امريكا هستند، به اين كشور منعي ندارد. 
 ترام�پ در ح�ال تدوين اس�تراتژي تهاجمي و 
سختگيرانه عليه ايران است- رويترز| رويترز با استناد 
به س��خنان »منابع آگاه« اعلام كرده ك��ه دولت ترامپ اين 
استراتژي را براي واكنش شديدتر به حضور نيروهاي ايران و 
شبه نظاميان مورد حمايتش در عراق و سوريه تدوين مي كند. 
اي��ن طرح اوليه از س��وي جيمز ماتيس وزي��ر دفاع، ركس 
تيلرسون وزير خارجه، اچ آر مك مستر مشاور امنيت ملي و 
ديگر مقامات بلندپايه تهيه شده و قرار است روز جمعه پيش 
رو در جريان اجلاس ش��وراي امنيت مل��ي به دونالد ترامپ 
رييس جمهوري ارائه شود. منابع رويترز گفته اند كه اين طرح 
مورد موافقت قرار خواهد گرفت و پيش از پايان ماه سپتامبر 

منتشر خواهد شد. 
 جلسه فوق العاده كميسيون امنيت ملي مجلس 
به منظور بررس�ي وضعيت مس�لمانان ميانمار-ايلنا| 
عليرض��ا رحيمي عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت 
خارجي مجلس با انتش��ار مطلبي در كان��ال تلگرامي اش از 
برگزاري جلسه فوق العاده كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس خبر داد و نوشت: به منظور بررسي وضعيت 
مسلمانان ميانمار و آخرين تحولات مربوط، كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي با حضور معاون آس��يا و اقيانوسيه 
وزير امور خارجه، روز چهارشنبه اين هفته جلسه فوق العاده 
تش��كيل خواهد داد. وي افزود: باتوجه به تعطيلات مجلس 
شوراي اسلامي و حضور نمايندگان در حوزه هاي انتخابيه اين 
نخستين فرصت ممكن براي تشكيل جلسه فوق العاده است. 
 ديدار مسوولان و اقشار مختلف مردم با رييس 
 مجمع تشخيص مصلحت نظام-خبرآنلاين| روزگذشته 
جمعي از مس��وولان نظام، علما، روحانيون و اقشار مختلف 
م��ردم با حضور در دفتر آيت الله هاش��مي ش��اهرودي براي 
تبريك عيد غدير خم با رييس مجمع تش��خيص مصلحت 
نظام ديدار كردند و فرا رسيدن عيد ولايت را به وي تبريك 
گفتن��د. در اين دي��دار همچنين ميهمان��ان رييس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، بازگشت آيت الله هاشمي شاهرودي 
از سفر زيارتي به عتبات عاليات را خيرمقدم گفتند و سلامت 
و توفيق وي را در انجام مس��ووليت هاي محوله از سوي مقام 
معظم رهبري در جايگاه رياست مجمع تشخيص مصلحت 

نظام خواستار شدند. 
 س�كوت مجام�ع بين الملل�ي درباره نسل كش�ي 
مس�لمانان ميانم�ار پذيرفتني نيس�ت- اعتمادآنلاين| 
علاءالدين بروجردي رييس كميس��يون امنيت ملي و سياست 
خارج��ي مجل��س، با تاكيد بر اينكه س��كوت مجامع رس��مي 
بين المللي درباره نسل كشي مس��لمانان در ميانمار پذيرفتني 
نيست، گفت: انتظار مي رود نخستين گام در راستاي پايان دادن 
ب��ه جنايت دولت ميانمار، لغو جايزه صلح نوبل به رييس دولت 
اين كشور باشد. وي به اهداي جايزه صلح نوبل به رييس دولت 
ميانمار اشاره كرد و افزود: تاسفبارتر از جنايتي كه توسط دولت 
ميانمار در حال انجام اس��ت، اهداي جايزه صلح نوبل به رييس 
دولت اين كش��ور است كه نش��ان مي دهد اين جايزه با هدف 

تشويق اسلام ستيزي و به عنوان يك معيار اهدا مي شود. 
 روش و چگونگ�ي غافلگير كردن دش�من در 
جنگ احتمالي آينده-مهر| فرمان��ده قرارگاه مركزي 
حض��رت خاتم الانبيا)ص( نكات مهم��ي را درباره روش و 
چگونگي غافلگير كردن دشمن در جنگ احتمالي آينده 
بيان كرد. سرلش��كر غلامعلي رش��يد به هم��راه معاونان 
خود، ديروز در جمع فرماندهان و مديران و كارشناس��ان 
عالي رتبه قرارگاه پدافند هوايي حضور يافت و ضمن تاكيد 
ب��ر لزوم ارتقاي آمادگي رزمي و دفاعي كش��ور و بازتوليد 
قدرت بازدارندگي، نكات بس��يار مهم��ي را درباره روش و 
چگونگي غافلگير كردن دشمن در جنگ احتمالي آينده، 
با اس��تفاده از ابتكارات جديد و از طريق »قدرت تركيبي« 

براي شكست دشمن بيان كرد. 

روي موج خبر
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انتقاد شديد رهبر معظم انقلاب از بي عملي مجامع جهاني و مدعيان حقوق بشر در قبال فجايع ميانمار 

دولت هاي اسلامي عليه جنايات دولت ميانمار اقدام عملي كنند 
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح 
روز سه شنبه در ابتداي جلسه درس خارج فقه با اشاره به حوادث 
فاجعه آميز ميانمار، از سكوت و بي عملي مجامع جهاني و مدعيان 
حقوق بش��ر در قبال اين فجايع به شدت انتقاد كردند و با تاكيد 
بر اينكه راه حل اين قضيه اقدام عملي كشورهاي مسلمان و فشار 
سياس��ي و اقتصادي به دولت بي رحم ميانمار است، خاطرنشان 
كردند: جمهوري اس��لامي بايد عليه ظلم در هر نقطه از جهان، 

صريح و شجاعانه، اعلام موضع كند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مق��ام معظم رهبري، 
حضرت آيت الله خامنه اي، تقليل فاجعه ميانمار به يك درگيري 
مذهبي بين مسلمانان و بودايي ها را نادرست خواندند و افزودند: 
البته ممكن است در اين حادثه تعصب مذهبي تاثير داشته باشد 

اما اين قضيه، يك قضيه سياس��ي است، زيرا مجري آن، دولت 
ميانمار اس��ت و در راس آن دولت نيز زني بي رحم قرار دارد كه 
برنده جايزه صلح نوبل بوده و با اين اتفاقات، در واقع، مرگ جايزه 

صلح نوبل رقم خورد. 
ايش��ان افزودن��د: اين فجايع در مقابل چش��م كش��ورها و 
دولت ه��اي اس��لامي و مجامع جهان��ي و دولت ه��اي رياكار و 
دروغگوي مدعي حقوق بشر از سوي دولت بي رحم ميانمار، در 

حال رخ دادن است. 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي با انتقاد از اكتفا كردن دبيركل 
س��ازمان ملل به محكوم ك��ردن جنايات در ميانم��ار افزودند: 
مدعيان حقوق بش��ر كه گاه��ي براي مجازات ي��ك مجرم در 
يك كش��ور، جنجال و هياهو مي كنند، در مقابل كشتار و آواره 

ش��دن ده ها هزار نفر از مردم ميانمار، هيچ عكس العملي نشان 
نمي دهند. حضرت آيت الله خامنه اي با تاكيد بر لزوم ورود و اقدام 
عملي دولت هاي اس��لامي، گفتند: البته منظور از اقدام عملي، 
لشكركشي نيس��ت بلكه بايد فشار سياسي، اقتصادي و تجاري 
خ��ود را بر دولت ميانمار افزاي��ش دهند و عليه اين جنايات در 

مجامع جهاني فرياد بكشند. 
ايشان تشكيل كنفرانس سازمان همكاري اسلامي با موضوع 
فجايع ميانمار را ضروري خواندند و خاطرنش��ان كردند: دنياي 
امروز، دنياي ظلم اس��ت و جمهوري اسلامي بايد اين افتخار را 
براي خود حفظ كند كه عليه ظلم در هر نقطه از جهان، چه در 
مناطق اشغالي توسط صهيونيست ها، چه در يمن و بحرين و چه 

در ميانمار، موضع صريح و شجاعانه خود را اعلام كند. 

سخنگوي دولت در پاسخ به »تعادل«: 

دولتازآزاديهايقانونيمردمحمايتميكند
 امريكا اگر از برجام خارج شود ضرر مي كند

دستيار ويژه رييس مجلس شوراي اسلامي مطرح كرد 

همه پرسي كردستان تكرار خطاهاي راهبردي بارزاني
گروه ايران|

دس��تيار ويژه رييس مجلس شوراي اسلامي در امور 
بين المل��ل تاكيد دارد كه جنگ اف��روزان منطقه از نفس 
افتاده اند و اين نقطه يي اس��ت كه بايد حداكثر اس��تفاده 
براي تحقق راه حل سياس��ي و برون رفت از اين وضعيت 
شود. حس��ين اميرعبداللهيان اين روزها نقش مهمي در 
ديپلماسي پارلماني جمهوري اسلامي ايران ايفا مي كند. 
مش��اور علي لاريجاني رييس مجلس ش��وراي اسلامي و 
يكي از كارشناس��ان كش��ور در مسائل منطقه يي معتقد 
اس��ت: جنگ ها در منطق��ه از نفس افتاده اس��ت و فكر 
مي كنم كه سرعتش تقريبا با سرعت راه حل هاي سياسي 
برابر ش��ده اس��ت و اگر گروه ها و سياسيوني كه به دنبال 
صلح و امنيت بين المللي در سطح جهاني هستند از اين 
نقطه تلاقي استفاده نكنند، منطقه مي تواند مجددا شاهد 
اوج گيري تنش ها و بحران ها به زبان ديگري باش��د. او در 
گفت وگو با ايرنا گفت: عربستان سعودي بعد از سال ها به 
اين نتيجه و جمع بندي نزديك ش��ده كه جنگ به عنوان 
راه حل نمي تواند قلمداد ش��ود، به همين دليل است كه 
در اوج جنگ يمن ش��اهد اين هس��تيم ك��ه به يك باره 

س��عودي ها واسطه يي را محرمانه و س��ري به ايران اعزام 
مي كنند و از ايران مي خواهند كه كمك كنند تا حوثي ها 
و س��عودي ها ب��ه صورت س��ري با ه��م گفت وگو كنند. 
اميرعبداللهيان بر اين باور است كه براي عربستان هضم 
تحولات 14 سال اخير عراق سخت است و هنوز نمي تواند 
بپذيرد كه بالاخره نوعي دموكراسي در عراق حاكم شده و 
مردم عراق راي مي دهند و انتخاب مي كنند. او درخصوص 
كاركرد ديپلماس��ي پارلماني در مقايس��ه با ديپلماس��ي 
رسمي گفت: اقداماتي كه در راستاي ديپلماسي پارلماني 
انجام شده اس��ت نخست در سطح رييس مجلس است، 
به دليل ويژگي هاي لاريجاني، س��اده ترين و در عين حال 
پرتحرك ترين بخش ديپلماس��ي پارلماني در اين بخش 
نهادينه ش��ده اس��ت. اميرعبداللهيان درباره كردس��تان 
گف��ت: چند نكته مي خواهم بگويم؛ اول اينكه واقعا آقاي 
مسعود بارزاني و اكراد عراق را دوست جمهوري اسلامي 
مي دانيم. آخرين نمونه از دوس��تي ايران با آقاي بارزاني و 
حزب دموكرات در جريان سقوط موصل توسط داعش و 
مسائل پس از آن است. اگر بخواهم برداشت شخصي خود 
را از دوس��ت خوب مان آقاي بارزاني بيان كنم اين اس��ت 

ك��ه آقاي بارزاني گاهي اوقات دچ��ار خطاهاي راهبردي 
مي شود. خطاي جديد راهبردي كه بارزاني اكنون مرتكب 
مي شود اين است كه خيلي شتاب زده خودش را وارد يك 
پروس��ه يي كرده و با امنيت و آين��ده عراق بازي مي كند 
و كاري ك��ه وي انجام مي دهد ن��ه تنها خدمتي به اكراد 

نخواهد بود بلكه با امنيت اكراد بازي مي كند. 

 مجلس در دو مرحله در حمايت از مسلمانان 
ميانمار اقدام كرده است 

دس��تيار ويژه رييس قوه مقننه در ادامه سخنان خود 
درب��اره اقدامات صورت گرفته از طرف مجلس ش��وراي 
اس��لامي براي كاهش آلام مسلمانان روهينگيايي گفت: 
مجلس تاكن��ون در دو مرحله در حمايت از مس��لمانان 
ميانمار اقدام كرده است؛ مرحله اول در موج قبلي كشتار و 
كوچاندن مسلمانان ميانمار بود كه البته در آن مقطع من 
در وزارت امور خارجه بودم و حوزه من هم نبود ولي آقاي 
لاريجاني به آقاي بروجردي ماموريت دادند و كميسيون 
سياست خارجي هياتي به بنگلادش اعزام كرد. در مرحله 
فعلي هم آقاي لاريجاني روز چهارشنبه گذشته پيام دادند 

كه منتشر هم شد. نكته مهم در آن پيام اين بود كه آقاي 
بروج��ردي در اين مرحله ه��م در ارتباط با پيگيري حل 
سياس��ي اين مساله و ارسال كمك هاي انسان دوستانه به 
نمايندگي از مجلس شوراي اسلامي و رياست آن مسوول 

شده است تا اقدامات لازم را انجام دهد. 
او در پاس��خ به اين س��وال كه ارزيابي ش��ما در مورد 
آخرين تحولات س��وريه چيس��ت؟ امروز ش��اهديم كه 
كشورهاي اروپايي و سعودي ها ديگر اصراري به رفتن بشار 
اسد ندارند؟ آيا اين مي تواند نشان دهنده ثبات و امنيت در 
آينده س��وريه باشد؟ بيان كرد: جنگ در منطقه از نفس 
افتاده است، همان طوري كه امپراتوري ها در طول تاريخ 
دوره صع��ود و اوج دارند و بعد به مرحله افول مي رس��ند 
در عرصه هاي جنگ منطقه يي نيز به نظر مي رس��د دوره 
تش��ديد تنش ها س��پري ش��ده است. اش��كال اين دوره 
جنگ هاي منطقه يي اين بود كه ديپلماسي و راه حل هاي 
سياسي هميشه سرعت و شتابش بسيار كندتر از سرعت 

تحولات، جنگ ها و درگيري ها بوده است. 

 عربستان در قصه اعدام شيخ نمر تعمد داشت 
در ادام��ه اين گفت وگوي تفصيل��ي، او درمورد بحران 
ماه هاي اخير كه ش��اهد بروز بح��ران جديدي در جنوب 
خليج فارس بين قطر و عربس��تان بوده است سخن گفت 
و خاطرنش��ان كرد: من درباره مس��ائل عربس��تان و قطر 
پيش زمينه يي دارم. حدود سه سال پيش بود كه با يكي از 
مقامات مهم قطري در دوحه صحبت مي كردم. از ايش��ان 

خصوصي پرس��يدم علت فراز و نشيب ها در روابط شما و 
عربس��تان چيس��ت و فكر مي كنيد به كجا منتهي شود؟ 
ايشان گفت، عربستان سعودي به دليل ساختار بسته يي كه 
دارد اص��لا بعضي اقدامات قط��ر را برنمي تابد و براي اين 
موضوع، موضوع خيلي س��اده يي را مث��ال زد و اين مثال 
ساده ما را راهنمايي مي كند به اينكه چقدر اين اختلافات 
عميق اس��ت. ايشان مي گفت ما مثل خيلي از كشورهاي 
ديگر يك سري كنفرانس هاي بين المللي برگزار مي كنيم. 
كنفرانسي با حضور يك موسسه اروپايي تحت عنوان آينده 
منطقه برگزار كرديم و از كشورهاي مختلف در آن شركت 
كردند. بعد از اين كنفرانس سعودي ها ما را مواخذه كردند 
و گفتند شما چه كاره منطقه هستيد كه در دوحه در مورد 
آينده منطقه جلسه مي گذاريد؟ هر چه براي آنها توضيح 
داديم كه اين برنامه متعارف است و با موسسه تحقيقاتي 
اروپايي هماهنگ كرديم و اين اقدام براي بحث هاي آينده 
پژوهي منطقه خوب اس��ت، قبول نكردند. او در بخشي از 
اين گفت وگو اظهار داشت: عربستان سعودي در قصه اعدام 
ش��يخ نمر تعمد داشت ايش��ان را اعدام كند و هدفش اين 
ب��ود كه مرحله اجراي برجام را مختل كرده و ائتلاف جديد 
عليه ما ش��كل دهد. در واقع حساب شده اين كار را كرد و 
بعد از آن هم آن اتفاق براي س��فارتش افتاد. نكته مهم اين 
بود كه عربستان ديپلمات هاي ما را ظرف چند ساعت عنصر 
نامطلوب اعلام و اخراج كرد ولي ما با س��عه صدر ايراني و با 
تدبير و حكمتي ك��ه در ايران وجود دارد، اعلام نكرديم كه 

رابطه مان را قطع مي كنيم.

گروه ايران|
»دولت از هيچ اقدامي كه آزادي هاي مردم را محدود 
كند، حمايت نمي كند.« اين عبارات پاس��خي اس��ت كه 
س��خنگوي دولت در واكنش به پرسش »تعادل« درباره 
زمزمه هايي كه از س��وي برخي نهادها درخصوص ايجاد 
محدوديت در شبكه هاي اجتماعي موبايل مطرح مي شود، 
عن��وان مي كن��د. عباراتي كه نش��ان مي ده��د برخلاف 
فضاسازي هاي رسانه هاي تندرو، دولت همچنان به توسعه 
شبكه هاي ارتباطي به عنوان بازوي قدرتمند جامعه مدني 
و يك��ي از ابزارهاي موثر بازار كس��ب و كار ايرانيان ادامه 
مي دهد و حاضر نيس��ت در برابر فشار گروه هاي مخالف 

براي محدودسازي اين شبكه ها كوتاه بيايد. 
ام��ا نوبخ��ت روز گذش��ته در ش��رايطي روب��ه روي 
نمايندگان رسانه هاي گروهي ايس��تاد كه گزارش مركز 
آمار درباره اعداد و ارقام اقتصادي س��ه ماهه نخست سال 
جاري را با خود به نشست هفتگي با خبرنگاران آورده بود؛ 
گزارش هايي كه به اعتقاد آقاي سخنگو نشان دهنده توفيق 
برنامه هاي اقتصادي و معيشتي دولت طي 4 سال گذشته 
اس��ت و نقشه راه اقتصاد كش��ور طي 4 سال آينده را نيز 
مش��خص مي كند.  در كنار مباحث اقتصادي، موضوعات 
مربوط به حوزه ديپلماسي و برجام هم به عنوان يك پاي 
ثابت پرس��ش هاي خبرنگاران از سخنگوي دولت مطرح 
ش��دند كه نوبخت با اشاره به دكترين ايران در مواجهه با 
برجام، خروج از اين سند بين المللي را بيشتر از اينكه براي 
كشورمان خسارت بار معرفي كند به ضرر طرف امريكايي 
و شركاي غربي اش عنوان كرد. سخنگوي دولت دوازدهم، 
برج��ام را قراردادي ميان ايران و 6 كش��ور دانس��ت كه 
امريكا يكي از آنها محسوب مي شود و گفت: امروز فضاي 
حقوقي و بين المللي تغيير كرده و اگر كش��وري از جمله 
امريكا از اين قرارداد خارج ش��ود، خودش را ايزوله كرده 
و ض��رر خواهد كرد. بحث عدم تحقق رديف هاي بودجه، 
مشكلات صندوق هاي بازنشستگي، سفر رييس جمهوري 
به نيويورك، تركيب احتمالي اس��تانداران، ثبات در بازار 
ارز و... از ديگر موضوعاتي بودند كه در جلسه روز گذشته 
مطرح ش��دند و س��خنگوي دولت موضع رس��مي دولت 

درباره آنها را تشريح كرد. 

 بهار 96 با رشد 7درصدي
س��خنگوي دولت با ارائه گزارشي از عملكرد دولت در 
حوزه اقتصاد، رشد اين حوزه را در بهار سال جاري مثبت 
7 درص��د اعلام كرد و اظهار داش��ت: اين آمار بدون نفت 
اس��ت و با نفت به 6.۵ درصد رسيده است. سرمايه گذاري 
در كش��ور در بهار امسال نيز رش��د 7.1درصدي داشته 
اس��ت. وي گفت: س��رمايه گذاري در دو فصل زمس��تان 
پارسال و بهار امسال مثبت شد كه در بهار امسال رشد به 
سرمايه گذاري مثبت 7.1 درصد رسيد. نوبخت درخصوص 
رش��د ساختمان نيز افزود: براس��اس اين گزارش در بهار 
امس��ال و زمستان سال گذشته رش��د ساختمان هم به 
مثبت 7.1 درصد رس��يد كه نش��انگر اين است كه تمام 

طرح هاي عمراني س��ال گذش��ته كه براي آنها 42 هزار 
ميليارد تومان پرداخت شد، اثر خود را روي رشد اقتصادي 
گذاشته است. سخنگوي دولت تصريح كرد: البته ما نسبت 
به وضع مطلوب هنوز فاصله داريم ولي نسبت به زماني كه 
دولت اقداماتش را آغاز كرد از رشد منفي نزديك به 7 به 

رشد مثبت 7 رسيد، اقدامات افتخار آميز است.

 حمايت از آزادي هاي قانوني مردم 
س��خنگوي دولت همچنين در پاس��خ به پرس��ش 
»تع��ادل« درباره زمزمه هايي كه درباره محدودس��ازي 
ش��بكه هاي اجتماعي موبايلي ش��نيده مي شود، با بيان 
اينك��ه دولت از هي��چ اقدامي كه فض��اي آزادي مردم 

را مح��دود كن��د حمايت نخواهد ك��رد، گفت: مباحث 
چارچوب ارزش��ي و امنيتي در حد واقعيت مورد توجه 
دولت اس��ت. نوبخت در پاس��خ به اينك��ه موضع دولت 
ب��راي مقابل��ه با تحركات��ي كه با هدف محدودس��ازي 
حقوق شهروندي مردم در بخش هاي مختلف اقتصادي، 
سياس��ي، فرهنگي و... انجام مي ش��ود، گفت: دولت در 
راستاي منشور حقوق شهروندي استفاده از اين فضاها 
را با رعايت موازين و نگراني ها مورد توجه قرار مي دهد. 
وي با اش��اره به اين مس��اله در قانون اساسي گفت: 
نبايد استقلال كش��ور را فداي آزادي و آزادي را فداي 
اس��تقلال كنيم، پس دولت از حق��وق واقعي مردم در 

دسترسي به اين فضاها دفاع خواهد كرد.

 تركيب استانداران تقويت مي شود
نوبخ��ت همچنين در پاس��خ به س��والي درب��اره تغيير 
استانداران نيز اظهار كرد: همان طوري كه در كابينه حدود 
۵0 درصد تغييرات داش��تيم، در سطح مديران استان ها نيز 
در حال تغيير هس��تيم و تعدادي از اس��تانداران باتوجه به 
حسن اقدامات ش��ان مي توانند در استان هاي ديگر مشغول 
كار شوند. وي با بيان اينكه دولت وقت زيادي براي بررسي 
تغييرات ندارد، ادامه داد: وزير كشور با تامين و سرعت لازم 
اي��ن موض��وع را دنبال مي كند و فك��ر مي كنم هفته آينده 
بتوانم گزارش��ي از تغييرات استان هاي مختلف را ارائه كنم. 
سخنگوي دولت همچنين درباره آمارهاي اعلام شده توسط 
خود در نشس��ت هاي هفتگي گفت: اينها آمارهاي رس��مي 
كشور است و اينكه بگوييم چرا در ميان زندگي مردم قابل 
مشاهده نيست، موضوعي نابجاست. وي افزود: در بهار امسال 
920 هزار نيرو وارد بازار كار ش��ده كه براي اين افراد 700 
هزار ش��غل ايجاد شد كه نشان دهنده آثار سرمايه گذاري ها 
و تلاش هاي دولت اس��ت. نوبخت تصريح كرد: اين درست 
نيست كه بگوييم واحد صنعتي هنوز مشكل دارد بلكه بايد 
ديد كه چه تعداد از اين واحد هاي صنعتي بسيار زياد داراي 

مشكل، مشكلات شان حل شده است. 

 تاكيد رييس جمهوري بر ثبات بازار ارز
نوبخت در پاسخ به سوال ديگري درباره تك نرخي شدن 
ارز نيز اظهار كرد: يكسان س��ازي ارز به معناي پذيرش نرخ 
رسمي بازار به عنوان مبنا نيست و سال گذشته حتي يك بار 
دولت به س��مت يكسان س��ازي پيش رفت ولي بازار نشان 
داد كه التهاب دارد. سخنگوي دولت گفت: ما نمي خواهيم 
ب��ه قيمت كاهش ارزش پول ملي اي��ن كار را انجام دهيم. 
رييس جمهوري س��ال گذشته با اين اقدام مخالفت كردند 
و ب��ر اين نظر هس��تند كه ت��ا ثباتي در بازار ايجاد نش��ود 
يكسان س��ازي ارز صورت نگيرد. نوبخ��ت تصريح كرد: اگر 
برخي فكر مي كنند كه با يكسان سازي و افزايش قيمت دلار 
ميزاني ريالي به جيب دولت خواهد رفت، اشتباه مي كنند 
زيرا به همان ميزان نيز بايد براي رشد اقتصادي هزينه كنيم 
و دولت معتقد نيس��ت كه شناورس��ازي ارز به هر قيمتي 

صورت گيرد بلكه مي خواهد قيمت دلار را مديريت كند. 

 دس��تيار وزير خارجه پيشين امريكا 
در امور امنيت بين المللي و هس��ته يي با 
تاكيد بر ملاك عمل بودن گزارش آژانس 
بين المللي انرژي اتمي براي ارزيابي پايبندي 
ايران به برجام، هشدار داد طرح ادعاهاي بي اساس عليه تهران به 

انزواي بين المللي امريكا مي انجامد. 
ب��ه گزارش ايرنا، »توماس كانتري من« با انتش��ار مقاله يي در 
تارنماي س��ي ان ان، دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا و نيكي 
هيلي نماينده اين كشور در سازمان ملل را متهم به بي توجهي به 
واقعيت ها كرد و از كاخ س��فيد خواست به جاي بهانه تراشي عليه 

برجام، به گزارش هاي آژانس بين المللي انرژي اتمي توجه كند. 
وي به آخرين گزارش آژانس بين المللي انرژي اتمي اشاره كرد 
و نوشت: اين نهاد بهتر از هر كشور ديگري جزئيات برنامه هسته يي 
ايران را مي داند و منطقي است كه همه اعضاي آژانس، جز دولت 
ترام��پ، اين گزارش را پذيرفته اند. اين مقام وزارت خارجه دوران 
اوباما ب��ه دروغ پردازي هاي دولت بوش درباره جنگ افزار كش��تار 
جمعي عراق اشاره كرد و ادامه داد: اين يك بازي خطرناك است 
كه دولت ترامپ پيش مي برد. ما هنوز با پيامدهاي ويرانگر وارونه 
نمايي واقعيت ها براي اهداف سياس��ت خارجي امريكا دس��ت به 

گريبان هستيم.

كاخ سفيد به گزارش آژانس انرژي 
اتمي درباره ايران توجه كند

 فرانسه از تداوم برجام
حمايت مي كند 

 اوايل بحران سوريه
با رهبر ايران ديدار داشتم

وزي��ر خارج��ه دول��ت اصلاح��ات 
مي گويد كه از دوستان نزديك و يار غار 
شيخ حسن روحاني اس��ت، با اين حال 
پيشنهادهاي ديپلمات هسته يي پيشين و 
رييس جمهور فعلي را براي پذيرش مسووليت در دولتش نپذيرفته 
و بر تصميم خود در دور ماندن از فضاي كار و سياس��ت پافشاري 
كرده اس��ت. به گزارش ايس��نا، كمال خرازي با اشاره به سياست 
ايران در منطقه به ويژه در رابطه با موضوع سوريه معتقد است كه 
»سياس��ت ايران در قبال نقش��ه  هاي دشمن در منطقه تا به حال 
مثبت بوده و از اين طريق توانسته به تثبيت موقعيت خود بپردازد.« 
او در رابطه با تنش ميان ايران و عربستان تاكيد دارد، اگر عربستان 
از سياست هاي جاري در يمن، بحرين، سوريه و عراق دست بردارد 
زمينه مذاكره فراهم مي شود. خرازي تلاش امريكا براي ضربه زدن 
به برجام را »جدي« خواند و در عين حال با اش��اره به فضاس��ازي 
براي برهم زدن برجام از سوي اين كشور گفت: اگر ديگران )امريكا( 
از برجام خارج شوند، برجامي باقي نخواهد ماند و بايد سياست هاي 
گذشته را دنبال كرد. وي افزود:  شورا سعي دارد راهبردهايي را در 
زمينه سياست خارجي، روابط فرهنگي، علمي، دفاعي و امنيتي با 
ديدي آينده نگرانه طراحي كند و به سياست گذاري در حوزه روابط 

خارجي كشور كمك كند. 

 از دوستان نزديك
آقاي روحاني ام

وزير خارجه اسبق فرانسه بر حمايت 
پاريس از تداوم برجام تاكيد كرد و گفت: 
آينده مملو از فرصت هايي است كه تهران 
و پاريس مي توانند از آن استفاده كنند؛ امروز 

فضاي بهتري براي توسعه مناسبات دو كشور ايجاد شده است. 
به گزارش ايرنا، اوبر ودرين وزير اسبق امور خارجه فرانسه در 
ديدار با علي اكبر ولايتي عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام، با 
اشاره به اينكه در دوران خاصي به سر مي بريم، خاطرنشان كرد: 
توافقنامه مهمي كه در س��ال 201۵ امضا شد از اهميت بالايي 
برخوردار است كه امريكايي ها قصد دارند آن را زير سوال ببرند. 
وي افزود: پس از انتخابات رياس��ت جمهوري كه در كشور شما 
و ما انجام ش��د، فكر مي كنم فضاي مناس��ب تري براي تبادلات 
ايجاد ش��ده است. ايران مي خواهد توافقنامه را اجرا كند و جدا 
از ديدگاه امريكايي ها، فرانسه از تداوم برجام حمايت مي كند و 
فكر مي كنم اين موض��ع ديگر طرف هاي امضا كننده اين توافق 
هم هس��ت. وزير اسبق امور خارجه فرانس��ه با بيان اينكه بايد 
بتوانيم با كمك يكديگر اين لحظات س��خت را مديريت كنيم، 
ادامه داد: من اكنون پس��ت رسمي ندارم، اما همواره با مقامات 
فرانس��وي ملاق��ات دارم و مي دانم كه نظرش��ان در مورد ايران 

كاملا مثبت است. 

دبيركل حزب الله لبنان تاكيد كرد: ما 
ب��ه خوبي به كار خ��ود در اين جنگ )در 
س��وريه( واقفيم و شهدا، زخمي ها، اسيران 
و مردم  ما معادلات را تغيير مي دهند و تاريخ 
منطقه را مي س��ازند نه تاريخ لبنان را. به گزارش ايس��نا، به نقل از 
روزنامه لبناني الاخبار، سيدحس��ن نصرالله دبيركل حزب الله لبنان، 
در سخنراني در جمع مبلغان ديني و مداحان در آستانه ماه محرم 
تصريح كرد: ما در جنگ س��وريه پيروز ش��ديم و آنچه باقي مانده 
درگيري هاي پراكنده است. دبيركل حزب الله لبنان گفت كه اوايل 
بحران س��وريه به ايران س��فر كرده و با آيت الله سيدعلي خامنه اي 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي ايران ديدار كرده اس��ت. سيدحس��ن 
نص��رالله درباره اين ديدار اف��زود: در آن زمان همگان مي گفتند كه 
نظام بعد از دو يا سه ماه سقوط خواهد كرد. ما ديدگاه مان را درباره 
طرح خصمانه براي ايشان روشن كرديم و گفتيم: ما اگر در دمشق 
نجنگي��م در الهرمل، بعلبك، ضاحيه، الغازيه، البقاع غربي و جنوبي 
خواهيم جنگيد. رهبر انقلاب اسلامي ايران نيز در تاييد حرف هاي 
م��ن فرمودند، نه فقط در اين مناطق بلكه در كرمان، خوزس��تان و 
تهران نيز بايد با آن بجنگيم. اين جبهه چند محور دارد: محور ايران، 
لبنان و سوريه. بايد تلاش كنيم فرمانده اين محور يعني بشار اسد 

رييس جمهور سوريه پيروز شود و پيروز نيز خواهد شد.«

چهرهها

تيتربازي با صحبت هاي 
آقاي سخنگو

در  زن�ان  حض�ور  زمين�ه  در    
ورزشگاه ها اقداماتي صورت گرفته 

است كه اطلاع رساني مي شود

  مسوول قتل عام مسلمانان روهينگيا 
ارتش و دولت ميانمار است 

  اگر امريكا از اين قرارداد خارج شود 
خود ايزوله شده و ضرر مي كند

  برنامه ريزي هاي سفر رييس جمهوري 
به نيويورك انجام شده است

  حذف برچس�ب از تم�ام كالاها 
كالاه�اي  عمدت�ا  بلك�ه  نيس�ت 

بهداشتي را دربر مي گيرد

  آمادگي واگذاري توزيع يارانه ها 
را به كميته امداد داريم
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3 كلان
ثبت نام وام ۴ ميليوني 

بازنشستگان 
مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري هفته دوم 
مهر را آغاز ثبت نام از بازنشستگان دولت براي اعطاي 

وام ۴ ميليون توماني اعلام كرد. 
به گزارش ايبنا، محمود اسلاميان با بيان اينكه در 
اين مرحله ۱۲۰۰ميليارد تومان اعتبار براي پرداخت 
وام ب��ه بازنشس��تگان پيش بيني ش��ده، از متقاضيان 
خواس��ت ب��راي ثبت ن��ام از طريق س��امانه صندوق 

بازنشستگي كشوري اقدام كنند. 
وي با بيان اينكه هم اكنون هريك از بازنشستگان 
مي توانن��د هر ۵س��ال يك ب��ار از تس��هيلات بانكي 
بهره مند ش��وند، ب��ه افزايش چند براب��ري اعتبارات 
پيش بيني ش��ده در اين حوزه اشاره كرد و گفت: در 
س��ال هاي گذش��ته با توجه به محدوديت اعتبارات، 
هر يك از بازنشس��تگان فقط يك بار مي توانستند وام 

دريافت كنند.
اس��لاميان تعداد افرادي كه س��ال گذشته وام ۳ 
ميليون��ي دريافت كرده اند را ۲۵۰ هزار نفر برش��مرد 
و افزود: در اين مرحله صندوق بازنشس��تگي كشوري 
 ب��ه ۳۰۰هزار نفر از بازنشس��تگان تحت پوش��ش وام

۴ ميليون توماني پرداخت مي كند. 

 تازه ترين آمار 
واگذاري هاي دولت 

۱۱۷ميليارد تومان سهم و اموال دولتي از ابتداي 
امسال تاكنون توسط سازمان خصوصي سازي واگذار 

شده است. 
ب��ه گ��زارش ايبن��ا، از ابت��داي امس��ال تاكنون 
۱۱۷ميلي��ارد توم��ان س��هم و اموال دولتي توس��ط 
س��ازمان خصوصي س��ازي از طريق مزايده به فروش 
رس��يده كه اين ميزان واگذاري، حدود ۱۰۴ميليارد 
تومان به صورت بلوكي و حدود ۱۲ميليارد تومان به 

صورت ترجيحي بوده است. 
همچني��ن از ۱۱۷ميلي��ارد تومان واگ��ذاري در 
اي��ن م��دت ۱۰ميلي��ارد توم��ان از طري��ق بورس و 
۱۰۷ميلي��ارد توم��ان از طري��ق مزايده انجام ش��ده 
ك��ه ۱۰۶ميلي��ارد توم��ان آن متعلق به گ��روه يك 
واگذاري ه��ا و ۱۰ميلي��ارد تومان متعل��ق به گروه ۲ 

واگذاري ها بوده است. 
اين گ��زارش مي افزايد: به اس��تناد ماده دو فصل 
دوم سياس��ت هاي اجراي��ي اصل ۴۴ قانون اساس��ي 
دولت مكلف اس��ت تا ۱۰۰درصد سهام شركت هاي 

»گروه يك« را به بخش خصوصي واگذار كند. 
همچنين در تبصره هاي ماده ۳ فصل ۲ اين قانون 
در خصوص ش��ركت هاي »گ��روه ۲« آمده كه دولت 
مجاز اس��ت به  منظور حفظ س��هم بخش دولتي در 
فعاليت ه��اي گروه ۲ م��اده ۲، همچنان ۲۰درصد از 
س��هام ش��ركت هاي حاضر در گ��روه ۲ را در اختيار 
داش��ته باش��د و مكلف اس��ت ۸۰درصد باقيمانده را 
ب��ه بخش هاي خصوصي، تعاوني و عمومي غيردولتي 

واگذار كند. 
گفتني اس��ت، بر اس��اس فهرس��ت منتشر شده 
بنگاه هاي دولتي قابل واگذاري قرار اس��ت در س��ال  
جاري ۳۳۷ بنگاه واگذاري شود كه از اين ميان تعداد 
۲۳۰ بن��گاه در گ��روه يك و ۱۰۷ بن��گاه در گروه ۲ 

قرار دارند. 

توقيف روزانه 10 هزار 
محموله به ظن قاچاق 

گم��رك ايران اعلام كرد: روزان��ه به طور ميانگين 
۱۰هزار محموله در سراس��ر كش��ور ب��ه ظن قاچاق 
توقي��ف و از طري��ق پنجره واحد گمركي و س��امانه 
جام��ع گمرك��ي براي اطمين��ان از ورود رس��مي به 

صورت الكترونيكي استعلام مي شود. 
به گ��زارش تارنماي گمرك اي��ران، پنجره واحد 
گمرك��ي و س��امانه جامع گمرك��ي در كمتر از يك 
دقيقه پاس��خ هر استعلام را از طريق پيامك و بدون 
دخالت عوامل انساني و به صورت اتوماتيك در اختيار 
واحد استعلام كننده قرار مي دهد كه بخش عمده يي 
از اي��ن محموله ها به ظن قاچاق در بررس��ي كنترل 
ت��ردد حامل ها توقيف و براي تعيين تكليف، ماموران 
ني��روي انتظام��ي از طريق پنجره واح��د گمركي و 

سامانه جامع گمركي موضوع را استعلام مي كنند. 
قبل از راه اندازي س��امانه جامع گمركي و پنجره 
واحد تجارت فرامرزي فرآيند استعلام محموله هايي 
كه به ظن قاچاق توقيف مي شدند، به صورت دستي 
و كاغ��ذي انجام مي ش��د كه اين موض��وع علاوه بر 
زمانبر بودن، امكان جعل و سوءاس��تفاده را از اسناد 

كاغذي فراهم مي كرد. 
يكي از مهم ترين خدمات س��امانه جامع گمركي 
و پنج��ره واحد تج��ارت فرامرزي در ام��ر مبارزه با 
قاچ��اق كالا، حذف پروانه ه��اي كاغذي و جايگزيني 
پروانه ه��اي الكترونيكي بود و با اي��ن اقدام احتمال 
جعل و سوءاس��تفاده از پروانه ه��اي گمركي به صفر 

رسيده است. 
ثب��ت الكترونيكي تمام فرآينده��ا از جمله اظهار 
صاحب كالا، مجوز س��ازمان هاي همجوار، اظهارنظر 
ارزياب، كارش��ناس، ارزش گ��ذاري، تعرفه كالايي و 
حت��ي مقصد بارگي��ري، پلاك كاميون، مش��خصات 
راننده و انبار مقصد از ديگر قابليت هاي اين س��امانه 
اس��ت كه حتي پس از ترخي��ص محموله نيز امكان 
پيگيري سيستمي تخلفات احتمالي را فراهم مي كند. 

زمان واريز يارانه شهريور ماه 
مشخص شد

هفت��اد و نهمي��ن مرحل��ه ياران��ه نق��دي بامداد 
يك ش��نبه ۲۶ ش��هريور ماه به حس��اب سرپرستان 

خانوار واريز خواهد شد. 
به گزارش سازمان هدفمندي يارانه ها، پيش بيني 
مي ش��ود هفتاد و نهمين مرحل��ه يارانه نقدي بامداد 
يك ش��نبه ۲۶ ش��هريور ماه به حس��اب سرپرستان 

خانوار واريز و قابل برداشت خواهد شد. 
لازم به ذكر است كه مبلغ يارانه دريافتي هر يك 
از مش��مولان دريافت يارانه نق��دي همانند ماه هاي 

گذشته ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان است. 
براس��اس اين گ��زارش در ۵ ماهه ابتدايي س��ال 
س��ازمان هدفمندي حدود ۱۱ ه��زار ميليارد تومان 
يارانه و بيش از ۲۲۰ ميليارد تومان س��بد غذايي به 

دهك هاي پايين جامعه پرداخت كرده است. 

اخبار كلان

دستيار اقتصادي رييس جمهور براي حل  6 ابر چالش اقتصاد ايران پيشنهاد داد

گفتمان ملي در فضاي فراجناحي
گروه اقتصادكلان| 

مش��اور اقتص��ادي رييس جمهور گف��ت: بحران 
منابع آب كشور، مسائل اجتماعي و زيست محيطي 
و صندوق بازنشستگي، بودجه دولت و نظام بانكي و 
بيكاري ۶ عامل چالش اقتصاد ايران اس��ت. دستيار 
اقتص��ادي رييس جمه��ور در جم��ع دانش��جويان 
و دانش آموخت��گان دانش��كده مديري��ت و اقتصاد 
دانشگاه صنعتي ش��ريف با بيان اينكه درباره آينده 
اقتصاد كش��ور س��ناريوهاي مختلفي پيش  روي ما 
قرار دارند كه مقاصد متفاوتي را رقم مي زنند، گفت: 
آنچ��ه مقصد ما در برنامه ريزي براي اقتصاد ايران را 
متفاوت از هم مي كند، نحوه عبور از ۶ ابرچالش��ي 
اس��ت كه اقتصاد كنوني را به ورطه بيماري كشانده 
است. نظام بانكي، صندوق هاي بازنشستگي، بودجه، 
توليد و اشتغال، آب و محيط زيست ۶ چالش پيش 

روي اقتصاد ايران هستند. 
به گزارش تعادل، مسعود نيلي با طرح يك پرسش 
كه آيا حقيقتا ۶ مورد ياد ش��ده ابرچالش هاي واقعي 
اقتصاد ايران است يا بياني اغراق گونه از شرايط فعلي 
اس��ت، توضيح داد: براي پاس��خ به اين سوال بايد به 
پرسش پيشيني تر پاس��خ داد. اينكه رويارويي با اين 
بحران ها چقدر ساده و تا چه  حد دشوار است. آيا ما با 
۶ مساله فني مواجه يم كه راهكاري فني را مي طلبد يا 
در گستره تحليل مالي است كه راه حل آن را بايد در 
زمينه منابع و مصارف جست وجو كرد يا اينكه اساسا  
۶ ابرچالش با موضوعات سياسي و اجتماعي هستند. 
نيلي ادام��ه داد: بزرگ ترين بيماري اقتصاد ايران 
كس��ري بودجه در دهه ۴۰ شكل گرفت. در اين دهه 
به طور همزمان ۳ پديده شهرنشيني، دولت و صنعت 
در اقتص��اد ايران به وجود آمد كه پديدار ش��دن آنها 
در اقتصاد كش��ورهاي ديگر روند متوالي را طي كرد 
اما در كشور ما با مداخله دولت تسريع و تقويت شد. 
تمرين اجتماعي وسيعي در اين دهه شكل گرفت كه 
بيانگر يك اصل بود؛ »دولت يعني توسعه«. ذهنيتي 
مي��ان دولتمردان گس��ترش پي��دا كرد كه ف��ارغ از 
چندلايگي مسير توسعه، پروژه هاي ۵ تا ۱۰ساله براي 
آن بچينند. تعريف عدال��ت در معناي بازتوزيع بلكه 
به  معناي فراتر ش��دن توزي��ع آن  هم از نوع بازتوزيع 
دولتي در اقتصاد سياس��ي كشورمان دروني شد. اين 
روند ادامه يافت تا سال هاي بعد از ۵۷ كه منابع نفتي 
ما از ۶ ميليون بشكه در روز به ۳ميليون بشكه رسيد 
و تعداد اس��تخدام هاي دولتي به ش��كل چشم گيري 
افزايش پيدا كرد. ضم��ن اينكه در دهه ۶۰ حدود ۵ 
ميليون نوزاد به مجموع نوزادان كشور افزوده شد. در 
مجموع درآمدهاي نفتي سال ۶۷ نسبت به سال ۵۷ 
يك ششم و منجر به شكل گيري كسري بودجه شد. 

به گفته نيلي مهم ترين مشكل ما در اقتصاد ايران 
كسري بودجه بود. اين كس��ري حتي در دهه ۵۰ با 

افزايش درآمد هاي نفتي همچنان وجود داشت. 
دستيار اقتصادي رييس جمهور گفت: اين ذهنيت 
كه دولت همه كاره است بين مسوولان قبل و بعد از 

انقلاب وجود داشته است. بعد از انقلاب مفهوم عدالت 
به معناي توزيع گسترده تر منابع تبيين شد. وظايف 
دولت و بدنه آن افزايش يافت و جمعيت نيز بالا رفت 

و جنگ نيز شكل گرفت. 
اين اقتصاددان افزود: افزايش كس��ري بودجه در 
دهه ۶۰ در سال هاي بعد تبعات خود را بر جا گذاشت 
چ��ون هزينه ها افزاي��ش يافت. دولت ب��راي جبران 
كسري بودجه به سمت منابع ديگر مثل بانك مركزي 
و صندوق بازنشستگي رفت و به تدريج اين بيماري به 
بانك ها و  صندوق ها سرايت كرد لذا صندوق و بودجه 

و  بانك به صورت موازي با بيماري مواجهه شدند. 
وي گف��ت: قيمت حامل هاي ان��رژي نيز با توجه 
به مفهوم عدالت پايين نگه داش��ته شد كه مصرف را 

افزايش داد لذا خالص صادرات ما نيز كاهش يافت. 
نيلي افزود: از طرفي كشور ما نيمه خشك است و 
براي آب محدوديت داريم. در دهه ۴۰ و ۵۰ براساس 
رانت سياسي از منابع محدود استفاده مي كردند. بعد 
از سال ۶۱ براساس تصويب قانوني، دسترسي همه به 
منابع آب آزاد شد و پس از آن منابع به سرعت رو به 

كاهش گذاشت. 
وي گفت: در گذشته رفاهي داشتيم كه ناشي از 
مصرف آب، پول صندوق ها و در واقع رفاه گذش��ته 
ناش��ي از رفاه آيندگان بوده نه درآمد خودمان! اگر 
بخواهي��م به  صورت كم��ي آن را بيان كنيم، توليد 
س��رانه ما ۷۰درصد س��ال ۵۷ اس��ت ولي مصرف 
س��رانه تقريبا ۱.۷برابر ۱۳۵۷ اس��ت. اين شكاف از 
مصرف درايي هاي مالي و طبيعي كش��ور پر ش��ده 

است. اگر ما اين روند تخريبي را مهار نكنيم، فاجعه 
اتم��ام منابع رخ خواهد داد. وي با توضيح اينكه نياز 
به س��رمايه گذاري داريم ولي منابع كم است، افزود: 
تاريخچه اين ۶ ابرچالش نش��ان مي دهد، خاس��تگاه 
آنان خارج از نظام تصميم گيري به ما تحميل نش��ده 
بلكه سياست و اراده بر اين سياست بوده كه در طول 
زمان اعمال كرديم. بدون اينكه بخواهيم آن را تبديل 
به يك موضوع سياس��ي و فراجناح��ي كنيم بايد با 
نگاه كارشناسي بگوييم ما دهه ها اشتباه استراتژيك 
داش��تيم كه در پي آن منابع مالي و طبيعي مصرف 

شده است.
باي��د بپذيريم اش��تباه كرده اي��م و در يك فضاي 
مسالمت آميز به اين سوال پاسخ دهيم كه چرا دچار 
مشكلات قابل پيش بيني شده ايم لذا براي كنار زدن 
اين ۶ مانع رشد و توسعه به گفت وگوي ملي و اجماع 

براي صحبت در مورد اين چالش ها نيازمنديم. 
نيلي ادامه داد: ۱۳درصد بودجه عمومي ما صرف 
صندوق هاي بازنشس��تگي مي ش��ود كه درحال طي 
مس��ير رو به افزايش اس��ت. اگر فارغ از دليل اصلي 
مشكلات به س��مت راه حل برويم به بيراهه رفته ايم. 
ولي اگر از مسير درست برويم بايد اصلاحات اساسي 
صورت بگيرد. پس قدم اول  شناسايي چرايي مشكلات 
اس��ت و به يك چارچوپ تصميم گي��ري عقلايي با 
اصلاح��ات نيازمنديم. اگر قواعد حاكم بر اقتصاد آب 
را تغيير ندهيم و به  دنبال راه حل باشيم و راهكارهاي 
سمت تقاضا را عملياتي كنيم همان شكستي را ادامه 
مي دهي��م كه از دهه ۴۰ ب��ا تصميم هاي غلط آن را 

كليد زديم. مس��عود نيلي س��خنان خود را با قرائت 
پاراگرافي از متن يك  سخنراني صفي اصفيا در سال 
۱۳۸۳، رييس سازمان برنامه وبودجه وقت در دهه ۴۰ 
به پايان رس��اند؛»تاريخ ايران از نظر رنگارنگي و تنوع 
بي نظير است. بزرگ ترين مردم و پست ترين مردم در 

اين آب و خاك پرورده شدند.
حوادثي كه در اين س��رزمين رخ داده به اينگونه 
اس��ت؛ شكس��ت هاي ش��رم آور، مصيبت هاي بسيار 
و كامروايي ه��اي بس��يار. گوي��ي روزگار تمام بلاها و 
بازي ه��اي خود را بر ايران آزموده اس��ت آن را بارها 
بر لبه پرتگاه برده و باز از س��قوط بازش داشته است. 
دوره هاي��ي با نيم��ه جاني زندگي ك��رده اما از نفس 
نيفتاده است، درست در آن لحظه كه همه از آن اميد 

برگردانده اند، باز چشم گشوده است.«

 بايد از كاهش نرخ سود حمايت كنيم
سخنران بعدي اين نشست حسين عبده تبريزي، 
مش��اور وزير راه و شهرسازي بود كه با تمركز بر نظام 
بانكي، چش��م انداز اقتصاد ايران را ترس��يم كرد. او با 
بيان اينكه يكي از محورهايي كه همواره دكتر نيلي به 
عنوان مشكل اصلي تلقي مي كند، مساله نظام بانكي 
است، عنوان كرد: اين مس��اله از روزهاي اول انقلاب 
همواره درگيري بين بانك دارها و دولت بوده اس��ت. 
بس��ياري نيز با نام بانكداري كاره��اي ديگري مانند 
صندوق هاي قرض الحسنه و موسسات اعتباري كردند. 
اكنون به شرايطي رسيده ايم كه اقدام بروكرات كاهش 
نرخ سود را عملي كرده ايم. عبده تبريزي ادامه داد: از 

حدود ۳س��ال پيش تفاوت قابل ملاحظه يي بين نرخ 
س��ود بانكي و تورم شكل گرفت كه شرايط دشواري 
را در نظام بانكي ب��ه وجود آورد. نظريه هاي مختلف 
دلي��ل چرايي اين پدي��ده را توضيح مي دهند اما من 
فكر مي كنم ما در حوزه مالي مي توانيم آن را از دريچه 
ديگ��ر توضيح دهيم. يكي از اين تحليل ها را مي توان 
در نظريه رقابت جس��ت وجو كرد كه بانك ها بر س��ر 
به دس��ت  آوردن سهم بيشتري از بازار اين شكاف را 

ايجاد كرده اند.
توضيح ديگري كه مي توان در اين مورد ارائه كرد، 
ناچاري بانك ها براي حفظ بقاس��ت. در نهايت نظريه 
ديگر فرضيه نمايندگي را مطرح مي كند. بر اين اساس 
بانك ها در رقابت كامل نيستند و بين سپرده گذاران، 
مدي��ران و تس��هيلات گيران منافع متفاوت اس��ت. 
توضيح اين مساله به اين بستگي دارد كه كدام نظريه 
را مبنا قرار دهيم. طبق نظريه رقابت بايد اساس كار 
را بر ش��فافيت گذاشت تا نرخ را از طريق بين بانكي 
پايين آورد. به اعتقاد بنده فرضيه نمايندگي بيش��تر 
بازگوكننده واقعيت كنوني ماست. امكان ندارد با نرخ 
س��ود بالاي بانك ها بتوانيم اقتص��اد ايران را متحول 
كنيم. عمدتا اين نرخ هم كس��ب وكارها را از فعاليت 
بازداشته است و هم افراد را به  سمت اندوخته بانكي 
هداي��ت كرده كه بدون كار كردن مي توانند با س��ود 
بانكي گذران امورات كنند. در چنين شرايطي راهي 
جز برخورد با نرخ سود بانكي وجود نداشت. اما مشكل 
اصلي اينجاس��ت كه ما با معلول برخورد كرديم نه با 
علت. كاهش نرخ س��ود نمي تواند شرايط پايداري را 

به وجود بياورد. 
او اضافه كرد: چگونه سود را مي توان بين ذي نفعان 
تقس��يم كرد؟ طبيعي است اقتصاد سياسي ما اجازه 
نمي دهد، كل زيان را تسري دهيم به سپرده گذار. در 
خ��ارج زماني  كه بانك توان مال��ي دارد از روش هاي 
حل وفصل جبران زيان از سمت سپرده گذار استفاده 
مي ش��ود ولي در كش��ور ما امكانش وجود ندارد. اما 
چطور مي ت��وان نرخ س��ود ۱۵درص��د را اعلام كرد 
همچنان كه سال گذشته هم بانك  مركزي اين عدد 
را اعلام كرد اما اجرايي نش��د. چگونه مي توانيم زيان 
را ميان طرف هاي درگير و منتفع توزيع كرد و چطور 
مي تواند به تورم لجام گس��يخته تبديل نش��ود. اينها 
سوالاتي اس��ت كه بايد در سطوح سياست گذاري به 

آن پاسخ دهيم. 
عبده تبري��زي تاكيد ك��رد: اكنون كه سياس��ت 
اجتناب ناپذي��ر كاه��ش نرخ س��ود بانك��ي را اعمال 
كردي��م بايد به اجراي آن ب��ا كمترين هزينه و ضربه 
به ديگر شاخص هاي كلان تلاش كنيم. بايد به سمت 
اص��لاح س��اختار و حل وفصل پيش بروي��م. كاهش 
دس��توري نرخ سود بانكي را بايد حمايت كرد وگرنه 
مشكلات بيشتري به  دنبال خواهد داشت. همچنين 
باي��د مجموعه اقدامات را به كار بس��ت ك��ه از تورم 
لجام گس��يخته جلوگيري ش��ود و در يك چارچوب 

قيمت ها تعديل شود. 

تحليل تيمور رحماني از رشد اقتصادي: 

اقتصاد ايران همچنان در آستانه بحران است

گروه اقتصادكلان| 
روز گذشته معاون اقتصادي بانك مركزي با اشاره 
به رشد مثبت اقتصاد ايران در بهار 9۶، ورود ايران به 
دوره رونق غيرتورمي را غيرقابل انكار دانس��ت. البته 
اين استدلال پيمان قرباني تنها بر مبناي نظري وجود 
رش��د مثبت در دو فصل متوالي اس��ت. در اين ميان، 
گرچه اعلان اخير مركز آمار ايران از رش��د اقتصادي 
در بهار سال جاري از رشد ۷درصدي بخش غيرنفتي 
حكايت مي كرد اما همچنان منتقدان بر اين باورند كه 
اين آمارهاي رش��د ملموس نيست، چراكه همچنان 
بس��ياري از فعالان اقتصادي با ركودبخشي دست به 

گريبان هستند. 
معاون اقتص��ادي بانك مرك��زي گرچه بر مبناي 
مفاهيم اقتصادي مدعي ورود به دوره رونق اس��ت اما 

تيمور رحماني يكي از اقتصاددانان و اس��اتيد دانشگاه 
تهران بر اين باور است كه مجموع شرايط هنوز نشان 
نمي دهد كه اقتصاد ايران از ركود خارج ش��ده است، 
چراكه بحران بانكي مي تواند هرگونه رشد اقتصادي را 
وارونه كند. به باور رحماني، بحران نظام بانكي چنان 
با اقتصاد ايران در هم تنيده است كه پرداختن به آن 
مي تواند حتي رش��د اقتصادي منفي، س��قوط ارزش 

سهام و سقوط قيمت مسكن را هم رقم بزند. 

 ورود غيرقابل انكار به دوره رونق غيرتورمي
با اين وجود معاون اقتصادي بانك مركزي با بيان 
اينكه برآوردها حكايت از آن دارد كه رشد اقتصادي در 
فصل بهار 9۶ هم مثبت است، مي گويد: ورود اقتصاد 

ايران به دوره رونق غيرتورمي قابل انكار نيست. 

پيم��ان قرباني در گفت وگو با مه��ر در اين رابطه 
اين گونه توضيح مي دهد كه مطابق تعاريف استاندارد، 
در مرحله بن��دي چرخه ه��اي تجاري، تجربه رش��د 
اقتص��ادي منفي در دو فصل متوال��ي به عنوان ركود 
اقتص��ادي و در مقابل حصول به رش��د مثبت در دو 
فصل متوالي تحت عنوان رونق اقتصادي طبقه بندي 
مي ش��ود؛ بر همين اساس بررسي رشد اقتصاد و رشد 
تولي��د ناخال��ص داخلي بدون نفت در س��ال ۱۳9۵، 
حاكي از اين است كه رشد اقتصادي براي تمام فصول 
سال مثبت و رشد توليد ناخالص داخلي بدون نفت نيز 
در يك مسير فزاينده از ۱.۸- درصد در فصل اول سال 
۱۳9۵ ب��ه ترتيب به ۳.9، ۵.۴ و ۵.۶ درصد در فصول 
دوم تا چهارم اين سال رسيد كه در مجموع، حاكي از 

ورود اقتصاد به دوره رونق است. 
معاون اقتصادي بانك مركزي افزود: از آنجا كه طي 
دوره ياد شده، نرخ تورم كاهش يافته است، رونق ايجاد 
شده غيرتورمي بوده است؛ در حالي كه انتقاداتي هم 
كه در اين خصوص مطرح ش��ده، عمدتا به دليل عدم 
توجه انتقادكنندگان به مفاهيم و تعاريف مرس��وم در 

خصوص رونق و ركود بوده است. 
قرباني در پاس��خ به اين س��وال كه تعيين مراحل 
رونق و ركود اقتصادي بر چه مبنايي صورت مي گيرد، 
تصري��ح كرد: تعيي��ن مراحل رونق و رك��ود در ادوار 
تجاري، بر اس��اس ارقام رش��د كل صورت مي گيرد و 
احيانا عملكرد يك يا چند فعاليت يا زيربخش خاص، 
چ��ه از بابت تبيين دوره هاي رك��ودي و چه از منظر 
تعيين دوره هاي رونق، ملاك طبقه بندي مزبور نيست. 

 رشد مثبت همچنان ادامه دارد
وي در خصوص امكان استمرار اين رشد اقتصادي 
گفت: نگاهي به برخي ش��اخص هاي پيش نگر نظير 
شاخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي و نيز گزارش 

عملكرد ش��ركت هاي بورسي به خوبي نشان مي دهد 
كه رشد مثبت و مناسب اقتصادي در فصل اول سال 
جاري نيز ادامه خواهد داش��ت و تجربه رشد مثبت، 

تنها به سال ۱۳9۵ محدود نمي شود. 
معاون اقتصادي بانك مركزي ادامه داد: ش��اخص 
توليدات كارگاه هاي بزرگ صنعتي در س��ه ماهه اول 
سال جاري نس��بت به دوره مشابه سال قبل، معادل 
۵.۵درصد رش��د داشته؛ ضمن اينكه عملكرد فروش 
ش��ركت هاي منتخب بورسي در ۱۵رش��ته فعاليت 
مختلف طي سه ماهه اول سال ۱۳9۶، نسبت به دوره 
مشابه سال قبل ۲9.۳درصد رشد را نشان مي دهد؛ به 
نحوي كه در فصل اول س��ال جاري تنها رشد فروش 
۲ گروه از ۱۵رشته فعاليت منفي بوده است، در حالي 
كه در فصل مشابه سال گذشته، عملكرد رشد فروش 

۸ رشته فعاليت منفي بوده است. 
قرباني ادامه داد: دستاورد خروج از ركود در حالي 
تحقق يافته كه نرخ تورم در س��طح يك رقمي محقق 
ش��ده است؛ به اين معنا كه نرخ تورم در سال ۱۳9۵ 
با كاهش ۲.۸واحد درصدي نسبت به رقم سال قبل 
يعني ۱۱.9درصد به 9.۱درصد رسيده است كه نشان 
مي دهد، رش��د اقتصادي ۱۲.۵درصدي سال ۱۳9۵ 

بدون هزينه هاي تورمي حاصل شده است. 
اين مقام مس��وول در بانك مركزي خاطرنش��ان 
كرد: آخرين تحولات شاخص بهاي كالاها و خدمات 
مصرفي همچنان كنترل تورم در سطوح هدف گذاري 
ش��ده را نش��ان مي دهد؛ لذا عملكرد رشد اقتصادي، 
رشد توليد ناخالص داخلي بدون نفت و همچنين نرخ 
تورم سال ۱۳9۵ نشان از خروج اقتصاد كشور از دوره 

ركود تورمي و ورود به دوره رونق غيرتورمي است. 

 بحران نظام بانكي مي تواند هر رونقي را 
وارونه كند

اظهارات قرباني در حالي است كه به باور رحماني 
رشد اقتصادي بخش غيرنفتي تتمه هاي همان رشد 
نفتي اس��ت كه با تاخير خ��ود را در بخش غيرنفتي 
اقتصاد نشان داده اس��ت. به باور اين اقتصاددان آثار 
اين رش��د نفتي طي يك ت��ا دو فصل ديگر از اقتصاد 
زدوده مي ش��ود و با وجود بحران در نظام بانكي بايد 

حتي انتظار رش��د منفي را هم داش��ت. رحماني در 
گفت وگو با »تعادل« با بي��ان اينكه در اين خصوص 
بايد متك��ي به آمار بحث كرد، تصريح كرد: »ش��ايد 
آماري وجود داشته باش��د كه هنوز در اختيار عموم 
قرار نگرفته است. با اين وجود، مجموع شرايط نشان 
نمي دهد كه اقتصاد ايران از ش��ر ركود خلاص شده 
باش��د. مش��كلات نظام بانكي مي تواند به عنوان يك 
مانع بزرگ هر رونقي را دوباره وارونه كند.« وي افزود: 
»اقتصاد ايران هنوز در آستانه يك مشكل بزرگ است 
كه همان وضعيت نظام بانكي اس��ت. به نظر مي آيد، 
رش��د غيرنفتي در بهار امسال هم به اين دليل است 
كه درآمدهاي نفتي كه پارسال موجب رشد اقتصادي 
ش��د، دير وصول شده اس��ت. بنابراين اثر آن در بقيه 

بخش ها با تاخير همراه بوده است.«
اي��ن اقتصاددان با بيان اينكه در حال حاضر ديگر 
رش��د چنداني از محل نفت نداريم، اظهار كرد: »آثار 
باوقفه درآمدهاي نفتي هم ممكن اس��ت تا يك يا دو 
فصل ادامه پيدا كند و پس از آن منتفي خواهد شد. 
بنابراين امكان رشد بالاي پايدار ضعيف است و هنوز 
اقتصاد اي��ران در معرض خطر قرار دارد. با تش��ديد 
بحران بانكي حتي مش��كلات ش��ديدي مانند رشد 
منفي، س��قوط قيمت سهام، س��قوط قيمت مسكن 
و... هم مي تواند اتفاق بيفتد.« رحماني افزود: »با نرخ 
بهره هاي حقيقي مثبت بسيار بالا امكان اينكه بتوان 
رشد اقتصادي پايدار به دست آورد، وجود ندارد. البته 
تورم با نرخ بهره بالا و همچنين كنترل شديد نرخ ارز 
كنترل شده است اما هر دو در معرض دشواري است. 
چون هم ن��رخ ارز امكان جهش دارد و هم اينكه اگر 
تلاش كنيم نظ��ام بانكي را از گرفتاري امروز خلاص 
كنيم و نرخ س��ود را كاهش دهيم، فش��ار تورمي هم 

تشديد مي شود.«
اي��ن حكايت ه��ا از رش��د اقتصادي ايران نش��ان 
مي دهد كه حتي اگر اقتصاد در رونق هم قرار گرفته 
باشد، اين روند چندان پايدار و اطمينان بخش نيست 
كه بتوان بر مبناي آن چشم انداز رشد اقتصادي مثبت 
را متصور شد. كافي است تا يكي از بحران هاي نهفته 
اقتصاد ايران همچون گس��لي شكافته شود تا آثار آن 

يكي پس از ديگري بر بدنه اقتصاد نمود پيدا كند. 

بيكاري جوانان و دغدغه اشتغال دانش محور
بي��كاري جوان��ان در اي��ران يك��ي از موضوعات 
مورد بحث امروز اس��ت كه كارشناسان حوزه كار و 
همچنين اقتصاددانان نسبت به آن هشدار مي دهند. 
آمارها نش��ان مي دهد كه ايران از بالاترين نرخ هاي 
بيكاري جوانان در جهان آس��يب مي بيند. ميانگين 
ن��رخ بي��كاري جوان��ان در جه��ان ۱۳.۱درصد، در 
كشورهاي توس��عه يافته ۱۴.۳درصد، در اقتصادهاي 
نوظهور ۱۳.۷درصد، در اقتصادهاي درحال توس��عه 
9.۴ درصد و در منطقه ش��مال آفريق��ا ۲9.۲ درصد 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه نرخ بيكاري جوانان 
در اي��ران در محدوده ۳۰ درصد بوده اس��ت. آمارها 

نشان مي دهد كه پس از سال ۲۰۱۱ ميلادي تعداد 
دانش��جويان رو به كاهش رفته و اين در حالي است 
ك��ه فارغ التحصيلان دانش��گاهي با ش��يب تندتري 
افزايش يافته اس��ت. در عي��ن حال، اين موضوع هم 
در گزارش هاي بين المللي و هم از سوي كارشناسان 
داخلي هش��دار داده شده اس��ت كه خلأ اساسي در 
حوزه تامين ش��غل براي فارغ التحصي��لان جوان و 
اقش��ار تحصيل كرده وجود دارد. با اين وجود تاكنون 
دولت بسته يي در راستاي ايجاد اشتغال دانش  محور 
متناسب با قشر تحصيل كرده كشور در نظر نگرفته 
اس��ت. با اس��تمرار چنين وضعيتي در حالي تعداد 

فارغ التحصيلان جوياي كار رفته رفته افزوده مي شود 
ك��ه روند توليد ناخال��ص داخلي و تعداد ش��اغلان 
نشان مي دهد كه پس از سال ۲۰۰۵ ميلادي تعداد 
ش��اغلان و توليد ناخالص داخلي رابطه معكوسي با 
هم داشته اند. در اين ميان، گرچه دولتمردان به رشد 
مثبت اقتصادي و بهبود عملكرد بخش هاي غيرنفتي 
دلخوش هس��تند اما نمي توان الزاما اين رش��د را در 
رابطه مستقيم با ايجاد اشتغال قلمداد كرد. با وجود 
خيل افزايش تعداد فارغ التحصيلان جوياي كار بايد 
ديد دولت چه برنامه يي براي ساماندهي اشتغال اين 

اقشار خواهد داشت. 

حسين عبده تبريزيمسعود نيلي
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چتراي بيمه البرز رونمايي شد
شركت بيمه البرز از »بيمه نامه چترا« رونمايي كرد. 

به گزارش روابط عمومي بيمه البرز، مراس��م رونمايي از 
طرح جديد بيمه هاي عمرو مس��تمري با عنوان »چترا« با 
حضور مديرعامل، قائم مقام مديرعامل و مديران اين شركت 

برگزار شد. 
سيد رسول تاجدار پس از رونمايي از بيمه نامه چترا اظهار 
داشت: سهم كشور ايران از سبد پرتفوي جهاني بيمه هاي 
عمر ناچيز است هر چند طي چند سال گذشته در داخل 
كشور سهم از بازار اين رشته افزايش يافته است و هنوز با 
ميانگين جهاني فاصله زيادي دارد. وي ابراز اميدواري كرد 
كه با عرضه بيمه نامه چتراي بيمه البرز سهم بيمه هاي عمر 
در سبد پرتفوي بيمه يي كش��ور افزايش يابد. اين گزارش 
حاكي است، طرح جديد بيمه نامه »چترا« كه حاصل 6دهه 
فعاليت و تجربه شركت بيمه البرز است، كامل ترين پوشش 

بيمه عمر و مستمري در صنعت بيمه است. 

نوسازي 2500تاكسي فرسوده 
تبريز با حمايت بانك شهر

 رييس سرپرس��تي منطقه 2 بانك ش��هر با اش��اره به 
اهميت نوس��ازي ناوگان حمل و نقل شهري گفت: در اين 
حوزه بيش از 2هزار و ۵۰۰ تاكسي فرسوده تبريز در نيمه 
دوم سال گذشته با پرداخت تسهيلات از سوي بانك شهر 

نوسازي شده است. 
ب��ه گ��زارش روابط عمومي بانك ش��هر، صفر صلاحلو 
با اش��اره به حمايت ه��اي اين بانك از پروژه هاي ش��هري 
كلان شهرها گفت: مش��اركت در اجراي طرح هاي پل هاي 
راه آهن، توانيز و گلكار، ميدان افلاك نما، تقاطع غيرهمسطح 
ماران، ميدان آذربايجان، پروژه آيس��ان و قطار ش��هري در 
تبري��ز و طبقه اول پل ق��دس در اردبيل از جمله اقدامات 

بانك شهر در اين منطقه بوده است. 
صلاحلو، نوسازي بيش از 2هزار و ۵۰۰ تاكسي فرسوده 
تبريز در نيمه دوم س��ال گذش��ته با پرداخت تسهيلات از 
س��وي بانك ش��هر را از خدمات اين بانك براي نوس��ازي 
ناوگان حمل و نقل ش��هري دانست و افزود: همچنين در 
حوزه بانكداري الكترونيك نيز بانك شهر پيشتاز بوده و براي 
رفع نيازهاي مشتريان و كاهش هزينه هاي ايجاد و تجهيز 

شعبه از بسترهاي الكترونيكي استفاده كرده است. 
 

 امضاي قرارداد بانك پارسيان
و اگزيم بانك كره جنوبي 

قرارداد تامين مالي بلندمدت بانك پارسيان و اگزيم بانك 
كره جنوبي در راس��تاي اش��تغال زايي و كم��ك به توليد و 

پيشرفت اقتصاد كشور به امضاي طرفين رسيد. 
به گزارش روابط عمومي بانك پارسيان؛ بانك پارسيان 
يكي از ۱2 بانك ايراني اس��ت كه در چارچوب توافق بانك 
مرك��زي، قرارداد تامين مالي بلندمدت به ارزش ۸ ميليارد 
يورو با اگزيم بانك كره جنوبي منعقد كرد و به همين منظور 
اين بانك در زمينه  قراردادهاي فاينانس، آماده بررسي قبول 

عامليت پروژه هاي ارائه شده از سوي متقاضيان است. 

 تشكيل كارگروه رسيدگي
به حوادث رانندگي

گروه بانك وبيمه| در پي شدت گرفتن ميزان تلفات 
جاده يي در كشور و دستور رييس قوه قضاييه به دادستان 
كل كش��ور در خصوص پيگيري حادثه رانندگي اتوبوس 
دانش آم��وزان در داراب اس��تان فارس جلس��ه ويژه يي با 
حضور وزراي آموزش و پرورش راه و شهرسازي و جمعي 
از معاونان اين دو وزارتخانه و س��ردار مهري رييس راهور 

ناجا به رياست دادستان كل كشور تشكيل شد. 
به گزارش ايس��نا در اين جلسه مقرر شد كه كارگروه 
تخصص��ي و ويژه يي با ضرب الاجل يك ماهه به بررس��ي 
مش��كلات موانع و راهكارهاي كاه��ش و كنترل حوادث 
جاده يي تشكيل شود. حجت الاسلام والمسلمين منتظري 
در اين جلس��ه كه صب��ح امروز در محل دادس��تاني كل 
كش��ور برگزار ش��د با تاكيد بر ضرورت كاهش و كنترل 
حوادث رانندگي در سطح كشور خواهان اتخاذ تصميمات 
بازدارنده ت��ر در اين زمينه ش��د و گفت: با توجه به كثرت 
وسايل نقليه و افزايش سالانه مسافرت ها ضرورت دارد كه 
تمام دستگاه هاي متولي با تعامل و همفكري در خصوص 
كاهش هر چه بيشتر حوادث رانندگي تلاش كنند و قوه 
قضاييه و دادستاني كل كشور نيز بر حسب وظيفه خود از 

هيچ كمكي در اين زمينه دريغ نخواهد كرد. 

 اطلاعيه بانك آينده
در مورد »افضل توس«

رواب��ط عمومي بان��ك آينده اعلام كرد: پي��رو واگذاري 
مديريت دارايي ها و بدهي هاي تعاوني اعتبار افضل توس )در 
حال تصفيه( به بانك آينده براساس مصوبه شوراي محترم 
پ��ول و اعتبار، مواردي از مهم ترين اقدامات انجام ش��ده در 
اجراي اين مسووليت را به استحضار ذي نفعان تعاوني اعتبار 
افضل توس )در حال تصفيه( به ويژه  سپرده گذاران محترم 

آن تعاوني مي رساند: 
۱- يك هفته پس از واگذاري رسمي، بيش از 2۰۰ نفر 
از هم��كاران بانك آينده در ش��عب تعاوني در حالِ تصفيه 
افضل توس در سراس��ر كش��ور مستقر ش��ده و پاسخگوي 
س��پرده گذاران محت��رم تعاون��ي افضل توس و رفع س��اير 

مشكلات احتمالي آنها بوده اند. 
2- وضعيت كليه سپرده ها و مشخصات سپرده گذاران، 

بررسي و اطلاعات آن با ذكر جزئيات روشن شده است. 
3- بانك آينده ضمن آماده  نمودن زيرساخت هاي فني، 
آمادگي خود را جهت انتقال س��پرده هاي مشتريان تعاوني 
افضل ت��وس )در ح��ال تصفيه( به بانك محت��رم مركزي 

جمهوري اسلامي ايران اعلام نموده است. 
4- بخ��ش عمده ي��ي از دارايي ه��ا و بدهي هاي تعاوني 
در حال تصفيه افضل ت��وس )با وجود كوتاه بودن زمان در 
اختيار( شناسايي و ارزيابي گرديده و براي استحضار و اخذ 

دستور به مراجع محترم ذي صلاح ارسال گرديده است. 
۵- بان��ك آين��ده آمادگ��ي دارد؛ به محض ص��دور مجوز 
مراجع محترم ذي صلاح، طي ي��ك برنامه زمان بندي تعيين 
شده، نسبت به انتقال سپرده هاي سپرده گذاران محترم تعاوني 
پيش گفته، اقدام نمايد. براي اس��تحضار بيشتر سپرده گذاران 
محترم تعاون��ي اعتبار افضل توس )در ح��ال تصفيه(، اضافه 
مي نماي��د؛ اين اقدام بان��ك آينده، در اج��راي وظيفه پس از 
واگذاري مسووليت از سوي نهاد محترم ناظر از يك سو و ايفاي 
مسووليت اجتماعي بانك از سوي ديگر بوده و در همين راستا، 
بانك آينده، سپرده گذاران محترم تعاوني اعتبار افضل توس )در 
حال تصفيه( را به صبر و شكيبايي بيشتر تا زمان صدور دستور 

مقتضي از سوي نهادهاي مرتبط، دعوت مي نمايد.

اخبار

دلار در مرز 3900 تومان، ارز و طلا در سراشيبي 

مهار نرخ ارز همزمان با حذف ارز مسافرتي

در نشست رييس كل بيمه مركزي و مديران عامل شركت هاي بيمه مطرح شد 

حذف بيمه نامه هاي كاغذي
گروه بانك وبيمه|

از ابتداي مهر س��ال جاري ب��راي بيمه نامه هاي 
شخص ثالث كد يكتا صادر مي شود.

 به گزارش »تعادل«،در نشس��ت مديران ارشد 
صنعت بيمه كش��ور مقرر شد كه از ابتداي مهر ماه 
س��ال جاري براي بيمه نامه هاي ش��خص ثالث كد 

يكتا صادر شود. 
اين موضوع در نشس��ت مش��ترك رييس كل و 
اعضاي هيات عام��ل بيمه مركزي با مديران عامل 
ش��ركت هاي بيمه بررس��ي و درنهايت مقرر شد با 
انجام اقداماتي اين كد براي بيمه نامه ها صادر شود. 
ريي��س كل بيم��ه مرك��زي در اي��ن نشس��ت 

ضمن تش��كر از همكاري و همراهي مديران عامل 
ش��ركت هاي بيمه، با بيان ضرورت ارس��ال آنلاين 
اطلاعات مربوط به بيمه نامه شخص ثالث به سامانه 
سنهاب، گفت: با آنلاين شدن اطلاعات و صدور كد 
يكت��ا براي بيمه نامه ها علاوه ب��ر كنترل تخلفات و 
تقلبات، رقابت سالم و سازنده در شركت هاي بيمه 

تقويت خواهد شد. 
همت��ي با تاكيد ب��ر اجراي��ي و عملياتي كردن 
اين برنامه در ش��ركت هاي بيمه ي��ي گفت: باتوجه 
ب��ه اينكه زيرس��اخت هاي تكنول��وژي ارتباطات و 
اطلاعات در كش��ور ما مطلوب است، ضروري است 
مشكلات اجرايي تعيين كد واحد براي بيمه نامه ها 

در شركت هاي بيمه يي در كوتاه ترين زمان برطرف 
ش��ود و طرح مذكور طبق زمانبندي تعيين ش��ده 

عملياتي گردد. 
در اين نشس��ت همچنين موض��وع جايگزيني 
كارت الكترونيك��ي بيمه ش��خص ثال��ث به جاي 
بيمه نامه ه��اي كاغذي مورد بحث و بررس��ي قرار 
گرفت و ضمن موافقت با حذف صدور بيمه نامه هاي 
كاغذي، مقرر شد كميته يي مركب از بيمه مركزي 
و س��نديكاي بيمه گران پيشنهاد جايگزيني خود را 
ظرف دو هفته اعلام كنند. گفتني است در ابتداي 
اين نشس��ت مديركل دفت��ر فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات بيمه مركزي با تش��ريح جزئيات سامانه 

س��نهاب و ارائه آمار و اطلاع��ات مرتبط، گفت كه 
سامانه سنهاب آمادگي لازم را براي صدور كد يكتا 
پس از تاييد و ارس��ال نهاي��ي اطلاعات مربوطه از 

طرف ش��ركت هاي بيمه دارد. وي همچنين طرح 
اوليه صدور كارت الكترونيكي به جاي بيمه نامه هاي 

كاغذي را تشريح كرد. 

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري|
روز سه ش��نبه 2۱ ش��هريور 96، نرخ رس��مي 23 
ارز افزاي��ش و ۱4 ارز كاه��ش يافته و ن��رخ 2 ارز هم 
 ب��دون تغيير ب��وده اس��ت. دلار با 39 ري��ال افزايش

 3339.3 توم��ان، پون��د ب��ا 4۰ ري��ال رش��د قيمت 
 44۰۰.۸ توم��ان و ي��ورو ب��ا ۱37 ري��ال كاه��ش

 3994.4 تومان ارزش گذاري شد. 
به گ��زارش »تعادل«، در ب��ازار آزاد نيز هر دلار با 
رش��د ۱۵ توماني به 39۱۵ تومان رسيد، هر يورو با ۸ 
تومان رشد 4774 تومان، هر پوند انگليس با 7 تومان 

رشد ۵۱4۸ تومان، معامله شد. 
در سامانه نظارت ارز )سنا( كه مبادلات صرافي هاي 
مجاز سراس��ر كش��ور در آن درج مي شود، قيمت هر 
 ي��ورو 46ه��زار و 694 ري��ال و ه��ر دلار 3۸ هزار و

 97۸ ريال ثبت ش��ده اس��ت كه نسبت به ميانگين 
قيمت ها در پايان معاملات دوش��نبه يورو ۱۱۰ ريال 
افت و دلار ۸۱ ريال رش��د را نش��ان مي دهد. در اين 
 س��امانه قيمت درهم امارات متحده عرب��ي ۱۰هزار و

 6۵۸ ريال و ه��ر پوند انگليس ۵۱ هزار و 4۸3 ريال 
ثبت ش��ده است. در بازار معاملات ارز نيز نوسان دلار 
در بازار آزاد بي سابقه بود. دلار كه در نخستين ساعات 
خري��د و فروش يعني س��اعت ۱۱ ب��ا قيمت 39۰3 
معامله ش��د تا 39۱9 تومان بالا رفت. كارشناس��ان و 
سرمايه گذاران دليل اين افزايش را سياست هاي بانك 
مرك��زي و اعلام قيمت هاي دلار در بانك ها و هيجان 
بالاي س��رمايه گذاران به دليل كاه��ش اونس جهاني 
طلا دانستند. قيمت هايي كه در بانك ها اعلام مي شد 
هم تراز قيمت بازار آزاد بود و كشش بازار جهت خريد 
دلار فردايي تا 39۱9 تومان بود. قيمت دلار در ساعات 
پاياني يعني ۱4: ۱3 در بازار آزاد 39۱۸ معامله مي شد 
و قيم��ت دلار در بانك ها در محدوده 39۱4 تا 39۱6 
فروش داش��ت. صرافي هاي بانك ها در لحظات پاياني 
تس��ويه دلار آزاد ب��ا اعلام كاهش قيم��ت دلار براي 
صرافي ها 39۰9 و اشخاص 39۱4 قيمت دلار آزاد را 

كاهش داده و با قيمت 39۱3 تسويه خورد. 

  كاهش اونس جهاني
در بازار طلا نيز نرخ هر اونس در بازار جهاني طلا روز 
سه شنبه 2۱ شهريور 96، به ۱324 دلار كاهش يافته و 
انتظار مي رود كه متاثر از كاهش نرخ اونس جهاني و نرخ 
طلا در بازار داخلي ايران نيز روند كاهشي داشته باشد. 
بر اين اس��اس، هر گرم طلاي ۱۸ عيار در بازار داخلي 
ايران با اف��ت ۱۸۵ توماني به ۱2۵ هزار و 36۰ تومان 
 رسيد. هر قطعه سكه تمام طرح جديد يك ميليون و
 264 ه��زار و ۸۰۰ تومان، هر قطعه س��كه تمام بهار 
آزادي ط��رح قديم با 3 ه��زار تومان افت يك ميليون 
و 237 هزار تومان و هر ربع س��كه با يك هزار تومان 
كاهش 36۸ هزار تومان فروش رفت. نيم سكه نيز 6۵۸ 
هزار تومان و سكه گرمي 2۵۰ هزار تومان معامله شد. 

  مهار نرخ ها با وجود حذف ارز مسافرتي 
برخي كارشناس��ان معتقدند ك��ه به خاطر اثر كم 
3۰۰دلار ارز مبادله ي��ي ب��ر كل مخارج مس��افرت و 
همچنين به خاطر حذف ارز مسافرتي از 2۰ شهريور 
كه هفته هاي پاياني مسافرت هاي خارجي تابستاني را 
م��ردم در پيش دارن��د، در نتيجه حذف ارز مبادله يي 
براي مس��افرت تاثير زيادي بر ميزان مس��افرت ها و 
مخارج و بازار ارز نداشته و در اين مقطع، اين سياست 
عملا باعث مهار رش��د نرخ ارز ش��ده است اما از آنجا 

ك��ه بازار انتظار دارد حذف ارزهاي مبادله يي بيش��تر 
ش��ود، در نتيجه ش��اهد افزايش تدريجي نرخ ارز در 
ماه هاي اخير بوده ايم و حذف 3۰۰ دلار ارز مبادله يي 
و اختلاف ۱7۰ هزار توماني آن، مس��افري را ش��وكه 
نمي كند.در نخس��تين روز معاملات دلار پس از خبر 
ح��ذف ارز مس��افرتي و با گذش��ت ۱۱ روز از اجراي 
نرخ س��ود بانكي آنچنان كه سرمايه گذاران دلار تصور 
مي كردند نرخ دلار افزايش نيافت و با نظارت درس��ت 

بانك مركزي قيمت اين نوع ارز مهار شد. 
در بازار معاملات دلار تحت تاثير خبر سقوط قيمت 
جهاني طلا )اونس( كه روز گذشته 9دلار كاهش يافت، 
امروز نيز روند كاهش��ي به خود گرفت و از ۱237 به 
۱224 دلار رسيد و با كاهش ۱3 دلاري معاملات خود 
را آغاز خواهد كرد و بر همين اساس تاثيرات كاهشي 
قيمت جهاني طلا با افزايش قيمت دلار مواجه خواهد 
شد. س��رمايه گذاران بازار دلار روز شنبه هفته جاري 
به دلي��ل ترس از بازار ارز و نظارت هاي س��خت گيرانه 
بانك مركزي و نيز روند افزايشي كه اونس طلا داشت 
قيمت دلار را كمتر از 39۰۰ تومان كارشناسي كرده 
بودند ولي با مقاوم��ت در محدوده 3۸93 تومان دلار 

برگشت خورد و تا 39۰۰ تومان بالا رفت. 

 حذف 300 دلار، مسافري را شوكه نمي كند
ح��ذف 3۰۰ دلار ارز مس��افرتي كه اختلاف آن با 
بازار آزاد، تنها ۱7۰ هزار تومان بود به مسافران شوك 
وارد نمي كند. روند كاهشي حجم ارز مسافرتي از سال 
9۰ آغاز شد تا س��رانجام روز دوشنبه 2۰ شهريورماه 
96، پرونده آن با دس��تور بانك مركزي بس��ته ش��د، 
هرچند كه چراغ آن از آذرماه س��ال 9۱ كم سو شده 
بود، آن زمان كه به دس��تور دولت دهم مقرر شد هر 
مسافر فقط يك بار در سال حداكثر 3۰۰ دلار دريافت 
 كند. اين مبلغ براي س��فرهاي عتب��ات عاليات نيز تا

 2۰۰ دلار تعيين شده بود. 
نرخ رس��مي دلار در زماني كه دس��تور حذف ارز 
مس��افرتي صادر ش��د به 3332 تومان رس��يده بود، 

درحال��ي كه ارز آزاد با قيم��ت حدودي 39۰۰ تومان 
در بازار، مبادله مي ش��د كه نشان دهنده اختلافي در 
حدود ۵6۰ تومان بود كه محاسبه آن در 3۰۰ دلار ارز 
مسافرتي، شكافي نزديك به ۱7۰ هزار تومان را ايجاد 
ك��رده بود. براي همين فعالان گردش��گري معتقدند 
تفاوت ن��رخ ارز بازار آزاد و بانك در چند س��ال اخير 
آنچنان نبود كه آن 3۰۰ دلار وسوس��ه كننده باشد و 
اكنون با حذف آن، آمار سفر روند نزولي را طي كند. 

  حذف پولشويي و رانت خواري
تصميم دولت براي حذف ارز مس��افرتي بيشتر به 
دلايل��ي چون صرفه جويي ارزي و حركت به س��مت 
يكسان س��ازي نرخ ارز گرفته شده است كه مديركل 
دفت��ر برنامه ري��زي و حماي��ت از توس��عه معاون��ت 
گردش��گري معتقد اس��ت؛ اين اقدام در عين حال به 

حذف پولشويي و رانت خواري نيز منجر خواهد شد. 
عبدالرضا مهاجري نژاد با تاييد اقدام بانك مركزي 
براي حذف ارز مسافرتي يادآور شد: اين تاكيد همواره 
اقتصاددان ه��ا بوده، چرا كه در باور آنها تفاوت نرخ ارز 
در بازار معنايي ندارد و لزوما بايد به سمت تك نرخي 

شدن ارز پيش رفت. 
او ب��ا اعتقاد بر اينكه جنبه ه��اي مثبت حذف ارز 
مسافرتي خيلي بيش��تر از مضرات آن است به ايسنا 
 گفت: ح��ذف ارز مس��افرتي به واقعي ش��دن نرخ ها 
در س��فرهاي خروجي و ورودي كم��ك مي كند و از 

رانت خواري و پولشويي جلوگيري خواهد كرد. 
مهاجري نژاد همچنين تاكي��د دارد كه حذف ارز 
مس��افرتي تاثير شوك آوري روي س��فرهاي خارجي 

ايراني ها نخواهد داشت. 
جليل هريسچي عضو انجمن صنفي دفاتر خدمات 
مسافرتي و هوايي ايران نيز درباره بي انگيزگي كه اخيرا 
ارز مسافرتي پديد آورده بود، اظهار كرد:  تفاوت قيمت 
ارز دولتي و آزاد در يكي، دو سال اخير آنچنان نبود كه 
در مردم انگيزه ايجاد كند، براي همين مردمي كه سفر 
مي روند بيش��تر ارز مورد نياز خود را از بازار آزاد تهيه 

مي كنند و آن قشري هم كه معمولا سراغ ارز مسافرتي 
مي رفتند و اغلب مقصدش��ان عراق يا كشورهايي بود 
كه هزينه كمتر در برداشت، چندان متكي به اين رقم 
نبودند، چون 3۰۰ دلار پولي نيس��ت كه كفاف سفر 
حتي در اين كش��ورهاي كم هزين��ه را بدهد و مردم 
دنبال آن باش��ند. ارزيابي اين آژانس دار كهنه كار اين 
اس��ت كه رقم ارز مس��افرتي قابل توجه و حتي قابل 
طرح نبود و انگيزه يي را براي س��فر ايجاد نمي كرد و 
درمان دردي نبود كه حالا با حذف آن در س��فر مردم 
اخت��لال به وجود آيد. رضا اباذري رييس هيات مديره 
انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي و هوايي استان 
تهران كه هم عقيده با س��اير كارشناس��ان و فعالان 
گردشگري در تاثير نداش��تن حذف ارز مسافرتي در 
جابه جا شدن آمار مسافرت است، نگاه ديگري به اين 
جريان دارد كه در ش��رح آن به ايسنا گفت: دولت به 
ويژه بانك مركزي نبايد ناتواني خود در رفع مشكلات 
و معض��لات ارزي و اقتصادي كش��ور را روي جامعه 
مسافر سرشكن كند. اساسا بايد سيستم بانك مركزي 
اين مشكل را ريشه يي حل كند. به هر حال 3۰۰دلار 
هم اتفاق خاصي نيست، ولي شايد افرادي بودند كه به 

اين مبلغ نياز داشتند. 
وي اضاف��ه ك��رد: اگرچ��ه 3۰۰ دلار با نرخ خيلي 
نزديك به قيمت بازار آزاد، كمكي به مسافر نمي كرد، 
ول��ي به هر ح��ال ما به اصلاح قواني��ن در اين بخش 
نياز داريم، طوري كه هر مسافري دسترسي آسان به 
ارز داشته باش��د و بتواند آن را خارج كند و گردشگر 
ورودي هم در مقابل به راحتي ارز خود را وارد و تبديل 

كند تا بازار سياه رفع شود. 
او تاكي��د كرد: به ه��ر حال ضع��ف و ناكارآمدي 
سيستم مالي ارتباطي به اقتصاد گردشگري كشور به 

ويژه در حوزه تورهاي ورودي و خروجي ندارد. 
اباذري با بيان اين پيشنهاد كه يارانه بخش سفر را 
مي توان صرف تسهيل و فرهنگ سازي سفر و توسعه 
پايدار گردش��گري كرد، به عن��وان فعال اقتصادي به 
طرح مطالبات اين صنعت پرداخت و گفت: تس��هيل 

در تب��ادل و ثبات در نرخ ارز از جمله خواس��ته هاي 
ماس��ت. وجود اين بي ثباتي در تمام اين سال ها باعث 
شده مردم با خريد ارز مسافرتي به نرخ رسمي، بخشي 

از هزينه سفرشان را تامين كنند. 
اباذري ادامه داد: اگر به گذش��ته برگرديم در دهه 
7۰، آن يك ه��زار دلار ارز مس��افرتي ك��ه مي دادند، 
اخت��لاف قيم��ت قابل توجهي ب��ا ارز آزاد داش��ت و 
مس��افران خيلي راغ��ب بودند از آن اس��تفاده كنند، 
شايد ناكارآمدي سيس��تم بانكي كشور و وجود مافيا 
باعث ش��د در دوره يي ارز زيادي از كشور خارج شود. 
فرآيند پرداخت ارز مس��افرتي هم به گونه يي بود كه 
صرف خريد خدمات سفر نمي شد و بيشتر خرج خريد 
كالا و تجارت چمداني مي شد، به ويژه زماني كه مبلغ 
ارز مس��افرتي يك هزار دلار بود كه شايد چهل، پنجاه 
درص��د هم در خريد ارز دولتي و فروش آن س��ود به 
دست مي آمد. به هر حال رييس انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي استان تهران نيز باور دارد؛ با حذف 
ارز مس��افرتي اتف��اق خيلي خاصي در آمار س��فرها 
نمي افتد چ��ون اختلاف ارزي آن با ب��ازار آزاد خيلي 

ناچيز بوده است. 

 دلايل افزايش دلار و چگونگي كنترل آن
يك كارش��ناس بازار ارز در گفت وگو با ايبنا درباره 
دلايل افزايش نرخ ارز در بازار گفت: نرخ دلار به دليل 
برخي موارد سياسي و سياست هاي پولي و بانكي طي 

دوهفته اخير افزايش يافته است. 
عليرض��ا كش��اورزي ادام��ه داد: از عوامل افزايش 
دلار را مي توان كاهش نرخ س��ود بانكي نيز دانس��ت، 
چون اين امر س��بب شده بس��ياري از سرمايه گذارها 
پول هاي خود را از بانك ها خارج و در بازار س��كه و ارز 
س��رمايه گذاري كنند. وي اظهار داشت: درگيري هاي 
لفظي كره شمالي و امريكا نيز در افزايش دلار بي تاثير 
نبوده هرچند آزمايش هاي موشكي و اتمي كره شمالي 
چند روزي باعث افت قيمت س��هام آس��يا و كاهش 
قيمت دلار ش��د ولي سياست جديد بانك مركزي در 
خصوص حذف ارز مس��افرتي و فروش آن با نرخ آزاد 
سبب شد، قيمت دلار از 3۸۸۵تومان به 39۱4تومان 
افزايش يابد. البته در دو روز گذش��ته به دليل كاهش 
اونس و كنترل بانك مرك��زي و ترس دلالان از بازار، 
قيمت دلار از 39۱4 به 3۸96 تومان كاهش پيدا كرد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه راهكارهاي كاهش 
نرخ ارز در بازار چيست؟ تصريح كرد: نخستين مرحله 
و گام به گام اين اس��ت كه باي��د از صرافي هاي داراي 
مجوز ش��روع كرد و ضمن اخذ تعهد س��فت و سخت 
خري��د و فروش هاي آنها را رصد و پيگيري كرد. چون 
متاس��فانه شنيده مي ش��ود، برخي صراف هاي داراي 
مج��وز كارمنداني را به اس��تخدام در مي آوردند كه از 
دلالان بازار هس��تند و دلارهاي��ي كه از بانك مركزي 
اخذ مي كنن��د در بازار و اتاق معاملات ب��ازار دلار به 
صورت امروز، فرداي��ي معامله مي كنند كه اين امر از 
نمونه هاي بس��يار مهم و خطرن��اك افزايش نرخ دلار 
است. در اين خصوص راهكارهاي خوبي مي شود ارائه 
و نرخ دلار را كنترل كرد. دومين مرحله و گام استفاده 
از نمايندگان��ي از بانك هايي ك��ه مجوز فروش دلار را 
دارند، اس��ت اي��ن نمايندگان يا اف��راد بايد در زمينه 
خريد و فروش دلار بس��يار باتجربه، مفيد و دلس��وز 
كش��ور باش��ند كه بتوانند در بازار دلالي دلار خريد و 
فروش انجام دهند و كنترل بازار را به دس��ت گرفته و 

جايگزيني براي صرافي هاي داراي مجوز باشند. 

ايلناز ابراهيمي|
مهم تري��ن ويژگي تامين مال��ي از طري��ق فاينانس، عدم 
مش��اركت س��رمايه گذار خارجي در س��ود و زيان طرح و در 
نتيجه انتقال كامل ريسك س��رمايه گذاري )به ويژه نوسانات 

ارزي( به شركت سرمايه گذار داخلي است. 
اخيرا رييس كل بانك مركزي طي بخشنامه يي در خصوص 
اس��تفاده بهينه و كارآمد از منابع مالي خارجي، دستوراتي را 
در مورد نحوه جذب تسهيلات و منابع ارزي به مديران عامل 
بانك ها و كل سيس��تم بانكي كشور ابلاغ كرده است. با توجه 
به اهميت تامين مالي بين المللي در دستيابي به اهدافي مانند 
رشد اقتصادي پايدار نياز است ابعاد اين بخشنامه مورد تحليل 

علمي قرار گيرد. 
پرواضح است كه امكان استفاده فعالان اقتصادي كشور از 
مناب��ع مالي خارجي و برقراري مج��دد خطوط اعتباري ارزي 
و رواب��ط مالي با بانك ه��اي خارجي از جمله دس��تاوردهاي 
مه��م تلاش ه��اي بان��ك مرك��زي و سيس��تم بانكي كش��ور 
 ب��راي عادي س��ازي روابط با نظ��ام مالي و بانك��ي بين المللي 

به شمار مي رود. 
بهره گيري از منابع مالي خارجي مذكور در اين بخش��نامه، 
تح��ت عنوان فاينانس ش��ناخته ش��ده و يك��ي از روش هاي 
معمول تامي��ن مالي پروژه ه��اي مختلف س��رمايه گذاري به 
حساب مي آيد. در قالب يك قرارداد فاينانس، خطوط اعتباري 
توس��ط بانك ها يا موسس��ات مالي خارجي مورد تاييد بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي ايران در اختي��ار بانك هاي ايراني 
قرار مي گيرد تا با بهره مندي از آن پروژه هاي جديد زيربنايي، 

تولي��دي، طرح ه��اي توس��عه يي و همچنين خري��د فناوري، 
ماش��ين  آلات، تجهيزات س��رمايه يي و خدمات فني مهندسي 

اجرا شود. 
ب��ه عبارت س��اده تر، فاينانس نوعي وام خارجي اس��ت كه 
در سررس��يد مش��خص بايد اصل و س��ود آن به طرف مقابل 
پرداخته شود. مهم ترين ويژگي تامين مالي از طريق فاينانس، 
عدم مش��اركت س��رمايه گذار خارجي در سود و زيان ناشي از 
اجراي طرح و در نتيجه انتقال كامل ريس��ك ناش��ي از انجام 

سرمايه گذاري به فرد يا شركت سرمايه گذار داخلي است. 
ش��ايد از همين روس��ت كه در اين بخش��نامه ذكر ش��ده 
اس��ت كه براي حف��ظ و ارتقاي رتبه اعتباري كش��ور، از اين 
تس��هيلات تنها براي تامين مالي پروژه هايي استفاده شود كه 
سودآوري آنها و بالطبع قابليت بازپرداخت به موقع تسهيلات 
دريافتي، مورد تاييد بانك واس��ط ايراني باشد. البته اطمينان 
از س��ودآوري طرح، نافي ضرورت اخ��ذ وثايق كافي و لازم از 
مشتريان متقاضي استفاده از تسهيلات مالي خارجي نيست؛ 
چرا كه عدم تامين منابع )ريالي- ارزي( توس��ط مش��تري در 
سررس��يدهاي پرداخت، موجب الزام خود بانك ها به پرداخت 

به موقع اقساط تسهيلات دريافتي خواهد بود. 
ب��ه اين ترتيب، با وجود آنكه اس��تفاده از تس��هيلات مالي 
خارجي  )فاينان��س( مي تواند بس��ياري از تنگناهاي اعتباري 
پروژه هاي سرمايه گذاري كشور به خصوص آنهايي كه نيازمند 
تامين مالي ارزي و واردات ماشين آلات و تجهيزات از خارج از 
كش��ور هستند را مرتفع كند، ولي بزرگ ترين مساله و مشكل 
در اين رابطه، انتقال كامل ريس��ك ناش��ي از سرمايه گذاري و 

به ثمر نشس��تن آن به طرف داخلي اس��ت. اين ريسك در دو 
بخش طبقه بندي مي ش��ود. ريس��ك اول را مي توان در خود 
پروژه سرمايه گذاري و بازده آينده آن جست وجو كرد كه براي 
اين بخش، به درس��تي در بخشنامه بانك مركزي تاكيد شده 
اس��ت كه قبل از آغاز اس��تفاده از فاينانس ب��راي يك پروژه 
باي��د ارزيابي فني، مالي و اقتصادي آنها انجام و س��ودآوري و 
قابليت بازپرداخت به موقع تس��هيلات دريافتي مورد بررسي 
و تاييد قرار گيرد. همچنين، ذكر ش��ده اس��ت كه بايد با هر 
گونه انحراف در تخصيص يا مصرف منابع تس��هيلات خارجي 
برخورد جدي شده و بر روند پيشرفت فيزيكي پروژه ها نظارت 

دقيق صورت گيرد. 
ليكن به نظر مي رسد، نكته يي كه در اين بخشنامه مغفول 
مانده، ريس��ك مترتب بر بازپرداخت اصل و س��ود تسهيلات 
دريافت��ي از محل نوس��انات و تلاطم هاي ممك��ن در بازار ارز 
اس��ت. به طوري كه مي توان به جرات ادع��ا كرد كه حتي در 
صورت سودآوري مناس��ب پروژه و بازده ريالي مطابق انتظار 
آن براي بازپرداخت تسهيلات، اگر جهش ارزي )همانند موارد 
مش��اهده  شده در اقتصاد ايران در دوره هاي گذشته( به وقوع 
بپيون��دد و نرخ ارز ب��ه يك باره چند برابر ش��ود، بعيد به نظر 
مي رس��د كه حتي س��ودآورترين پروژه ها نيز بتوانند از عهده 

پرداخت اقساط ارزي تسهيلات دريافتي برآيند. 
بازار ارز ايران در س��اليان گذشته شاهد نوسانات شديدي 
بوده و با توجه به ش��كل سنتي مبادلات ارزي و عدم استفاده 
از ابزارهاي مشتقه ارزي، بنگاه هاي اقتصادي و سرمايه گذاران 
كش��ور همواره در معرض ريس��ك نوسان نرخ ارز بدون وجود 

ابزارهاي پوشش��ي قرار گرفته اند. نوس��انات ن��رخ ارز از منابع 
مهم ريس��ك اقتصادي به ويژه ب��راي فعاليت هاي بين المللي 
به حس��اب مي آي��د. به همين دليل ابزارهاي كنترل ريس��ك 
نوس��انات نرخ ارز مدت هاس��ت مورد توجه كش��ورهايي قرار 
گرفت��ه كه ب��ه نحوي م��راودات ارزي با جهان خ��ارج دارند. 
بنابراين، در صورتي كه منابع ارزي مورد ذكر اين بخش��نامه 
وارد كشور شده و پس از چندين سال قرار بر بازپرداخت اصل 
و سود تسهيلات دريافتي باشد، نياز به راه اندازي بازار متشكل 
و رسمي براي پوشش ريسك نرخ ارز كاملا احساس مي شود. 
به اين ترتيب، با وجود توفيقات بانك مركزي و نظام بانكي 
در فراهم سازي زمينه دريافت تسهيلات ارزي براي طرح هاي 
داخلي و استفاده از آن براي تقويت رشد اقتصادي، دو ريسك 
مه��م موفقيت اين مس��ير را تهديد مي كند ك��ه اولي توجيه 
فني-  اقتصادي مناسب و س��ودآوري معقول طرح هايي است 
كه فاينانس آنها صورت مي گيرد و به درس��تي در بخش��نامه 

تاكيد بسياري بر آن صورت گرفته است. 
اما ريس��ك دوم و مهم تر وجود اين احتمال است كه حتي 
در صورت استفاده موفقيت آميز از تسهيلات مالي خارجي در 
انجام طرح هاي اقتصادي كشور و بازده معقول اقتصادي آنها، 
جه��ش يك باره ن��رخ ارز و نبود ابزارهاي مش��تقه ارزي براي 
پوشش ريسك نوسانات ارزي باعث شود، شخصيت حقيقي يا 
حقوقي وام گيرنده قادر به بازپرداخت اقساط ارزي خود نباشد 
و در صورت عدم كفايت وثايق، تمام بار اين ريس��ك بر عهده 
نظام بانكي قرار گيرد؛ چراكه بازپرداخت وام دريافتي را براي 

طرف خارجي تضمين كرده است. 

نوسان ارزي؛ پاشنه آشيل اخذ تسهيلات مالي خارجي
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5 بورس و فرابورس
 هر س�هم »چدن« 1950ريال كش�ف قيمت شد: 
به گفته معاون بورس و اوراق بهادار، 10درصد س��هام ش��ركت 
چدن س��ازان براي نخس��تين بار پ��س از پذي��رش و درج نام 
ش��ركت در فهرست ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس و 
اوراق بهادار تهران به ش��يوه ثبت س��فارش به قيمت هر سهم 
1950ريال كشف قيمت شد. علي صحرايي معاون بازار بورس 
و اوراق بهادار گفت: روز گذش��ته سه ش��نبه 21 ش��هريورماه 
96 تعداد 80ميليون س��هم معادل 10درصد از سهام شركت 
توليدي چدن س��ازان به عنوان پانصد و دوازدهمين ش��ركت 
پذيرفت��ه ش��ده در ب��ورس و اوراق به��ادار ته��ران به ش��يوه 
ثبت س��فارش به قيمت هر س��هم 1950ريال كش��ف قيمت 
 ش��د. وي با اش��اره به دوره ثبت سفارش اين س��هم از ساعت

10 و 20 دقيقه تا 12 و 20 دقيقه روز گذش��ته گفت: سهميه 
در نظر گرفته ش��ده براي هر كد حقيق��ي و حقوقي حداكثر 
2.000 س��هم تعيين ش��ده كه پس از پايان ساعت معاملات 
بازار س��هام عمليات تخصيص سهام از سوي كارگزاري ها آغاز 
 خواهد شد. بررس��ي ها نشان مي دهد، با وجود تعيين سهميه

2000 س��همي در اين عرضه اولي��ه اما براي هر كد معاملاتي 
متقاضي تعداد 700 تا 1000 سهم تخصيص داده شده است. 
در اي��ن عرض��ه اوليه هر ك��د معاملاتي تنها مجاز به ارس��ال 
يك س��فارش بوده و ورود س��فارش صرفا با ك��د معاملاتي و 
در دوره زمان��ي اعلام ش��ده و به قيمت ح��دود در دامنه كف 
قيمت 1.773ريال و س��قف قيم��ت 1.950ريال بود. از نكات 
جالب در عرضه اوليه سهام »چدن« در نظر گرفتن 24ميليون 
س��هم جهت عرضه به كاركنان ش��ركت توليدي چدن سازان 
اس��ت. معاون بازار ش��ركت بورس تهران در پاسخ به اين نكته 
كه برخي سهامداران نس��بت به دو عرضه اوليه پشت سر هم 
و روزگذش��ته و امروز بورس )چدن س��ازان و داده گستر عصر 
نوي��ن( و تخصي��ص 200ميليون س��هم مع��ادل 5 درصد به 
كاركنان داده گس��تر عصر نوين اعتراض دارند، توضيح داد: در 
مورد دو عرضه اوليه روزگذشته و امروز بايد گفت چدن سازان 
ش��ركتي كوچك بوده و عرضه آن ش��امل 56 ميليون سهم با 
قيم��ت حداكثر 195 تومان خواهد بود. از س��وي ديگر عرضه 
اوليه »هاي وب« شامل 5 درصد است. وي ادامه داد: اما عاملي 
كه موجب ش��د تا سهام اين دو شركت در دو روز عرضه اوليه 
شود، ناشي از اين بود كه طبق هماهنگي هاي به عمل آمده با 
س��هامداران عمده »هاي وب«، محدوده قيمتي مناسبي براي 
كشف قيمت سهام آن در نظر گرفته شد )بين 2715 تا 2850 
ريال( كه در صورت تعويق آن در روزهاي ديگر با تفاوت قيمت 
معناداري س��هام اين شركت واگذار مي شد. بنابراين اين اقدام 
بورس منجر به قيمت مناس��ب »هاي وب« ش��ده است. اين 
مقام مس��وول در مورد تخصيص 200 ميليون سهم معادل 5 
درصد به كاركنان داده گس��تر عصر نوين هم توضيح داد: بنا بر 
اعلام مديران شركت، علاوه بر حدود 185نيروي انساني حدود 
2000 نفر بازارياب داراي بيمه هم با اين شركت ارتباط دارند. 
اين در حالي اس��ت كه مقرر شده تمام مدارك بيمه يي مربوط 

همه نيروي انساني »هاي وب« به بورس ارائه شود. 
 مجتم�ع انگوران تا 10 س�ال آينده ذخي�ره دارد: 
مدي��ر مجتمع معدني س��رب و روي انگوران گفت: اين معدن 
با احتساب 700 هزار تن توليد سالانه تا 10سال آينده ذخيره 
س��رب و روي دارد. منصور شباني مدير مجتمع معدني سرب 
و روي انگوران اظهار كرد: براي آماده س��ازي معدن س��ولفوره 
انگ��وران 2 س��ال و براي اس��تخراج معدن 10 س��ال در نظر 
گرفته شده اس��ت و از بهمن سال گذشته، آماده سازي معدن 
ش��روع شده و از آنجا كه به روزرس��اني طرح انجام شده، زمان 
آماده س��ازي به يك سال كاهش پيدا كرده و در نيمه دوم سال 
جاري، اين مرحله به پايان مي رسد و استخراج اصولي به صورت 

محدود آغاز مي شود. 
 بيمه يك ميلي�ارد دلاري كش�تيراني: مديرعامل 
ش��ركت كشتيراني با اش��اره به ارتباطات گسترده جهاني اين 
شركت در پس��ابرجام گفت: در حال حاضر ناوگان اين كشور 
پوشش بيمه يي يك ميليارد دلاري دارد. محمد سعيدي افزود: 
در حال حاضر شركت كشتيراني سهم خود را از تجارت جهاني 
دريايي بازيافته اس��ت، اين شركت با موسسات رده بندي دنيا 
ارتباط داش��ته و يك ميلي��ارد دلار قرارداد با بيمه هاي اتكايي 
بين المللي به امضا رس��انده است. معاون وزير صنعت، معدن و 
تجارت خاطرنشان كرد: شركت كشتيراني ايران در حال حاضر 
عضو هيات مديره كلوپ لندن و به همراه شركت ملي نفتكش 

عضو هيات مديرهBV پاريس است. 
 صك�وك ايران خودرو: مديرعامل ش��ركت مديريت 
 داراي��ي مركزي بازار س��رمايه از موافق��ت اصولي تامين مالي

700 ميليارد توماني ايران خودرو از طريق انتشار صكوك مرابحه 
و ثب��ت ركوردي جديد خب��ر داد. غلامرضا ابوترابي از موافقت 
اصولي ب��ا تامين مالي ايران خودرو خبر داد و گفت: س��ازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار، موافقت اصولي انتش��ار صكوك مرابحه 
ش��ركت ايران خودرو را ب��ه ارزش 700ميليارد تومان و جهت 
خريد قطعات و مجموعه هاي مورد نياز براي توليد خودرو صادر 
كرد. ابوترابي خاطرنش��ان كرد: صك��وك 700ميليارد توماني 
»خودرو« بزرگ ترين انتشار صكوك غيردولتي در بازار سرمايه 

خواهد بود. 
 مالك جديد بلوك بانك ملت: بعد از عدم عرضه هفته 
گذش��ته بلوك 1.36درصدي سهام بانك ملت روزگذشته اين 
بلوك بدون رقابت به همان قيمت پايه معامله شد. چهارشنبه 
گذشته بلوك 1.36درصدي بانك ملت در بورس آماده عرضه 
ب��ود اما به دليل تاخير در هماهنگي هاي مربوط به اجراي حد 
اعتباري كارگزاران بورس، عرضه يي رخ نداد. بررس��ي ها نشان 
مي ده��د، اين بلوك توس��ط كارگزاري آثل و ب��راي صندوق 
يكم بانك كش��اورزي خريداري شده كه از سال 89 تاسيس و 
هم اكنون داراي ارزش بيش از 18.3هزار ميليارد توماني است. 
بنابراين با توجه به وابستگي شركت خدمات پشتيباني مهر 78 

به بانك كشاورزي، معامله فوق درون گروهي است.

شركتها

در نخستين جلسه شوراي عالي بورس در دولت دوازدهم صورت گرفت

بحث داغ انتشار اوراق ارزي
گروه بورس  

نخس��تين جلس��ه ش��وراي عالي ب��ورس در 
دولت دوازدهم با حضور مس��عود كرباسيان وزير 
ام��ور اقتصادي و دارايي در آخرين س��اعات روز 
يك ش��نبه در ساختمان باب همايون برگزار شد. 
مسعود كرباس��يان به عنوان رييس شورا، شاپور 
محم��دي به عنوان دبير ش��وراي عالي و رييس 
س��ازمان بورس، محمود بهمن��ي، نماينده ناظر 
مجلس و ولي الله س��يف رييس كل بانك مركزي 

هم در كنار اعضا حضور داشتند. 
به گزارش »تعادل«، كرباسيان در اين جلسه 
تاكيد كرد كه اوراق عرضه شده در خارج از بازار 

سرمايه به سرعت ساماندهي  شود. 
وي ب��ا تاكيد بر باور ج��دي دولت به افزايش 
س��هم بازار س��رمايه در راس��تاي تامي��ن مالي 
پروژه ها از مديران س��ازمان بورس خواست همه 
ظرفيت ها را براي تحقق اين مهم به كار گيرند. 
مس��عود كرباس��يان در جلسه ش��وراي عالي 
بورس گفت: امنيت خاطر س��هامداران موضوعي 
اس��ت كه بايد از اولويت هاي اصلي كار س��ازمان 
ب��ورس باش��د زيرا رابط��ه مس��تقيمي با جذب 

سرمايه هاي مردمي در بازار سرمايه دارد. 
وزير اقتصاد در بخش ديگري از سخنان خود 
ب��ه اهميت س��اماندهي و مديري��ت نحوه عرضه 
اوراق بدهي در بازار س��رمايه اشاره كرد و افزود: 
س��ازمان بورس بايد براي كاهش نرخ سود اوراق 
بدهي برنامه ريزي جدي كند و ش��رايط را براي 
منطقي شدن اين نرخ فراهم كند كه قطعا نتيجه 
آن روي حجم اين ب��ازار تاثير مثبت و اطمينان 

بخش خواهد داشت. 
كرباس��يان در بخش ديگري از سخنان خود 
گف��ت: ايجاد تنوع در ابزارها و به كارگيري همه 
ظرفيت هاي قانوني براي توس��عه و عمق بخشي 
به بازار س��رمايه اجتناب ناپذير اس��ت به همين 
منظور سازمان بورس تلاش كند هر چه سريع تر 
درخصوص انتش��ار و ف��روش اوراق بهادار ارزي 
در ح��وزه تامين مالي برخي پروژه هاي نفتي كه 

توافقات آن صورت گرفته اقدام كند. 
ش��اپور محم��دي رييس س��ازمان ب��ورس و 
اوراق بهادار، درخصوص جلس��ه شورا و نتايج آن 
به س��اماندهي معاملات اوراق س��خاب و كاهش 
نرخ موث��ر اين اوراق در بازار س��رمايه به عنوان 
موضوعات مصوب جلس��ه ش��وراي عالي بورس 
اشاره كرد و گفت: مصوب شد اوراقي كه با مجوز 
بانك مركزي منتش��ر ش��ده و در خ��ارج از بازار 
سرمايه عرضه مي شود ساماندهي شود كه نتيجه 

آن نيز كاهش نرخ اين اوراق خواهد بود. 
ش��اپور محمدي، س��خنگوي ش��وراي عالي 
بورس، دس��تور العمل مربوط ب��ه معاملات انواع 
اوراق به��ادار در ب��ورس ان��رژي ش��امل گواهي 
ظرفيت، صندوق پروژه و ساير اوراق را از مباحثي 

برش��مرد كه در اين جلس��ه طرح و تصويب شد. 
س��خنگوي س��ازمان بورس و اوراق بهادار، نحوه 
انتشار فروش اوراق بهادار ارزي براساس ضوابط 
بودجه با هدف تس��ريع اج��راي پروژه هاي نفتي 
كش��ور را از ديگر موارد طرح شده در اين جلسه 
عن��وان كرد و گفت: بانك مرك��زي نحوه اجراي 
اين مصوبه را بررس��ي و با مش��اركت س��ازمان 

بورس و اوراق بهادار عملياتي خواهد كرد. 
محمدي، ساماندهي معاملات اوراق سخاب و 
كاهش نرخ موثر اين اوراق در بازار س��رمايه را از 
ديگر موضوعات مصوب اين نشست عنوان كرد. 
دبير شوراي عالي بورس معامله گواهي سپرده 
بانك��ي در بازار اوراق بهادار را از ديگر موضوعات 
مورد بحث اين شوراي تخصصي دانست و گفت: 
باتوجه به سياست كلي ش��ورا، برنامه ريزي هاي 
لازم درخصوص چگونگي معامله گواهي س��پرده 

بانكي صورت خواهد گرفت.
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در پايان 
عن��وان كرد: در اين جلس��ه تاكيد ش��د با هدف 

كاهش نرخ س��ود اوراق بدهي، حج��م اين بازار 
كنترل و مديريت شود. 

در همين حال به گزارش اقتصاد سياسي قاسم 
محس��ني، عضو ش��وراي عالي بورس در تشريح 
جزئيات اين جلس��ه گفت كه در اين جلس��ه در 
خصوص انتش��ار اوراق ارزي و دستورالعمل هاي 
معاملات ب��ورس انرژي بحث و بررس��ي صورت 
گرفت، همچنين دس��تورالعمل هاي مناقصه در 
بورس كالا نيز مطرح ش��د، اما به نتيجه نرس��يد 
و مقرر ش��د كه در جلس��ات بعدي مورد ارزيابي 
قرار گيرد. اين عضو شوراي عالي بورس در ادامه 
تصري��ح كرد ك��ه بحث ديگر درخص��وص ورود 
س��خاب به بورس بود و نتايج مثب��ت اين ورود 
ك��ه منجر به كاهش نرخ  آن ش��د، مورد بحث و 
بررسي قرار گرفت. همچنين آخرين وضعيت روز 
ب��ازار و تحولات رخ داده در آن نكته ديگري بود 

كه مورد ارزيابي قرار گرفت. 
در ادام��ه محس��ني در پاس��خ ب��ه س��والي 
مبني بر اينكه آيا درخصوص مس��ائل و مشكلات 

برخ��ي از نماده��ا نظير كنتورس��ازي هم بحثي 
ص��ورت گرفت، گفت ك��ه پيش از اين جلس��ه 
هم در جلس��ات متعدد درخصوص اين ش��ركت 
بحث هايي صورت گرفته بود، اما در اين جلس��ه 
بيشتر درخصوص مساله شركت سايپا و اتفاقات 
رخ داده در اين شركت با آقاي كرباسيان صحبت 
ش��د. همكاران ما هم در سازمان بورس وضعيت 

اين شركت را تشريح كردند. 
وي در ادام��ه اف��زود ك��ه يك��ي از اعضا نيز 
درخصوص كنتورس��ازي اش��اره يي كردند و در 
ادامه مشخص شد كه آقاي كرباسيان به صورت 
كامل نسبت به مس��ائل و مشكلات اين شركت 
اش��راف دارند.  اين عضو شوراي عالي بورس در 
بخش ديگري از اظهارات خود به تش��ريح مساله 
انتش��ار اوراق ارزي پرداخ��ت و گفت كه در اين 
خصوص تصميماتي گرفته ش��د، اما مقرر ش��د 
ك��ه در زمان انتش��ار آن تامل بيش��تري صورت 
گي��رد. در قان��ون هم آمده ك��ه وزارت نفت اين 
اوراق را منتش��ر كند و در اين جلسه هم بر اين 

نكته تاكيد ش��د، اما با اين حال زمان قطعي آن 
مشخص نيست. 

وي در بيان علت قطعي نش��دن زمان انتشار 
اوراق ارزي عن��وان كرد ك��ه برخي از افراد نقطه 
نظرات منفي نس��بت به انتشار اين اوراق داشته 
و ب��ا آن مخالفت كردند؛ آنها عن��وان مي كردند 
ك��ه اگر ما قص��د فروش اي��ن اوراق را در داخل 
كش��ور داشته باشيم، سبب خواهد شد كه مردم 
براي خريد اي��ن اوراق به بازار ارز رجوع كنند و 
ب��ا بالا رفتن تقاضا در اين بازار، قيمت ها دس��ت 
خوش نوسان خواهد شد. بنابراين با اين كاركرد 
ما به اهداف خود در جذب س��رمايه هاي خارجي 
نخواهيم رسيد، مگر اينكه تنها بتوانيم آن را در 

خارج از كشور به فروش برسانيم. 
محسني در ادامه افزود: پيش از آنكه درصدد 
انتش��ار اين اوراق باش��يم، بايد اب��زاري را براي 
پوشش نوس��انات نرخ ارز طراحي كنيم تا بتواند 
مكمل اين عمليات باشد و تا زماني كه اين ابزار 
راه اندازي نشده، ما اوراق مذكور را منتشر نكنيم. 
اين عضو شوراي عالي بورس درخصوص نكته 
ديگ��ري كه مخالف��ان مطرح  كردن��د، گفت كه 
آنها بر اين باورند بايد س��ازوكاري مشخص شود 
كه بانك ها نتوانن��د از منابع ارزي بانك مركزي 
استفاده و اقدام به خريد اين اوراق كنند؛ چرا كه 
معتقد بودند اگر اين اتفاق رخ دهد، سودي براي 

اقتصاد كشور نخواهد داشت. 
وي در ادامه اف��زود البته برخي ديگر از اعضا 
ب��ر اين باور بودند كه اي��ن اوراق بايد رتبه بندي 
ش��وند. محسني با اش��اره به اينكه موافقين هم 
دلايل خاص خودشان را داشتند، عنوان كرد آنها 
معتقدند كه درحال حاضر كه نمي خواهيم حجم 
زي��ادي از اين اوراق را منتش��ر كنيم، بايد بدون 
درنظر گرفتن خيلي از مسائل، انتشار آن را آغاز 
كني��م تا به تدريج بتوانيم مش��كلات آن را رفع 
كنيم. چراكه نهايت اوراقي كه قادر به انتشار آن 

باشيم 100 تا 500 ميليارد دلار است. 
اي��ن عضو ش��وراي عال��ي ب��ورس در پايان 
خاطرنش��ان ك��رد بح��ث ديگري ك��ه موافقين 
داش��تند، اين بود ك��ه ما اگر بخواهي��م قبل از 
انتش��ار، تمام مش��كلات و موان��ع را حل كنيم، 
روند طولاني خواهد ش��د و با مش��كلاتي مواجه 
خواهي��م بود. بنابراين بايد ابتدا با انتش��ار اوراق 
انگيزه يي ايجاد كنيم كه بتوانيم در ادامه، نسبت 
به طراح��ي و راه اندازي برخي از زيرس��اخت ها 
اق��دام كنيم. به طور مث��ال در مقياس كوچك تر 
و داخلي آن را منتش��ر كنيم ت��ا تجربه كافي را 
به دس��ت آوريم، تا بع��د از آن بتوانيم اين اوراق 
را در مقياس بزرگ تر و بين المللي منتش��ر كنيم 
يا به وس��يله رايزني و بازاريابي با سرمايه گذاران 
خارج��ي، از آنها دعوت كني��م كه در بازار ثانويه 

اين اوراق وارد شوند.

 پيش بيني بازار خنثي: بازار سرمايه از مهم ترين 
اركان يك اقتصاد اس��ت و افراد بسياري به طور مداوم در 
حال رصد اين بازار هستند. بديهي است دسترسي به نظر 
خبرگان در قالب تحليل يا پيش بيني بورس از مطلوبيت 
ويژه يي براي فعالان و كنشگران اين بازار برخوردار است. 
در همين راستا سايت تجارت نيوز در نظرسنجي كه انجام 
داده اس��ت، ديدگاه تحليلي كارشناسان خبره بورس در 
مورد وضعيت بازار سهام در 7 روز آينده را پيش بيني كرده 

است كه در جدول زير آن را مي خوانيم.

پرسوجو

گروه های پيشرووضعيت شاخصتحليلگران

فلزات اساسی، تك سهم هامثبتحميد اعرابی

معدنی ها، پتروشيمی ها، پالايشی هاخنثیوحيد هلالات

خودرويی ها، فلزات اساسی، كانه های فلزی، مثبترحيم كريمی
پالايشی ها، غذايی ها

پالايشی ها، غذايی هاخنثیمهدی ساسانی

پتروشيمی ها، پالايشی ها، تك سهم هامنفیمهدی ميرزايی

تك سهم هاخنثیكوروش شمس

دارويی ها، خودرويی هاخنثیبهنام بهزادفر

–خنثیبهزاد صمدی

پتروشيمی ها، فلزات اساسیخنثیعلی شهبنديان

گروه بورس 
نماگر بازار س��هام در چهارمين روز كاري خود در هفته جاري توانست 
با رش��د 100واحدي رقم 83 هزارو 369واحدي را به خود اختصاص دهد. 
از اين رو در ادامه معاملات روز گذش��ته ش��ركت بورس تهران، ش��اخص 
كل ه��م  وزن با كاهش 16واحدي عدد 17هزار و 540 واحد را به نمايش 
گذاش��ت. علاوه بر اين، شاخص سهام آزاد شناور نيز با افزايش 75واحدي 
به رقم 91هزار و 168واحدي دس��ت يافت. اين درحالي است كه شاخص 
بازار اول با افزايش 48واحدي به رقم 58 هزار و 196واحد دس��ت يافت و 
ش��اخص بازار دوم نيز با افزايش 338واح��دي رقم 183هزار و 507 واحد 
را تجربه كرد. براس��اس اين گزارش، روز گذش��ته معاملات سهام در نماد 
معاملاتي شركت هاي پاكشو با 15واحد، بانك ملت، حفارس شمال و فولاد 
خراس��ان هر يك تا 7واحد و نفت پارس با 5 واحد كاهش بيشترين تاثير 
منفي را بر محاسبه شاخص كل بورس به نام خود ثبت كردند. همچنين در 
مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي هلدينگ پتروشيمي 
خلي��ج فارس با 53 واحد، فولاد مباركه با 28واحد و پالايش نفت اصفهان 
با 17واحد افزايش بيش��ترين تاثير مثبت را در برآورد اين نماگر به دوش 
كشيدند. افزون بر اين در ادامه معاملات روز سه شنبه بازار سهام، ارزش كل 
معاملات بورس تهران درحالي به بيش از 222ميليارد تومان نمايش داده 
ش��د كه ناشي از دست به دس��ت شدن بيش از 475ميليون سهم و اوراق 

مالي قابل معامله طي 45هزار و 553 نوبت داد و ستد بود. 

 رشد اندك آيفكس
در س��ويي ديگر، معاملات فرابورس ايران در بيست و يكم شهريور ماه 
با عرضه »س��خاب2« در بازار ابزارهاي نوين مالي، اعلام درج نماد شركت 
س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه در تابلو الف بازار پايه 
و معامل��ه بي��ش از 169ميليون ورقه بهادار ب��ه ارزش افزون بر يك هزار و 
794ميليارد ريال پايان يافت. علاوه بر اين روز  گذشته 114ميليون سهم 
به ارزش 355ميليارد ريال در مجموع دو بازار اول و دوم معامله ش��د و به 
ترتيب نمادهاي »ذوب« و »اوان« بالاترين رقم حجم و ارزش معاملاتي را 
به نام خود ثبت كردند. اين درحالي است كه نماد شركت مبين وان كيش 
همچنين در صدر نمادهاي پربازديد فرابورس ايستاد و چهارمين نمادي نام 
گرفت كه با بيشترين رشد قيمت تا سطح حدود 4درصد همراه شده است. 
ش��اخص كل فرابورس نيز كه در س��اعات ساعت ابتدايي معاملات با رشد 
بيش از 4واحدي همراه ش��ده بود در ادامه بازار رو به نزول گذاش��ت تا در 
نهايت به رشد 0.5واحدي بسنده كند. همچنين 4نماد »ذوب«، »بمپنا«، 
»سرچش��مه« و »حكم��ت« بيش از ي��ك واحد تاثير مثب��ت و نمادهاي 
»زاگ��رس«، »مارون« و »دماوند« تا س��طح حداكثر 0.6واحد تاثير منفي 
بر اين نماگر به جا گذاشتند. بر اين اساس از ديگر رخدادهاي معاملات در 
بازارهاي اول و دوم همچنين مي توان به توقف نماد معاملاتي شركت بيمه 
اتكايي امين ب��راي برگزاري مجمع عمومي عادي به طور فوق العاده نوبت 

دوم صاحبان سهام در تاريخ شهريور ماه سال جاري اشاره كرد. 

ب��راي تحق��ق اهداف تدوين ش��ده در س��ند چش��م انداز و 
همچنين دستيابي كش��ور به جهش اقتصادي قابل قبول، يكي 
از راهبرده��اي اصلي مي تواند حماي��ت از ايده هاي نو از طريق 

صندوق هاي سرمايه گذاري جسورانه باشد. 
ناهيد خداكرمي عضو ش��وراي ش��هر ته��ران در گفت وگو با 
پايگاه اطلاع رس��اني بازار س��رمايه، با بيان اينك��ه براي هر ايده 
و كار بزرگي بايد منابع س��رمايه يي درنظر گرفته ش��ود، گفت: 
حمايت از اس��تارت آپ ها در دنيا جاي��گاه ويژه يي دارد و اگر ما 
هم به دنبال حفظ نيروهاي انساني و نابغه خود در كشور هستيم 

بايد از استارت آپ ها حمايت كنيم. 
وي با بيان اينكه س��رمايه انس��اني كه در اي��ران وجود دارد 
در هيچ جاي دنيا نيس��ت، تصريح كرد: متاس��فانه تاكنون فضا 
و موقعي��ت چنداني براي حمايت از ايده هاي اين س��رمايه هاي 
كش��ور وجود نداشته اما با ش��كل گيري صندوق هاي جسورانه 
در بازار س��رمايه براي حمايت از ايده هاي نو و اس��تارت آپ ها، 

مي توان اميدوار بود كه اين خلأ پر شود. 
عضو ش��وراي ش��هر ته��ران، لازم��ه توليد ث��روت و جهش 
اقتصادي در كش��ور را توجه ويژه به اس��تارت آپ ها دانس��ت و 
گفت: با توجه به ش��رايط مهيا شده در كنار حمايت هاي مادي 
بايد زمينه را به گونه يي فراهم كرد تا اين ايده هاي نو كه توسط 

سرمايه هاي انساني و جوان كشور خلق شده به سرانجام مثبتي 
دست يابند. 

خداكرمي با اش��اره به نگاه نيروهاي انس��اني جوان كش��ور 
مبني بر توليد ثروت براي كشور تصريح كرد: براي تحقق اهداف 
تدوين شده در سند چش��م انداز و همچنين دستيابي كشور به 
جهش اقتصادي قابل قب��ول، يكي از راهبردهاي اصلي مي تواند 

حمايت از ايده هاي نو از طريق صندوق هاي جسورانه باشد. 
وي افزود: صندوق هاي جسورانه نيز بايد در جهت شناسايي 
بازار س��رمايه و قابلي��ت صندوق هاي تامين س��رمايه به مردم 
و س��رمايه گذاران نق��ش فعالي ايف��ا كنند و روش ه��اي نوين 
س��رمايه گذاري را معرفي و در بسط پتانسيل هاي موجود تلاش 

كنند. 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري جس��ورانه اي��ن ام��كان را به 
س��رمايه گذاران مي دهند تا اين افراد بدون مواجهه مستقيم در 
چالش ها و پيچيدگي هاي استارت آپ ها بتوانند از مزايا و منافع 

آن برخوردار شوند. 
ب��ه تازگ��ي در همي��ن راس��تا مرحل��ه اول پذيره نويس��ي 
پذيره نويس��ي ب��راي  ني��ز  آرمان��ي  جس��ورانه   صن��دوق 
 70 درصد از سرمايه 60 ميليارد توماني صندوق از 14 شهريور 

به مدت 10 روز آغاز شده است.

نگاهي به آمار معاملات بازار سرمايه؛

بورس در مدار صعودي
جلوگيري از فرار مغزها با استارت آپ ها

صندوق هاي جسورانه گامي به سوي جهش اقتصادي

گزارش روز گزارش يك

نگاهي به تحولات بازار
 امضاي قرارداد هم�كاري مركز مالي ايران 
با ش�ركت اينفورك�س: علي نق��وي، مديرعامل 
مركز مالي ايران با اش��اره به اينكه اين ش��ركت در 
راستاي برنامه هاي توس��عه يي سازمان بورس براي 
حض��ور س��رمايه گذاران خارجي در كش��ور پايگاه  
داده هاي تحقيقاتي مال��ي ايران را راه اندازي كرده، 
گفت: در اين مس��ير با ش��ركت اينفوركس قرارداد 
منعقد ش��ده است. وي در گفت وگو با راديو اقتصاد 
اظهار كرد: ش��ركت اينفوركس ازجمله شركت هاي 
معتبر عرضه كننده داده ه��اي مالي و تحقيقاتي در 
دنياس��ت و هم اكن��ون در يونان، تركي��ه، قبرس و 
آلمان فعاليت خيلي زي��ادي دارد. مديرعامل مركز 
مالي ايران گفت: به زودي تمامي اطلاعات معاملات 
سهام شركت هايي كه در بورس هاي ايران پذيرفته 
همچنين كالاهايي كه در بورس هاي كالايي كشور 
مورد معامل��ه قرار مي گيرند از طريق س��امانه هاي 
شركت اينفوركس در اختيار سرمايه گذاران اروپايي 
ق��رار خواهد گرفت. وي افزود: همكاري با ش��ركت 
اينفورك��س اين ام��كان را ب��راي س��رمايه گذاران 
خارجي فراهم مي كند كه با دسترس��ي مستقيم و 
دايمي به اطلاعات ش��ركت هاي ايراني بتوانند حق 
انتخاب داش��ته باش��ند و صنايع مورد نظر خود را 
انتخ��اب و با داده هاي دقي��ق بتوانند تصميم گيري 
كنن��د. نقوي بي��ان كرد: بازار س��رمايه ايران با اين 
اق��دام در كن��ار بازار س��رمايه س��اير كش��ورهاي 
دني��ا براي س��رمايه گذاري خارجي ق��رار مي گيرد. 
مديرعام��ل مرك��ز مالي اي��ران در ادامه ب��ا اعلام 

اينكه درحال حاضر ب��ورس تركيه، قبرس و آلمان 
با ش��ركت اينفوركس همكاري مي كنند، گفت: اين 
ش��ركت در خاورميانه مذاك��رات خود را همزمان با 
اي��ران در عم��ان نيز آغاز كرده و اي��ن مذاكرات به 

زودي به نتيجه خواهد رسيد. 
 لزوم س�اماندهي معاملات پسته: مديرعامل 
ب��ورس كالاي ايران با امام جمعه رفس��نجان ديدار 
و درباره س��اماندهي بازار پس��ته از طريق عرضه در 
بورس كالا و كمك به حل مش��كلات كش��اورزان و 
باغ��داران اين حوزه گفت وگو ك��رد. طي اين ديدار 
رمضاني پور ضمن اش��اره به مش��كلات س��ال هاي 
قبل كش��اورزان درخصوص فروش محصول پسته، 
اس��تفاده از ظرفيت هاي ب��ورس كالا را مورد تاكيد 
ق��رار داد و گف��ت: پتانس��يل هاي موج��ود در اين 
ب��ازار مي توان��د براي س��اماندهي معاملات پس��ته 
مورد اس��تفاده قرار گرفته و مانع از اجحاف حقوق 
كش��اورزان ش��ود. وي افزود: متاسفانه در سال هاي 
قبل حض��ور و عملكرد برخي س��ودجويان در بازار 
پس��ته موجب بروز مش��كلاتي براي كشاورزان شد 
ك��ه اميدواريم با فعاليت هاي ب��ورس كالا در حوزه 
مبادلات و تجارت پس��ته اين نقيصه مرتفع ش��ده 
و مش��كلات كشاورزان حل شود. حامد سلطاني نژاد 
به تش��ريح ظرفيت هاي ب��ورس كالاي ايران جهت 
ارائه تسهيلات به كشاورزان و ايجاد بازاري مستمر 
و بلندم��دت پرداخت و از امكان مديريت ريس��ك 
دو طرف معامله س��خن گفت. وي ضمن اش��اره به 
لزوم فرهنگ سازي در ميان كشاورزان بر امكان در 

دست گرفتن قيمت گذاري محصولات در بازارهاي 
خارجي و ايجاد بازاري بلندمدت به كمك ابزارهاي 

نوين مالي تاكيد كرد. 
 آغ�از فعالي�ت صندوق پس�ته توس�ط بانك 
كشاورزي: رييس انجمن پسته ايران يكي از مشكلات 
صادرات پسته را خرده فروشي آن دانست و گفت: براي 
رفع اين مشكل صادركنندگان مي توانند مجموع پسته 
مورد نياز خود را يكجا از بورس كالا خريداري و تامين 
كنند. به گزارش ايرنا، محس��ن جلال پور اظهار كرد: به 
طور حتم عرضه پس��ته در ب��ورس كالا به دليل وجود 

نظارت ها از كيفيت بالاتري برخوردار است.
 جلال پ��ور با بيان اينكه بانك كش��اورزي صندوق 
پس��ته راه اندازي كرده كه با ديگر صندوق هاي كالايي 
بورس متفاوت اس��ت، تصريح كرد: با تش��كيل هر چه 
س��ريع تر صندوق پس��ته در كرمان به ثب��ات بازار اين 
محصول در طول س��ال كمك مي ش��ود و تاكنون نيز 
با برگزاري جلس��ات متعدد تلاش ش��ده تا با مديريت 
و ايجاد تمهي��دات لازم و دريافت نقدينگي از بانك ها 
تا حدودي مش��كل توليد كنندگان پسته برطرف شود. 
به گفته وي طبق فرآيند صندوق پس��ته، آورده فعالان 
اقتص��ادي به هر ميزان مش��ابه بانك س��رمايه گذاري 
مي كند و تس��هيلات خوبي مي دهد. وي يكي ديگر از 
تفاوت هاي صندوق پسته بورس كالا را با صندوق پسته 
در نوع معامله دانس��ت و افزود: به طوري كه در بورس 
كالاي پسته توسط گواهي سپرده كالايي و در صندوق 

پسته خود پسته معامله مي شود. 
 ورود تج�ار ب�ه عرض�ه خرما در ب�ورس: رضا 
محمدحس��يني، مدير تعاون روستايي استان كرمان با 
بيان اينكه ظرفيت راه اندازي بورس خرما در شرق استان 
مهياس��ت، اظهار كرد: چند ماهي است موضوع بررسي 

راه اندازي بورس خرما توسط كارگزاري اتحاديه مركزي 
در تهران پيگيري كه به  صورت نمايندگي بورس در بم 
ايجاد ش��ود. وي عنوان كرد: بورس بازاري جهاني است 
ك��ه به  صورت آنلاين و بس��ياري از افراد محصول خود 
را مي بينن��د و محصول با كيفيت خريداري مي كنند و 
بازار جهاني ارتباط نزديكي هست و هر محصول شرايط 
خاص خود را دارد و بحث استانداردس��ازي بايد مدنظر 
قرار گي��رد و خرما بايد با رنگ و تن��وع در بورس ارائه 
ش��ود. مدير تعاون روستايي استان كرمان با بيان اينكه 
چندين جلس��ه استانداردس��ازي انجام شده كه بحث 
عرض��ه خرما در بورس به  صورت س��اده تر انجام گيرد، 
افزود: اين امر همت جمعي شهرس��تان را مي خواهد به  
ويژه سردخانه داران بايد اس��تقبال كنند و تجار بزرگ 

ورود كنند و نگراني نداشته باشند. 
بورس ش��رايط خاص��ي دارد و مهم اين اس��ت كه 
تضمين پول اس��ت و كشاورز پول را دريافت مي كند و 
براساس اس��تاندارد در تابلو ارائه و عين آن را ارائه و با 

همان كيفيت تحويل مشتري دهد. 
افتت�اح بورس خرما در بم: رضا اش��ك، فرماندار 
بم با اشاره به اينكه خرما مهم ترين محصول كشاورزي 
است كه س��الانه 200هزار تن در ش��رق استان توليد 
مي شود، عنوان كرد: هر درخت خرما معادل 50 بشكه 
نفت درآمد دارد كه تجديد شونده است. فرماندار بم با 
بيان اينكه ما مشمول نرخ گذاري نيستيم و بازار تجارت 
خرما آزاد است، خاطرنشان كرد: سال گذشته 42هزار 
تن خرما به 22كشور دنيا صادرات انجام شده و امسال 
نيز تاكنون 12هزار تن خرما صادر ش��ده است و خرما 
بازار و شرايط و زمان خاصي دارد. وي اظهار كرد: ايجاد 
ب��ورس تضمين كنده توليد خرما و معاملات و كيفيت 
آن اس��ت و بازار جهاني آماده خريد خرماي بم هست 

و تاكن��ون خرما از محصولات ارگاني��ك به دنيا صادر 
شده است. اش��ك افزود: بورس خرماي بم هفته ديگر 

با حضور مسوولان در اين شهرستان افتتاح مي شود. 
 س�قف مجاز سپرده گذاري 50 درصدي صندوق  
بانك ه�ا: به دنبال كاهش نرخ س��ود براي س��پرده هاي 
بانكي، سقف س��پرده گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري 
ني��ز كاهش مي ياب��د. به گزارش عصرب��ازار، مدير نظارت 
بر نهادهاي مالي س��ازمان ب��ورس در اين خصوص گفت: 
ابلاغيه كاهش سقف سپرده گذاري صندوق هاي با درآمد 
ثابت تا پايان هفته از س��وي سازمان بورس ابلاغ مي شود.  
محمدرض��ا معتمد ص��دور اين ابلاغي��ه را در جهت پويا 
ش��دن صندوق هاي س��رمايه گذاري دانست و تاكيد كرد: 
اين ابلاغيه به صندوق هاي سرمايه گذاري كمك مي كند 
تا بخش��ي از مناب��ع مالي و نقدينگي خود را از سيس��تم 
بانكي خارج كرده و با مديريتي درس��ت در جهت بازدهي 
بيش��تر در بازارهاي ديگر مانند بازار سهام سرمايه گذاري 
كنند. براساس اين گزارش همچنين دكتر سعيدي، عضو 
هيات مديره س��ازمان بورس نيز در اين باره گفت: س��قف 
سپرده گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري اين صندوق ها تا 

سقف 50 درصد به زودي اعلام خواهد شد. 
 وي يادآور ش��د: اگر تخلف��ي اتفاق بيفتد و بيش از

50 درصد در س��پرده بانكي وارد ش��ود، مدير صندوق 
فقط تا ميزان 50 درص��د مي تواند كارمزد بگيرد، اين 
مهم ترين نكته يي اس��ت كه در دستور كار قرار گرفته 
اس��ت. وي در توضيح بيش��تر اظهار ك��رد: نحوه اخذ 
كارمزد صندوق هاي س��رمايه گذاري در اوراق بهادار با 
درآم��د ثابت به جاي مابه التفاوت ن��رخ مصوب تا نرخ 
ترجيحي، درصدي از كل سپرده خواهد بود؛ به عبارت 
ديگر كارمزد تابعي از كل سپرده خواهد بود كه به شكل 

پلكاني براي مدير صندوق در نظر گرفته شده است. 

بازار سرمايه
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صادرات لوازم خانگي را دريابيد
دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران صنعت لوازم 
خانگي ايران را صنعتي در مس��ير گذار دانس��ت و گفت: 
امروز غالب واحدهاي تولي��دي لوازم خانگي ما خود را با 
استاندارد هاي بين المللي تطبيق داده اند و واحدهايي كه 
نتوانس��تند همگام با تكنولوژي گام بردارند از دور توليد 

خارج شده اند. 
حبيب الله انص��اري افزود: ما ظرفيت ه��اي خوبي براي 
ص��ادرات لوازم خانگي به كش��ورهاي همس��ايه داريم. در 
12ماهه س��ال 95 صادرات ما به 245ميليون دلار رس��يد 
و بيش��ترين ميزان صادرات ما به حوزه خليج فارس، برخي 
كشور هاي اروپايي و كشور هاي آفريقايي بوده است. به گفته 
وي وجود 15همس��ايه فرصت مناس��بي براي صادرات در 

اختيار توليد ما گذاشته است. 
انصاري اضافه كرد: كش��ورهاي آفريقايي آمادگي خريد 
همه نوع لوازم خانگي ما را دارند. مش��كل عمده در تجارت 
با كشورهاي آفريقايي عدم سازوكار مناسب بانكي براي نقل 
و انتقال آس��ان پول اس��ت. ما يك بانك هم در كشورهاي 
آفريقايي براي تس��هيل تجارت نداريم و اين يكي از موانع 

صادراتي است كه اغلب صنايع با آن درگيرند. 
وي با تاكيد بر اهميت توليد صادرات محور گفت: يكي 
از برنامه هاي محوري انجمن صنايع لوازم خانگي، توس��عه 

صادرات براساس توليد صادرات گراست. 
دكتر انص��اري تاكيد كرد: صنعت لوازم خانگي با توجه 
ب��ه تنوع زي��ادي كه در دو بخش انرژي ب��ر و غيرانرژي بر و 
انواع ظروف دارد، پتانس��يل صادرات به كشور هاي مختلف 
را داراست. خوشبختانه ما در هيچ شاخه يي نياز به واردات 
ل��وازم خانگي نداري��م.  وي ادامه داد: ما به جز كمپرس��ور 
يخچ��ال، توان توليد باقي قطعات لوازم خانگي را در داخل 
داريم. مس��ائل اصلي و كليدي مانع توس��عه صادرات لوازم 
خانگي، تسهيلات بانكي ارزان قيمت و ماليات است. ماليات 
بر ارزش افزوده يكي از ماليات  هاي خوب در دنياست اما در 
اي��ران به  جاي اينكه از مصرف كننده گرفته ش��ود، آن را از 
توليدكنن��ده دريافت مي كنند. انص��اري واردات بي رويه را 
معضل بزرگي در صنعت لوازم خانگي دانست و گفت: امروزه 
علاوه  بر كيفيت مطلوب توليدات ايراني، اين كالا ها اغلب از 
خدمات پس از فروش مناس��بي ني��ز برخوردارند و انجمن 
صنايع لوازم خانگي ايران نيز استاندارد مربوط به اين زمينه 
را تدوين كرده اس��ت. در واقع مصرف بهينه انرژي يكي از 
مهم ترين عوامل ترجيح خانوار ها در خريد كالا هاست. انصاري 
نرخ سود تسهيلات به واحدهاي توليدي را غيرجذاب خواند 
و ادامه داد: تسهيلات با سود بانكي 20تا 22درصد با توجه 
به ركود حاكم  بر بازار، جذابيتي براي توليدكنندگان ندارد. 
اين مساله در كنار عوامل ذكر شده منتهي به وضعيت�����ي 
ش��ده كه در آن برخي كارخانجات تعطيل ش��ده يا اصولا 
فعاليت ه��اي تولي��دي، تحليل رفته اند. ح��ال آنكه توان و 
ظرفيت توليد صادراتي بالاي��ي در اين صنعت وجود دارد. 
انصاري توضيح داد: به طور قطع واحدهاي توليدي كوچك 
در ابع��اد كيفيت و قيمت نمي توانن��د در بازار رقابت كنند 
بنابراين توليد در اين واحدها مقرون به صرفه نيست. صنايع 
لوازم خانكي در ابعاد بزرگ پاس��خگوي اه��داف صادراتي 
خواهند ب��ود. دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران در 
رابطه با مشاركت برندهاي داخلي و خارجي در داخل كشور 
گفت: برخي از شركت هاي توليد داخل با برندهاي مطرح و 
موفق جهاني قرارداد امضا كرده اند. اين اقدام باعث افزايش 
س��طح كيفيت كالاي توليدي و انتقال دان��ش روز دنيا به 
داخل كشور شده و به نفع اين صنعت است. انصاري بر نقش 
پررنگ وزارتخانه ه��اي مربوطه براي كمك به صنايع لوازم 
خانگي تاكيد كرد و گفت: وزارت صمت براي توسعه صنعت 
و ارتقاي س��طح صنعت لوازم خانگي تلاش هاي بسياري را 
انجام داده اما هنوز مس��ائل مهمي ازجمله بهره هاي بانكي، 
ماليات بر ارزش اف��زوده و تامين مواد اوليه... وجود دارد كه 
وزارت صم��ت مي توان��د در اعمال بهينه آنها موثر باش��د. 
دبي��ركل انجمن صنايع لوازم خانگي اي��ران تبليغات را در 
اين صنعت بسيار مهم دانس��ت و گفت: متاسفانه با وجود 
اهميت اين موضوع و لزوم فرهنگ س��ازي در مورد مصرف 
لوازم خانگي س��اخت ايران ب��ه دليل هزينه بالاي تبليغات 
واحدهاي توليدي نمي توانند تبليغات داشته باشند. اگر قرار 
است فرهنگ اس��تفاده از كالاي توليد داخل نهادينه شود 
بايد در س��طح ملي و با اس��تفاده از همه امكانات رسانه يي 

دولتي به اين صنايع كمك كرد. 

 حل مشكل صادرات پسته
با عرضه گسترده در بورس كالا

رييس انجمن پسته ايران يكي از مشكلات صادرات پسته 
را خرده فروش��ي آن دانس��ت و گفت: براي رفع اين مشكل 
صادركنندگان مي توانند مجموع پسته مورد نياز خود را يكجا 
از بورس كالا خريداري و تامين كنند. محس��ن جلال پور در 
گفت وگ��و با ايرنا افزود: تلاش داريم پس��ته در بورس كالاي 
ايران به ش��كل گسترده عرضه شود زيرا با اين اقدام به طور 

حتم مشكل نقدينگي اين صنعت نيز برطرف مي شود. 
وي اظهار كرد: عرضه پسته در بورس كالا به دليل وجود 

نظارت ها از كيفيت بالاتري برخوردار است. 
جلال پور يكي از مش��كلات عرضه پسته در بورس كالا را 
به دليل نوع محصول و آزمايش هاي س��ختگيرانه برشمرد و 
گفت: پس��ته براي ورود به بورس كالا م��ورد 5 نوع آزمايش 
مختلف فيزيكي)اونس و عيار(، شيميايي)ميزان آفلاتوكسين(، 
ميكروبي و باقيمانده س��موم و كيفيت ق��رار مي گيرد. وي با 
بيان اينكه اكنون آفلاتوكس��ين در پسته كاهش يافته است، 
گفت: پسته محصولي حساس و هزينه بر بوده و ممكن است 
آزمايش ها نش��ان دهد كه اين محصول آفلاتوكس��ين ندارد 
ام��ا در يك نمونه گيري خود را نش��ان بده��د كه همين امر 
مش��كلاتي را در صادرات ايجاد مي كند. آفلاتوكسين، نوعي 
قارچ بيماري زا به ش��مار مي رود كه قبل از برداش��ت پسته و 
در باغ آنها را آلوده مي كند و باعث فس��اد مغز آن مي ش��ود؛ 
اين قارچ براي انس��ان نيز خطرناك اس��ت. جلال پور با بيان 
اينكه بانك كش��اورزي صندوق پس��ته راه اندازي كرده كه با 
ديگر صندوق هاي كالايي بورس متفاوت اس��ت، تصريح كرد: 
با تش��كيل هر چه سريع تر صندوق پسته در كرمان به ثبات 
بازار اين محصول در طول س��ال كمك مي شود و تاكنون نيز 
با برگزاري جلس��ات متعدد تلاش شده تا با مديريت و ايجاد 
تمهيدات لازم و دريافت نقدينگي از بانك ها تا حدودي مشكل 
توليد كنندگان پسته برطرف شود. به گفته وي، طبق فرآيند 
صندوق پسته، آورده فعالان اقتصادي به هر ميزان مشابه بانك 
س��رمايه گذاري مي كند و تسهيلات خوبي مي دهد. وي يكي 
ديگر از تفاوت هاي صندوق پس��ته ب��ورس كالا را با صندوق 
پس��ته در نوع معامله دانست و افزود: به طوري كه در بورس 
كالا پسته توس��ط گواهي سپرده كالايي و در صندوق پسته 
خود پسته معامله مي شود. رييس انجمن پسته ايران عرضه 
و تقاضا كش��ش ب��ازار، ميزان توليد و قيم��ت ارز را از عوامل 
تاثيرگذار بر نرخ پس��ته عنوان كرد و گفت: به نظر مي رس��د 
امسال ميزان توليد پسته مناسب باشد و نگراني براي تامين 
بازار داخلي و خارجي وجود ندارد اما در نهايت محصول پسته 

كالاي صادراتي است كه به قيمت ارز بستگي دارد. 

اخبار

ايجاد تشكل كسب و كارهاي مجازي و حضور در بازارهاي جديد

فاز بعدي سونامي استارت آپ ها كجاست؟

نگاه تشكلي به مساله قاچاق و واردات

هزينه هاي واردات؛ عامل اصلي گرايش به قاچاق
قاچاق يكي از مشكلات پيچيده در بحث هاي 
اقتصادي است. نگاهي كه در دهه هاي گذشته 
به اين مس�اله بوده بيش�تر رنگ و بوي امنيتي 
داشته است در حالي كه فعالان بخش خصوصي 
و تش�كلي ماهي�ت اي�ن پدي�ده را اقتصادي 
مي دانند. بر اس�اس نوع نگاه، رفتارهايي كه در 
قبال اين مساله مي شد نيز متفاوت است. بعضي 
از ديدگاه ها به سمت برخورد فيزيكي با مساله 
بود و برخي ديگر معتقد به رفع عوامل اقتصادي 
آن بودن�د. در س�ال هاي گذش�ته تلاش ه�اي 
غيركارشناس�ي ب�راي كاه�ش يا ب�ه اصطلاح 
مديريت واردات خود عاملي براي س�وق دادن 

واردات رسمي به سمت قاچاق بوده است. 

 تجارت جاده اي دوطرفه
رييس فدراسيون واردات اتاق بازرگاني و صنايع 
و مع��ادن ايران در اين خص��وص اظهار كرد: هيچ 
كش��وري تاكنون تنه��ا بر توليد و ص��ادرات تكيه 
نك��رده و مبح��ث واردات و ص��ادرات ي��ك جاده 
دوطرفه است. به گفته وي در تجارت هميشه بايد 
ارتب��اط خود را حفظ كنيم. جلوگيري از واردات به 
معني بستن دروازه هاي تجارت بين المللي به روي 
كش��ور است و چنين اقدامي در شرايطي كه كشور 
تازه تحريم هاي ناجوانمردانه يي را پس از 30 سال 
پشت سر گذاشته اشتباه است و بايد در فضاي پس 
از برج��ام بتوانيم تفكر و ديدگاه خود را نس��بت به 
واردات تغيي��ر دهيم و با برنامه ريزي ديد نويني به 

چشم اندازهاي آينده پيدا كنيم. 
فرهاد احتش��ام زاد افزود: س��ال 95 حدود 20 
درص��د از كالاهاي وارداتي س��رمايه يي، 14 درصد 
مصرفي و 66 درصد واس��طه يي بوده اند، به عبارتي 
80 درصد از كالا هاي وارداتي در فرايند توليد و به 
حالت نيمه س��اخته در داخل كشور مورد استفاده 

قرار گرفته است. 
وي با اش��اره به ادعاي برخي كارش��ناس ها در 
رابط��ه با كيفيت كالاهاي وارداتي ادامه داد: برخي 
كارشناس ها معتقدند كه كالاهاي وارداتي صرفا به 
دليل كاهش قيمت تمام شده فاقد كيفيت هستند، 
اما اين ادعا اشتباه است چراكه 80 درصد كالاهاي 
وارداتي كه غالبا س��رمايه يي هستند، خريداران آن 
هميشه ترجيح مي دهد بهترين محصول را انتخاب 
كنند زي��را در توليد داخل و ايج��اد ارزش افزوده 
زنجيره يي اث��ر مي گذارد پس منطقي نيس��ت كه 

كالا هاي بي كيفيت قانوني وارد شود. 
 وي خاطرنش��ان ك��رد: كالاه��اي واردات��ي در

2 بخش كمي و كيفي مورد نظارت است، از اين رو 

كالاهاي سرمايه يي وارد شده كه جنبه تامين كننده 
نياز هاي توليد را دارند نسبت به توليد داخلي حتي 
در برخي م��وارد كيفيت بهت��ري را ارائه مي كنند 
ك��ه بهترين مثال آن خودروهاي س��واري وارداتي 
است كه طرفداران بسياري دارد و توانسته رضايت 

مشتري را جلب كند. 
به گفته اين مقام مسوول، كالاهاي واسطه يي و 
مصرفي را اگر بي كيفيت فرض كنيم در اصل نقش 
نهادهاي ناظر را فراموش كرده ايم، در بخش توليد 
اگر كالاي نيمه س��اخته يا خام به عنوان مواد اوليه 
به كار گرفته شود سازمان هايي همچون استاندارد 
تولي��د ملي و كيفي ب��ا آن مقابله مي كنند و علاوه 
بر اين موضوع مشتري ها مشخص كننده نوع كالا و 
كيفيت محصول هس��تند و واردات هميشه مطابق 
با ذائقه خريدار صورت مي گيرد، در نتيجه در اغلب 

اوقات اين موضوع مصداق عيني ندارد. 
ريي��س فدراس��يون واردات ات��اق بازرگان��ي و 
صناي��ع و معادن ايران مطرح ك��رد: واردات قانوني 
داراي شناس��نامه اس��ت و تمام حق��وق و عوارض 
هم پرداخت مي ش��ود، اين نح��و از واردات يكي از 
مهم ترين منابع درآمدي دولت محس��وب مي شود 
پس اين واردكننده ها هرگز به سود كوتاه مدت فكر 
نمي كنند و هميشه طبق برنامه ريزي هاي بلندمدت 

اجناسي را وارد كشور مي كنند. 
وي افزود: قاچاق هم يك نوع واردات غيرقانوني 
محسوب مي شود كه در مقطعي كالايي را به فروش 
مي رس��انند و كالايي كه به اين شيوه وارد مي شود 
هيچ نظارت و تعهدي بر آن وجود ندارد و كيفيت، 

كميت و بهداشت آن تضميني ندارد. 
سختگيري در واردات رسمي عامل شيوع قاچاق
احتش��ام زاد تصريح كرد: سخت گيري در مورد 
واردات شناسنامه دار زمينه و تمايل قاچاق را فراهم 
مي كن��د و قاچاق آس��يب هاي سياس��ي، امنيتي، 
اجتماع��ي و اقتصادي دارد ك��ه در چند بند قابل 
بيان نيس��ت اما مضرات اقتصادي آن كاملا مشهود 

است و اثري مستقيم بر اقتصاد داخل مي گذارد. 
وي اذع��ان ك��رد: عملك��رد 23 نه��ادي كه در 
كنت��رل قاچاق و مب��ارزه با آن فعالي��ت مي كنند 
در گذش��ته مطلوب و خروجي مناس��بي نداش��ته 
زيرا دايم به دنب��ال رويكرد هاي نظامي و انتظامي 
براي كنترل قاچاق هس��تيم در حالي كه بايد اين 
ديدگاه ها تغيي��ر كند و به س��مت رويكرد هايي با 

بينش اقتصادي پيش برويم. 
احتش��ام زاد با تاكيد بر اينكه يكي از دلايل قاچاق 
را مي توان هزينه زياد واردات دانس��ت، افزود: قاچاق 
را مي ت��وان از نتايج هزينه زياد واردات دانس��ت؛ زيرا 

واردكننده يي كه قصد دارد به ش��يوه رسمي فعاليت 
كند بايد هزينه هاي زي��ادي را همچون هزينه كارت 
بازرگاني، ثبت سفارش، حق پرچم، حق گمركي و علي 
الحساب ماليات ارزش افزوده و سود و غيره را پرداخت 
كند اما قاچاقچي هيچ كدام از اين هزينه ها را متقبل 
نمي ش��ود، در نتيجه به هر ميزان موانع و تعرفه هاي 
پيش روي واردكننده هاي رس��مي بيشتر شود عرصه 
براي فعالان قانوني كمرنگ تر مي شود زيرا نياز كشور 
مشخص و سالانه است.  رييس فدراسيون واردات اتاق 
بازرگان��ي و صنايع و معادن ايران بي��ان كرد: واردات 
كشور با اين فرض كه قاچاق افزايش پيدا كند نه تنها 
مناف��ع دولت را برهم مي زند بلكه قابليت كنترل بازار 
هم از دست مي رود و حتي به دليل نبود نهاد نظارتي 
 ممكن اس��ت كالا ه��اي غيربهداش��تي هدفمند وارد 

كشور شود. 

 قاچاق و مساله كولبري
در اين بين احتشام زاد در رابطه با حادثه تلخي 
كه اخيرا براي برخي كول بران در غرب كش��ور رخ 
داد گفت: افرادي مرز نشين به دليل اينكه متوسط 
درآمدشان به نسبت درآمد كشوري پايين تر است 
اي��ن راه را براي امرار معاش ب��ر مي گزينند كه در 
قانون به اين افراد اش��اره شده و سهيمه مشخصي 
براي واردات آنها وجود دارد و كالايي هم كه با اين 
ش��يوه وارد كشور مي شود بس��يار ناچيز است و به 
قدري واردات آنها جزئي است كه مقابله با آنها يك 

گونه بزرگ نمايي محسوب مي شود. 
وي ادامه داد: اشخاصي كه اين موضوع را بزرگ 
نماي��ي مي كنند قصد در ايج��اد گمراهي در هدف 
اصلي مبارزه با قاچاق را دارند و در موضوع واردات 
حدود 30 درصد مربوط به قاچاق مي ش��ود كه اين 
رقمي نيس��ت كه بتوان باور كرد كوله بران باعث و 

باني آن هستند. 
احتش��ام زاد اظهار ك��رد: نقش كول��ه بران در 
مبان��ي قاچاق كمت��ر از يك درصد اس��ت و اگر به 
اي��ن يك درص��د پرداخته ش��ود و 99درصد بحث 
قاچاق ناديده گرفته ش��ود اشتباه بزرگي را مرتكب 
مي شويم. بيش از 80 تا 85 درصد كالاهاي قاچاق 
محصول حركت هاي نظام يافته يي اس��ت كه وارد 
كش��ور مي ش��ود و بايد به اين مسائل به طور جدي 

بپردازيم. 
رييس فدراسيون واردات اتاق بازرگاني و صنايع 
و معادن اي��ران طي اين گفت وگ��و به چالش هاي 
پي��ش روي واردكننده ه��ا هم پرداخ��ت و گفت: 
بزرگ ترين چالش واردكننده ها عدم ثبات مقررات 
است و متاسفانه سياست هاي شتاب زده دولت در 

تصميم گيري ها باعث عدم ثبات قوانين مي ش��ود، 
 ع��دم ثب��ات قوانين ه��م بزرگ ترين ضرب��ه را به

بازار مي زند. 
حض��ور دول��ت در تصميم گيري ها ب��ه خودي 
خود تبدي��ل به يك چالش ش��ده و تنها خواهش 
واردكننده ه��ا از دولت اين اس��ت كه هيچ تصميم 
تازه ي��ي در اين ح��وزه نگيرد زيرا ب��ه اندازه كافي 
مقررات و آيين نامه براي كنترل اين موضوع وجود 
دارد و دخال��ت دولت چيزي به جز ايجاد تنش در 
بازار و دلسردي بخش خصوصي ثمره ديگري ندارد. 
واردكننده ه��ا تقاضا دارند دول��ت در اين حوزه 
اقدام تازه يي نكند و انتظار كمك و همچنين دخالت 
در بازار را ندارند، متاس��فانه دخالت هايي مي ش��ود 
كه هميش��ه نتايج آن در اتاق هاي در بس��ته يي به 
س��رانجام مي رسد و اين تصميم ها به دور از فضاي 
واقعي بازار است و عاقبت تصميم گيري هاي اشتباه 
ضرر مستقيم به منفعت مصرف كننده و به اصطلاح 

»جيب خريدار« وارد مي شود. 

  نگاهي ديگر به مبادي قاچاق
از س��وي ديگر محمدمهدي مفتح با اش��اره به 
ورود كالاي قاچاق از مبادي رس��مي كشور اظهار 
كرد: درصد قابل توجهي از كالاي خارجي در بازار 

وجود دارد كه از مبادي رسمي وارد شده است. 
وي با ابراز تاس��ف از وضعيت نامناس��ب كنترل 
ورود كالاي قاچاق از مرزهاي كشور گفت: سيستم 
ايك��س ري به طور كامل در كش��ور وج��ود ندارد. 
تمام��ي واردات از طريق كاميون بايد از دس��تگاه 
ايكس ري عبور نمايد و س��ازمان گمرك بايد اين 

كار را دقيق تر و در تمامي مرزها اجرايي كند. 
مفتح ادامه داد: اگر حتي در يك مرز اين اقدام 
اجرايي نش��ود، درصد بالايي از ورود كالاي قاچاق 
را سازماندهي كرده و وارد كشور مي كند؛ بنابراين 

اين اتفاق بايد به طور كامل اجرايي و تمام مرزها به 
اين سيستم و برنامه هاي نرم افزاري آن مجهز شود. 
اي��ن نماينده مجل��س تصريح ك��رد: اگر قصد 
كنترل واردات را از طريق دستگاه ايكس ري داشته 
باش��يم، اين اقدام بايد به طور كامل اجرايي شود و 
حت��ي اگر 90 درصد مرزها به اين سيس��تم مجهز 
باش��د، تنها ]بخش��ي از واردات كنترل مي شود[؛ 
بنابراين دولت و گمرك موظف است تمامي مرزها 

را به اين سيستم مجهز كند. 
مفت��ح با اش��اره به وظيفه مجلس در راس��تاي 
اختي��ارات گفت: گاه توقع م��ردم بيش از ظرفيت 
دستگاه هاس��ت؛ مجلس يك ق��وه نظارت كننده و 
قانونگذار است؛ بنابراين اگر در قوانين ضعفي را در 
مقابله با قاچاق ش��اهد باشيم، آمادگي كامل داريم 

به سرعت خلأ قانوني را رفع كنيم. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: در مجلس از انباش��ت 
قانون صحبت مي ش��ود؛ گاه قوانين متعدد و بعضا 
متعارض��ي داريم و در مقابله با قاچاق ابتدا نيازمند 
يك اراده كامل در ميان مس��وولان هستيم. خاصه 
آنكه مقام معظم رهبري به طور مكرر اين مساله را 
مورد تاكيد قرار داده ان��د كه بايد مورد توجه ]كل 

مجموعه كشور قرار گيرد[. 
مفتح عزم مس��وولان را قدم نخس��ت در مقابله 
با كالاي قاچاق دانس��ت و افزود: يكي از مهم ترين 
ابزارها قانون است؛ در حالي كه ممكن است قوانين 
مزاح��م، متعارض و متعدد وج��ود دارد كه بايد به 

مجلس پيشنهاد شود تا اين قوانين حذف گردد. 
اين عضو كميسيون برنامه و بودجه با بيان اينكه 
بر اساس گزارش ها قاچاق سازمان يافته وجود دارد، 
گفت: متاس��فانه با پديده قاچاق سازمان يافته كالا 
مواجه هستيم كه پديده يي بسيار نا مناسب است و 
بايد با آن برخورد شود و سازمان هاي مسوول بايد 

گزارش ارائه دهند. 

گروه تشكل ها|
ام��روز  ك��ه  رون��دي  ديگ��ر،  س��ال  چن��د 
اس��تارت آپ هاي ايران در حال طي كردن هستند 
در كتاب هاي درسي دانش��گاه هاي ايران تدريس 
خواهد ش��د. روندي كه ش��ايد تا ام��روز كمتر به 
آن توجه مي ش��د اما مانند يك س��ونامي در حال 
در نوردي��دن بازاره��اي س��نتي ايران اس��ت. اگر 
بپذيريم كه ايجاد يك تش��كل نقطه عطف مسائل 
استارت آپ هاس��ت در آينده ي��ي نه چن��دان دور 
ش��اهد اتفاق��ات و اخبار مهم ت��ري در زمينه اين 

بخش نوظهور اقتصاد ايران خواهيم بود. 

  يك بازار بكر
همه چيز آماده حضور استارت آپ ها در اقتصاد 
ايران بود. جامعه ايران دچار يك تناقض اساس��ي 
در درون خ��ود ب��ود و اي��ن تناقض فض��ا را براي 
حضور استارت آپ ها كاملا فراهم كرده بود. از يك 
سوي جامعه تكنولوژي را به عنوان يك سرگرمي 
به س��رعت پذيرفت��ه ب��ود. فرهنگ اس��تفاده از 
گوشي هاي هوشمند و ابزارهاي اينترنتي به شدت 
در كمت��ر از يك دهه در جامعه گس��ترش يافت 

بدون آنكه وارد فضاي كسب و كار شود. 
از س��وي ديگر بازارها و صناي��ع مختلف ايران 
ب��راي چندي��ن دهه به ش��كلي ثابت ب��ه فعاليت 
مي پرداختند و نوآوري جديدي را در آنها ش��اهد 
نبوديم. همين مس��اله باعث ش��ده بود كه قيمت 
تمام شده بس��ياري از كالاها و خدمات ايران بالا 
باش��د. مرزهاي بس��ته تجاري ايران از نظر كالا و 
خدمات عم��لا امكان كاهش قيم��ت را به خاطر 
حض��ور رقيب ه��اي خارجي فراه��م نمي كرد. در 
حقيقت بس��ياري از صنايع اي��ران متوجه نبودند 
كه هزينه تمام ش��ده در آنها به ق��دري بالا رفته 
اس��ت كه يك رقيب ساده امكان خارج كردن آنها 

از بازار را دارد. 

  استارت آپ ها و بازارهاي سنتي
حضور اس��تارت آپ ها در ايران چندان درون زا 
نبود. بس��ياري از مدل ه��ا و ايده ه��ا در حقيقت 
بازسازي و در بهترين حالت بومي سازي ايده هاي 
آزماي��ش پس داده در كش��ورهاي ديگ��ر بود. اما 
همين ب��راي تغيير در ش��رايط كاف��ي مي نمود. 
قرباني اول حضور استارت آپ ها كارهاي خدماتي 
بود كه از پيچيده گي كمتري برخوردار بودند. در 
دو سال گذشته اسنپ به عنوان مهم ترين مثال در 
ذهن بسياري باقي ماند و اين اپليكيشن به همراه 
3-2 رقيب ديگر خود عملا صنف تاكس��ي تلفني 

را زمين گير كرد. 
ايده بس��يار ساده بود. خدماتي كه هزينه تمام 
شده بالايي دارند با اس��تفاده از ابزارهاي مجازي 
مي توانن��د هزينه خ��ود را كاه��ش دهند. همين 
مساله ش��روعي بر ش��كل گيري اپليكيشن ها بود. 
ش��ايد اگر اصناف خودشان به فكر بهبود و ارتقاي 
خ��ود بودند اين مس��اله چند س��ال قبل توس��ط 

اصناف شكل مي گرفت اما عملا چهره هايي جديد 
براي اين مساله ش��كل گرفتند. نتيجه نيز روشن 
بود. اكثريت بازار به اس��تارت آپ ها جذب ش��د و 
صنف هايي كه بازار را از دس��ت داده بودند شروع 
به اعتراض به مراجع مختلف كردند. اما مساله اين 
بود كه موج استارت آپ ها از صنف هاي نه چندان 

حساس و اثرگذار شروع شده بود. 

 اتحاد استارت آپ ها
در مرحل��ه بع��د ب��ه دلي��ل اعتراض هايي كه 
ب��ه فعاليت اس��تارت آپ ها ص��ورت گرفت و عملا 
اختلال هايي در كار آنها ايجاد كرد اتحاديه كسب 
و كارهاي مجازي با كش��مكش فراوان شروع شد. 
ش��عارهاي بنيانگذاران اي��ن اتحاديه در ابتدا حل 
بعضي از مش��كلات اس��تارت آپ ها مانند مسائل 
مالياتي بود اما كارشناس��ان به خوبي مي دانستند 
اين نقطه ش��روعي براي حضور اس��تارت آپ ها در 
صنايع و خدمات پيچيده تر است اما براي بسياري 
سوال بود كه صنف بعدي كه قرباني استارت آپ ها 
مي ش��ود كدام است؟ در حقيقت جواب اين است 
ك��ه ه��ر صنعت و صنف��ي كه هزينه تمام ش��ده 
بالايي داش��ته باش��د و مردم نس��بت به آن نگاه 
مثبتي نداش��ته باشند و از خدمات ناراضي باشند، 

مي توانند هدف بعدي استارت آپ ها باشند. 
ب��ا عنايت ب��ه ظرفيت هاي بالق��وه موجود در 
فضاي مجازي و معضل بيكاري در كش��ور، برخي 
معتقدند اس��تارت آپ ها از فرصت هايي به ش��مار 
مي روند كه تا حدود بسيار زيادي مشكلات حوزه 
بي��كاري را مرتف��ع مي كنن��د و با ات��كا به چنين 

فعاليت هايي مي توان در توسعه فرصت هاي شغلي 
به موفقيت هاي برجسته يي نائل شد. 

يكي از اين حوزه ها، مش��مول خدمات بيمه يي 
مي ش��ود كه در طول هفته ها و ماه هاي گذش��ته، 
زمزمه هايي مبني بر لزوم توسعه و افزايش فعاليت 

استارت آپ هاي بيمه به گوش مي رسد. 
امي��ن كاش��اني فرد، كارش��ناس و پژوهش��گر 
اقتصادي با اشاره به نقش تعيين كننده و برجسته 
فضاي مجازي در زندگي روزمره مردم اظهار كرد: 
به مرور زمان گرايش به اس��تفاده از ظرفيت هاي 
موجود در فضاي مجازي ب��ا افزايش فزاينده تري 

همراه خواهد شد. 
وي افزود: استارت آپ هاي بيمه يي از مصاديق 
اين امر به شمار مي رود كه البته به احتمال بسيار 
قوي در آينده شاهد مخالفت و اعتراض دفاتر بيمه 

به اين ساز وكارها خواهيم بود. 
كاش��اني فرد گف��ت: فرم��ان 10 ماده يي اخير 
رييس جمهوري ك��ه به صورتي ج��دي به اصلاح 
س��اختار بيم��ه و ف��روش الكتروني��ك آن تاكيد 
مي ورزد نيز مزيد بر علت ش��ده تا به نوعي بس��تر 
ب��راي گس��ترش فعاليت هاي بيمه ي��ي در فضاي 

مجازي، هموارتر از گذشته شود. 
اي��ن كارش��ناس اقتص��ادي بيان ك��رد: البته 
اظهارنظر توئيت��ي، عبدالناصر همتي )رييس كل 
بيمه مركزي( در اين ارتباط با نقش نظارتي بيمه 
مرك��زي ب��ه فعاليت هاي مرتبط با ح��وزه بيمه و 
مورد حمايت بودن اس��تفاده از فناوري هاي نوين 
در ش��بكه فروش بيمه، نش��ان داد كه س��مت و 
س��وي صنعت بيمه در آينده در چارچوب و قالب 

فناوري هاي نوي��ن اجتناب ناپذير خواهد بود. وي 
اف��زود: صنعت بيمه يك��ي از حوزه هاي اقتصادي 
جذاب به ش��مار مي رود و گ��واه صدق اين ادعا به 
روشني در افزايش فزاينده دفاتر بيمه يي در كشور 
در ط��ول س��ال هاي اخير قابل اثبات و احس��اس 

خواهد بود. 
كاش��اني فرد تصريح كرد: آمار نش��ان مي دهد 
بيش از 31 هزار دفتر بيمه يي در كشور فعال است 
كه حدود چهار ه��زار دفتر از اين ميزان، مازاد بر 
نياز كشور، راه اندازي شده كه اين امر مويد درآمد 

بسيار مطلوب فعاليت در اين عرصه است. 
كارش��ناس اقتص��ادي گف��ت: به ه��ر ترتيب، 
اخ��ذ مجوز نمايندگ��ي و راه ان��دازي دفاتر بيمه، 
مس��تلزم تامين هزينه هاي خاص به خود است و 
به واقع نماين��دگان بيمه يي با صرف هزينه هايي، 
اق��دام به فعاليت در اين حوزه كرده اند و رش��د و 
گس��ترش فعاليت هاي بيمه يي در فضاي مجازي 
تحت عنوان اس��تارت آپ هاي بيمه يي مورد قبول 
دفاتر نمايندگ��ي نخواهد بود، زيرا ميزان درآمد و 
 كس��ب و كار فعالان اين حوزه را تحت الشعاع قرار 

خواهد داد. 
وي افزود: چندي پي��ش مجوزي نيز مبني بر 
ارائه خدم��ات بيمه يي از دفاتر پيش��خوان دولت 
صادر ش��د كه برخي نمايندگي ه��اي بيمه به آن 
موض��وع ني��ز اعتراض داش��تند كه البت��ه دلايل 
مخالف��ت نمايندگي ها نيز به نوبه خود قابل توجه 
اس��ت. كاش��اني فرد گف��ت: يك��ي از دلايل طرح 
مخالفت دفات��ر و نمايندگي هاي بيمه، به احتمال 
مخدوش شدن نظر بيمه گذار به خدمات بيمه يي 

معطوف مي ش��ود. كارشناس اقتصادي يادآور شد: 
عامل ديگر طرح اين مخالفت ها به عدم هوشمندي 
و ش��فافيت كاف��ي در ارائه خدم��ات اينترنتي در 
اين قالب س��از و كار باز مي گ��ردد و البته دلايل 
ديگري نيز در طرح مخالفت و انتقادات از ش��يوع 
و گسترش احتمالي فعاليت هاي بيمه يي در قالب 
اس��تارت آپ ها و فضاي مجازي مطرح اس��ت كه 
احتمال فعاليت اف��راد غيرمتخصص و فاقد مجوز 

از نمونه هاي آن به شمار مي رود. 

  مدافعان استارت آپ هاي بيمه اي
فرش��يد آتش افروز، كارش��ناس اسبق بيمه و 
متولي يك��ي از دفاتر نمايندگي بيمه در اس��تان 
ته��ران برخلاف برخي از هم��كاران و هم صنفان 
خود معتقد است: راه گريزي از گسترش و توسعه 
اس��تارت آپ هاي بيمه ي��ي در جه��ان كنوني كه 
فضاي مجازي در ابعاد گوناگون زندگي اجتماعي 
و فردي س��ايه افكنده، وج��ود ندارد و بايد در اين 
مس��ير حركت ك��رد، در غير اين صورت س��رعت 
پيش��رفت و حركت رو به جلوي بيم��ه با خلل و 

كندي مواجه خواهد شد. 
وي در ادام��ه اف��زود: ارائه خدم��ات در قالب 
اس��تارت آپ ها، ح��اوي ن��كات مثبت و س��ازنده 
بسياري اس��ت كه جلوگيري از تردد غيرضروري 
و كاهش مراجعات مردم به دفاتر بيمه و مديريت 
هر چه مطلوب تر زمان، از نمونه هاي آن به ش��مار 

مي رود. 
اي��ن كارش��ناس اس��بق بيمه گفت: تس��هيل 
رصد اطلاع��ات بيمه نامه ها و كاهش هزينه خريد 
بيمه نام��ه از ديگر نكات مثبت اين امر به ش��مار 
م��ي رود كه ب��ه اعتقاد بنده بايد ب��راي حمايت و 
پش��تيباني از چنين فعاليت هاي��ي، بيش از پيش 

تلاش كرد. 
آتش اف��روز بيان كرد: بر اس��اس گزارش هاي 
موج��ود، هزينه كارم��زد بيمه ش��خص ثالث، به 
تنهايي 600 ميليارد تومان برآورد مي شود كه اين 
ميزان هزينه با اتكاي به ظرفيت هاي بالقوه موجود 
در فضاي مجازي به نحو فزاينده يي كاهش مي يابد 
و به تبع كاهش اين هزينه، باعث مي شود ضريب 

زياندهي احتمالي بيمه ها كمتر شود. 
وي در خاتم��ه يادآور ش��د: دفاتر نمايندگي 
نيز نبايد نگراني چنداني داش��ته باشند و قطعا 
با به روز س��اختن خود و اتخ��اذ تدابير لازم از 
سوي مراكز بيمه يي در فضايي رقابتي، مي توان 
به تدريج در مس��يري گام برداشت كه علاوه بر 
حفظ اين دفاتر نمايندگي )كه نقش بسزايي در 
اش��تغال زايي دارند و زيانده بودن آنها، مي تواند 
بر تعداد بيكاران كشور بيفزايد( از حيث كسب 
درآم��د نيز موفق ظاهر ش��وند كه البته حصول 
اين امر مس��تلزم، م��رور زمان، كس��ب تجربه، 
تعري��ف بس��ته هاي تش��ويقي و ارائ��ه خدمات 
مطلوب در فضاي سخت، س��نگين و نفس گير 

رقابتي خواهد بود. 



 Wed. September  چهار شنبه      22  شهريور 1396     22   ذي الحجه 1438  شماره   919  2017 .13 
jahan@taadolnewspaper.ir  66420769 

7  جهان

 لهستان از آلمان 
غرامت جنگي مي خواهد 

 شكايت 4 ايالت از دولت ترامپ 
براي لغو »داكا«

 شوراي امنيت درباره ميانمار
 تشكيل جلسه مي دهد

گروه جهان 
 ،)DACA( در ادامه اعتراض ها و ش��كايت ها به لغو قانون موسوم به داكا
چهار ايالت ديگر امريكا اعلام كردند كه از دولت دونالد ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده به  خاطر تصميم براي لغو برنامه حمايتي از مهاجران غيرقانوني 

كه در كودكي به خاك امريكا وارد شده اند، شكايت مي كنند. 
به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، دادس��تان هاي كل ايالت ه��اي كاليفرنيا، 
ماين، ماريلند و مينس��وتا به طور مش��ترك شكايتنامه يي را در دادگاه فدرال 
در كاليفرنياي شمالي تنظيم كردند. هفته گذشته نيز ائتلافي از 15 ايالت به 
علاوه شهر واشنگتن، پايتخت ايالات متحده نيز در تصميمي مشابه از دولت 

امريكا شكايت كرده بودند. 
خاوير بسرا دادستان كل ايالت كاليفرنيا، با اعلام اينكه برنامه داكا )موسوم 
به روياپردازان( به بيش از 800 هزار كودك مهاجر غيرقانوني اجازه داده تا از 
زندگي در س��ايه بيرون آمده و به امريكايي هايي مفيد و موفق تبديل شوند، 
گفته است: »از هر چهار روياپرداز يك كودك كاليفرنيا را خانه خود مي داند. 

بي دليل نيست كه ايالت ما ششمين اقتصاد بزرگ جهان است.«
براس��اس نتاي��ج مطالعات مركز ترقي امريكايي كه در ماه ژانويه منتش��ر 
شد، لغو قانون داكا سالانه 11.3ميليارد دلار به ايالت كاليفرنيا زيان مي زند. 
همچني��ن در اين ش��كايتنامه آمده كه لغو قان��ون داكا مي تواند به نقض 
تعه��د دولت ب��ه روياپ��ردازان و كارفرمايان آنه��ا بينجامد. براس��اس قانون 
دول��ت امريكا اجازه ندارد از اطلاعاتي كه با رضاي��ت مهاجران غيرقانوني يا 
كارفرمايان آنها جمع آوري ش��ده براي اخراج مهاج��ران يا تحت پيگرد قرار 

دادن كارفرمايان شان استفاده كند. 
دونالد ترامپ سه ش��نبه گذشته قانون داكا را كه 2012 به امضاي باراك 
اوباما رييس جمهوري س��ابق امريكا رسيده بود، لغو كرد. تصميم ترامپ براي 
لغو اين برنامه با مخالفت دموكرات ها و برخي جمهوري خواهان روبه رو ش��د. 
صداي اعتراض ها در سراسر ايالات متحده بلند شد و هزاران نفر در تظاهرات 
اعتراضي كه يك ش��نبه در لس آنجلس برگزار شد، شركت كردند. در صورتي 
ك��ه كنگره اصلاحيه يي مهاجرتي به تصويب نرس��اند، روياپردازان در عرض 

6ماه آينده در معرض خطر اخراج قرار مي گيرند. 

گروه جهان 
لهس��تان ممكن اس��ت بر پايه گزارش كارشناس��ي پارلمان اين كشور مبلغ 
8۴0ميليارد يورو غرامت جنگي از آلمان طلب كند، اما كارشناسان آلماني گزارش 
پارلمان لهستان را نادرست مي دانند.  در گزارش كارشناسي ۴0 صفحه يي پارلمان 
لهس��تان نتيجه گيري شده اس��ت كه آلمان بايد بابت خسارت هايي كه در طول 
جنگ جهاني دوم به بار آورده، به لهستان غرامت بپردازد. در ورشو سخن از حدود 
8۴0ميليارد يورو در ميان اس��ت. هنوز معلوم نيست كه دولت لهستان مطالبات 

خود را در دادگاهي بين المللي يا به طور مستقيم با دولت آلمان مطرح مي كند. 
به گزارش نش��ريه آلماني »اش��پيگل«، در عمل ارتش هيتلر در هيچ كش��ور 
ديگري به اندازه لهس��تان ويراني و كش��تار به بار نياورد؛ از جمعيت 35ميليوني 
لهستان در سال 1۹3۹، تنها پنج و نيم ميليون نفر در برابر لشكركشي هاي ارتش 
آلمان نازي جان سالم به در بردند. آلمان ها روستاها، شهرها و آثار فرهنگي بسياري 
را در لهستان نابود كردند. با اين حال، كارشناسان آلماني برداشت حقوقي لهستان 
را صحيح نمي دانند و مي گويند لهستان در سال 1۹53 از گرفتن غرامت جنگي 

چشم پوشي كرد و دليلي براي ترديد در اين مورد از لحاظ حقوقي وجود ندارد. 
به گفته كارشناسان آلماني، لهستان در سال 1۹۷0 نيز اعلام كرد كه از گرفتن 
غرامت چش��م مي پوشد. در آن زمان لهستان و آلمان عادي سازي روابط ميان دو 
كشور را امضا كردند. گرگور شولگن، تاريخدان آلماني گفت: لهستان مي توانست 
س��ال 1۹۹0 از آخرين فرصت براي مطرح كردن درخواس��تش استفاده كند، اما 
براي آنكه به رسميت شناخته شدن مرز »اودر – نايسه« از سوي آلمان متحد را 

به خطر نيندازد، سكوت كرد. 
آلمان خس��اراتي را كه به لهس��تان وارد آورده، بيش از هر چيز با بخش��يدن 
بخش هايي از خاك خود به لهستان جبران كرده است؛ كشورهايي پيروز در جنگ 
جهاني دوم بين خود توافق كردند كه بخش هايي از پروس شرقي، شلزين، پومرن و 
شرق براندنبورگ را از آلمان جدا كنند. ميليون ها آلماني از اين مناطق بيرون رانده 
شدند. همچنين قربانيان لهستاني تا سال 1۹۹1 حدود 225ميليون يورو غرامت 
دريافت كردند. آلمان يك ميليارد هم به كارگران لهستاني اردوگاه هاي كار اجباري 
پرداخت كرد. زندانيان اردوگاه هاي مرگ و قربانيان آزمايش هاي شبه پزشكي نيز 

در دهه 1۹۷0 نيم ميليارد يورو دريافت كردند. 

گروه جهان 
  اعضاي ش��وراي امنيت س��ازمان ملل متحد چهارش��نبه )امروز( با برگزاري 
نشستي خشونت ها در ميانمار را كه به فرار بيش از 300 هزار نفر از اقليت قومي 

روهينگيا به كشور بنگلادش منجر شده است، بررسي مي كنند. 
به گزارش رويترز، اين نشس��ت به درخواست بريتانيا و سوئد و در پي تشديد 
نگراني ه��اي بين المللي از افزايش خش��ونت ها در ايالت راخين عليه مس��لمانان 
روهينگيا برگزار مي ش��ود. س��فير بريتانيا در اين باره گفت: »اين نشست نشانگر 
نگراني شديد شوراي امنيت از وضعيت نابسامان بسياري از روهينگيايي هايي است 
ك��ه براي فرار از ايال��ت راخين تلاش مي كنند.« وي افزود اميدوار اس��ت كه در 
نشست امروز توافقي كلي در اين باره حاصل شود. شوراي امنيت در پايان آگوست 
نيز نشستي محرمانه درباره ميانمار برگزار كرد اما هيچ بيانيه يي در اين باره صادر 
نشد. به گفته ديپلمات هاي سازمان ملل، چين مخالف دخالت شوراي امنيت در 
اين مساله است.  زيد رعد الحسين كميسيونر عالي حقوق بشر سازمان ملل، روز 
دوش��نبه با ابراز نگراني در مورد ش��رايط در ميانمار گفت مساله اقليت روهينگيا 
در اين كش��ور نمونه يي كلاسيك از عمليات پاكس��ازي نژادي است. وي در ادامه 
مقامات  ميانمار را به حملات روشمند عليه مسلمانان متهم كرد. غيرنظامياني كه 
از ميانمار گريخته اند، مي گويند روستاهاي شان به آتش كشيده شده و غيرنظاميان 
بي رحمانه هدف گرفته  ش��ده اند تا كشور را ترك كنند.  دالايي لاما رهبر معنوي 
بودايي هاي تبت، از ميانمار خواسته است راهكاري مسالمت آميز براي حل بحران 
كنوني بيابند و از خش��ونت بپرهيزند. ملاله يوس��ف زي و ديزموند توتو، دو برنده 
جايزه نوبل صلح نيز پيش تر با محكوم كردن خشونت هاي روهينگيا از سكوت آنگ  
سان سوچي رهبر دولت غيرنظامي ميانمار، انتقاد كردند و يافتن راه حلي صلح آميز 
براي درگيري ها را خواس��تار شدند.  موج جديد خشونت ها 25 ماه آگوست و در 
پي حمله گروه ش��به نظامي روهينگيا آغاز ش��د. طبق گزارش هاي منتشر شده، 
نيروهاي نظامي و ارتش در واكنش به اين حمله صدها خانه را به آتش كشيدند 
و عده بس��ياري را كشتند. اين خش��ونت ها تاكنون بيش از 350هزار نفر را آواره 
كرده اس��ت. بسياري از مردم اين منطقه به بنگلادش گريخته اند و دولت ميانمار 
براي جلوگيري از اين فرارها، مرزها را مين گذاري كرده است. عفو بين الملل روز 
يك شنبه اين اقدام دولت ميانمار را كه تاكنون چندين قرباني گرفته، متهم كرد. 

  تشديد نظارت بر جذب 
سرمايه هاي خارجي در اروپا 

گروه جهان| بروكس��ل در واكنش به انتقادهاي گسترده از 
اتحاديه اروپا مبني بر سهل انگاري در تدوين سياست هاي حمايتي 
از ش��ركت هاي اين منطق��ه، قوانين تجاري جدي��دي را تدوين 
مي كند كه هدفش سختگيري بيشتر نسبت به سرمايه گذاري هاي 
خارجي در منطقه يورو، به ويژه از طرف چين اس��ت.  به گزارش 
فايننش��ال تايمز، ژان كلود يونكر رييس كميسيون اتحاديه اروپا 
قرار اس��ت چهارشنبه )امروز( در جريان يك سخنراني طرح هاي 
خود را در اين باره اعلام كند. چين احتمالا از نزديك اخبار مربوط 
به تصميم گيري هاي جديد سياستمداران اروپايي را دنبال خواهد 
كرد چراكه عميقا نگران افزايش فشارهاي سياسي در اروپا براي 
محدود كردن سرمايه گذاري ش��ركت هاي چيني در بخش هاي 
صنعتي حس��اس است.  فايننش��ال تايمز نوشته، يونكر كه خود 
را يكي از مدافعان سرس��خت توافقنامه ه��اي تجاري بين المللي 
)ن��ه توافق هاي تج��ارت آزاد كوركورانه( مي داند، متقاعد ش��ده 
ب��راي حمايت از ش��ركت هاي اروپايي در برابر موج س��همگين 
س��رمايه گذاري هاي خارجي به وي��ژه از جانب چي��ن به قوانين 

سختگيرانه يي نياز است. 
بلومب��رگ هم پيش تر گ��زارش داده بود ك��ه اتحاديه اروپا 
قص��د دارد ب��ا اعم��ال تعرفه هاي س��نگين عليه ش��ركت هاي 
چيني كه قصد قيمت ش��كني در بازار اروپا را داش��ته باشند از 
نگراني ش��ركت هاي اروپاي��ي بكاهد. در حالي ك��ه چين زمان 
زيادي اس��ت كه خواس��تار روابط تجاري و اقتصادي بهتري با 
اتحاديه اروپاس��ت، ولي ش��ركت هاي اروپايي به ش��دت نگران 
دامپينگ و قيمت ش��كني صادركنندگان چيني هس��تند. يكي 
ديگر از نگراني هاي ش��ركت هاي اروپايي موانع س��رمايه گذاري 
خارج��ي در بازار چين اس��ت.  يونكر چندي پي��ش با انتقاد از 
موانع س��رمايه گذاري ش��ركت هاي اروپايي در چين گفته بود 
كه دو طرف در همه چيز جز مس��ائل تجارتي همنوا هس��تند. 
به گزارش دويچه وله، س��رمايه هاي چين��ي در اتحاديه اروپا در 
سال گذش��ته ميلادي ۷۷ درصد تورم داش��ته است. اما يونكر 
گفته كه خلاف سرمايه گذاري اروپايي در جمهوري خلق چين 
يك چهارم كاهش يافته اس��ت. يونكر اين موضوع را عدم توازن 
تجاري خوانده و گفته اس��ت: »اين نشان مي دهد كه هنوز هم 
چقدر مي تواند مش��كل باشد كه در چين يك كار و بار را شروع 
كني��م.« يونكر همچنان با انتقاد از ظرفيت مازاد چيني در بازار 
فولاد از ابزار اتحاديه اروپا در مقابله با شيوه هاي تجارت ناعادلانه 
دفاع كرده است: »تجارت نمي تواند تنها آزاد باشد؛ بايد عادلانه 

هم باشد.«
گرچه چين دومين شريك بزرگ اقتصادي و تجاري اتحاديه 
اروپ��ا پس از امريكا به ش��مار مي رود ولي اتحادي��ه اروپا چين را 
ب��ه همراه بلاروس و كره ش��مالي در زمره كش��ورهايي قرار داده 
كه ش��رايط اقتصاد بازار را ندارند. به همين دليل پس از س��ال ها 
بن بست، اتحاديه اروپا در ماه نوامبر تصميم گرفت وضعيت اتخاذ 

تدابير ضددامپينگ عليه چين را ارتقا دهد. 

 مخالفت مجلس عراق 
با همه پرسي در كردستان

نمايندگان مجلس عراق پس از راي مخالف به برگزاري 
همه پرسي در كردستان عراق، حيدر العبادي نخست وزير را 
ملزم كردند براي حل اين مش��كل با كردس��تان عراق وارد 
مذاكرات مس��تقيم ش��ود. به گزارش الميادين، نمايندگان 
پارلمان عراق پس از راي مخالف به برگزاري همه پرسي در 
كردس��تان عراق، نخست وزير اين كشور را ملزم كردند براي 
حل اين مشكل با كردس��تان عراق وارد مذاكرات مستقيم 
شود. گفته شده، نمايندگان كرد در پارلمان عراق در اعتراض 
به راي همكاران شان به مخالفت با همه پرسي در كردستان 
عراق، صحن پارلمان را ترك كردند. همه پرس��ي اس��تقلال 
اقليم كردستان با وجود مخالفت هاي جهاني ازجمله تركيه، 

ايران و دولت عراق قرار است 25 سپتامبر برگزار شود. 

 فروش موشك هاي 
»اس-٤٠٠« روسي به تركيه 

تركيه قرارداد خريد دفاع موشكي اس-۴00 را با روسيه 
امضا كرده است. رس��انه هاي خبري تركيه به نقل از رجب 
طي��ب اردوغ��ان رييس جمه��وري، گزارش كردن��د كه در 
چارچوب نخس��تين خريد عمده نظامي از روس��يه، قرارداد 
خريد تعدادي موشك روسي از نوع اس-۴00 بين دو كشور 
نهايي و امضا شده اس��ت. ولاديمير كوژين از مقامات دفتر 
ولاديمي��ر پوتين گفته فروش اين سيس��تم به تركيه قطعا 
در راستاي منافع استراتژيك روسيه است. ناظران معتقدند 
خريد اين سيستم موشكي از روسيه به معني ناخرسندي و 

دوري بيشتر تركيه از ناتو است. 

 عربستان به كشتار 
غيرنظاميان يمن متهم شد

ديدبان حقوق بش��ر ني��روي هوايي ائت��لاف به رهبري 
عربستان س��عودي در يمن را به كشتن غيرنظاميان ازجمله 
كودكان متهم كرده اس��ت. به گزارش بي بي سي، در جريان 
عمليات هواپيماهاي ائتلاف در يمن، چهار خانه مس��كوني 
و يك فروش��گاه مواد غذايي هدف ق��رار گرفته و در نتيجه 
آن، 3۹ غيرنظامي ازجمله 26 كودك جان خود را از دست 
داده اند. ديدبان حقوق بش��ر با متهم كردن نيروهاي ائتلاف 
به ناديده گرفتن ايمني غيرنظاميان در جريان جنگ، گفته 
است كه اين حملات مصداق جنايت جنگي است. نهادهاي 
مدافع حقوق بشر بارها نيروهاي درگير در جنگ داخلي يمن 
به خصوص هواپيماهاي ائتلاف به رهبري عربستان را به نقض 
قوانين جنگي در زمينه حمايت از غيرنظاميان متهم كرده اند. 

 بازداشت زوج دو تابعيتي 
در استانبول 

بناب��ر اع��لام وزارت خارج��ه آلمان، مقام ه��اي امنيتي 
تركيه دو شهروند آلماني-تركيه يي را در استانبول بازداشت 
كرده اند. بر اين اس��اس يكي از اين زوج ها هنوز در بازداشت 
پليس اس��ت و نفر دوم ممنوع الخروج است. وزارت خارجه 
آلمان درباره روند اين بازداشت ها توسط دولت تركيه اظهار 
نگراني كرده اس��ت. هنوز معلوم نيست دليل بازداشت اين 
زوج چ��ه بوده اس��ت. دو هفته پيش ي��ك زوج ديگر داراي 
تابعيت دوگانه آلمان و تركيه به اتهام ارتباط با جنبش گولن 
در تركيه دستگير شدند. دولت تركيه فتح الله گولن را كه در 
تبعيد خودخواسته در امريكاست، مسوول كودتاي نافرجام 

سال گذشته در اين كشور مي داند. 

دريچه

كوتاه از منطقه

تحريم ها عليه »پيونگ  يانگ« به سطح بي سابقه اي رسيد

سيلي شوراي امنيت به كره  شمالي

لايحه جدايي بريتانيا از اتحاديه اروپا در مجلس عوام تصويب شد

محافظه كاران در انديشه شورش
گروه جهان| طلا تسليمي| 

مجلس ع��وام بريتانيا دوش��نبه در نهايت پس از 
13 ساعت گفت وگو در مورد كليات لايحه مرتبط با 
خروج از اتحاديه اروپا موسوم به »لايحه لغو بزرگ«، 
پايان  دادن به برتري قوانين اتحاديه به قوانين داخلي 
بريتانيا را تصويب كرد. اين در حالي است كه احزاب 
كارگ��ر، ليب��رال دموكرات و حزب ملي اس��كاتلند با 
قدرت��ي كه اين لايحه ب��راي دولت ت��رزا مي  فراهم 
مي آورد، مخالف هس��تند و حتي برخي قانونگذاران 
حزب محافظه كار نخس��ت وزير نيز هشدار داده اند در 
ص��ورت خ��ودداري دولت از ايجاد تغيي��رات در اين 

لايحه، شورش خواهند كرد. 
از سال 1۹۷2 و به عنوان يكي از شرايط پيوستن 
كش��ورها به اتحاديه اروپا، قواني��ن اتحاديه بر قوانين 
داخلي بريتانيا برتري داشت و اكنون تصويب برتري 
قوانين داخلي به معناي گام برداري رس��مي بريتانيا 
در جه��ت خروج اس��ت. كليات لايحه پيش��نهادي 
دولت ترزا م��ي  با 326 راي موافق در برابر 2۹0 راي 
مخالف به تصويب رس��يد و به نظر مي رس��د كه اين 
لايحه نخستين و بزرگ ترين سد را پشت سر گذاشته 
است، چراكه نمايندگان حزب كارگر در مجلس عوام 
از ابتداي معرفي لايحه، توقف بررسي آن را خواستار 
ش��ده بودند. ام��ا باتوجه به درخواس��ت هاي متعدد 
قانونگذاران ازجمله 12 نماينده حزب محافظه كار از 
ترزا مي  براي تغيير در لايحه، دولت تا تصويب نهايي 

لايحه با چالش هاي جدي مواجه خواهد شد. 

ترزا مي  اين تصميم قانونگذاران را تاريخي توصيف 
كرد و گفت: »از اين پس مي توان مذاكرات با بروكسل 
را ب��ا گام هايي اس��توار پي��ش  برد.« اما ب��ه گزارش 
اينديپندنت، قانونگذاران حامي اتحاديه اروپا در حزب 
محافظه كار هشدار داده اند كه اگر نخست وزير به دنبال 
كسب قدرت باشد، با مشكل مواجه مي شود. تصويب 
لايح��ه در نتيجه همدس��تي هفت شورش��ي حامي 
برگزي��ت در ح��زب كارگر با محافظ��ه كاران صورت 
گرف��ت و البته خ��ودداري 6 نماين��ده ديگر از حزب 
كارگر از راي  دادن نيز بي تاثير نبود. اما در ش��رايطي 
كه همه قانونگ��ذاران راي بدهند، دولت ائتلافي ترزا 
مي  در كنگره با اختلاف 25 تا 30 كرسي از اكثريت 
برخوردار اس��ت و از اين رو، به بي��ش از 12 مخالف 
حزب محافظه كار براي تهديد نخست وزير نياز است. 
 تنها اندك  زماني پس از تصويب لايحه با اكثريت

 36 رايي، سيل اصلاحيه هاي پيشنهادي بر لايحه لغو 
بزرگ جاري ش��د و برخي حتي يك تضمين كتبي 
از نخست وزير را خواس��تار شده اند در اين زمينه كه 
توافق نهايي برگزيت بايد ابتدا از س��وي قانونگذاران 
م��ورد تاييد ق��رار گيرد؛ دولت تاكن��ون به اظهاراتي 
شفاهي براي ايجاد اطمينان در ميان نمايندگان اكتفا 

كرده است. 
ديگر اصلاحيه پيشنهادي مطرح شده در ساعات 
اوليه سه ش��نبه با هدف باقي مان��دن بريتانيا در بازار 
واح��د و اتحاديه گمركي اتحاديه اروپا دس��ت كم در 
دوران طولاني م��دت انتقال��ي، تنظيم ش��دند. حزب 

كارگر بر اين عقيده اس��ت كه پارلمان بايد مس��وول 
تنظيم ش��رايط و تعيين زم��ان دوره انتقالي جدايي 
از اتحادي��ه اروپا پس از 31 ماه مارس س��ال 201۹ 
باش��د و نه دفتر نخست وزيري. اپوزيسيون همچنين 
تضمين هاي��ي را در زمينه ه��اي حماي��ت از حقوق 
بش��ر، محافظت از حق��وق كارگران، اس��تانداردهاي 
زيس��ت محيطي و تفويض اختيارات به اس��كاتلند و 
ولز، خواس��تار ش��ده اند. كاير اس��تارمر وزير برگزيت 
دولت در سايه )حزب كارگر(، در اين باره گفته است: 
»ت��رزا مي  با خودداري از گوش س��پردن به انتقادها 
در م��ورد لايحه خ��روج از اتحاديه اروپا، ماه ها جنگ 
و درگي��ري ب��ا پارلمان را به جان خري��د. وي همان 
رويكرد متداول خ��ود را در ناديده گرفتن انتقادها و 
پيشبرد لايحه در پيش گرفته است در حالي كه اين 
لايحه به اصلاحات گس��ترده و بهبود در بس��ياري از 
زمينه ها نياز دارد. اين مساله به طور قطع در پارلمان 
چنددستگي ايجاد مي كند و كارها به تعويق مي افتند 
و نخست وزير نمي تواند هيچ كسي غير از نخست وزير 
در اين زمينه مقصر نيست.« اما تام بريكف سخنگوي 
برگزيتي حزب ليبرال دموكرات، شورشي هاي حزب 
كارگ��ر را در تصويب لايحه مقصر خوان��ده و از آنها 
به دلي��ل كمك ب��ه دول��ت در كس��ب »قدرت هاي 
ضددموكراتيك« انتقاد كرده است. وي گفته: »شمار 
قابل توجهي دست به دست محافظه كاران دادند و به 
دول��ت قدرت هاي زيادي را اعط��ا كردند كه از قرون 

وسطي تاكنون سابقه نداشت.«

در ص��ورت تصوي��ب نهاي��ي لايحه لغ��و بزرگ، 
دادگاه ه��اي بريتاني��ا در رس��يدگي ب��ه پرونده هاي 
اش��خاص حقيقي و حقوق��ي، قوانين داخل��ي را در 
اولويت قرار خواهند داد. اما مش��كل مخالفان دولت 
ب��ا اين لايحه، قدرت قانونگ��ذاري و تغيير در قوانين 
موجود اس��ت كه به دفت��ر نخس��ت وزيري تفويض 
مي شود. لايحه لغو بزرگ بايد تكليف حدود 12 هزار 
س��ند لازم الاجراي اروپايي در بريتانيا را روشن كند 
و مقام هاي عالي رتبه اتحاديه اروپا بارها پاس��خگويي 
س��ريع لندن در اين زمينه را خواس��تار شده اند. در 
همين حال دامينيك گريو دادس��تان كل پيش��ين 
از حزب محافظه كار، گفت��ه زماني كه ماهيت توافق 

برگزيت مشخص شود و پيش از اجرايي  شدن لايحه 
جدايي يا همان لايحه لغو بزرگ، لايحه ديگري را به 

پارلمان ارائه مي كند كه كاربردي باشد. 
دولت براي بررس��ي هاي بيشتر لايحه در مجلس 
عوام 8 جلسه دس��ت كم 8 ساعته پي درپي در فصل 
پاييز را درنظر گرفته اس��ت، ام��ا مجلس اعيان هيچ 
محدوديت زماني براي بررس��ي لايحه ندارد و از اين 
رو، تصويب قطعي آن ممكن اس��ت تا س��ال 2018 
طول بكش��د. اين در حالي اس��ت كه انتظار مي رود 
مجل��س اعي��ان براي كس��ب اطمين��ان از برگزاري 
همه پرسي در مورد توافق پاياني، اصلاحيه يي را براي 

لايحه در نظر بگيرد. 

 گروه جهان|
 ش��وراي امنيت سازمان ملل متحد در واكنش به 
ششمين آزمايش هسته يي كره شمالي،  تحريم ها عليه 
پيونگ يانگ را به اتفاق آرا تش��ديد كرد. اين تحريم ها 
صادرات منسوجات كره شمالي و واردات نفت خام به 
اين كشور را هدف قرار مي دهد. اين نهمين قطعنامه 
تحريم��ي عليه كره ش��مالي از 2006 تاكنون اس��ت. 
كره شمالي در اين سال ها با ناديده گرفتن قطعنامه هاي 
ش��وراي امنيت، برنامه هس��ته يي و موشكي خود را 
توسعه داده است.  رويترز نوشته، با وضع تحريم هاي 
جديد عليه كره شمالي حدود ۷5درصد از واردات گاز و 
55 درصد از واردات بنزين به اين كشور قطع مي شود. 
علاوه بر اين هيچ گونه منس��وجاتي هم از كره شمالي 
صادر نخواهد ش��د كه به تنهاي��ي800 ميليون دلار 
به اقتصاد اين كش��ور ضربه مي زند. در شرايط كنوني 
حدود ۹0درصد از كل صادرات كره شمالي تحت اين 
ممنوعيت ها قرار گرفته است. همچنين از اين پس به 
آن دسته از كارگران كره شمالي كه درآمدهاي خود را 
به كشورش��ان مي فرستند نيز اجازه داده نخواهد شد 
كه در كش��ورهاي ديگر كار كنند.  گفته شده، ايالات 
متحده ابت��دا پيش نويس قطعنامه يي را ارائه داده بود 
كه خواس��تار تحريم نفتي كره شمالي، قطع صادرات 
نساجي و ممنوعيت معاملات مالي و سفرهاي خارجي 
كيم جونگ اون، رهبر كره شمالي شده بود. در نهايت 
اما واش��نگتن براي جلب آراي مثبت روس��يه و چين 
مت��ن قطعنامه را تعديل كرده اس��ت. در پيش نويس 
جدي��د قطعنامه تحري��م كيم جون��گ اون و تحريم 
نفتي كره شمالي حذف شده اما منع صادرات نساجي 
از س��وي كره ش��مالي به قوت خود باقي است. بر اين 
اساس، تحريم ها عليه واردات نفت خام كره شمالي در 
همان س��طح قبلي حفظ مي شود. كره شمالي درحال 
حاض��ر حدود ۴/5ميليون بش��كه نفت تصفيه  ش��ده 
و ديگر محصولات پالايش��ي و ۴ميليون بش��كه نفت 
خام وارد مي كند.  صادرات منس��وجات كره ش��مالي 
پس از زغال س��نگ بالاترين رق��م را در صادرات اين 
كش��ور تشكيل مي دهد و اين كش��ور در سال 2016 
از صادرات منسوجات ۷52ميليون دلار درآمد داشته 

اس��ت. 80 درصد صادرات منس��وجات كره شمالي به 
چين م��ي رود. بخش اصل��ي واردات گاز، محصولات 
پتروشيمي و نفت خام كره شمالي نيز از چين صورت 
مي گيرد.  كره شمالي هفته گذشته اعلام كرد كه يك 
بم��ب هيدروژني را با موفقيت كام��ل آزمايش كرده 
اس��ت. به  دنبال تش��ديد تحريم ها در شوراي امنيت، 
وزارت خارجه كره ش��مالي تهديد ك��رده به اقداماتي 
فوري دست خواهد زد و شديدترين عذاب به اقدامات 

عليه پيونگ يانگ متوجه امريكا خواهد شد.

  هشداري سخت گيرانه
وزارت خارج��ه كره جنوب��ي تحريم ه��اي جديد 
ش��وراي امني��ت عليه كره ش��مالي را »هش��داري 

سخت گيرانه« به اين كشور خوانده است. در بيانيه 
اين وزارتخانه آمده: »كره ش��مالي بايد اين هش��دار 
سخت گيرانه از س��وي جامعه جهاني را بپذيرد كه 
ادام��ه اقدام��ات تحريك آميز تنها منجر به بيش��تر 
ش��دن ان��زوا و فش��ارهاي اقتصادي بر اين كش��ور 

خواهد شد.«
سئول تاكيد كرده كه به همكاري در سطح بسيار 
بالا با جامعه جهاني ادامه مي دهد تا مطمئن شود كه 
تحريم هاي شوراي امنيت منجر به خلع سلاح اتمي 
كره شمالي و صلحي پايدار در شبه جزيره كره خواهد 
شد. ش��ينزو آبه، نخست وزير ژاپن نيز از تحريم هاي 
جديد شوراي امنيت عليه كره شمالي استقبال كرده 
و آن را ي��ك قطعنام��ه تحريمي فوق العاده س��خت 

توصيف كرده است. آبه سه شنبه در توكيو گفته:»اين 
مهم است كه فشاري بي سابقه به كره شمالي وارد  آيد 

تا سياست هايش را تغيير دهد.«
نيكي هيلي، نماينده امريكا در سازمان ملل هم 
پس از تصويب قطعنامه تحريمي عليه كره ش��مالي 
گفته تحريم هاي تازه، شديدترين تحريم هايي است 
كه تاكنون عليه پيونگ يانگ تصويب ش��ده اس��ت. 
هيل��ي گفت��ه اس��ت:»اين تحريم ها باع��ث خواهد 
ش��د تا بهتر بتوان درآمدهاي حكومت كره ش��مالي 
كه صرف پيش��برد برنامه هس��ته يي و موشكي اش 
مي ش��وند را هدف ق��رار داد. اي��ن تحريم ها بخش 
اعظ��م درآمدهاي حاصل از صادرات پيونگ يانگ را 

هدف قرار مي دهند.« 

  چشم انداز تحولات بعدي 
تحليل گران بر س��ر اينك��ه مرحله بعدي بحران 
پيرامون برنامه هس��ته يي كره شمالي چه مي تواند 
باشد، اتفاق نظر ندارند. يورونيوز نوشته درحالي كه 
برخي كارشناسان از احتمال اقدامات تحريك آميز 
بيشتر پيونگ يونگ س��خن مي گويند، برخي ديگر 
با اش��اره به سابقه تبديل پاكس��تان به يك قدرت 
هس��ته يي و توق��ف آزمايش هاي اتم��ي پس از 6 
آزمايش اتمي پيش بين��ي مي كنند كه از اين پس 
ام��كان برگزاي مذاك��ره ميان قدرت ه��اي جهاني 
و پيونگ يان��گ وجود دارد. دس��ته نخس��ت امكان 
آزمايش موش��ك هاي قاره پيم��اي ديگر را از طرف 
رژيم كره ش��مالي منتفي نمي دانن��د. اين درحالي 
اس��ت ك��ه »م��ون جائ��ه  اي��ن« رييس جمهوري 
كره جنوب��ي خواس��تار قوي تري��ن مج��ازات عليه 

كره شمالي شده بود. 
با اين حال اكثر كارشناسان امكان بروز جنگ بر 
سر برنامه تس��ليحاتي كره شمالي را بعيد مي دانند. 
از نظر اين تحليل گ��ران، پيونگ يانگ قصد دارد از 
برنامه موش��كي و هس��ته يي خود به جاي س��لاح 
تهاجمي به عنوان يك برگ برنده استفاده كند. در 
نهايت اما مي ت��وان نگران كننده ترين جنبه بحران 
كنوني بر سر برنامه موشكي و هسته يي كره شمالي 

را جنبه پيش بيني ناپذير آن دانست. 
اغلب تحليل گران بر اين باورند در صورت بروز 
جنگ بر س��ر برنامه موش��كي و اتمي كره شمالي، 
اي��ن جنگ نه ب��ا برنامه ريزي قبل��ي بلكه به طور 
اتفاقي و بر سر يك حادثه آغاز خواهد شد. گزينه 
اول هيچ كدام از طرف هاي درگير در شرايط فعلي 
اس��تفاده از سلاح هسته يي نيس��ت. كره شمالي با 
آزمايش ه��اي اتمي و موش��كي به  دنب��ال تثبيت 
جاي��گاه خود در منطقه همچني��ن به عنوان يك 
قدرت هسته يي است. در وضعيت كنوني ضمانتي 
ب��راي محدود مان��دن يك جنگ مح��دود وجود 
ندارد. هر كدام از طرف ها كه به  دنبال آغاز جنگ 
محدود باش��د، مي توان��د در نهايت با جنگي تمام 

عيار رو رو شود. 
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پرونده8
 چتر حمايتي دولت

از كسب و كارهاي نوپا 
مديركل دفتر نوآوري و حمايت از سرمايه گذاري 
وزارت ارتباط��ات و فناوري اطلاعات از برنامه هاي 
حمايتي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات براي 

كسب و كارهاي نوپا خبر داد. 
حميدرضا احمدي��ان، مديركل دفت��ر نوآوري 
و حماي��ت از س��رمايه گذاري وزارت ارتباط��ات و 
فن��اوري اطلاعات از عزم ج��دي وزارت ارتباطات 
و فن��اوري اطلاعات با تش��كيل كانون هاي علم و 
فناوري مانند »پ��ارك تخصصي فناوري اطلاعات 
و ارتباط��ات« براي ايجاد رويه هاي تس��هيل گري 
ب��راي ورود به كريدور فن��اوري اطلاعات خبر داد 
و گفت: اي��ن موضوع يك مقوله جدي براي ايجاد 
فرصت هاي ش��غلي و توليد و عرض��ه محصولات، 
توسعه فضاي كسب و كارهاي نوپا و استارت آپ ها، 
در اختيار قراردادن امكانات و حمايت هاي علمي و 

اجرايي زيرمجموعه هاي وزارت خانه است. 
 احمدي��ان ضم��ن تعريف مفهوم ن��وآوري در 
كس��ب و كار عنوان كرد: داش��تن اي��ده جديد و 
خلاقان��ه نوآوري نيس��ت بلك��ه اين اي��ده بايد به 
محص��ول تبديل و عرضه ش��ود و اگ��ر بتواند در 
فضاي كس��ب وكار موفق ش��ود، مي تواند منجر به 
اش��تغال پايدار و توس��عه بازار گردند كه در واقع 
تمام اين مس��ير را بايد نوآوري نامگذاري كرد؛ در 

واقع تنها يك اقدام و ايده نيست. 
به گزارش ايس��نا وي در خص��وص اقدامات و 
برنامه هاي حمايتي اين وزارتخانه تاكيد كرد: طي 
س��اليان متمادي، موضوع توجه به نوآوري همواره 
يكي از ك��م توجه ترين موضوع��ات و برنامه ها در 
كشور بوده كه خوشبختانه از دولت يازدهم مسير 
توجه به آن آغاز شده و به عنوان يك پارامتر جدي 
در دول��ت دوازده��م و حمايت ه��اي وزير محترم 
وج��ود دارد. يك��ي از مهم ترين اه��داف ما در اين 
حوزه، سياس��ت گذاري لازم ب��راي كانون هاي علم 
و فن��اوري مرتبط ب��ا بخش فاوا ب��وده و مواردي 
همچ��ون برنامه ري��زي ارتق��اي دان��ش در توليد 
محصولات جديد، رصد و نيازس��نجي بازار وتعامل 
با ساير بازيگران داخل و خارجي هدف قرار گرفته 

است. 
احمدي��ان تاكي��د ك��رد: چتر حمايت��ي صرفا 
تزري��ق پول نيس��ت. جوانان و فع��الان اين عرصه 
حمايت ه��اي ديگري نيز نياز دارن��د زيرا خيلي از 
كس��ب و كارهاي ما وقتي به محصول مي رس��ند 
بازار و مش��تري ندارن��د. درحالي كه لازم اس��ت 
ن��وآوري و خل��ق محص��ول جديد براس��اس نياز 
مشتري ترسيم شود. اين مسير در كشور ما شايد 
يك مقدار هموار نباشد بنابراين كاري كه ما انجام 
مي دهيم، اين اس��ت كه با مطالعه و رصد فناوري 
و نياز جامعه، فضاي درست تجارت و كسب و كار 
اين گون��ه را در كنار روش هاي عرضه و ايجاد بازار 
داخل��ي و خارجي و حتي ص��ادرات براي جوان ها 
ش��فاف كنيم كه حتي اگر در مسير اول در مسير 
دوم با شكس��ت مواجه شدند در مسير سوم موفق 
باش��ند اين مهم ترين مس��اله يي است كه در حال 

پيگيري آن هستيم. 
مديركل ن��وآوري و حمايت از س��رمايه گذاري با 
بيان روش س��رمايه گذاري در چت��ر حمايتي وزارت 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات بيان ك��رد: يكي از 
مهم ترين برنامه هاي حمايتي، ايجاد بس��ترهاي لازم 
براي توس��عه ص��ادرات ح��وزه فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات اس��ت. آمارها نش��ان مي دهد كه وضعيت 
واردات بالاي��ي داري��م كه البته اين موضوع مس��اله 
درس��تي محسوب نمي ش��ود اما در صادرات به دليل 
مس��ائل مختلف در عرصه بين المللي بايد بيشتر كار 
كني��م و يكي از مهم ترين مولفه ه��اي مرتبط با اين 
موض��وع ارتقاي توان دانش��ي و اجرايي اس��ت يعني 
جوان ه��اي فع��ال در اين صنعت لازم اس��ت درحد 
اس��تانداردهاي بين المللي و در تعامل با شركت هاي 
بين المللي كاركنند و اين معقوله بسيار جدي است؛ 
در حقيقت به واس��طه نوشتن چندتا اپليكشن خوب 
ادع��ا نكنيم ك��ه الان تراز و م��دل كاري بين المللي 
داريم، در هر حال بايد براي ارتقاي دانش يك س��ري 
تمرين ه��ا انج��ام دهيم. مس��اله بعدي ت��لاش براي 
جذب س��رمايه گذاران بين المللي اس��ت كه در طول 
اين س��ال ها روي اين مقوله كار جدي نش��ده است. 
در كش��ور ب��راي صناي��ع ان��رژي و كش��اورزي و... 
مدل هاي مناس��ب و فرآيندهاي موردنياز طراحي و 
سرمايه گذاري خارجي جذب شد اما براي صنعت فاوا 
هن��وز چندان موفق نبوديم كه با توجه به موضوعات 
اقتصاد دانشي و جايگاه فناوري اطلاعات بسيار حايز 
اهميت اس��ت. نبايد به بهانه ه��اي مختلف و به جاي 
دعوت از س��رمايه گذار خارج��ي، محصولات خارجي 
وارد كني��م و اين يك اش��تباه اس��تراتژيك هس��ت. 
س��ند پيوس��ت فناوري اطلاعات در همين راس��تا و 
براي حمايت از توليدات داخلي تدوين و ابلاغ ش��ده 
و اج��راي آن در خريد ه��اي اين ح��وزه در مجموعه 

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات الزامي است. 
احمدي��ان اش��اره داش��ت كه باي��د در واقع به 
روش ها و مدل هاي مختلف فضاي س��رمايه گذاري 
س��رمايه گذاران  و حض��ور  ش��فاف  را  مش��ترك 
خارجي را فراهم كنيم اما مش��كل نبود روش هاي 
س��رمايه گذاري در حوزه ict به دليل جديد بودن 

اين حوزه است. 
وي در مورد نوع فعاليت اس��تارت آپ ها و نياز 
ب��ازار اظهار كرد: درحال حاضر تاكيد بيش��تر اين 
ش��ركت ها بر خدمات اجتماعي و نياز ش��هروندي 
در اي��ن حوزه اس��ت ام��ا واقعيت اين اس��ت كه 
پيش��ران هاي اقتصادي ما طي ده س��ال آينده در 
حوزه هاي��ي نظير گردش��گري، مع��دن و... وجود 
دارد و بايد فضاي كس��ب و كارهاي جديد در اين 
حوزه ها نيز فعال شود. بايد به همه عرصه ها توجه 
ش��ود تا توسعه فضاي اس��تارت آپي همگن باشد. 
وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات با همكاري 
وزارت كار، رف��اه و تامين اجتماعي در يك هدف 
مشترك به دنبال شناس��ايي دقيق پتانسيل هاي 
اس��تان هاي كشوراست و اين ظرفيت هاي استاني 
مي تواند تش��كيل قطب هاي فن��اوري را بدهد كه 
ورودي كريدور خواهند بود و س��بب ايجاد توسعه 

مشخص و دقيق در ابعاد ملي خواهد شد. 
تحق��ق اكوسيس��تم ن��وآوري و اكو سيس��تم 
فن��اوري با اي��ن پيش فرض كه توام��ان و در هم 
تنيده توسعه يابند از مهم ترين اقدامات دولت در 
اين زمينه اس��ت كه انتظار مي رود همه بازيگران 

در اين مهم همكاري كنند. 

خبر

اظهارنظر مركز پژوهش هاي مجلس درباره »طرح كارآمدسازي و ارتقاي مديريت صندوق هاي بازنشستگي«

تنبلي ايراني ها مانع رشد صندوق هاي بازنشستگي است
از هر 10 ايراني 3.7 نفر تمايل به كار دارند در حالي كه در كانادا اين نسبت 6.6 است

مرك��ز پژوهش ه��اي مجل��س در گزارش��ي به 
موض��وع صندوق ه��اي بازنشس��تگي و طرحي كه 

جديدا در مجلس مطرح شده پرداخته است. 
در گزارش مركز پژوهش ها آمده است كه مساله 
تامين اجتماعي و اجراي آن ازس��وي صندوق هاي 
بازنشس��تگي به عن��وان ي��ك ض��رورت در وظايف 
دولت ها به ش��مار مي آيد. وجود ساختاري هدفمند 
و متع��ادل در ورودي و خروجي ه��اي صندوق ه��ا 
دس��تيابي آنه��ا را به ه��دف كلان تامين اجتماعي 
براي جمعيت تحت پوش��ش ميسر خواهد ساخت، 
اما امروزه كاهش نرخ مش��اركت اقتصادي و نسبت 
ش��اغلان به بازنشس��تگان از يك س��و و وابس��تگي 
صندوق هاي بازنشس��تگي به بودجه عمومي دولت 
از سويي ديگر، ضرورت اصلاح ساختار صندوق هاي 
بازنشس��تگي را بيش از هر چيز ب��ه لحاظ اهميت 
تامين آتيه گروه هاي مختلف مردم به مس��اله مهم 
مبدل كرده است. بر اين اساس طرح كارآمدسازي 
و ارتقاي مديريت صندوق هاي بازنشستگي با تاكيد 
بر رفع مش��كلات پيش��روي صندوق ها طي ساليان 
آينده، كارآمدس��ازي را در اين صندوق ها مبنا قرار 
داده و درصدد اس��ت كه با ارائ��ه مواد مطروحه آن 
را اص��لاح كند. بررس��ي هفت ماده ط��رح مذكور 
نش��ان مي دهد ك��ه انديش��ه حاكم ب��ر اين طرح 
گوياي آن اس��ت كه اگر نظارت بيشتر و بهتري بر 
نحوه عمل اين صندوق ها اعمال ش��ود )ماده )1((، 
س��رمايه گذاري آنه��ا از طريق تبدي��ل دارايي هاي 
فعلي ب��ه دارايي هاي مالي بهب��ود يابد )ماده )2((، 
بدهي ه��اي دولت به صندوق هاي بازنشس��تگي به 
يك باره تاديه ش��ود )ماده 3((، هزينه هاي مديريت 
صندوق ه��ا از طريق ادغام آنها كاه��ش يابد )ماده 
4(( و ب��ار مالي اين صندوق ه��ا در حمايت از افراد 
برخ��وردار به بيمه هاي تكميلي منتقل ش��ود )مواد 
)5(( و )6((، آنگاه مش��كلات اين صندوق ها مرتفع 
خواهد شد. بر اين اساس مي توان گفت كه طراحان 
به س��ازوكارهاي جاري صندوق ها ب��راي مديريت 
س��رمايه ها اطمينان نداشته و س��عي كرده اند تا با 
اين طرح بهره وري را در اين فرآيند تضمين كنند. 
همچنين در مواد مندرج در طرح به موضوعات 
س��هم س��رمايه گذاري از مي��زان ح��ق بيمه ه��اي 
دريافت��ي، كفاي��ت مزاي��اي ارائ��ه ش��ده ازس��وي 
صندوق ها، مديريت ريس��ك در صندوق ها و مهم تر 
از آن زمينه هاي اقتصادي لازم براي پياده سازي اين 

طرح و... ورود نكرده اند. 
به ع��لاوه، بايد در نظر داش��ت ك��ه: الف( دولت 
ت��وان پرداخ��ت تعه��دات ج��اري خ��ود را به يك 
صندوق تامين اجتماعي نداش��ته، لذا انتظار تاديه 
يك ج��اي بدهي ب��ه كليه صندوق ه��ا قابل حصول 
نيس��ت؛ ب( توانايي بازارهاي مالي ايران در جذب 
س��رمايه هاي اين صندوق ها، در پيش��نهاد به تغيير 
رويه صندوق ها از بنگاهداري به س��مت دارايي هاي 
مالي در نظر گرفته نش��ده است؛ و ج( ميزان سهم 
قابل سرمايه گذاري از حق بيمه ها به بازارهاي مالي 

در اين طرح ديده نشده است. 
در ادامه اين گزارش با اشاره به اين نكته كه بايد 
خاطرنشان كرد كه براساس قوانين موجود و اسناد 
بالادس��تي، برخي از مفاد مندرج در طرح مذكور با 
قوانين موجود مغايرت داشته و در برخي موارد نيز 
در قوانين فعلي موجود اس��ت آمده اس��ت: ازجمله 
ماده )113( قانون مديريت خدمات كشوري، قانون 
اصلاح ماده )113( قانون مديريت خدمات كشوري، 
مواد ))1(، )17( و )14(( قانون ساختار نظام جامع 
رفاه و تامين اجتماع��ي، بندهاي )»40« و »42«( 
سياس��ت هاي كلي برنامه ششم توسعه، ماده )81( 
قانون برنامه ششم توسعه جمهوري اسلامي ايران. 
در پاي��ان ب��ا توجه به مطالب گفته ش��ده طرح 
پيش��نهادي اگرچه به موضوعات حس��اس و مهمي 
در زمره فعاليت هاي صندوق هاي بازنشستگي اشاره 
كرده، لكن پايدارسازي صندوق هاي بازنشستگي را 
صرف��ا در قالب ارتقاي به��ره وري صندوق ها مطرح 
كرده و از ورود به مباحث زمينه يي كه مسبب ايجاد 

وضعيت حاضر هستند، غفلت ورزيده است. 

 مقدمه
در مقدم��ه اي��ن گزارش آمده اس��ت كه مطابق 
ادبيات تامي��ن اجتماعي، خدم��ات اين حوزه جزو 
مقوم هاي توس��عه محس��وب مي ش��ود، ام��ا امروز 
صندوق ه��اي بازنشس��تگي به يك��ي از چالش هاي 

پيشروي توس��عه در كشور ايران تبديل شده است. 
در اي��ن راس��تا، گزارش هاي كارشناس��ي متعددي 
ازس��وي دستگاه هاي ذي ربط ارائه شده و به تشريح 
مش��كلات و مس��ائل در ح��وزه تامي��ن اجتماعي، 
بخصوص صندوق هاي بازنشس��تگي پرداخته است. 
در اي��ن راس��تا، پي��ش از اين مرك��ز پژوهش هاي 
مجل��س ني��ز، واكاوي اي��ن دغدغه ه��ا را در قالب 
گزارش هاي مستقل يا در خلال گزارش هاي مرتبط 

منتشر كرده است. 
بازنشس��تگي  طرح كارآمدس��ازي صندوق هاي 
همچنان كه در طول اين گزارش مشخص مي شود، 
ارتقاي كارآيي صندوق ها را راهحل وضعيت موجود 
ميدان��د و پن��ج راهكار عم��ده، اصلاح نظ��ارت بر 
صندوق ها از طريق تش��كيل هيات نظارت؛ اصلاح 
بازنشس��تگي؛  صندوق هاي  س��رمايه هاي  مديريت 
پيشنهاد تاديه فوري بدهي هاي دولت به بيمه هاي 
اجتماع��ي؛ اص��لاح و تجديد س��اختار صندوق ها و 
در ص��ورت ل��زوم ادغام آنها و پيش��نهاد تاس��يس 
صندوق هاي بازنشس��تگي مكمل ازس��وي سازمان 
بورس و اوراق بهادار، را در اين خصوص پيش��نهاد 
داده اس��ت و درصدد است كه با ارائه مواد مطروحه 

ارتقاي كارآيي را عملي سازد. 
در اي��ن گ��زارش ابتدا به بررس��ي رويكرد براي 
حل مش��كلات صندوق ها پرداخته و سپس توانايي 
راه حل ه��ا براي نيل به هدف طرح كه همان ارتقاي 
كارآمدي صندوق است، خواهيم پرداخت. در ابتدا، 
يك تبيين ساده از محتواي طرح به دست خواهيم 
داد س��پس نقد طرح از منظر اصول بيمه اي، اصول 
قانون اساس��ي، انجام شده و هماهنگي آن با اسناد 
بالادس��تي انجام خواهد شد. در نهايت، راه حل هاي 
پنجگان��ه مورد نظر طراحان، به تفكيك مورد نقد و 

بررسي قرار خواهد گرفت. 

 تبيين طرح
مطابق مقدمه يي كه طراحان در دلايل توجيهي 
و مقدمه ط��رح آورده اند: جمعيت ايران درحال پير 
ش��دن است و شايد به س��بب نرخ مشاركت پايين 
اقتصادي، نسبت جمعيت شاغل به بازنشسته زودتر 
از موع��د مورد انتظار به نس��بت دو به يك برس��د. 
تحت آن ش��رايط هزينه س��لامت و كسري بودجه 
صندوق هاي بازنشستگي نيازمند چاره انديشي است 
كه حركت بهس��وي طرح هاي مبتني بر مش��اركت 
يافت��ه  توس��عه   )Contribution Defined(
اس��ت. از اين رو براي حل مشكلات اين صندوق ها 
و در راس��تاي اقتصاد مقاومتي، طرح كارآمدسازي 
و ارتقاي صندوق هاي بازنشستگي ارائه شده است. 
مقدم��ه اين طرح نش��ان مي دهد ك��ه طراحان 
اولا وضعي��ت فعل��ي صندوق هاي بازنشس��تگي را 
نگران كنن��ده مي دانند و معتقدند كه تا چند س��ال 
آينده ح��دود نيم��ي از بودجه جاري كش��ور بايد 
براي پوشش مزاياي بازنشستگان به اين صندوق ها 
تزريق ش��ود؛ ثانيا تغيير سيس��تم از مزاياي معين 
 )DC( به مش��اركت معين )Defined Benefit(

را در راستاي نيل به اهداف اقتصاد مقاومتي دانسته 
و ح��لال مش��كلات ام��روز و آين��ده صندوق هاي 
بازنشستگي كشور مي دانند. با اين ديدگاه، طرحي 
در هفت ماده به مجلس ش��وراي اسلامي ارائه شده 

است. 
بررس��ي مواد طرح نش��ان مي دهد كه طراحان 
س��عي داش��ته اند كه ب��ا افزاي��ش نظ��ارت، بهبود 
تادي��ه  صندوق ه��ا،  ادغ��ام  س��رمايه گذاري ها، 
بدهي هاي دولت به صندوق ها و ايجاد صندوق هاي 
بازنشس��تگي تكميلي از طريق حساب هاي انفرادي 
بر ارتق��اي بهره وري در صندوق ها را تضمين كنند. 
به عبارتي ديگر، انديشه حاكم بر اين طرح مي گويد 
ك��ه اگر هزينه ه��اي مديريت صندوق ه��ا از طريق 
ادغام آنها كاهش يابد )ماده )4(( و س��رمايه گذاري 
آنها از طريق تبديل دارايي هاي فعلي به دارايي هاي 
مالي بهبود يابد )م��اده )2(( و بدهي هاي دولت به 
صندوق ه��اي بازنشس��تگي به يك باره تاديه ش��ود 
)م��اده 3(( و نظارت بيش��تر و بهتري بر نحوه عمل 
اين صندوق ها اعمال شود )ماده )1((، بار مالي اين 
صندوق ها در حمايت از افراد برخوردار به بيمه هاي 
تكميل��ي منتق��ل ش��ود )م��واد )5( و )6((، آنگاه 

مشكلات اين صندوق ها مرتفع خواهد شد. 
نخس��تين س��والي كه در مقابل اين گزاره پيش 
مي آيد اين اس��ت كه آيا مس��اله به درس��تي تبيين 
ش��ده اس��ت؟ آيا چالش اصلي م��ا در صندوق هاي 
بازنشستگي بهره وري پايين آنهاست؟ و اگر به واقع 
چنين اس��ت، آيا راهكارهاي مطروحه در اين طرح 
مي تواند اين ارتقاي به��ره وري را تضمين كند؟ در 

ادامه گزارش به اين موارد پاسخ خواهيم گفت. 

 مساله شناسي بازنشستگي در ايران
اي��ن مركز در ادامه به مهم ترين موضوع گزارش 
كه مس��اله بازنشستگي است مي پردازد و مي افزايد: 
امروز با توجه به نشس��ت هاي متعدد كارشناسي و 
س��خنراني هاي متعددي كه ازسوي سياست گذاران 
و فع��الان ح��وزه بازنشس��تگي ص��ورت مي گيرد، 
موضوع بازنشستگي در ايران، به عنوان يك چالش 
بزرگ مطرح ش��ده است كه البته اين چالش بيش 
از آنكه ناظر به كاس��تي هاي نظام تامين اجتماعي 
در حماي��ت از بازنشس��تگان باش��د، ناظر به حفظ 
وضع موج��ود صندوق ها و پايدار كردن آنهاس��ت. 
چكي��ده نقطه نظ��رات در اين ح��وزه، ناظر بر عدم 
تواناي��ي صندوق ها ب��راي ايفاي تعهدات ش��ان در 
قبال جامعه تحت پوشش شان است؛ به علاوه اينكه 
دولت هم ديگر توان پوش��ش كاس��تي هاي فزاينده 
اين صندوق ها در آينده را نداشته و نمي تواند سهم 
بيش��تري از بودجه جاري كش��ور را براي كمك به 

صندوق هاي بازنشستگي اختصاص دهد. 
در اين ميان مهم تري��ن موضوعي كه از ديدگاه 
اجرايي قانون اساس��ي به عنوان ميثاق بين دولت و 
ملت مغفول مانده اس��ت، گسترش پوشش خدمات 
به جمعيت فاقد پوشش و همچنين افزايش كفايت 
مزاياي ارائه ش��ده اس��ت. اين دو موضوع هيچ يك 

در مباح��ث مربوط ب��ه صندوق هاي بازنشس��تگي 
مورد توجه ق��رار نمي گيرد. طرح ه��اي اخيري كه 
درخص��وص صندوق هاي بازنشس��تگي ارائه ش��ده 
اس��ت، بيش از آنكه بر اين دو مورد تاكيد داش��ته 
باش��ند، پايدارس��ازي وضعيت فعل��ي صندوق ها را 
مدنظ��ر ق��رار داده اند، ام��ا راهكارهاي ارائه ش��ده 
صرفا در چارچوب مديريت صندوق ها ديده ش��ده و 
راهكاري براي اصلاح عواملي كه زمينه ساز بروز اين 

وضعيت در صندوق هاست ارائه نشده است. 
طي دو دهه گذشته، قوانيني مصوب شده است 
كه بيش از آنكه بر گس��ترش بيمه هاي اجتماعي به 
جمعيت بدون پوش��ش متمركز باشد، بر گسترش 
بازنشس��تگي در بين جمعيت تحت پوشش تمركز 
داش��ته اند. آثار هزينه يي اين گسترش بازنشستگي 
در بين مش��مولين طرح هاي بيمه يي در كنار نبود 
سياست و قوانين مشخص در حوزه سرمايه گذاري ها 
و همچنين عدم تناس��ب مزاياي ارائه شده با منابع 
دريافت ش��ده، باعث ش��ده كه امروز صندوق ها در 

شرايط ناپايدار قرار گيرند.
بنابراين ب��راي اصلاح پايداري صندوق ها اگرچه 
اصلاح نحوه مديريت منابع و نظارت بر اين مديريت 
اهميتي حياتي دارد، اما به تنهايي نمي تواند وظيفه 
پاي��دار كردن صندوق ها را برعهده داش��ته باش��د؛ 
ضم��ن اينك��ه همچن��ان چالش اصل��ي حاكميت، 
درخصوص گسترش بيمه هاي اجتماعي به جمعيت 
بدون پوش��ش و همچنين افزاي��ش كفايت مزايا و 
اصلاح نحوه توزيع خدم��ات بين خدمت گيرندگان 

برجاي خود باقي مي ماند. 
در ن��گاه اول مهم ترين چالش مرتبط با حمايت 
از افراد سالمند در مقابل مخاطرات اقتصادي، وجود 
منابع در دس��ترس و معتبر اس��ت، اما درواقع اين 
منابع در نتيجه س��ازوكارهايي بايد به وجود  آيد كه 

امروز به طور جدي دچار اختلال است.
در اي��ران ام��روز درص��د كم��ي از جمعيت در 
سن اش��تغال، فعال اقتصادي محس��وب مي شود. 
به عبارتي از هر 10 ايراني در س��ن اش��تغال كمتر 
از 4 نف��ر )3/7 نفر( تمايل ب��ه كار كردن دارد؛ در 
حالي كه اين رقم در كش��وري مانند كانادا 6/6 نفر 
و براي اسلواكي 8/7 نفر است. تمايل كم براي ورود 
ب��ه بازار كار و فعاليت اقتصادي يكي از چالش هاي 
جدي پيش روي رش��د اقتصاد اي��ران و به تبع آن 
رشد منابع در دسترس براي ارتقاي كفايت مزاياي 
اي��ام بازنشس��تگي اس��ت و بيش از آنك��ه نيازمند 
مداخ��لات در ح��وزه بيمه ه��اي اجتماعي باش��د، 

نيازمند مداخلات فرابخشي است. 
موضوع ديگر، تمايل بس��يار زياد شاغلين ايراني 
براي خروج از اشتغال و ورود به بازنشستگي است. 
تقاضاهاي مكرر جوام��ع كارگري و صنوف مختلف 
براي ايجاد تسهيلات جهت بازنشستگي زودهنگام 
گواهي بر اين موضوع اس��ت. امروز س��ن متوس��ط 
بازنشس��تگي در حدود 51سال است. اين سن، 14 
س��ال از س��ن معيار براي س��المندي كمتر است و 
تنها 23 س��ال از ميانگين س��ن ورود ب��ه بازار كار 

)حدود 28 سال( بيشتر است؛ همچنين 21 سال از 
متوسط اميد به زندگي مردان كمتر است.

به عبارت��ي هر ايراني مايل به اش��تغال، به طور 
متوس��ط در ط��ول زندگ��ي خود 23 س��ال كار 
مي كن��د و حدود 30س��ال خ��ود و بازماندگانش 
مستمري دريافت مي كنند. بنابراين آنچه پيش از 
همه مساله ساز است، كم كاري ايراني ها در فضاي 
اشتغال و كسب وكار است. زيرا رشد اقتصادي در 
س��ايه كار كردن مي تواند افزاي��ش يابد و از اين 
رهگ��ذر درآمد دولت نيز افزايش يافته و مي تواند 

مزاياي بيشتري را به مرحله اجرا گذارد. 
به عن��وان جمع بندي مي توان گفت كه ريش��ه 
مس��ائل و مش��كلات در ح��وزه رف��اه و تامي��ن 
اجتماعي بطور عمومي و بازنشستگي بطور اخص 
در فرهن��گ كار و اش��تغال و اصلاحات كل نظام 
اقتص��ادي ريش��ه دارد و نمي توان آنه��ا را به طور 

مجرد از اين زمينه ها اصلاح كرد. 

 بررسي چارچوب راهكارهاي ارائه شده در طرح
اين گ��زارش در ادام��ه مي افزاي��د: همچنان كه 
در تبيي��ن طرح پيش از اين اش��اره ش��د، طراحان 
معتقدن��د كه ب��ا تاديه كامل و يك ب��اره بدهي هاي 
دول��ت ب��ه صندوق ه��اي بازنشس��تگي و نظ��ارت 
چندوجه��ي )هيات نظ��ارت، وزارت رفاه، س��ازمان 
ب��ورس و س��ازوكارهاي ب��ازار( و همچنين كاهش 
هزينه ه��اي اجراي��ي صندوق ه��ا از طري��ق تجديد 
ساختار مي توان كارآمدي صندوق ها را تضمين كرد. 
در بررس��ي اي��ن اي��ده، مي ت��وان گف��ت ك��ه 
س��نگ بناي اي��ن نظر را ع��دم اطمين��ان طراحان 
به س��ازوكارهاي جاري صندوق ها ب��راي مديريت 
سرمايه هايشان تش��كيل مي دهد. به عبارتي تمامي 
راهكارهاي ارائه شده را مي توان در چارچوب بهبود 

مديريت سرمايه گذاري صندوق ها تحليل كرد.
اي��ن درحالي اس��ت ك��ه طراحان به س��هم 
س��رمايه گذاري از ميزان حق بيمه هاي دريافتي، 
كفايت مزاياي ارائه شده ازسوي صندوق، مديريت 
ريسك در صندوق و مسائل متنوع ديگري كه در 
حوزه صندوق هاي بيمه اجتماعي مطرح اس��ت، 
كلا ورود نكرده اند. همچنين زمينه هاي اقتصادي 
و ظرفيت هاي بازار س��رمايه بررسي خلق ارزش 
آن بخ��ش از منابع مالي ك��ه به موجب اين طرح 
وارد چرخه مالي كش��ور مي شود مورد توجه قرار 
نگرفته اس��ت، زيرا درحال حاض��ر، دولت حتي 
توان پرداخت تعهدات جاري خود را به صندوقي 
نظي��ر تامين اجتماعي ن��دارد، از اي��ن رو انتظار 
تحقق تادي��ه يك جاي بدهي ها به كل صندوق ها 

قابل حصول نيست. 
همين طور با وجود پيش��نهاد ب��ه تغيير رويه 
صندوق ه��ا از بنگاه��داري به س��مت دارايي هاي 
مال��ي، تواناي��ي بازاره��اي مالي اي��ران در جذب 
س��رمايه هاي اي��ن صندوق ه��ا مورد توج��ه قرار 
نگرفته اس��ت. به علاوه همانط��ور كه پيش از اين 
اش��اره شد، مشخص نيست كه چه سهمي از حق 
بيمه ها قرار اس��ت ك��ه در قالب س��رمايه گذاري 
ب��ه اين بازارها تزريق ش��ود و اين م��وارد نيز در 

هيچ يك از مواد مورد توجه قرار نگرفته است. 

 بررسي طرح از منظر قوانين موجود
درح��ال حاض��ر در كش��ور 20 صن��دوق بيمه 
اجتماعي در كش��ور وج��ود دارد ك��ه از اين ميان 
17صندوق به طور كامل وابس��ته به دس��تگاه هاي 
اجرايي و بخش��ي از تشكيلات اجرايي آنان هستند 
به گونه ي��ي ك��ه وزير ي��ا عالي ترين مقام دس��تگاه، 

رييس مجمع آن صندوق است. 
بنابراين تنها سه صندوق كه عبارتند از: صندوق 
تامين اجتماعي، صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، 
روستاييان و عشاير، صندوق بازنشستگي كشوري؛ 
وابسته به دستگاه اجرايي خاصي نبوده و تحت نظر 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي فعاليت مي كنند 
و توس��ط هيات امناي مق��رر در قانون اصلاح ماده 
)113( قان��ون مديري��ت خدم��ات كش��وري اداره 

مي شوند. 
بررسي طرح »كارآمدس��ازي و ارتقاي مديريت 
صندوق هاي بازنشستگي« نشان مي دهد كه اجراي 
عمده موارد مطروحه ني��از به تصويب قانون جديد 
ندارد، زيرا درحال حاضر قوانين زير در كشور وجود 

داشته اما به عرصه اجرا نرسيده است.

ايران و چشم انداز ارتقاي جايگاه منطقه اي 
و  نخس��ت  ق��درت  جاي��گاه  ب��ه  دس��تيابي 
بلامنازع منطق��ه با وجود دش��واري هاي پيش رو، 
كارش��كني هاي خارجي و برخي مانع تراش��ي هاي 
داخلي هدفي است كه در صورت مديريت مقدورات 
موج��ود و بهره گيري از پش��توانه هاي ملي در دهه 

پيش رو محقق خواهد شد. 
به گ��زارش ايرنا، ترس��يم چش��م انداز جمهوري 
اس��لامي اي��ران در اف��ق 1404، هدف گ��ذاري و 
برنامه ريزي كلاني بود كه اوايل دهه 80 خورشيدي 
صورت گرفت تا جايگاه مطلوب و برتري منزلت ايران 
را براي 20س��ال بعد در حوزه جغرافيايي خاورميانه، 
آسياي مركزي، قفقاز و در ميان همسايگان مشخص 

كند. 
بنابر مفاهيم و ادبيات سياست و روابط بين الملل 
اي��ن هدفگ��ذاري را مي توان ناظر ب��ه تحقق برتري 
هژمونيك ايران در حوزه غرب آس��يا دانست؛ هدفي 
كه حركت به س��وي آن در ساليان گذشته با فراز و 

فرودهايي همراه بوده است. 
ب��ا گذش��ت دوره پ��ر چال��ش تعارض ب��ا نظام 
بين المللي، ش��تابنده شدن حركت به سوي هژموني 
منطقه يي در س��ال هاي اخير سبب شده تا دشمنان 
ايران جدي تر از هميش��ه كارشكني در اين مسير را 

دنبال كنند. در واپسين روز خرداد ماه امسال بود كه 
»ركس تيلرسون« وزير امور خارجه امريكا در مجلس 
س��نا از ضرورت مقابله با تهران و س��د كردن مسير 
دستيابي به هژموني منطقه يي سخن گفت. بسياري 
از تحليلگران افزايش خصومت ورزي صهيونيس��ت ها 
و برخ��ي كش��ورهاي منطقه به ويژه س��عودي را در 
نگراني آنان از ارتقاي منزلت جمهوري اسلامي ايران 

جست وجو مي كنند. 
در تعريف عوامل قدرت س��از براساس نگاه سنتي 
مي توان به دو دس��ته و مجموعه عناصر اشاره كرد؛ 
دس��ته نخس��ت عناصر س��خت افزاري چون وسعت 
جغرافياي��ي، جمعيت، توان نظام��ي، منابع طبيعي، 
ق��درت اقتص��ادي و... مولفه هاي نرم اف��زاري نظير 
انس��جام و همبس��تگي، داش��تن رهبري فرهمند، 
ايدئولوژي و انگيزه هاي تاريخي، فرهنگي كه مكملي 

بر عناصر سخت قدرت ساز به شمار مي رود. 
در دوره جدي��د اما حوزه هاي تبليغات، ارتباطات 
و رس��انه به بس��ترهاي مهم قدرت س��ازي كشورها 
تبديل شده تا جايي كه كشور كوچكي چون قطر با 
جمعيت كمتر از 3ميليون نفر از طريق تاريخ سازي، 
فعاليت هاي گس��ترده رس��انه يي، به دس��ت آوردن 
ميزبان��ي ج��ام جهاني فوتبال و... كس��ب پرس��تيژ 

بين الملل��ي را دنب��ال مي كند و رهب��ران دوحه در 
هماوردي با 4 كش��ور عربي عقب نش��يني را گزينه 

پاياني خود قرار مي دهند. 
جمهوري اسلامي ايران در مسير چشم انداز 1404 
و در مقايس��ه با ديگر كش��ورهاي منطقه مزيت هاي 
غيرقابل مقايسه يي را داراست. قرار گرفتن در كانون 
ارتباط��ي 3 قاره و مركز توليد انرژي جهان، تس��لط 
بر تنگه هرمز به عنوان ش��اهراه ترانزيت محصولات 
انرژي، بهره مندي از بزرگ ترين منابع نفتي و گازي، 
غناي سرزميني از منابع طبيعي در كنار گستردگي 
قلمرو و جمعيت فراوان سخت افزارهايي كم نظير را 

به ايران عرضه داشته است. 
بر بس��تر تمدن س��از فلات ايران، عناصر تاريخي 
و فرهنگي بس��ياري را مي توان ب��راي تكميل وجوه 
قدرت س��ازي سخت افزارهاي ياد ش��ده يافت. علاوه 
بر اينكه در 4دهه گذش��ته جمهوري اسلامي ايران 
در عرصه گفتمان سازي بر مثلث ترويج انقلابي گري، 
الگوي ايراني- اسلامي مردم سالاري و شكل دهي به 

محور »مقاومت« در منطقه متكي بوده است. 
و  س��خت افزاري  س��نتي  مولفه ه��اي  تركي��ب 
نرم اف��زاري با عوامل نوين قدرت س��از و رها ش��دن 
ظرفيت هاي ياد ش��ده در فضاي تعامل جويي با نظام 

بين الملل سبب شده تا رقباي ايران با نگاهي نگران 
شاهد ترقي جمهوري اسلامي ايران در سلسله مراتب 
ق��درت منطقه يي و بين المللي باش��ند؛ واقعيتي كه 
برخي از اين رقبا را به سوي سازش ناپذيري و تقابل 

حداكثري سوق داده است. 
نكته قابل تامل اما درون زايي فرآيند قدرت سازي 
اس��ت. تنها در عرصه نظامي با مقايس��ه هزينه هاي 
دفاعي ايران و چند كشور منطقه مي توان به روشني 

ابعاد اين درون زايي را دريافت. 
اع��لام »موسس��ه تحقيق��ات صل��ح  براس��اس 
استكهلم«)سيپري( عربستان سعودي با 87 ميليارد 
دلار در س��ال 2015 در جم��ع 3 كش��ور نخس��ت 
رده بندي كشورهاي داراي بيشترين مخارج نظامي در 
جهان قرار گرفته و هزينه هاي نظامي ايران كسري از 
اي��ن ميزان هنگفت و حتي پايين تر از امارات، تركيه، 
رژيم صهيونيستي و عراق بوده است. با اين حال تامين 
بخش عمده لجس��تيك و مايحتاج نظامي در داخل و 
بي نيازي از خريدهاي هنگفت تسليحاتي، بهره مندي 
از نيروي انس��اني آموزش ديده و با انگيزه، دارا بودن 
تجربه نبرد كلاس��يك و غيرمنظم در ساليان جنگ و 
مقابله با گروه هاي تروريستي، دستيابي به فناوري هاي 
پيش��رفته بومي در عرصه دفاعي و... موجب ش��ده تا 
جمهوري اس��لامي ايران در ب��رآورد قدرت نظامي از 

بسياري از رقباي پرهزينه خود پيشي گيرد. 
اواخر خ��رداد ماه امس��ال بود كه موش��ك هاي 
ميانب��رد اي��ران مواضع تروريس��ت هاي داعش را در 

سوريه هدف قرار داد و در ادامه، پرتاب موفقيت آميز 
موش��ك ماهواره بر س��يمرغ در اوايل ماه گذشته بار 
ديگر توجه ها را به توان جمهوري اس��لامي ايران در 

زمينه هوافضا و صنايع موشكي معطوف كرد. 
پيشرفت هاي علمي كه در سال هاي گذشته پشتوانه 
افزايش توان دفاعي كش��ور ق��رار گرفته در حوزه هاي 
ديگر نيز شايان و نمايان بوده است. اوايل سال گذشته 
ايران بين 25كش��ور برتر توليدكننده كميت علم دنيا 

حائز رتبه نخست رشد كميت توليد علم شد. 
همچنان كه اشاره شد، تحول در رويكرد خارجي 
ته��ران پس از انتخابات خرداد ماه 92 س��بب ش��د 
بس��ياري از ظرفيت هاي ارتقاي منزلت كشور از زير 
سايه س��نگين سياس��ت هاي تنش زا و ايران هراسي 
رقباي منطقه يي و دش��منان بين المللي خارج شود 
و در عوض، ديپلماس��ي پويا و تلاش براي گسترش 
ارتباطات بين المللي چاش��ني حركتي پرش��تاب به 
سمت راس قاعده قدرت در سطح جهاني قرار گيرد. 
پيش ني��از تكميل فرآين��د قدرت يابي و هژموني 
منطقه يي ايران، تحول در عرصه اقتصادي اس��ت و 
ضرورت دگرگوني وضعيت توليد، اش��تغال، صادرات 
و در مجم��وع ثروت س��ازي در اقتصاد اينك بيش از 
هر زمان ديگري در كش��ور احساس مي شود. در اين 
راس��تا افزايش توان و س��طح تاثيرگ��ذاري ايران بر 
اقتصاد منطقه و جهان مي تواند گامي مهم به سوي 
اهداف چش��م انداز 20س��اله يا به عبارتي پله نهايي 

صعود به مرتبه هژموني منطقه يي قرار گيرد.
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سياستگذاريمحيطزيستي

چالش هاي جديد و پاسخ هاي كهنه
مجيددكامين|

دانشجويدكترياكولوژيگياهانزراعي| 
ب��ا اوج گي��ري فرآينده��اي رش��د و توس��عه و 
ش��كل گيري برنامه هاي توس��عه صنعت��ي در ايران 
وضعيت محيط زيس��ت در ش��رايط نگران كننده يي 
ق��رار گرفت��ه اس��ت. ب��ازار و بخ��ش خصوصي در 
حفاظ��ت از محيط زيس��ت و مقابل��ه ب��ا پيامدهاي 
منفي محيط زيس��تي ناشي از فعاليت هاي اقتصادي 
ناتوان بوده اس��ت. دولت نيز كه اساس��ا مسووليت 
اصلي حفاظت از محيط زيست به عنوان يك كالاي 
عمومي را دارد ي��ا در انجام اين وظيفه ذاتي ناتوان 
بوده اس��ت يا با مداخله گس��ترده و روزافزون خود 
در فعاليت ه��اي اقتصادي بر عم��ق و دامنه بحران 

محيط زيستي افزوده است. 
بر كسي پوش��يده نيست كه ش��اخص پايداري 
در ايران نگران كننده اس��ت. مطابق گزارش 2016 
شاخص عملكرد محيط زيستي )EPI( ايران در رده 
105 جهان قرار دارد. با وجود انتقاداتي كه توس��ط 
محافل رس��مي علمي و اجرايي به آن وارد مي آيد، 
اي��ن گزارش ه��ا همچنان س��نگ محك مناس��بي 
براي س��نجش ميزان موفقيت سياست گذاري هاي 
محيط زيس��تي اس��ت كه نتاي��ج ملم��وس خود را 
به صورت ش��اخص عملكرد محيط زيس��تي نش��ان 
مي ده��د. ضعيف ترين عملكرد ايران مربوط به تنوع 
زيستي و زيستگاه با رتبه 133 از 180 كشور است. 
پس از آن به ترتيب ش��يلات با رتب��ه 110، آثار بر 
س��لامت با رتبه 109، كيفيت هوا با رتبه 109، آب 
و بهداش��ت با رتبه 101، اقليم و انرژي با رتبه 97، 
مناب��ع آب با رتبه 92، كش��اورزي ب��ا رتبه 68 قرار 

مي گيرد، شاخص جنگل فاقد آمار است. 
نكت��ه قاب��ل  تامل كه ض��رورت آسيب شناس��ي 
سياست گذاري منجر به اين عملكرد ضعيف را نشان 
مي دهد، انتش��ار بارس��نجي عملكرد محيط زيستي 
ايران در س��ال 2006 بر اساس شاخص هاي گزارش 
2016 اس��ت. مقايس��ه رتبه ايران در اين دو س��ال 
نش��ان مي دهد جز بهبود نس��بي شاخص منابع آب 
و زيرش��اخص فاض��لاب و ثابت مان��دن رتبه اقليم 
و انرژي در طي 10 س��ال، افت ب��ارز رتبه عملكرد 
محيط زيس��تي در كليه ش��اخص ها وجود دارد كه 
حادترين آن در ش��اخص كيفيت هوا با افت رتبه از 

 . )EPI,2016( 52 به 109 است
happy planet i n )ااخص سرزمين ش��اد 

dex( ديگر شاخصي است كه وضعيت محيط زيست 
را نش��ان مي دهد. در آخرين رتبه بندي كشورها بر 
اس��اس اين ش��اخص ايران با نمره 24 در رتبه 84 
در بين 140 كش��ور جهان قرار گرفته اس��ت. رتبه 
پيش��ين ايران براس��اس اين ش��اخص 77 از 150 
كش��ور بوده است كه با وجود كاهش تعداد كشورها 
ما نزول 7 رتبه يي را ش��اهد بوده ايم. اين ش��اخص 
كه هر س��ه س��ال يك بار م��ورد اندازه گي��ري قرار 
مي گي��رد و از حاصل ضرب ش��اخص رفاه اقتصادي 
)Experienced well being( در ش��اخص اميد 
به زندگ��ي )expectancy Life( و نابرابري نتايج 
)Inequality of outcomes( تقسيم بر شاخص 
 ،)Ecological Footprint( بوم شناختي  ردپاي 
به دست مي آيد، نشان مي دهد كه رابطه يي  مستقيم 
و معني دار بين سرزميني كه از طبيعتي مطلوب تر، 
ب��ا توان بوم ش��ناختي بيش��تر و غن��اي اكولوژيكي 
درخورتر بهره مند است با مردمي كه در آن سرزمين 
زيس��ت مي كنند، وجود دارد. به عبارت ساده تر، هر 

چه زي گونگي حيات )تنوع زيس��تي( در كش��وري 
بيش��تر باش��د، هر چه گياهان و جانوران ساكن در 
يك قلمرو سياسي، از امنيت بيشتر، زيستگاه غني تر 
و اميد به زندگي متعادل تري برخوردار باشند، انتظار 
مي رود كه مردم س��اكن در آن اقليم سياسي هم از 
نشاط، ش��ادي، روحيه و كارآيي بيشتري برخوردار 
بوده و درجه افس��ردگي و ميل به خودكش��ي )رتبه 
نخست استان ايلام در ميزان خودكشي( در آنها در 
كمينه باش��د. در اين گ��زارش اميد به زندگي ايران 
78/8 سال، سطح رفاه 4/6 از 10، ردپاي اكولوژيك 

2/8 و نابرابري نتايج 23% گزارش شده است. 
علاوه بر اين ش��اخص ها، مقايس��ه روند ظرفيت 
زيس��تي و ردپ��اي اكولوژي��ك اي��ران در طي 50 
سال گذش��ته )فاصله س��ال هاي 1961 تا 2012( 
نش��ان مي دهد كه به موازات س��قوط سرانه ظرفيت 
زيس��تي كشور در اثر افزايش جمعيت و نيز تخريب 
محيط زيس��ت ناش��ي از برنامه هاي ناپايدار توسعه، 
نمودار س��رانه ردپاي اكولوژيك كشور صعودي بوده 
است. به گونه يي كه در س��ال 2012 سرانه ظرفيت 
زيستي ايران 0/9 هكتار جهاني و ردپاي اكولوژيك 
2/8 هكتار جهاني است. به اين ترتيب ايران در ليست 
قرمز بدهكاران اكولوژيك قرار دارد و ميزان مصرف 
منابع زيستي و تاثير آن بر محيط زيست حدود 3/1 

برابر ظرفيت زيستي كشور است. 
مشكلات ناشي از استفاده ناپايدار و سودجويانه 
از منابع، زمين، آب، هوا و غيره چش��م انداز بس��يار 
خطرناك و تهديدكننده اي در جامعه ايران ترس��يم 
مي كند. جنگل زدايي، بيابان زايي، انتش��ار گازهاي 
گلخانه يي و در نتيجه آلودگي ش��ديد هوا، آلودگي 
درياه��ا و آب هاي ش��يرين )رودخانه ه��ا، آب هاي 
زيرزمين��ي(، كاهش و انق��راض گونه هاي گياهي و 
جان��وري، دفن نامناس��ب و غيراصولي م��واد آلوده 
و س��مي، استفاده بس��يار زياد از مواد آلي و سمي 
پاي��دار مانن��د كودهاي ش��يميايي يا س��موم دفع 
آف��ات نباتي، فرس��ايش خ��اك و در نتيجه كاهش 
كيفي��ت خاك و غي��ره برخ��ي مهم ترين معضلات 

محيط زيستي در كش��ور به شمار مي روند. از ديگر 
س��و شهرنشيني و توسعه صنعتي، به تداوم تخريب 
زمين هاي قابل كش��ت كمك نموده است. به موازات 
افزاي��ش شهرنش��يني، به وي��ژه در كلان ش��هرها، 
ترافيك متراكم تر، آب وهوا آلوده تر، حاشيه نش��يني 
شهري گس��ترده تر و آب شيرين در دسترس كمتر 
مي ش��ود. فقر گس��ترده تخريب و تخلي��ه منابع را 
شدت بخشيده است. به همين منوال ناديده گرفته 
شدن تبعات محيط زيس��تي، هزينه هاي گزافي در 
برداش��ته اس��ت. برنامه هاي محيط زيس��تي مانند 
وضع ماليات هاي س��بز به دليل عدم التزام به اجرا 
و عدم انطب��اق با س��اختارهاي مالياتي و مديريت 
 محيط زيس��تي كشور با شكس��ت مواجه مي شوند.

قواني��ن و مق��ررات به س��ختي و ب��ا مش��كل اجرا 
مي ش��وند. تعداد زيادي از معاهدات بين المللي در 
زمينه حفظ محيط زيس��ت امضا يا تصويب شده اما 
تنه��ا تاثير قابل ارزيابي آنها رش��د نس��بي و اندك 

آگاهي تصميم گيران و مردم بوده است. 
اي��ران در س��طح گونه ه��اي جان��وري تاكنون 
گونه هاي��ي از نادرتري��ن جانوران خ��ود را به علت 
عدم كنترل ش��كار و تخريب زيستگاه هاي مربوطه 
از دس��ت داده اس��ت. درخصوص حفاظ��ت از تنوع 
زيس��تي بس��يار ضعيف بوده و سياست هاي توسعه 

پاي��دار اكولوژيك يا وجود ندارن��د يا به مرحله اجرا 
درنيامده اند. عدم وجود آگاهي و انتش��ار اطلاعات، 
الگوهاي توليد و مصرف ناس��ازگار با محيط زيست، 
مكان يابي نامناس��ب برخ��ي فعاليت هاي صنعتي و 
اقتصادي، ضعف در اج��راي قوانين و مقررات، نبود 
ملاحظات محيط زيس��تي در سياس��ت گذاري هاي 
كلان، فقدان ش��فافيت در سياست ها )پررنگ بودن 
ملاحظات سياسي و اقتصادي در تصميم گيري ها( و 

كمبودهاي تخصصي مديريتي ذكر شده اند. 
اي��ن وضعي��ت اي��ران در حوزه محيط زيس��ت 
در ش��رايطي اس��ت كه اولا س��ابقه سياس��ت هاي 
تنظيمي در حوزه محيط زيس��ت كشور به نيم قرن 
نمي رس��د و ثاني��ا تا افق 1404 و هدف دس��تيابي 
ب��ه رتبه اول منطق��ه فقط دو برنامه توس��عه باقي 
مانده اس��ت. با گذش��ت نزديك ب��ه 4 دهه از عمر 
پربركت جمهوري اسلامي ايران، حال زمان آن فرا 
 رسيده اس��ت، تا ديون اجتماعي و اكولوژيك خود

را بپردازي��م. برنامه ي��ي كه پيش  روي كش��ور براي 
تدوين برنامه ششم توس��عه قرار دارد، داراي دستور 
كاملي اس��ت تا بتواند مش��كلات پيچيده و متقاطع 
حوزه محيط زيس��ت را مرتفع س��ازد. چ��اره اين امر 
تب��ادل آزاد اطلاع��ات، ش��فافيت دولت، مش��اركت 
نهاده��اي مختلف، هم��كاري بخش ه��اي دولتي و 
خصوص��ي، تصميم گيري منطقي و كاهش تعارضات 
اس��ت. دستيابي به اين ظرفيت ها همزمان با حمايت 
از توسعه اقتصادي تحت نظام تصميم گيري كنترل و 
فرماندهي ميسر به نظر نمي رسد، اما چه مي توان كرد 
جز اينكه مكررا بيان نماييم كه منابع در حال كاهش 

و عدم قطعيت در تصميمات در حال افزايش است. 
به منظ��ور كاه��ش تخريب محيط زيس��ت، بايد 
تصميم گيري ه��ا در حوزه محيط زيس��ت بر مبناي 
مصلحت انديش��ي محيط زيستي باش��د نه اجتماعي 
و سياسي صرف، سمت وس��وي برنامه ها كمي بوده 
و ب��ا تاكيد بر كاركرد بوم نظام باش��د. هم س��ويي و 
هم افزاي��ي لازم در بين نهاده��اي اجرايي ذي نفع و 
مسوول وجود داشته باش��د، پايش ها بايد به عنوان 

بخش جدايي ناپذي��ر ارزيابي برنامه باش��د، كه اين 
موض��وع نيازمند تدوين برنامه ه��اي پرداخت براي 
خدمات بوم سازگاني و بازنگري در قوانين و مقررات 
محيط زيس��تي موجود اس��ت. در ايران برنامه هاي 
اندكي ب��راي حفاظت از محيط زيس��ت وجود دارد 
كه در اين زمينه مي توان با اس��تفاده از تجربه هاي 
موفق در س��طح دنيا به عنوان مدل��ي براي اصلاح 

سياست هاي محيط زيستي بهره لازم را برد.
به منظور لحاظ كردن ب��وم نظام در برنامه هاي 
سياس��ي عمومي در حوزه ه��اي آب، غذا و انرژي 
نيز مي توان از تجربه هاي كشورهاي ديگر استفاده 
كرد و با توجه به ش��رايط حاد ايران آنها را اصلاح 
و بومي س��ازي كرد، چراكه زمان لازم براي تدوين 
مدلي بومي براي حل مشكلات را در اختيار نداريم. 
بعد از گذش��ت پنج برنامه توسعه يي، ايران از نبود 
قانون جامع ارزيابي پايداري و آثار محيط زيس��تي 
رن��ج مي برد كه اين مهم نيز بايد در راس دس��تور 
كار قرار گيرد. تحقق تمام اين سياس��ت ها در گرو 
وج��ود س��ازوكارهاي قانوني و نه��ادي لازم براي 

اجراي آن است. 
در حال حاضر در كشور ايران، ارتباطات سياسي 
اندكي بين بخش هاي انرژي، آب و در كل برنامه هاي 
توسعه يي است. در حقيقت، ايران با تغيير پارادايمي 
)انگاره اي( در سياست آب از حالت استفاده صرف از 
راه حل هاي مهندس��ي )تنها به حل مساله مي پردازد 
و ن��ه پيش گيري( به حالتي اس��ت ك��ه در آن بايد 
زيرس��اخت ها، پايش ها و مش��اركت ها در اين حوزه 
در رأس ام��ور قرار گيرد. چنين امري ممكن اس��ت 
تا حد زيادي با هنجارهاي دولتي كنوني مغاير باشد، 
ول��ي بح��ران آب نيازمند مش��اركت و رفتار نهادي 
مثبت اس��ت. از ط��رف ديگر اصلاح سياس��ت هاي 
محيط زيس��تي باي��د به صورتي باش��د كه توس��عه 
اجتماع��ي، اقتصادي و اكولوژي��ك در دل آن نهفته 
باش��د. به طوري كه توزيع منصفانه يي از بهداشت و 
مزاي��اي اجتماعي صورت گي��رد، قانون قدرت لازم 
را براي برطرف كردن مش��كلات را داش��ته باشد و 
جامعه با اطلاعات عمومي بيشتري آگاه سازي شود 

و مشاركت مردمي را در پي داشته باشد. 
ط��ي چند س��ال گذش��ته اي��ران با مش��كلات 
محيط زيس��تي متع��ددي روب��رو گردي��ده اس��ت. 
شرايطي كه ايران با آن روبه روست چالش جديدي 
اس��ت و اين چالش جديد نيازمند پاسخ هاي كهنه 
نيس��ت. اين چالش جديد محيط زيس��تي به واسطه 
رويكردهاي غلطي بوده اس��ت كه در گذشته لحاظ 
گرديده است و رفتن راه هاي تكراري به مقصدهاي 
تك��راري خواه��د انجاميد. از جمله اي��ن رويكردها 
مي توان به تصميم گي��ري و مديريت بالا به پايين، 
فق��دان پاي��ش و ارزياب��ي واقعي پروژه ه��ا، ناكافي 
بودن همكاري هاي بين سازماني، عدم لحاظ كردن 
تماي��لات جوامع محل��ي در پروژه هاي توس��عه يي 
و در نهاي��ت اس��تفاده مح��دود از دان��ش بومي و 
بهره گيري از بهترين گزينه هاي فني نام برد. رديف 
بودجه هايي كه براي مسائل محيط زيستي در چند 
سال اخير تصويب شده است، قدري قابل تامل است 
كه بايد در برنامه توسعه يي آينده اين مسائل اصلاح 
ش��وند. كليد حل مش��كلات محيط زيستي تعيين 
ردي��ف بودجه هاي درخور مس��ائل پيش رو، اصلاح 
ساختار نهادي و همچنين ظرفيت سازي براي حل 

مشكلات است. 
منبع:شمس

يك كارش��ناس مسائل اقتصادي گفت: در پژوهشي كه در 
17 كشور توس��عه يافته، 9 كشور در حال توسعه، 11 كشور 
در حال گذار، 17 كش��ور امريكاي لاتين و كشور چين انجام 
ش��د مشاهده شد كه ارتباط بين ثروت و اقتصاد رشد يافته با 
ميزان ادراك خوشبختي مثبت است ولي هر چه زمان بيشتر 

سپري مي شود اين ارتباط منفي مي شود. 
س��يد محس��ن طباطبايي مزدآبادي در گفت وگو با ايسنا 
با اش��اره به اينك��ه ارتباط بين اقتصاد رش��د يافته و ثروت با 
ادراك خوش��بختي يك ارتباط قوي است، گفت: اين ارتباط 
مخصوصاً در جوامع كمتر توس��عه يافت��ه قوي تر و پررنگ تر 
به نظر مي رس��د اما وقتي به ص��ورت طولي مورد مطالعه قرار 

مي گيرد اين ارتباط كمي پيچيده تر و كم رنگ تر مي شود. 
وي در اي��ن خصوص گفت: به عنوان مثال طي چهار دهه 
اخير اگر توليد ناخالص داخلي به عنوان يك ش��اخص توسعه 
و ثروت در نظر گرفته ش��ود رشد قابل قبولي داشته است، اما 
متاسفانه طي اين مدت احساس رضايت از زندگي و احساس 
خوش��بختي رشد چنداني نداشته است؛ هرچند كه در برخي 
مطالع��ات ممكن اس��ت رابطه معناداري بين اي��ن دو متغير 

مشاهده شده باشد. 
اين مدرس دانش��گاه ادامه داد: طي بررسي هاي طولي كه 
در مورد ارتباط توليد ناخالص داخلي با احس��اس خوشبختي 
مردم طي سال هاي 1964 تا 1956 ميلادي و سپس تا 1967 
انجام ش��د ميزان توليد ناخالص داخلي با احساس شادكامي 
م��ردم در ارتباط بود اما پس از س��ال 1970 اين ارتباط كم 
رنگ ش��د و تاحدودي مي توان گفت ارتباط معناداري وجود 

نداشت. 
وي با اش��اره به اينكه تجزي��ه و تحليل داده هاي حاصل از 
پژوهش در كش��ورهايي با اقتصادهاي مختلف نشان مي دهد 
ك��ه ارتباط بين ثروت و توليد ناخالص داخلي با خوش��بختي 
و احس��اس رضايت از زندگي يك الزام نيس��ت و هيچ شواهد 
قاطعي وجود ندارد كه نرخ رش��د اقتصادي بالاتر با احس��اس 
خوش��بختي بالاتر همراه باش��د يادآور ش��د: دو برابر ش��دن 
نرخ رش��د اقتصادي به معناي دو برابر ش��دن خوش��بختي و 
احس��اس رفاه ذهني و رضايت از زندگي نيس��ت، هرچند كه 
در كوتاه مدت و در دوران گذار ممكن است ارتباطي بين اين 
دو وجود داش��ته باشد و پژوهش هايي هم اين مساله را تاييد 
كنند، اما اين ارتباط در بلندمدت حتي مي تواند نزولي باشد. 
وي به تجربه كشور چين در اين رابطه اشاره كرد و گفت: 
اين كش��ور طي دو دهه اخير داراي يك رشد اقتصادي بسيار 

مثبت و صعودي بوده اس��ت و تولي��د ناخالص داخلي آن در 
مقياس جهاني موفق و در صنعت خودروس��ازي به يك كشور 
پيشرو تبديل شده اما رضايت از زندگي و احساس خوشبختي 
ادراك ش��ده توسط مردمان اين كشور رش��د زيادي نداشته 

است. 
طباطبايي ادام��ه داد: آكادمي عل��وم اجتماعي امريكا در 
س��ال 2011 طي تجزيه و تحليل ش��ش نظرس��نجي به اين 
نتيجه رس��يد كه رش��د اقتصادي نمي تواند ضامن احس��اس 
خوش��بختي باش��د، زيرا انتظار مي رفت حال كه طي دو دهه 
اخير درآمد س��الانه واقعي چهار برابر افزايش يافته اس��ت، به 
همان نسبت يا حتي كمي كمتر، احساس خوشبختي ادراك 
ش��ده نيز رشد داشته باش��د، اما طي نظرسنجي هاي به عمل 
آمده هيچ افزايش قابل توجهي كه انتظار مي رفت اتفاق نيفتاد. 
وي گفت: در پژوهش��ي كه در 17 كشور توسعه يافته،   9 
كش��ور در حال توسعه، 11 كش��ور در حال گذار، 17 كشور 
امريكاي لاتين و كشور چين انجام شد مشاهده شد كه ارتباط 
بين ثروت و اقتصاد رش��د يافته با ميزان ادراك خوش��بختي 
مثبت اس��ت ولي هر چه زمان بيش��تر س��پري مي شود اين 

ارتباط منفي و تاحدودي مبهم مي شود. 
او با بيان اينكه مطالعات علمي اندكي راجع به ارتباط بين 
وضعي��ت اقتصادي بد، بيكاري و ركود با احس��اس نااميدي و 
عدم احس��اس خوشبختي انجام شده است و داده هاي اندكي 
در اين زمينه وجود دارد، گفت: احس��اس خوش��بختي و رفاه 
ذهني، سازه هاي پيچيده هس��تند كه نمي توان آنها را با يك 
متغير س��نجيد و تبيين كرد بلكه همانند س��اير ويژگي هاي 
انساني داراي ابعاد گسترده يي هستند كه لازم است به صورت 

كلي مورد بررسي قرار گيرند. 
نايب رييس انجمن علمي اقتصاد شهري ايران تاكيد كرد: 
اقتص��اد، ث��روت و پول ش��ايد بتوانند انس��ان را از رنج نجات 
دهند و به عنوان يك مفروضه بس��يار مهم، حياتي، تاثيرگذار 
و كليدي در احس��اس رضايت انس��ان ها عمل كنند اما هيچ 
داده و پش��توانه علمي وجود ندارد كه نشان دهد اين عوامل 

مي توانند باعث حوشبختي انسان شوند. 
وي در پاي��ان گفت: آنچه مش��خص به نظر مي رس��د اين 
است كه براساس مطالب ذكر شده مي توان نتيجه گيري كرد 
كه بايد تلاش ش��ود اقتصاد در مسيري قرار گيرد كه بتواند با 
ايجاد يك رفاه عمومي باعث آرامش محيط زندگي فرد ش��ود 
و اين امنيت، آرامش و رفاه عمومي منتقل شده به فرد، بتواند 

احساس رفاه ذهني و احساس خوشبختي را ايجاد كند. 

اين روزها كه بازار هك و حملات سايبري حساب هاي شخصي 
كاربران داغ و پر تب و تاب ش��ده، آشنايي با راه هاي جلوگيري از 
هك ش��دن ايميل مي تواند به امني��ت و حريم خصوصي كاربران 
hu nممك بسزايي كند. به گزارش ايسنا، بر اساس اعلام وب سايت 

ingtonpost، امروزه شبكه هاي اجتماعي و ارتباطي بسياري از 
جمله ايميل ها و پيام رسان ها و ديگر سايت هاي اجتماعي، هدف 
حملات سايبري هكرهاي اينترنتي شده است. بديهي است آگاهي 
از نحوه جلوگيري و مقابله با اين گونه حملات سايبري مي تواند به 
امنيت و حريم خصوصي كاربران در فضاي مجازي كمك بسزايي 
كند. در اين گزارش، به روش هاي جلوگيري از هك ش��دن اكانت 

ايميل يا پست الكترونيكي مي پردازيم: 

httpsورودبهسايتهايداراي
كاربران بايد توجه داش��ته باشند كه در ابتداي آدرس سايت ها 
بايد پيش��وند »https«، قبل از »www« وجود داشته باشد. اين 

امر نشان دهنده يك وب سايت امن و معتبر است. 

بازنكردنايميلهايناشناس
اگ��ر احتمال مي دهيد كه فرس��تنده ايميل را نمي شناس��يد، 
ريسك نكنيد و براي مشاهده محتواي پيام، آن را باز نكنيد. معمولا 
ايميل هاي ناش��ناس و مش��كوك با عنوان هايي جذاب به كاربران 
اينترنتي فرس��تاده مي ش��وند تا خواننده به آن جذب شده و با باز 
ش��دن پيام مذكور، ويروس ها يا بد افزارها به رايانه شخص قرباني 
حمله كنند و اطلاعات ش��خصي وي را به س��رقت برده و حساب 

كاربري او را هك كنند. 

نصبآنتيويروس
كارب��ران باي��د در فضاي آلوده ام��روزي اينترن��ت، از نصب و 
به روزرساني آنتي ويروس هاي معتبر، معروف و اصل اطمينان پيدا 
كنند تا در صورت بروز هر گونه مشكل، ويروس هاي يافته شده به 

سرعت نابود شده و مشكل برطرف شود. 

عدمورودبهاكانتازطريقرايانههايناشناس
راهكار ديگر كه براحتي قابل اجراست، آن است كه از رايانه هاي 
ناشناس كه در مكان هاي عمومي نظير كافي نت، كتابخانه، كافي 
شاپ، دانشگاه و غيره وجود دارند، وارد حساب كاربري ايميل خود 
نشويد. حتي اگر به امنيت اين سيستم ها اعتماد داريد، بهتر است 
چون رايانه شخصي خودتان نيست، با آنها وارد اكانت ايميل خود 

نشويد. 

اطمينانازثبتگذرواژهقوي
كاربران بايد از قوي بودن گذرواژه )password( خود مطمئن 
باشند. البته سرويس هاي پست الكترونيكي نظير ياهو و جي ميل، 
خ��ود هنگام تعيي��ن گذرواژه مي��زان قوت آن را ب��ه كاربر اعلام 
مي كنند تا در صورت ضعيف بودن، آن را تغيير دهند. كارشناسان 
فضاي مجازي پيشنهاد مي كنند با گذشت هر شش ماه، گذرواژه 
خود را تغيير داده و هرگز براي اكانت هاي مختلف خود در اينترنت، 
از يك گذرواژه استفاده نكنند. از ويژگي هاي يك گذرواژه مناسب و 
قوي آن است كه هم از حروف كوچك و هم از حروف بزرگ الفباي 

انگليسي به همراه اعداد و علامت ها استفاده شود. 

عدمبهكارگيريكلماترايج
كارب��ران بايد از ب��ه كار بردن كلمات رايج��ي كه براحتي قابل 
حدس زدن است، پرهيز كنند. به عنوان مثال، اعداد پشت سرهم 
نظير 1234، ش��ماره تلفن خانه يا همراه، تاريخ تولد، اسم خود يا 
همسر از جمله كلمات و اعدادي است كه براحتي توسط هركسي 
قابل حدس و گمان اس��ت. بدين ترتيب هكرها با كمترين زحمت 
ممك��ن، قادر خواهند بود به اطلاعات خصوصي و حس��اب ايميل 

كاربران دسترسي پيدا كنند. 

فعالسازيقابليتشناساييدومرحلهاي
در صورتيكه كاربران از سرويس هاي گوگل استفاده مي كنند، به 
عنوان اقدامي جهت افزايش امنيت اكانت گوگل خود، مي توانند از 

قابليت شناسايي دو مرحله يي گوگل اكانت استفاده كنند. 

استفادهازنرمافزارمديريتگذرواژه
اين نرم افزار قادر اس��ت گذرواژه شما را بررسي كرده و سپس 
با پيغام و هشدارهايي به تقويت گذرواژه و تغيير كلمات آن كمك 

خواهد كرد. 

تعيينگذرواژهنسبتاطولاني
ممكن اس��ت كاربران پ��س از تعيين يك گ��ذرواژه و رعايت 
مقررات و نكته هاي مذكور، تصور كنند گذرواژه مناسبي ساخته اند 
اما با تايپ كردن آن، س��رويس پست الكترونيك مربوطه آن را به 

دليل كوتاه بودن نمي پذيرد. 
با اينكه مي دانيم نكات بس��يار زيادي در رابطه با حفظ امنيت 
حساب هاي شخصي و ايميل ها وجود دارد، با اين حال نكات ذكر 
ش��ده در اين گزارش مي توان��د به كاربران كمك كند تا در فضاي 

مجازي با خيال راحت تري به فعاليت بپزدازند. 

الگوسازياروپاازبرجام
موضع ضد برجامي كاخ س��فيد باعث ش��ده برخي 
جريان ها در داخل كش��ور اين گونه اس��تدلال كنند كه 
اروپا هم با پيروي از »دونالد ترامپ«، به توافق هسته يي 
پشت مي كند، حال آنكه مقامات ارشد سه كشور آلمان، 
فرانسه و انگلستان با صراحت حمايت خود را از اين توافق 
الگويي اعلام كرده ان��د. به گزارش ايرنا، رييس جمهوري 
امريكا پيش از انتخابات رياس��ت جمهوري اين كش��ور، 
نگرش خود را به توافق هس��ته يي 1+5 با ايران آش��كار 
كرد. ترام��پ بارها از پاره كردن برج��ام، بازبيني در آن 
و تاييد نكردن پايبندي ايران به توافق هس��ته يي سخن 
گفته است. اين خط مشي ها عاملي شده تا برخي چهره 
و جريان هاي سياسي در داخل ايران نيز از همراهي سه 
كشور اروپايي فرانسه، آلمان و انگليس با امريكا در مورد 

برجام سخن بگويند. 
نگرش��ي كلي به رويكردهاي اتحاديه اروپا حاكي از 
آن است كه »فدريكا موگريني« مسوول اصلي سياست 
خارجي اين اتحاديه تاكنون بارها برجام را مورد تاييد قرار 
داده و بر ادامه همكاري با ايران بر اساس توافق هسته يي 
تاكيد كرده است. وي به تازگي حتي به رويكردهاي يك 
جانبه كاخ س��فيد واكنش نشان داد و توافق هسته يي را 
تنها ميان ايران و امريكا ندانست بلكه حضور ديگر كشورها 
در اين توافق را مانع از لغو يكجانبه آن از سوي كاخ سفيد 
عنوان كرد. به نوشته تارنماي موسسه پژوهشي »گلوبال 
ريسرچ« موگريني قوياً از توافق هسته يي حمايت كرد و 
گف��ت: برجام توافقي ميان دو كش��ور نبود. پيش از اين 
گفت��ه ام و بار ديگر تكرار مي كن��م كه برجام تعهد همه 
جامعه بين المللي با ايران بود كه با يك قطعنامه سازمان 
ملل متحد حمايت شد و از سوي آژانس بين المللي انرژي 
اتمي نيز مورد تاييد قرار گرفت. بطور تقريبي همين نگاه 
در س��ه كش��ور بزرگ و تاثيرگذار اروپا ه��م وجود دارد. 
فرانس��ه گرچه در دوره گفت وگوهاي هسته يي در چند 
مرحله دردس��رهايي را براي به نتيجه رسيدن مذاكرات 
ايجاد كرد و موجب طولاني تر ش��دن فرايند گفت وگوها 
ش��د اما سرانجام يكي از امضاكنندگان و حاميان برجام 
بوده اس��ت. رهبران فرانس��ه تاكنون اين توافق را اجرا و 
از آن حماي��ت كرده اند. حتي رويه هاي عملي پاريس در 
دوره پس از توافق هسته يي حاكي از پايبندي كامل اين 
كشور به آن اس��ت؛ توافقات اقتصادي تهرانnپاريس در 
حوزه هاي گوناگون از انرژي تا خودرو و ديگر بخش هاي 
زيرساختي حاكي از حمايت بي چون و چراي اين كشور 
از برجام اس��ت. حدود دو هفت��ه قبل »امانوئل مكرون« 
رييس جمه��وري فرانس��ه با بيان اي��ن جمله كه »هيچ 
جايگزين��ي براي توافق هس��ته يي ايران وج��ود ندارد« 
همه شك و ش��بهه ها در مورد رويكرد اليزه به برجام را 
از بين برد. »رويترز« اظهارنظر »امانوئل مكرون« را نوعي 
هشدار به ايالات متحده و ترامپ تفسير كرد كه به دنبال 
پشت پا زدن به برجام است. اين خبرگزاري نوشت: اين 
پيامي براي رييس جمهوري امريكا اس��ت كه مي خواهد 
در توافق هسته يي بازبيني كند و موضوع رفع تحريم ها 
علي��ه ايران را دچار چالش س��ازد. تارنماي »اكونوميك 
تايمز« نيز همين ارزيابي را از س��خنان رييس جمهوري 
فرانس��ه به مخاطب عرضه كرد و آن را حمايت مكرون 
از توافق هسته يي دانس��ت. در گزارش اين نشريه آمده 
است: رييس جمهوري فرانس��ه با اين سخنان، ترامپ را 
تهديد و اعلام كرد كه پاريس توافق هسته يي با ايران را 
تاييد مي كند. مكرون در ادامه افزود: اين توافق خوبي بود 
كه باعث گفت وگوي سازنده و مناسب با ايران شد. شبكه 
تلويزيوني اي. بي. س��ي امريكا نيز در گزارش��ي با تكرار 
مطالب بالا عنوان داشت: مكرون خواستار روابطي سازنده 
و استوار با ايران است. بطور تقريبي همه پنج كشوري كه 
در كنار امريكا در گفت وگوهاي هسته يي با ايران حاضر 
بودند ضمن تاييد كاركردهاي مثبت آن بر ضرورت ادامه 
بقاي آن تاكيد داشته اند. شبكه تلويزيوني »فاكس نيوز« 
امريكا در گزارش��ي با اش��اره تلويحي به حمايت »آنگلا 
مركل« از توافق هسته يي نوشت: صدراعظم آلمان تاكيد 
كرد توافق هسته يي با ايران بايد به عنوان الگويي در مورد 
كره شمالي و حل بحران شبه جزيره كره استفاده شود. 

ني��ازي ب��ه تامل و ريزبين��ي در مفهوم اين س��خن 
صدراعظ��م آلمان وجود ن��دارد زيرا اگ��ر وي با چنين 
توافقي مخال��ف بود يا كوچك ترين ايرداي را به آن وارد 
مي دانس��ت نبايد آن را به عنوان الگويي براي مذاكرات 
بعدي در مورد پيونگ يانگ مطرح كند. در واقع رضايت 
يك فرد nچه يك سياس��تمدار يا حتي فردي عاديn از 
يك پديده باعث توصيه به استفاده از آن در موقعيت هاي 
مشابه ديگر مي شود. گزارش اين شبكه تلويزيوني افزود: 
مركل تاكيد دارد مذاكراتي كه با همكاري سازمان ملل 
در س��ال 2015 با ايران صورت گرفت بايد در مورد كره 
شمالي هم مورد اس��تفاده قرار گيرد. وي گفت »اگر به 
مش��اركت آلمان نياز وجود داش��ته باش��د ما به سرعت 
نظر مثبت خود را اعلام مي كنيم«. همچنين س��خنان 
»زيگمار گابريل« وزير امور خارجه آلمان هم گواه ديگري 
بر تاييد برجام از س��وي دولت آلمان است. وي در سفر 
ب��ه امريكا گفت: آلمان مايل اس��ت توافق اتمي با ايران 
حفظ شود. تارنماي خبرگزاري آلماني »دويچه وله« در 
تحليل اين موضوع اعتقاد دارد گرچه ترامپ نگاه بسيار 
منف��ي را به توافق هس��ته يي با اي��ران دارد اما برلين به 
دنبال حفظ آن اس��ت. انگلستان نيز يكي از كشورهاي 
امضاكننده توافق هس��ته يي ب��ا ايران بود. در بررس��ي 
رويكردهاي سياس��ي لندن مي توان گفت لندن بيشتر 
از آنكه در كنار كش��ورهاي اروپايي موضع گيري كند به 
عنوان متحد واشنگتن در اروپا شناخته مي شود. اگرچه 
اين كشور رابطه بسيار نزديكي با ايالات متحده دارد اما 
در زمينه برجام، نگرشي مشابه با رييس جمهوري امريكا 
ندارد. نش��ريه امريكايي »فارين پالسي« چندي قبل در 
گزارشي نوش��ت: »ترزا مي« نخست وزير بريتانيا توافق 
هسته يي با ايران را قراردادي مهم و حياتي عنوان كرده 
اس��ت. روزنامه »گاردين« نيز در اين رابطه نوشت: ترزا 
مي ب��ه رهبران كش��ورهاي عربي اعلام ك��رد كه توافق 
هسته يي بس��يار اهميت دارد. اين روزنامه اين سخنان 
را نخس��تين موضع گيري ترزا مي در مورد برجام پس از 
انتخ��اب دونالد ترامپ در امريكا دانس��ت و افزود: »ترزا 
مي گفت كه برجام فرصت تعامل مستقيم بيشتر با ايران 
را پديد آورد تا با چش��ماني باز و به صورت عملي و واقع 
بينانه به نگراني ها پرداخته شود«. به اعتقاد كارشناسان 
س��خنان نخست وزير انگلستان نش��ان مي دهد كه وي 
از اي��ن توافق رضايت دارد. بر پاي��ه ارزيابي اين روزنامه 
انگليس��ي حتي اگر ايالات متحده از برجام كنار بكشد، 
لن��دن در كنار ديگر امضاكنن��دگان توافق به آن پايبند 
مي ماند. در همين زمينه گاردين در گزارش ديگري در 
مورد ديدگاه لندن به خط مشي هاي ضدبرجامي ترامپ 
آورد: »نيكلاس هاپتون« س��فير بريتانيا در تهران گفته 
است »من نمي توانم از سوي دولت ايالات متحده امريكا 
س��خن بگويم؛ اما دولت بريتاني��ا بطور كامل به برجام و 

اجراي موفقيت آميز پايبند باقي مي ماند«. 

گزارش كوتاه

به منظور كاهش تخريب محيط زيست، 
بايد تصميم گيري ها در حوزه 

محيط زيست بر مبناي مصلحت انديشي 
محيط زيستي باشد نه اجتماعي و سياسي 
صرف، سمت وسوي برنامه ها كمي بوده 

 و با تاكيد بر كاركرد بوم نظام باشد و
هم سويي و هم افزايي لازم در بين 

نهادهاي اجرايي ذي نفع و مسوول وجود 
داشته باشد



ارتباطخوشبختيوپول

آيا رشد GDP موجب خوش بختي جامعه مي شود؟
ضرورتحفظحريمخصوصيكاربران

چطور از هك ايميل جلوگيري كنيم؟
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پرونده10
 توليد ريل  اولويت دارد

يا واردات آن؟

اگرچه 100س��ال از ورود ش��بكه ريلي به ايران 
مي گذرد اما توليد ريل داخلي با مشكلات بسياري 
مواجه اس��ت و همچنان شاهد واردات ريل از خارج 
كش��ور هس��تيم درحالي كه  توليد ريل براس��اس 
تفاهمنامه ي��ي كه ميان راه آه��ن و ذوب آهن امضا 
ش��ده بود باي��د در ده��ه 70 توليد مي ش��د اما با 
بهانه جويي هاي مختلف مس��وولان صنعتي و ريلي 
با تاخير مواجه شد و در اين ميان علاوه بر تحميل 
هزينه ه��اي بس��يار واردات ريل از خارج، توس��عه 
شبكه ريلي كه وابسته به توليد ريل ملي است، كند 
ش��د. »تعادل« در اين گ��زارش، وعده هاي مختلف 
مسوولان ذوب آهن و راه آهن براي تاخير در اجراي 
پ��روژه را ارزيابي كرده و اظه��ارات آنها را با درصد 
اجراي برنامه هاي پيش بيني ش��ده سنجيده است 
كه نشان از كم كاري طرفين در عملياتي شدن اين 

طرح ملي دارد. 
*ت��وان نصب ش��ده تجهي��زات در اي��ن پروژه 
400ه��زار ت��ن در س��ال اس��ت ام��ا ب��ا توجه به 
پيش بيني ها نياز ريل در شركت راه آهن در بهترين 
حالت سالانه حدود 150 هزار تن است كه براساس 
برنامه قرار بوده كه در نخس��تين سال بهره برداري 

100هزار تن ريل توليد شود. 
* يكي از دلايل عدم اجراي تفاهمنامه دهه 80 
ميان راه آهن و ذوب آهن،  نبود تجهيزات لازم براي 
توليد ريل ملي به ش��يوه جديد بود زيرا براس��اس 
برنامه ريزي ش��ركت راه آهن براي توس��عه و بهبود 
خط��وط نياز به تولي��د UIC60 بوديم، توليد ريل 
u33 )مناس��ب براي سرعت كمتر از 160كيلومتر( 
در مس��يرهاي كوتاه كاربرد دارد اما در مس��يرهاي 
 UIC60 طولاني و حجم سنگين حمل و نقل، ريل
)مناس��ب براي س��رعت هاي بالاي 160 كيلومتر( 

مورد نياز است. 
* ش��ركت ذوب آهن اصفهان در سال 87 اقدام 
به توليد ريل U33 كرد و براساس برنامه و آخرين 
قرارداد امضا ش��ده باي��د از مردادماه س��ال جاري 
 UIC60 س��اخت خط نورد جديد براي توليد ريل

را در دستور كار قرار مي گرفت. 
* هم اكنون 3 هزار و 500 كيلومتر خط ريلي در 
دست احداث است كه به علت كمبود ريل موردنياز، 
بسياري از اين پروژه ها در كشور متوقف شده است. 
* توليد ريل در داخل كشور ضمن جلوگيري 
از خروج ارز براي واردات، مي تواند س��هم مهمي 
در تولي��د و اش��تغال داش��ته باش��د و در زمينه 
صادرات فولاد هم، با توجه به ارزش افزوده بيشتر 
ريل در مقايس��ه با ساير مقاطع فولادي، اهميت 

بسزايي دارد. 
* براس��اس آخرين قرارداد امضا شده ميان راه 
آهن و ذوب آهن، توليد ريل uic60 توسط شركت 
س��هامي ذوب آه��ن اصفهان مطاب��ق برنامه زمان 
بندي، توس��عه و نگهداري شبكه ريلي بين شهري، 
توسعه خطوط جديد، بهسازي، نوسازي و دو خطه 
ك��ردن خطوط موجود و ايجاد خطوط پرس��رعت، 
ري��ل راه آهن داخل ش��هري از مهم ترين مفاد اين 

تفاهمنامه است. 
* براساس مفاد آخرين قرارداد امضا شده ميان 
ذوب آهن و شركت راه آهن، نوع محصولات توليدي 
ذوب آهن در مورد ريل طبق نياز كشور و بر اساس 
 UIC60 اس��تانداردهاي جهاني و اروپا شامل ريل
ب��راي مصرف در خطوط سراس��ري راه آهن و ريل 

UIC54 براي استفاده در خطوط مترو باشد. 
 بودجه ط��رح توليد ريل مل��ي در ذوب آهن 
اصفه��ان، 2000ميليارد ريال )200ميليارد تومان( 

برآورد شده است. 
 برخي كارشناس��ان معتقدند كه يكي از علل 
اصل��ي توس��عه نيافتگي خط آهن در اي��ران، توليد 
نش��دن ريل در كشور و نياز به واردات اين محصول 

است. 
 به گفته آمار اعلام ش��ده از س��وي ش��ركت 
ذوب آهن؛ پيشرفت فيزيكي پروژه ريل ملي در سال 
۹5 حدود ۹7.5درصد رس��يده ب��ود درحالي كه به 
اس��تناد اظهارات كارشناس��ان درصد پيشرفت اين 

طرح درسال جاري به ۹5درصد رسيده است. 
* اگرچه اين طرح هنوز در ش��هريورماه س��ال 
۹6 اجرايي نش��ده است مديرعامل سابق ذوب آهن 
اصفه��ان از ف��روش 100هزار تن ريل توس��ط اين 
ش��ركت به راه آهن جمهوري اسلامي تا پايان سال 

۹5 خبر داده بود. 
 براساس وعده هاي مديرعامل سابق ذوب آهن، 
مرحله پيش راه اندازي توليد ريل ملي در ارديبهشت 
س��ال ۹5 به اتمام رس��يده و بايد تا خردادماه سال 

گذشته، شاهد توليد ريل قابل عرضه بوديم. 
 اگرچ��ه به گفته كارشناس��ان هم اكنون و در 
ش��هريور س��ال ۹6، خ��ط توليد در مرحله تس��ت 
قراردارد اما درسال ۹5 يكي از مسوولان ذوب آهن 
اصفه��ان اعلام كرد كه تمام تس��ت هاي لازم روي 
خط با حضور كارشناسان خارجي انجام شده است 
و تولي��د اوليه ريل در خرداد ماه انجام مي ش��ود و 

ريل هاي مصرفي به بازار عرضه مي شود. 
 مديرعامل سابق راه آهن درسال گذشته اعلام 
كرد كه ذوب آهن هر زمان بتواند ريل را توليد كند 
راه آه��ن تم��ام ظرفيت اين كارخان��ه را خريداري 
مي كند اما موضوع اين اس��ت كه اين شركت هنوز 

نتوانسته است، ريل توليد كند. 
 به گفته مديرعامل سابق و جديد راه آهن، اگر 
ريل در زمان وعده داده ش��ده تامين ش��ود واردات 

ريل كاهش مي يابد. 
 باتوجه به اينكه توس��عه راه آهن و شبكه هاي 
ريل��ي در اولوي��ت برنامه ه��اي كش��ور ق��رار دارد 
اح��داث ح��دود 15ه��زار كيلومت��ر راه آهن جهت 
ايجاد ش��بكه هاي جديد و بهبود و افزايش كارآيي 
شبكه هاي موجود در دست اقدام است و قرار است 
كه ب��راي توليد اين ميزان ريل از پتانس��يل توليد 

داخلي استفاده شود.

گزارش

»تعادل« ضرورت توليد »ريل ملي« را واكاوي مي كند

توليد ريل در كشور؛ هم اقتصادي، هم راهبردي
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

بيش از 20سال از امضاي نخستين قرارداد توليد 
ريل بين ش��ركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران و 
ش��ركت ذوب آهن اصفهان مي گ��ذرد، اما توليد ريل 
توسط اين ش��ركت با وجود امضاي چندين قرارداد 
ديگ��ر و حتي تعهد قطعي طرفي��ن مبني بر اجراي 
مف��اد آخرين ق��رارداد در س��ال ۹5، همچنان با اما 
و اگرهاي��ي مواجه اس��ت، در اين مي��ان وعده هاي 
مديرعامل ش��ركت ذوب آهن اصفهان مبني برتوليد 
ريل در مردادماه سال جاري هم عملي نشد و حوزه 
حمل و نقل ريلي پس از گذش��ت س��ال ها همچنان 

چشم انتظار توليد ريل داخلي است. 
البت��ه پروژه تولي��د ريل ملي موافق��ان ومخالفان 
سرس��ختي دارد درحالي كه برخي كارشناسان توليد 
ري��ل در داخل را هزينه ب��ر و واردات اين محصول را 
به صرفه تر مي دانن��د و معتقدند كه با ورود تجهيزات 
جديد آلماني، واژه ملي براي توليد ريل چندان مناسب 
نيست و در اين زمينه انتقال تكنولوژي انجام نمي شود، 
از س��وي ديگر كارشناساني هستند كه توليد ريل در 
داخ��ل را لازم و ضروري مي دانند و بر جنبه راهبردي 
تولي��د ريل تاكيد مي كنند به اس��تناد گفته هاي اين 
كارشناس��ان، واردات ريل علاوه برخروج س��الانه 2 تا 
3ميليارد دلار از كشور، وابستگي صنعت ريلي به خارج 
را افزاي��ش مي دهد و درصورت بازگش��ت تحريم ها به 
ايران و اعمال س��خت گيري هاي اوايل دهه ۹0 درباره 
ورود ريل، حمل و نقل ريلي شاهد ورود ضربه مهلكي 

به بدنه خود خواهد بود. 
سعيد قصابيان از كارشناس��ان حوزه حمل و نقل 
ريلي ك��ه چندان موافق توليد ريل در داخل نيس��ت 
به »تع��ادل« مي گوي��د: در صنعت كش��ور همچنان 
ويژگي هاي توليد داخلي و بهره گيري از پسوند »ملي« 
براي اين توليدات مش��خص نيس��ت، به عنوان نمونه 
چند سال پيش مديرعامل ايران خودرو در گفت وگويي 
اعلام كرد كه اگر تمام قطعات يك خودور توليد داخل 
باش��د مي توان پس��وند ملي را به توليدات اضافه كرد، 
درحالي كه چنين تعبيري براي اس��تفاده از واژه ملي 

صحيح نيست. 
قصابيان مي افزايد: در مورد توليد ريل در ش��ركت 
ذوب آهن هم اين گونه است براي توليد اين ريل از خط 
توليد خريداري ش��ده از آلمان استفاده مي شود البته 
مواد اوليه تهيه محصول، داخلي اس��ت اما تكنولوژي 
توليد و كارشناسان آلماني هستند پس نمي توان واژه 

ملي را براي آن به كار برد. 
 وي بي��ان مي كند: راه ان��دازي اين خط كمكي به 
اشتغالزايي نمي كند، زيرا اين خط تمام اتوماتيك است 
و صنعتگران در ذوب آهن اصفهان تنها، اپراتور هستند 

و دانش فني به ايران منتقل نمي شود. 
اين كارشناس حوزه ريلي ادامه مي دهد: از امضاي 
قرارداد ميان ذوب آهن و ش��ركت راه آهن بيش از 20 
س��ال مي گ��ذرد و توليد ري��ل در ذوب آهن همچنان 
در هاله ي��ي از ابهام اس��ت و عل��ت آن هم بي علاقگي 
ذوب آهن براي توليد ريل اس��ت ضم��ن اينكه انگيزه 
توليد ريل توس��ط ذوب آهن كمتر شده است زيرا اين 
ش��ركت در س��بد محصولات خود كالاهايي دارد كه 
مشتري بسياري دارند اما توليد ريل تك مشتري است 

ضمن اينكه تيراژ توليد آن هم پايين است. 
به گفته اين كارشناس حمل و نقل ريلي، از سوي 
ديگر راه آهن به عنوان ي��ك بنگاه اقتصادي به دنبال 
تامين كالاه��اي مورد نياز خود اس��ت و در واقع اين 
شركت مصرف كننده است و استفاده از محصول داخلي 
يا خارجي براي راه آهن تفاوتي نمي كند، ضمن اينكه 
واردات كالا از هندوستان ارزان تر از بهره گيري از توليد 
ريل داخلي اس��ت. وي با اش��اره به بدهي هاي بالاي 
ش��ركت ذوب آهن اصفهان مي گويد: در حال حاضر 
وضعيت اقتصادي اين ش��ركت به گونه يي است كه 
توليد محصول جديد چندان به صرفه نيست و دليل 
اخير ذوب آهن مبني بر مشكلات راه آهن در پرداخت 
هزينه توليد به اين شركت با وجود پرداخت به موقع 
براي ريل هاي وارداتي، بهانه جويي محسوب مي شود. 
اين كارشناس حوزه ريلي اظهار مي كند: در حال 
حاضر و با توجه به اينكه خط توليد خريداري ش��ده 
است بايد ذوب آهن اقدام به توليد محصول كند زيرا 
هزينه بس��ياري براي توليد اين محصول انجام شده 
است پس براي تامين نيازهاي داخلي بايد ريل توليد 
شود. قصابيان درباره چش��م انداز توليد ريل در داخل 
كش��ور مي گويد: امكان صادرات ب��راي اين محصول 
وجود ندارد زيرا هند و كره جنوبي با هزينه كمتري ريل 
 توليد كرده و در اختيار مشتريان قرار مي دهند و  به نظر

نمي رس��د كه كشورهاي حاشيه خليج فارس به دنبال 
واردات ريل ايراني باش��ند چون برنامه يي براي توسعه 
حمل و نقل ريلي ندارند، كشورهاي آسياي شرقي هم 
از ك��ره و هند ري��ل را وارد مي كنند تامين كننده ريل 

كشورهاي شمالي ايران هم بر عهده روسيه است. 
وي معتق��د اس��ت كه اي��ران نمي تواند ب��ا هزينه 
ارزان ت��ري از ك��ره و هند ريل تولي��د كند و با قيمت 
رقابتي وارد بازار ش��ود زيرا شركت ذوب آهن اصفهان، 
15هزار نيرو دارد كه نيمي از آنها بايد تعديل ش��وند 
اما چون اين امكان براي اين ش��ركت وجود ندارد بايد 
حقوق اين افراد را پرداخت كند برهمين اساس هزينه 

توليد در اين شركت بالا مي رود. 

 اهميت جنبه راهبردي توليد ريل ملي
محمدحس��ين رضاييان، كارشناس حوزه حمل و 
نقل ريلي، در گفت وگو با »تعادل« با اشاره به ضرورت 
اجراي قرارداد راه آهن و ش��ركت ذوب آهن براي توليد 
ري��ل مي گويد: س��اخت ري��ل در كش��ور از دو جنبه 
اقتصادي و راهبردي مهم اس��ت كه جنبه اقتصادي، 
اولويت دوم محس��وب مي ش��ود و جنبه راهبردي آن 

حياتي تر از وجهه اقتصادي است. 
رضاييان مي افزايد: براس��اس افق 1404، بايد 25 
هزار كيلومتر ش��بكه ريلي در كش��ور احداث شود كه 
اين رقم در حال حاضر حدود 11هزار كيلومتر اس��ت 
يعن��ي براي س��اخت 14ه��زار كيلومتر ديگ��ر از اين 
شبكه نيازمند ريل هس��تيم و هر كيلومتر خط ريلي 
ه��م نيازمند 120تن ريل اس��ت و قيمت هر تن ريل 
هم طي 5 س��ال گذش��ته به ص��ورت ميانگين حدود 
1000 دلار بوده اس��ت، پس براي دستيابي به اهداف 

سند چش��م انداز 1404 بايد بيش از 1.5ميليارد دلار 
ب��راي خريد ريل هزينه كنيم اين درحالي اس��ت كه 
توليد ريل، فرآيند پيچيده يي نيست وتوليد واگن و تا 
حدودي س��اخت لكوموتيو كه پيچيده تر از توليد ريل 

است در كشور انجام مي شود. 
وي ادامه مي دهد: در بعد اقتصادي فقط بحث توليد 
ريل مطرح نيست، بلكه براي تعمير و نگهداري هم بايد 
هزينه ش��ود در حال حاضر عمر مفي��د ريل در اغلب 
كشورهاي دنيا، 30 سال است و با گذشت هر 30سال 
بايد ريل كاشته ش��ده، تعويض شود اما در ايران، اين 
عمر مفيد 15سال است كه علت آن شرايط نامناسب 

تعمير و نگهداري در كشور است. 
به گفته اين كارش��ناس ح��وزه حمل و نقل ريلي 
در ايران هر 15س��ال يك بار بايد كل ش��بكه ريلي با 
ريل هاي جديد جايگزين ش��ود، چون ريل ها با توجه 
ت��رددي كه روي آنه��ا انجام مي ش��ود در طول زمان 
فرسوده شده و دچار ترك هاي عميق مي شوند كه اين 
موضوع موجب مي شود كه ريل يا از حالت عادي خارج 

شود يا اينكه مي شكند. 
رضاييان اظهار مي كند: با توجه به اينكه شبكه ريلي 
كشور 11هزار كيلومتر است، براي جلوگيري از تغيير 
حالت يا شكستگي ريل ها بايد سالانه يك كيلومتر از 
شبكه ريلي، تعويض ش��ود كه اين اقدام براساس افق 
1404، يك ميليارد دلار ديگر هزينه ارزي به كش��ور 
تحميل مي كند. وي اضافه مي كند: براس��اس س��ند 
چش��م انداز 20ساله بايد 1.5ميليارد دلار براي توسعه 
خطوط و يك ميليارد دلار هم براي نوس��ازي خطوط 
هزينه كنيم كه اين آمار نشان از اهميت توليد ريل ملي 
از دي��دگاه اقتصادي دارد. ضمن اينكه اين موضوع هم 
نبايد ناديده گرفته شود كه ايران يكي از صادركنندگان 
فولاد خام اس��ت در حالي ك��ه چين به عنوان يكي از 
كشورهاي صادركننده ريل به ايران، خريدار سنگ آهن 
و س��وخت ايران اس��ت و ايران بايد هزينه برگش��ت 
محصول تبديل ش��ده يعني ريل را پرداخت كند. در 
ش��رايطي كه در داخل كش��ور س��نگ آهن و سوخت 
كافي را داريم و با توليد ريل نيازي به پرداخت هزينه 

جابه جايي محصول هم وجود ندارد. 
وي بيان مي كند: توليد ريل ملي با توجه به وجود 
س��نگ آهن، س��وخت كافي و عدم پرداخ��ت هزينه 
جابه جايي به علاوه ارزش افزوده توليد داخلي، مزيت 
مهمي براي اجراي قرارداد س��اخت ريل بين ش��ركت 

راه آهن و ذوب آهن اصفهان محسوب مي شود. 
اي��ن كارش��ناس حمل و نقل ريلي معتقد اس��ت، 
ريل يك كالاي راهبردي اس��ت، ب��ه عنوان نمونه اگر 
در اصلي تري��ن مح��ور ترانزيتي كش��ور )س��رخس- 
بندرعباس( كه 1700 كيلومت��ر ريل وجود دارد يك 
ش��اخه 18 متري ريل معيوب ش��ود و نياز به تعويض 
آن وجود داش��ته باش��د بايد تمام خط متوقف شود و 
هيچ قطاري در اين محور حركت نكند )چون احتمال 
س��بقت قطارها وجود ندارد( ت��ا اينكه ريل 18 متري 
جايگزين شود، بنابراين و با توجه به اين شرايط هميشه 
بايد ريل سالم در دسترس باشد يا اينكه ريسك وجود 
ري��ل معيوب روي خط را بپذيريم كه امكان تصادف و 
خروج از خط و سانحه به شدت افزايش مي يابد و خروج 
از خط حتي در صورت نداشتن تلفات، هزينه هنگفتي 

را به راه آهن و همچنين اقتصاد كشور وارد مي كند. 
رضايي��ان اضافه مي كند: با توج��ه به اينكه پس از 
خ��روج قطار از خط، بايد عيوب برطرف ش��ود و خط 
دوباره آغاز ب��ه كار كند چندين ميليارد تومان هزينه 
دارد اين رقم در ش��رايطي اس��ت كه سانحه خروج از 
خط، كش��ته و زخمي نداش��ته باش��د، در واقع جنبه 
راهبردي توليد ريل مهم تر از جنبه اقتصادي است زيرا 
در صورت نداشتن ريل، كل حمل و نقل ريلي متوقف 
مي ش��ود ضمن اينكه به واس��طه تحريم ها طي چند 
سال گذشته به ويژه در سال هايي كه شدت تحريم ها 
افزايش يافته بود، واردات ريل با مش��كلات متعددي 

مواجه ش��د و اين موضوع موجب ش��د كه انباشتي از 
زيرس��اخت هاي آماده براي ريل گذاري داش��ته باشيم 

درحالي كه ريلي براي بهره گيري وجود نداشت. 
اي��ن فعال ح��وزه حمل و نقل ريلي با اش��اره به 
جنب��ه ديگ��ري از اهمي��ت تولي��د ريل در كش��ور 
مي گويد: حدود 100 س��ال از توسعه شبكه ريلي به 
شيوه كنوني در داخل كش��ور مي گذرد البته سابقه 
ورود قطار به ايران، بيش از 150 س��ال قبل اس��ت 
)قطار محل��ي و قطارهاي متصل كنن��ده معدن ها( 
در100 سال گذشته از لحاظ آماده سازي زيرساخت 
تا احداث پل هاي تخصصي راه آهن خودكفا شديم و 
در روسازي و زيرسازي با مشكلي مواجه نيستيم اما 

در توليد ريل وابسته هستيم. 

 موانع عدم اجراي قرارداد توليد ريل ملي
رضاييان اضافه مي كند: ريل كالايي مصرفي است 
و همواره بايد در دس��ترس باش��د بنابراين با توجه به 
اهميت توليد ريل در كش��ور در سال 73،  بين راه آهن 
و ذوب آهن قراردادي براي س��اخت ريل امضا مي شود 
ك��ه راه آهن به بهانه عدم كيفيت ريل هاي ذوب آهن، 
از ادامه همكاري با ذوب آهن س��رباز مي زند و قرارداد 
اجرايي نمي شود اما دوباره درسال 87، قرارداد جديدي 
ميان ذوب آهن و ش��ركت راه آهن امضا مي ش��ود كه 
راه آهن خواهان توليد ريل هاي نسل جديد از ذوب آهن 
مي ش��ود، ريل هاي نس��ل قديم U33 بود و ريل هاي 
نسل جديد  UIC60 است كه درهمان سال به علت 
نبود امكانات و تجهيزات لازم از سوي ذوب آهن براي 
س��اخت ريل هاي جديد، همكاري قطع مي ش��ود اما 
دوباره و در اوايل دهه ۹0 و با تش��ديد تحريم ها عليه 
ايران، اهميت توليد ريل ملي آشكار مي شود و بر همين 
اس��اس به روزترين تجهيزات تولي��د ريل از آلمان و با 

هزينه 200 ميليارد توماني وارد كشور مي شود. 
اي��ن كارش��ناس حوزه حم��ل و نقل ريل��ي ادامه 
مي دهد: كيفيت ريل توليد شده به حدي است كه به 
گفته مديرعامل شركت ذوب آهن، از متوسط كيفيت 
ريل در ساير كش��ورها بالاتر است، اين خط توليد در 
س��ال ۹3 وارد كشور مي شود و براس��اس برنامه قرار 
مي ش��ود كه از سال ۹4 ش��اهد توليد ريل باشيم اما 
اين بار، ذوب آهن به دليل بدهي 6 هزار ميليارد توماني، 
از راه آه��ن مي خواهد كه محصولات مورد نياز خود را 
پيش خريد كند و خواه��ان تنظيم قرارداد به صورت 
پيش خريد مي ش��ود كه راه آهن اگرچه هم مي پذيرد 
اما نمي تواند هزينه هاي لازم را بپردازد بنابراين اجراي 
قرارداد يك سال متوقف مي شود اما در مهر ۹5، دوباره 
قراردادي ميان شركت راه آهن و ذوب آهن اصفهان به 
امضا مي رس��د كه راه آهن اعلام مي كند كه نمي تواند 
محصولات را پيش خريد كند اما مي تواند محصولات 

را نقدي خريداري كند در حالي كه شركت ذوب آهن 
بدهي 200 ميلياردتوماني بابت جابه جايي محصولات 
خ��ود به راه آهن دارد اما ب��ا اين وجود راه آهن از طلب 
خود به صورت موقت چشم پوشي كرد و با خريد نقدي 

محصولات شركت ذوب آهن موافقت كرد. 

 تكميل 95درصدي خط توليد ريل
وي مي افزايد: طي دو، سه سال گذشته، ۹5درصد 
از خ��ط تولي��د س��اخت ريل تكميل ش��ده اس��ت و 
هزينه هاي لازم انجام ش��ده است و تنها نياز به همت 
و اراده يي قوي از س��وي ذوب آهن اصفهان هس��تيم و 
با پيگيري براي دريافت يكس��ري استانداردهاي لازم 
براي توليد، مي توان شاهد توليد ريل در كشور باشيم 
اما به نظر مي رس��د كه ش��ركت راه آهن همت لازم را 
ن��دارد و راه آهن هم خود را ملزم به فش��اربراي توليد 
ريل نمي دان��د و مي تواند تا زماني كه ريل ملي توليد 
نمي ش��ود مي تواند ريل وارد كند و حمل و نقل ريلي 
نبايد به اميد آغاز به كار خط توليد ريل، معطل بماند 
ضمن اينكه اين خط توليد، امكان توليد يك محصول 
ديگر به نام تير بال پر را دارد كه از اين محصول براي 
برج س��ازي استفاده مي شود و در ايران توليد كننده يي 
ندارد، تولي��د اين محصول ارزش اف��زوده اش بالاتر از 
تولي��د ريل دارد كه اين موضوع اهميت اقتصادي آغاز 

به كار، اين خط توليد را نشان مي دهد. 
رضايي��ان بيان مي كند: با توجه به اينكه ش��ركت 
ذوب آهن بدهي بالايي دارد دغذغه يي براي راه اندازي 
خط توليد ريل ندارد زيرا با آغاز به كار اين خط توليد، 
بخش اعظمي از 6هزار ميليارد تومان بدهي ذوب آهن 
پوش��ش داده نمي ش��ود و اين موارد موجب شده كه 
ذوب آه��ن تمايلي براي راه اندازي خط توليد ريل ملي 

نداشته باشد. 
وي اظهار مي كند: البت��ه ذوب آهن نمي پذيرد كه 
برنامه ري��زي و همت لازم براي راه اندازي خط توليد را 
ندارد و اعلام كرده است در صورتي كه راه آهن حاضر به 
خريد ريل نباشد اقدام به فروش ريل به ساير مشتريان 
ازجمله شركت ساخت و توسعه راه ها، قرارگاه خاتم و... 
مي كند يا محصولات خود را صادر مي كند كه در اين 
ميان خواسته فعالان حوزه حمل و نقل ريلي اين است 
كه اگر ذوب آهن انگيزه لازم براي توليد ريل را دارد اما 
راه آهن همكاري هاي لازم را نمي كند ذوب آهن اقدام به 
مذاكره با ساير مشتريان داخلي كند يا اينكه مقداري 
ريل توليد كند و سپس با انتشار عكس هاي مربوط به 
آن، راه آهن را مجبور به خريد كند اما به نظر مي رسد 
ك��ه ذوب آهن انگيزه لازم براي تولي��د ريل را ندارد و 
به دنبال بهانه جويي است. رضاييان با اشاره به اهميت 
توليد ريل ملي از س��وي وزير جديد صنعت و وزير راه 
و شهرسازي مي افزايد: درحال حاضر از خط توليد ريل 

ملي، بهره برداري نمي شود و بايد هر چه سريع تر از اين 
پتانسيل به درستي اس��تفاده شود البته بايد پذيرفت 
كه با توجه به بدهي هاي بالاي ذوب آهن، اين شركت 
تمايلي براي توليد محصول جديد ندارد اما اين موضوع 
هم بايد در نظر گرفته شود كه توليد ريل ملي از ساير 
محصولات ديگر اين ش��ركت، ارزش اف��زوده بالاتري 
دارد، توليد ريل از لحاظ حجمي تنها 5درصد از حجم 
كل محصولات را دربرمي گيرد اما 10درصد به درآمد 
ذوب آهن اضافه مي كند اما انقلابي در درآمدهاي اين 

شركت ايجاد نمي كند. 
اين كارش��ناس حمل و نقل ريل��ي ادامه مي دهد: 
راه اندازي خط توليد جديد، به سود شركت ذوب آهن 
است اگرچه نمي تواند درآمد هنگفتي براي اين شركت 

به ارمغان بياورد. 
وي با اشاره به اينكه ايران چهاردهمين توليد كننده 
ف��ولاد در جهان اس��ت، مي افزايد: ايران س��الانه 18 
ميليون تن فولاد توليد مي كند ضمن اينكه س��وخت 
ارزان در كش��ور داريم و در مقايسه با تركيه به عنوان 
يكي از كش��ورهاي صادركننده ريل، فولاد، سوخت و 
نيروي كار ارزان تري داريم و به عنوان نمونه اگر حقوق 
ي��ك كارگر در ايران 700 دلار باش��د در تركيه 2تا 3 
هزار دلار است و در سال ۹5، حدود 146 ميليون دلار 

براي واردات ريل هزينه پرداخت كرديم. 
رضاييان به ارزان تر بودن توليد ريل در داخل نسبت 
به واردات آن اش��اره مي كن��د و مي گويد: مديرعامل 
ذوب آهن در مصاحبه يي اع��لام كرد كه هزينه خريد 
ريل از اين ش��ركت ارازن تر از متوس��ط قيمت جهاني 
آن اس��ت و منطق به صرفه تر بودن توليد ملي ريل به 
ارزان تر بودن فولاد، سوخت و نيروي انساني در كشور 

باز مي گردد. 
وي اضافه مي كن��د: برخي انتقادها درب��اره كاربرد 
واژه ريل ملي صحيح نيس��ت زيرا در ساير كشورها هم 
اين گونه است كه با ورود تكنولوژي جديد به هر كشوري 
تا زمان توليد انبوه محصول، كارشناسان شركت مذكور 
براي بررسي روند توليد در آن كشور حضور دارند و اين 
موضوع در قراردادها وجود دارد، درواقع تكنيسين هاي 
شركت صادركننده تجهيزات بايد در تمام مراحل نصب، 
تس��ت و توليد محصول تا زمان تاييد فعاليت درس��ت 
تجهيزات خريداري شده حضور داشته باشند و در حال 
حاضركه در مرحله تست تجهيزات خريداري شده براي 
خط توليد ريل هستيم چند تكنيسين آلماني در شركت 

ذوب آهن حضور دارند. 
به گفته اين كارش��ناس ح��وزه حمل و نقل ريلي، 
خط توليد ريل پيچيده نيست و در واقع به نوعي خط 
توليد نورد اس��ت كه در ايران مراحل ساخت پيش از 
آن وجود دارد اينكه س��نگ آهن به گندله تبديل شود 
و س��پس تبديل شمش و س��پس نورد كه در ايران تا 
مرحله توليد شمش س��نگ آهن وجود دارد و شركت 
فولاد مباركه، ساخت شمش ريل ملي را پذيرفته است 
ضمن اينكه ش��ركت ذوب آهن هم مي تواند ش��مش 
توليد كند پس فقط خط توليد نورد و صافكاري باقي 
مي ماند كه تخصصي تر ب��وده و از خارج وارد كرده ايم 
و ب��ا راه اندازي خط توليد ريل مي توانيم با يك هزينه 
200ميلي��ارد توماني از خروج 2 ت��ا 3 ميليارد دلار از 
كشور جلوگيري كنيم كه ممكن است تمام تجهيزات 
ايراني محس��وب نش��ود اما ضمن كاهش وابستگي به 

ساير كشورها توجيه اقتصادي هم دارد. 
وي اظهار مي كند: خط توليد ريل در كش��ورمان 
100درص��د داخلي نيس��ت و يك حلق��ه از زنجيره 
توليد )خط نورد( ايراني نيس��ت ك��ه اين خط نورد 
هم بيش از 20س��ال است كه در كشور وجود ندارد 
اما براي افزايش كيفيت و دستيابي به استانداردهاي 
روز دنيا اين حلقه از زنجيره را وارد كرده ايم و تقريبا 

خط توليد بومي شده است. 

 رشد ارزش افزوده سنگ آهن با توليد ريل
رضاييان بيان مي كند: در بحث فولاد مشكلي به 
نام خام فروش��ي وجود دارد و 75درصد س��هم وزني 
صادرات فولاد مربوط به س��نگ آهن اس��ت درحالي 
ك��ه اي��ن 75 درصد س��هم وزن��ي، تنه��ا 1۹درصد 
س��هم دلاري صادرات فولاد را شامل مي شود يعني 
75درصد س��نگ آهن و 25درصد مابقي محصولات 
فولادي اس��ت اما 81 درصد سهم دلاري را پوشش 
مي دهد و در واقع صادرات س��نگ آهن ارزش افزوده 
چنداني ن��دارد و همچنين ورق، ميله و پروفيل هاي 
فولادي كه در انتهاي زنجيره ارزش افزوده ذوب آهن 
محسوب مي شوند 8.5 درصد سهم وزني را دارند اما 
32درصد ارزآوري براي ش��ركت ذوب آهن به همراه 
دارند بنابراين ساخت چنين توليداتي به سود شركت 

ذوب آهن است. 
به گفته اين كارش��ناس ح��وزه حمل و نقل ريلي، 
ه��ر ت��ن س��نگ آهن ح��دود 38 دلار ارزآوري براي 
ايران دارد كه اگر به فولاد خام و آلياژي تبديل ش��ود 
38دلار ارزآوري به 353 دلار افزايش مي يابد و اگر به 
شمش ريل تبديل شود 430دلار و اگربه نورد تبديل 
ش��ود بيش از 800دلار ارزآوري خواهد داشت كه در 
س��ال هاي اخير نورد قيمت هاي متفاوتي بين 1000 
تا 1500 دلار بوده اس��ت ضمن اينكه علاوه بر تامين 
نياز داخلي مي توانيم به كشورهاي منطقه هم صادرات 
داشته باش��يم به عنوان نمونه يكي از برنامه هاي آتي 
عراق در حوزه حمل و نقل ساخت خطوط ريلي است و 
ايران گزينه مناسب تري نسبت به تركيه براي همكاري 
محسوب مي ش��ود همچنين پاكس��تان و كشورهاي 
آسياي ميانه هم مي توانند به عنوان گزينه هاي صادراتي 
ايران براي ريل باش��ند زيرا ايران مزيت هايي از جمله 
وجود مواد خام دركش��ور، نيروي كار و سوخت ارزان 

دارد و بايد از اين مزيت ها به خوبي استفاده كند. 
وي ادامه مي دهد: ريل تا دو، س��ه س��ال گذش��ته 
ريل توليد نمي كرد اما هم اكن��ون يكي از بزرگ ترين 
توليدكننده ه��اي ريل اس��ت و ايران ه��م مي تواند به 
يك��ي از توليد كنندگان و س��پس صادركنندگان ريل 
تبديل شود و واردات ريل از كره با توجه به اينكه اين 
كشور در شرق آسيا قرار دارد و واردكننده سنگ خام 
اس��ت و هزينه سوخت بالاس��ت، واردات ريل از ايران 
براي كشورهاي همسايه به صرفه تر است ضمن اينكه 
مديرعامل شركت ذوب آهن اعلام كرده است كه ريل 

را ارزان تر از قيمت متوسط جهاني توليد مي كند. 

تكميل زنجيره ارزش افزوده و حركت به سمت كاهش خام فروشي

آمار واردات ريل از سال 85 تا 95
ميانگين قيمت هر تن )دلار(ارزش دلاري )ميليون دلار(وزن )هزار تن(سال
۹51۹8146740
۹47064۹10
۹346461000
۹21۹.5221130
۹13031.61050
۹05353.51000
8۹474۹.61050
8810311210۹0
8750541080
864۹3۹800
856142700
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 انتخاب رييس اداره راه و شهرسازي گلوگاه
به عنوان مدير نمونه 

گلوگاه| محمدرضا تباكي، فرماندار شهرستان گلوگاه 
با ارس��ال لوح��ي از تلاش هاي خالصان��ه جعفري، رييس 
اداره راه و شهرس��ازي شهرس��تان گلوگاه و ديگر كاركنان 
اين مجموعه در راستاي ارائه خدمات مطلوب و تلاش هاي 
شبانه روزي تشكر و قدرداني كرد. در بخشي از لوح ارسالي 
آمده است: در س��ال مزين به نام اقتصاد مقاومتي، توليد، 
اشتغال بدين وسيله از زحمات صادقانه، خدمات بي شائبه و 
تلاش هاي شبانه روزي حضرتعالي تقدير مي شود. به راستي 
كه مديريت افتخار بزرگي اس��ت كه پروردگار متعال آن را 
بر عهده كس��اني قرار داده كه با عمل خالصانه خويش در 
مس��ير خش��نودي و رضايت مردم گام برمي دارند. پس به 
شكرانه اين توفيق و به پاسداشت همت وثيق حضرتعالي در 
اعمال مديريت و اجراي بهينه امور، حاكميت نظم و انضباط 
بر مجموعه تحت مديريت، حس��ن خلق، تعامل سازنده با 
همشهريان، ايجاد جوي صميمانه در بخش تحت مديريت 
و پاسخگويي شايسته و ارائه خدمات بهينه به ارباب رجوع 
در س��ال 1396 به عنوان مدير نمونه شهرس��تان گلوگاه 

انتخاب مي شويد. 

 ارسال اسب هاي اصيل لرستان به فرانسه
خرم  آباد| رييس هيات سواركاري لرستان گفت: آبان 
ماه سال جاري اس��ب هاي اصيل لرستاني براي پرورش و 
تكثير به كشور فرانسه ارس��ال خواهد شد. فرشيد مرادي 
افزود: براي پرورش و تكثير نژادهاي اصيل عرب لرس��تان، 
امانوئل س��يزاك مشاور ژنتيك مزرعه الشغب سرمايه گذار 
فرانسوي به لرستان آمده و طي چند روز آينده از باشگاه ها 
و مراكز پرورش اسب استان بازديد خواهد كرد. وي با بيان 
اينكه لرستان جزو استان هاي پايلوت فدراسيون سواركاري 
و داراي ش��رايط مناسبي براي پرورش انواع نژاد هاي اسب 
است، گفت: اين سرمايه گذار فرانسوي به  عنوان حامي مالي 
اسب هاي اصيل عرب به استان لرستان آمده كه اميدواريم 
با سرمايه گذاري در اين زمينه شاهد رشد و پرورش و تكثير 

اسب در استان باشيم. 

 زائران اربعين بدون رواديد به مهران نيايند
ايلام| مدير حج و زيارت اس��تان ايلام گفت: براساس 
تصميم س��تاد اربعين اس��تان از ورود ه��ر زائري كه فاقد 
رواديد باش��د به شهر مهران جلوگيري خواهد شد. مهدي 
حي��دري اظهار ك��رد: ثبت نام از متقاضيان براي ش��ركت 
در آيين بزرگ اربعين حس��يني در سامانه سماح از اوايل 
ش��هريور ماه آغاز ش��ده اس��ت. وي با بيان اينكه 4 دفتر 
خدماتي زيارتي در شهر ايلام در آينده نزديك براي صدور 
رواديد فعال خواهد ش��د، افزود: هم اكنون صدور رواديد در 
4 كنسولگري تهران، مشهد، اهواز و كرمانشاه آغاز شده و 
براساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته، صدور ويزا در ايلام 

دوم مهر ماه خواهد بود.  

CAP برگزاري آموزش و مميزي پروتكل 
ساري| آموزش و مميزي پروتكل كمي نظام مديريت 
ايمني، بهداش��ت، محيط زيس��ت و كيفيت)CAP( در 
س��طح منطقه 9 برگزار شد. داودي نژاد، مدير منطقه 9 با 
اعلام اين خبر افزود: آموزش و مميزي پروتكل كمي نظام 
 )CAP(مديريت ايمني، بهداشت، محيط زيست و كيفيت
در سطح منطقه 9 برگزار شد. داودي نژاد مدير منطقه 9 
با اعلام اين خبر اف��زود: فرآيند مميزي يكي از ابزارهاي 
توانمند مديريتي براي شناس��ايي خطاهاي سيستمي از 
طري��ق پايش روش هاي كنترلي موجود و س��نجش نوع 
عملكرد س��ازماني اس��ت. اين فرآيند براي شناس��ايي و 
مديريت ريسك ها و پتانسيل هاي آسيب رسان در محيط 
كار اس��ت. امروزه ارزيابي و مديريت ريس��ك و خطر در 
س��ازمان ها امري ضروري و مهم محسوب مي شود. براي 
آنكه ريسك در هر سازماني كاسته شود، قدم اول شناخت 
بيشتر نسبت به سيستم مورد مطالعه است. هر چه آگاهي 
بيشتر باشد، ريسك كمتر خواهد شد. به اين منظور پيرو 
برگزاري آموزش مميزي نظام مديريت ايمني، بهداشت، 
محيط زيس��ت و كيفيت براس��اس پروت��كل بين المللي 
CAPدر منطقه 9 از تاريخ چهارم شهريور لغايت هشتم 
شهريور در مجتمع آموزشي محمود آباد، مميزي آن نيز 
از تاريخ يازدهم شهريور لغايت شانزدهم شهريور در سطح 

منطقه درحال انجام است.

 بزرگداشت شاعر مردمي »شيون فومني« در فومن
فوم�ن| به نقل از حامد فومني فرزند ش��يون فومني 
به مناس��بت نوزدهمين س��ال حيات آس��ماني ش��اعر 
محبوب شمال كش��ور »شيون فومني« آيين بزرگداشت 
ملي و كش��وري از س��وي اداره فرهنگ و ارشاد اسلامي 
شهرس��تان فومن و بنياد شيون فومني روز پنج شنبه ۲3 
شهريور ساعت 16:30 در تالار اجتماعات اداره ارشاد اين 
شهرستان برگزار مي شود. رييس بنياد شيون فومني اشاره 
نمود: در اين آيين بزرگداشت فرهيختگان ، انديشمندان 
و چهره هاي برجس��ته شعر و هنر كش��ور با شعرخواني، 
ايراد س��خنراني، اجراي موس��يقي اصيل ايراني براساس 
غزل هاي فارسي شاعر و اجراي موسيقي محلي براساس 
ترانه هاي گيلكي ش��يون فومني و نمايشگاه خوشنويسي 
از ش��عرهاي گيلكي و فارسي اين ش��اعر پرآوازه گيلاني 
برگزار خواهد ش��د. وي اجراي نمايش گيلكي بر اس��اس 
يكي از منظومه هاي گيلكي شاعر را از ديگر برنامه هاي اين 
بزرگداش��ت برشمرد. متولي آثار فرهنگي و هنري شيون  
فومني افزود: در اين آيين بزرگداشت استاد عليرضا طبايي 
شاعر پيشكسوت و منتقد نامي معاصر به بررسي و تبيين 
جايگاه شعر و غزل فارسي شيون فومني در ادبيات معاصر 
خواهد پرداخت و دكتر فيروز فاضلي استاد زبان و ادبيات 
فارس��ي دانشكده ادبيات و علوم انساني دانشگاه گيلان با 
ايراد سخنراني به ويژگي ها و برجستگي هاي شعر گيلكي 
اين شاعر نامدار معاصر در ادبيات گيلان خواهند پرداخت 
و استاد علي جهاندار خواننده نامدار موسيقي اصيل ايراني 
شعرهاي فارسي شيون فومني را اجرا خواهد نمود. شيون 
فومن��ي از مفاخر فرهنگي و از معدود ش��اعران محبوب 
ش��مال كشور اس��ت كه به گواهي آثارش به عنوان شاعر 
موفق دوزبانه معاصر در شعرگيلكي از اسطوره هاي ادبيات 
گيلان و در ش��عر و غزل فارس��ي از چهره ه��اي ماندگار 
ادبيات معاصر است كه به عنوان شاعر مردمي در ادبيات 
كش��ور خوش درخشيده است و ش��عر و آثار ادبي اش در 

شمال كشور زبانزد خاص و عام است. 

اخبارشهرستانها

اصفهان| بهرام س��بحاني در جريان 
بازدي��د مديرعامل و اعضاي هيات مديره 
بورس كالاي ايران از فولادمباركه با اشاره 
به عملكرد اين ش��ركت در چهار سال گذشته 
اظهار كرد: توليد فولاد خام در پايان س��ال 91 برابر با 6ميليون و 
6۵0ه��زار تن بوده كه در پايان س��ال 9۵ به ۷ميليون و ۵00هزار 
تن رس��يده است. در س��ال 96 هم برنامه توليد ۸ ميليون و 630 
هزار تن هدف قرار داده ش��ده كه با 30درصد رش��د همراه است و 
در چهارماهه نخست سال از برنامه هم پيشي گرفته ايم. وي افزود: 
حدود ۵3000ميليارد ريال در پروژه هاي داخل و خارج فولادمباركه 
س��رمايه گذاري كرده ايم كه تمام آن از منابع داخلي ش��ركت بوده 
اس��ت. مديرعامل ش��ركت فولادمباركه اصفهان اضافه كرد: طرح 
۵ميليون تني كنستانتره س��نگان در اواسط سال آينده راه اندازي 
مي شود و توسعه سبا از ۷۵0هزار تن به 1.6 ميليون تن انجام شده 
و آماده بهره برداري رسمي است. همچنين در كارخانه فولادمباركه 
توليد از ۵.4 به ۷.۲ ميليون تن افزايش يافته اس��ت. وي با تاكيد 
بر اينكه در كنار توسعه كمي، توسعه و بهبود كيفي محصولات را 
هم انجام داده ايم، گفت: توليد ورق آجدار در مجتمع فولاد س��با، 
اضافه كردن تجهيزات گاززدايي و توليد ورقه يي رويه خودرو، سامانه 
گوگردزدايي و توليد ورق فولادهاي API مورد استفاده در خطوط 

لوله انتقال گاز و نفت ترش و صنايع دريايي از آن جمله هستند.

توازن در زنجيره فولاد لازمه 
رسيدن به توسعه پايدار است

فارس| س��امانه يكپارچ��ه مديريت 
املاك كشور )سيماك( در شيراز افتتاح 
شد. مديرعامل شركت ملي پست در آيين 
رونمايي از اين طرح در شيراز گفت: اين طرح 
قادر اس��ت، تراكنش و فرآينده��اي كاري و اداري مربوط به امور 
املاك و اماكن را در ميان دستگاه هاي اجرايي ذي ربط الكترونيكي 
كن��د. به گزارش »تعادل« و به نقل از صدا و س��يما، مهري افزود: 
امكان مبادله الكترونيكي استعلام هاي ميان دستگاهي مربوط به 
ملك، شفاف س��ازي پرون��ده ملك و روند كاره��اي مربوط به آن، 
ايج��اد خودكنترلي مديران و كاركنان، ارتقاي بهره وري اس��تاني 
و مل��ي، كاهش مراجع��ات و مواجهه حضوري و ارتقاي س��لامت 
اداري و ب��ه حداق��ل رس��اندن زمين خ��واري از مهم ترين مزاياي 
اجراي طرح س��يماك است. سامانه يكپارچه مديريت املاك يك 
س��امانه دانش بنيان اس��ت و در قالب طرح اقتص��اد مقاومتي به 
تصويب رس��يده است. وي افزود: ۲۸ دستگاه اجرايي عضو سامانه 
هس��تند و در اين استان هشت ش��هر از جمله شيراز داراي نقشه 
پارس��ل و اتوكد هس��تند. مهري به الكترونيكي شدن پرونده ها و 
يكپارچه ش��دن اطلاعات املاك در اين طرح اشاره كرد و گفت: با 
الكترونيكي شدن پرونده ها، در اين سامانه امكانات مناسبي براي 
نظارت مستقيم مديران بر فعاليت كاركنان و نظارت دستگاه هاي 

نظارتي بر عملكرد دستگاه هاي اجرايي فراهم مي شود.

 افتتاح سامانه »سيماك«
در شيراز

الب�رز| مش��اور عال��ي وزي��ر جهاد 
كشاورزي گفت: اگر روند بهره وري آب را 
در برنامه ششم ادامه دهيم از ۷۵ ميليارد 
مترمكع��ب آب مصرفي در كش��اورزي، ۲۲ 
ميليارد مترمكعب آب صرفه جويي شده و بحران آب رفع مي شود 
ولي اگر اين كار انجام نش��ود، مردم كش��ور آواره خواهند شد. به 
گزارش ايسنا، محمدحسين شريعتمدار ديروز در همايش سالانه 
برنامه ريزي تحقيقات و توليد بذور پرورش��ي غلات آبي كشور در 
كرج گفت: بحران آب در ش��رايط كنوني نگران كننده است و اين 
معضل روز به روز شديدتر مي شود. شريعتمدار افزود: معضل ديگري 
كه اين احس��اس نگراني را ايجاد كرده تغييرات آب و هوايي است 
به طوري كه پيش بيني مي ش��ود تا سال ۲0۵0 دماي هوا ۲ درجه 
افرايش يابد. با اين وجود متاسفانه ما دوبرابر دنيا گازهاي گلخانه يي 
منتشر مي كنيم و به همين دليل ما شديدا تحت تاثير تغييرات آب 
و هوايي قرار خواهيم گرفت. مشاور وزير كشاورزي گفت: خط كش 
ميليمتري اقتصاد مقاومتي و تعيين ميزان توليد، صادرات و واردات 
سومين موضوعي است كه در كنار دو موضوع ديگر وجود دارد. در 
اين ش��رايط تنها راه ما بهره وري آب در كش��اورزي است و در اين 
راس��تا در طول چهار سال گذشته بهره وري سالانه 6درصد بهبود 
يافته اس��ت. نتيجه اين بهبود بهره وري افزايش توليد محصول از 

1.0۷ گرم به ازاي هر مترمكعب آب به 1.۲4۸گرم بوده است. 

ضرورت بهره وري آب 
كشاورزي در ايران

خراسان شمالي| در ديدار استاندار 
خراسان شمالي با رييس سازمان برنامه 
و بودج��ه كش��ور، 9۸0ميلي��ارد ري��ال 
اعتبار براي تكميل بان��د دوم جاده بجنورد 
به جنگل گلس��تان تخصيص يافت تا اي��ن محور مهم و پرتردد با 
ش��تاب بيشتري به جاده يي امن تبديل شود. به گزارش »تعادل« 
و به نقل از روابط عمومي اس��تانداري خراسان شمالي، طي ديدار 
استاندار خراسان شمالي با معاون رييس جمهوري و رييس سازمان 
برنامه و بودجه، با هدف گره گش��ايي از وضعيت كنوني اين پروژه 
زيربنايي انجام شد. محمدرضا صالحي استاندار خراسان شمالي در 
اين نشس��ت با تشريح شرايط حاكم بر اين پروژه عظيم عمراني و 
اهميت تامين به موقع اعتبارات مصوب، خواس��تار آن شد كه اين 
بودجه در اسرع وقت تخصيص يابد. وي در توضيحات خود با ارائه 
گزارشي از روند اجرايي پروژه به  خصوص در 6ماه اخير و يادآوري 
آمار بالاي تردد خودروهاي س��بك و س��نگين، واقع شدن آن در 
مس��ير دسترسي به استان هاي ش��مالي و مشهدالرضا )ع( و عبور 
سالانه ميليون ها نفر از اين محور حياتي در شمال شرق كشور را 
گوشزد كرد. اين گزارش حاكي است، محمدباقر نوبخت نيز پس از 
اس��تماع گزارش مقام عالي دولت تدبير و اميد در خراسان شمالي 
و صحه گذاش��تن بر ضرورت تكميل س��ريع تر اين پروژه موافقت 
خود را با تخصيص9۸0 ميليارد ريال اعتبار مصوب آن اعلام كرد. 

 تخصيص اعتبارات لازم 
 به جاده بجنورد-گلستان

»تعادل« چالش هاي پيش روي صادرات گل و گياه در ايران را بررسي مي كند

سهم 24 ميليون دلاري ايران از بازار 20 ميلياردي گل

با حضور سفير ايران در آلمان صورت گرفت 

امضاي قرارداد مشترك ايران خودرو و مرسدس بنز 
گروه بنگاه ها| 

گ��روه صنعتي ايران خودرو و ش��ركت مرس��دس 
بنز قرارداد ايجاد ش��ركت مش��ترك در حوزه فروش 
و خدم��ات پس از ف��روش خودروهاي تجاري را امضا 
كردند. همچنين قرارداد دو شركت مشترك ديگر نيز 

در ماه هاي آينده نهايي مي شود.
به گ��زارش »تعادل« و به نق��ل از ايكوپرس، اين 
قرارداد روز سه ش��نبه ميان شركت ايران خودرو ديزل 
به نمايندگي از گروه صنعتي ايران خودرو و شركت بنز 
در سايت توليد وورث، مقر اصلي مرسدس بنز به امضا 
رسيد. در امضاي اين قرارداد علي ماجدي سفير ايران 
در آلمان، محسن صالحي نيا معاون امور صنايع وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، هاش��م يكه زارع مديرعامل 
گروه صنعتي ايران خودرو و جمعي از مديران ارش��د 

دو ش��ركت حضور داشتند. يكه زارع، مديرعامل گروه 
صنعتي ايران خودرو در اين مراسم با اشاره به امضاي 
قرارداد و تفاهمنامه با ش��ركت بنز در توليد و فروش 
محصول س��واري ابراز اميدواري ك��رد كه با توجه به 
همكاري هاي دو شركت در حوزه خودروهاي تجاري 
همكاري طرفين در خصوص تفاهمنامه و قرارداد سال 
گذش��ته نيز به همين منوال پيگيري ش��ود. قرارداد 
خودروهاي تجاري كه ديروز امضا ش��د، شامل ايجاد 
ش��ركت مش��ترك در حوزه فروش و خدمات پس از 
ف��روش خودروه��اي تجاري اس��ت. اين ش��ركت به 
صورت انحصاري مسووليت فروش محصولات تجاري 
مرس��دس بنز را ب��ر عهده خواهد داش��ت همچنين 
شركت دوم كه قرارداد آن در ماه آينده نهايي مي شود، 
مس��ووليت توليد را برعهده دارد و نسل فعلي و آينده 

كاميون آكتروس از جمله توليدات اين شركت خواهد 
بود. نس��ل فعلي آكتروس تا سال ۲019 توليد شده و 
نس��ل جديد اين كاميون نيز از سال ۲019 به بعد بر 

اساس استانداردهاي روز اروپا توليد خواهد شد. 
 در ف��از بعدي ني��ز خط تولي��دي جديد ديگري 
پيش بيني ش��ده است بر اساس برنامه، ساخت داخل 
شركت مشترك توليدي در سال نخست به ۲0 درصد 
خواهد رس��يد و اين ميزان در صورت صرفه اقتصادي 
مي تواند به 30 تا ۵0 درصد افزايش پيدا كند. بر اساس 
اين گزارش نيازس��نجي و تولي��د محصولات جديد و 
جايگزيني با محصولات فعلي نيز در برنامه ش��ركت 
مش��ترك توليدي ايران خ��ودرو و دايملر پيش بيني 
ش��ده است، همچنين ش��ركت ديگر در حال مذاكره 
در خص��وص توليد موتور ميان ش��ركت ايران خودرو 

دي��زل و دايملر بوده كه وظيف��ه آن توليد موتورهاي 
جديد بر اس��اس نياز بازار در شركت مشترك جديد 
است. شركت مرسدس بنز نخستين برند خودروهاي 

تج��اري در دنيا را در اختي��ار دارد كه امضاي قرارداد 
سرمايه گذاري مش��ترك با ايران خودرو بيانگر امنيت 

سرمايه گذاري در ايران است. 

گروه بنگاه ها|
 براس��اس آمارهاي اعلام ش��ده از س��وي مسوولان 
در حال حاضر ايران هفدهمين كشور توليدكننده گل و 
گياه جهان است اما رتبه صد و هفتم بازارهاي صادراتي 
را ب��ه خود اختصاص داده اس��ت و با وج��ود بالا بودن 
كيفيت گل هاي توليدي در ايران بنا به دلايل گوناگون 
براساس ظرفيت هايش مشتري هاي پايداري در بازارهاي 
جهاني ندارد. براساس آمارهاي رسمي هم اكنون بيش 
از 6 ه��زار و ۵00 هكتار مزارع گل و گياهان زينتي در 
كش��ور وجود دارد كه ۲ هزار و 300هكتار آن گلخانه 
سرپوش��يده و 4 هزار و ۲00هكتار هم فضاي باز است. 
همچنين آمارها حاكي از آن است كه بيش از 30هزار 
نفر به صورت مستقيم و س��ه برابر اين رقم به صورت 
غيرمستقيم در اين حوزه مشغول كار هستند.  مديركل 
دفتر امور گلخانه، گياهان دارويي و قارچ خوراكي وزارت 
جهاد كشاورزي در همين خصوص مي گويد كه سهم 
ايران س��ال 9۵ از بازار بيش از ۲0ميليارد دلاري گل و 
گياه جهان تنها ۲4ميليون دلار برآورد شده است. اعداد 
و ارقامي كه نشان مي دهد، فعالان اين بخش در ايران 
هنوز تا رس��يدن به نقطه مطلوب نيازمند برنامه ريزي 
و حمايت هاي بيشتري هستند. برگزاري نمايشگاه هاي 
گل و گياه و بازاريابي هاي مطلوب در اين بخش، يكي 
از راهكارهايي است كه از طريق آن مي توان سهم ايران 
را در ب��ازار گل و گياه زينتي افزايش داد. جش��نواره و 
نمايش��گاه گل و گياه شهرس��تان محمودآباد اس��تان 
مازندران فرصتي شد براي بررسي دوباره ظرفيت هايي 
كه ايران در اين بخش دارد و برنامه هايي كه بايد براي 

توسعه صادراتي اين حوزه تدارك ديده شود. 
ب��ا توجه به اهميت موضوعاتي ك��ه به نوعي باعث 
تقوي��ت ظرفيت هاي اقتصادي و صادراتي كش��ورمان 
مي شوند، سراغ اظهارنظرهاي مسوولان و فعالان حوزه 
گل و گياه زينتي رفتيم تا از دل اين اظهارات تصويري 
از فرصت ه��ا و تهديدهاي اين بخ��ش براي مخاطبان 
گش��وده ش��ود. مديركل دفتر امور گلخان��ه، گياهان 
دارويي و قارچ خوراكي وزارت جهاد كشاورزي در آيين 
گش��ايش جشنواره و نمايش��گاه گل و گياه شهرستان 
محمودآباد مازندران نكاتي را مطرح كرد كه براس��اس 
اين اظهارات مي توان به بحث ورود كرد. غلامرضا تقوي 
بر ضرورت آسيب شناسي و يافتن راهكار براي گرفتن 
سهم بيشتر از بازار گل و گياه جهان تاكيد كرد و افزود: 
ايران كشور 4 فصل با شرايط آب و هوايي بسيار مناسب 
براي پرورش گل و گياه اس��ت و علاوه بر اين از نيروي 
انساني ارزان قيمت، انرژي ارزان و ديگر زيرساخت هاي 

مورد نياز برخوردار است. 
وي از صادرات محصولات كشاورزي و باغي به عنوان 
راهكار توس��عه و پيش��رفت اين بخش و رونق اقتصاد 
كش��اورزي ياد كرد و گفت: در ح��ال حاضر 60 درصد 

گل و گياه توليدي در كشور و ۸0 درصد توليد شده در 
مازندران قابليت صادرات دارد كه بايد زمينه را براي اين 
كار فراهم و سهم خود را از بازار جهاني افزايش دهيم. 
مديركل دفت��ر امور گلخانه، گياهان دارويي و قارچ 
خوراكي وزارت جهاد كشاورزي از پايين بودن مصرف 
گل در كشور هم به عنوان يكي از مشكلات اين بخش 
ي��اد كرد و اف��زود: در حالي كه س��رانه مصرف گل در 
دنيا 1۵0 ش��اخه است، در ايران به 1۸ شاخه در سال 
مي رس��د كه اختلاف فاحشي به حس��اب مي آيد. وي 
از بالا بودن ضايعات در بخش كش��اورزي هم به عنوان 
مشكل اصلي تمام زيرمجموعه هاي اين بخش ازجمله 
گل و گي��اه نام برد و گفت: براس��اس اعلام س��ازمان 
خواروب��ار و كش��اورزي ملل متحد )فائ��و( بين ۲0 تا 
30 درصد توليدات كشاورزي تبديل به ضايعات مي شود 
ك��ه براي رونق اين بخش باي��د تلاش كنيم تا بتوانيم 
ضايعات را به چرخه اقتصادي برگردانيم و از اين طرق 
قيمت تمام شده محصول براي كشاورز پايين مي آيد. 

 آموزش 26 هزار بهره بردار
تقوي از برنامه ريزي براي متحول كردن بخش گل 
و گياه در كشور براساس برنامه ششم توسعه خبر داد و 
گفت: تاكنون ما در بخش گل و گياه شاهد يك تشكل 
منسجم و مطالبه گر نبوديم و تشكل سنتي و قديمي 
در اين بخش فعاليت داشتند ولي اكنون با حمايت هاي 

وزارت جهاد كش��اورزي، تلاش داريم تشكل منسجم 
ايجاد ش��ود تا در بازار و تامين نهاده ها و هم در بحث 
ارتقاي دانش فن��ي تحول ايجاد كنند. مديركل دفتر 
امور گلخانه وزارت جهاد كشاورزي از برنامه ريزي براي 
آموزش ۲6 هزار بهره بردار بخش گل و گياه در س��ال 
ج��اري خبر داد.وي گفت ك��ه تاكنون بيش از نيمي 
از اين تعداد در حوزه هاي مديريت گلخانه و مديريت 
نوي��ن آموزش ديده اند. وي افزود: در آموزش مديريت 
نوين مباحثي مانند استفاده از زنبورهاي گرده افشان 
و سيس��تم هاي نوين در گلخانه ها و همچنين معرفي 
انواع گلخانه هايي كه با بهره مندي هاي مختلف تناسب 
دارن��د، به بهره برداران آموزش داده ش��د و به صورت 
مفصل تر در نيمه دوم سال هم به آن پرداخته خواهد 
شد. تقوي گفت: آموزش در طول برنامه ششم توسعه 
به طور كامل ديده شده و قرار است بيش از 3 هزار نفر 
در حوزه كارشناسان هم آموزش هاي لازم را فرابگيرند. 
وي اف��زود: در حال تدوين برنامه يي هس��تيم كه 
مس��وولان مراكز خدمات و كارشناسان تازه استخدام 
ش��ده در اين حوزه با رويك��رد گل و گياهان زينتي و 

قارچ خوراكي آموزش ببينند. 

 مشكل صادرات گل و گياه ايران چيست؟
اما پرسش��ي كه با اي��ن توضيحات به ذهن خطور 
مي كند آن اس��ت ك��ه با وج��ود اي��ن ظرفيت هاي 

قابل توجه چرا ايران قادر نيس��ت س��هم متناسبي از 
بازاره��اي صادراتي اين محصول را به خود اختصاص 
دهد؟ رييس اتحاديه توليدكنندگان گل و گياه تهران 
در پاس��خ به اين پرس��ش اظهار كرد: براي پيشرفت 
ص��ادرات گل و گياه بايد بتواني��م توليد گل و گياه را 
در كشور صنعتي كنيم. غلام حسين سلطان محمدي 
در گفت وگو با راه دانا، درباره بازار گل و گياه در ايران 
اظهار كرد: ما در دنيا مقام هفدهم توليد گل و گياه را 
داريم ولي در صادرات آن در مقام 10۷ قرار گرفته ايم. 
او ادامه داد: س��الانه 3 ميليارد ش��اخه گل و گياه 
توليد مي ش��ود ك��ه از اين ميان فق��ط ۲00 ميليون 
آن ص��ادر مي ش��ود ك��ه 100 ميليون ش��اخه گل و 
100ميليون گياه آن، آپارتماني هستند و ارزآوري اين 
ميزان براي كشور ۲00 ميليون دلار برآورد شده است. 
رييس اتحاديه توليدكنن��دگان گل و گياه تهران 
همچني��ن توضي��ح داد: اس��تان ته��ران بزرگ ترين 
توليدكننده گل و گياه ش��اخه بريده اس��ت و استان 
مازن��دران بزرگ ترين توليدكنن��ده گل آپارتماني در 
كش��ور محسوب مي ش��ود ولي از اين قابليت ها براي 

صادرات به درستي استفاده نمي شود. 
وي درباره علل رش��د نك��ردن صادرات گل و گياه 
در ايران بيان كرد: در ايران گلخانه ها به صورت سنتي 
كار مي كنن��د و هن��وز به توليد انب��وه و صنعتي گل 
نرس��يده ايم. بنابراين اغلب، ميزان گلي كه در كشور 

توليد مي ش��ود، در ايران مصرف نيز مي ش��ود. براي 
صادرات گل بايد به توليد بيش��تري برسيم تا بتوانيم 
آن را ص��ادر كنيم. اكنون س��طح زير كش��ت گل در 
 ايران ۸هزار هكتار اس��ت كه نياز داريم اين ميزان به

 ۲0 هزار هكتار برسد. 

 شناسايي بازارهاي هدف
اما در ش��رايطي كه س��لطان محمدي از ضرورت 
توس��عه صنعتي تولي��د گل و گي��اه زينتي صحبت 
مي كن��د، اس��دي معاون س��ازمان جهاد كش��اورزي 
اس��تان مركزي به عنوان يكي از قطب هاي توليد گل 
در كش��ورمان مي گويد: نگاه ب��ه توليد بايد مبتني بر 
بازار مصرف ب��وده و توليدكننده ابتدا بايد بازار هدف 
را شناس��ايي كند. گل يك كالاي لوكس محس��وب 
مي ش��ود و سرانه مصرف آن در ايران 1۵ شاخه است 
كه همين تعداد محدود نيز براي استفاده در مراسم ها 
كه عمدتا خاكسپاري ها هستند، خريداري مي شود. بر 
اين اساس مصرف سرانه گل در ايران معادل يك دهم 

سرانه 1۵0 شاخه يي گل در دنياست. 
اس��دي ب��ا بيان اينكه رش��د مص��رف گل و گياه 
در كش��ور نيازمند فرهنگ س��ازي اس��ت، گفت: در 
ديگر كش��ورها گل ها به س��وپرماركت ها هم راه پيدا 
كرده اند و در س��بد فروش سوپرماركت و سبد خريد 
مردم جايگاه بسيار محكمي دارند. رسيدن به چنين 
جايگاهي نيازمند همكاري و فرهنگ س��ازي توس��ط 
تمام دستگاه هاي ذي ربط است و تا زماني كه مصرف 
گل در داخل كشور افزايش نيابد مشكلات بازار گل نيز 

ادامه خواهد داشت. 
وي با اش��اره به جايگاه مناسبي كه استان مركزي 
در تولي��د گل و گياه در س��طح كش��ور دارد، جايگاه 
جهاني ايران در توليد گل را در رده هاي پايين دانست 
و گفت: امروز در جايگاه 113 توليد و صادرات جهاني 
گل ق��رار داريم در صورتي كه تا چند س��ال پيش در 
جايگاه 10۷ جهان قرار داشتيم. عوامل مختلفي در از 
دست دادن جايگاه ايران در سطح جهاني تاثير داشته 
است، البته امروز عمده صادرات كشور از محلات انجام 
مي شود و محلات مقام اول را در توليد صادراتي دارد، 
اما در مقايس��ه با صادرات دنيا رده پاييني را دراختيار 

داريم. 
وي يكي از مس��ائلي كه باع��ث انگيزه زايي توليد 
در بخش كش��اورزي خاصه تولي��د گل و گياه زينتي 
مي شود، نگاه حمايتي به اين بخش دانست و با تاكيد 
بر اينكه انتظار مي رود بخش گل و گياه مورد حمايت 
همه دس��تگاه ها قرار گيرد، افزود: متاسفانه امروز نگاه 
حمايتي در اين بخش حاكم نيس��ت، در حالي كه در 
حوزه ترويج فرهنگ مص��رف و توليد گل وگياه بايد 

حمايت هاي لازم اعمال شود. 
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اقتصاد اجتماعي12
 تولد ۷۴۰ هزار كودك و

فوت 18۰ هزار نفر از ابتداي سال
آمارهاي لحظه يي سازمان ثبت احوال نشان مي دهد 
كه از ابتداي س��ال جاري تاكنون ۷۴۰هزار و ۸۳۳ نفر 
در كش��ور متولد شده اند. براساس آمارهاي ثبت احوال 
از ابتداي س��ال جاري تاكنون ۷۴۰هزار و ۸۳۳ نفر در 
كشور متولد شده اند كه از اين تعداد ۳۷۹هزار و ۳۰۶نفر 
پس��ر و ۳۶۱هزار و ۵۲۷ نفر دخت��ر بوده اند. همچنين 
تعداد متولدين امروز نيز تا اين لحظه ۲هزار و ۱۵۵نفر 
بوده است. آمارهاي سازمان ثبت احوال نشان مي دهد 
كه تعداد فوت ش��دگان از ابتداي س��ال ج��اري تا اين 
لحظه۱۸۰ه��زار و ۲۱۸نفر بوده كه ۹۵هزار و ۵۱۵ نفر 
مرد و ۸۴ هزار و ۷۰۳ نفر نيز زن بوده اند. تعداد افرادي 
كه امروز ۲۱شهريور تا اين لحظه جان خود را از دست 

داده اند نيز ۵۲۵ نفر بوده است. 

فقدان حس آرامش كودكان 
بد سرپرست در بهزيستي

نايب رييس كميس��يون قضاي��ي و حقوقي مجلس 
گفت: جدايي از والدين با نظر مقام قضايي و واگذاري به 
بهزيستي تصميم اخذ شده براي كودكان بدسرپرست 
در لايحه حمايت از حقوق اطفال و نوجوان است. محمد 
كاظمي درباره وضعيت كودكان بدسرپرست در لايحه 
حماي��ت از حقوق اطفال و نوجوان��ان گفت: در لايحه 
حماي��ت از حق��وق اطفال و نوجوانان درب��اره كودكان 
داراي والدين بدسرپرست پيش بيني هايي شده است به 
اي��ن صورت كه اين كودكان با نظر مقام قضايي از پدر 
و مادر جدا و به مراكز حمايتي چون بهزيس��تي واگذار 

شود.
نماينده ماير در مجلس ش��وراي اس��امي تصريح 
كرد: در حقيقت پيش بيني شده تا با واگذاري كودكان 
بدسرپرس��ت به بهزيستي، مسوولان بهزيستي موظف 
شوند با نظارت مددكاران اجتماعي تا زماني كه والدين 
ش��رايط خاص دارند از كودكان نگهداري و از واگذاري 
مج��دد به والدين خودداري كنن��د. او با بيان اينكه در 
لايحه س��ازوكار مناس��بي براي كودكان بدسرپرس��ت 
پيش بيني ش��ده است به خانه ملت گفت: تامين منابع 
اعتباري و بودجه براي بهزيس��تي جهت تجهيز اماكن 
نگهداري از اين كودكان نيازمند كمك بسيار است لذا 
دولت و مجلس در جريان بررسي و تصويب بودجه هاي 

سنواتي بايد به اين موضوع توجه كنند. 

 11 كشته در
سقوط اتوبوس به دره 

رييس پليس راه راهور ناجا گفت: س��رعت اتوبوسي 
كه در آبعلي به دره س��قوط كرده در لحظه سقوط ۵۰ 
كيلومتر بر س��اعت بوده اس��ت. س��ردار محمدحسين 
حميدي گف��ت: هر دو رانن��ده اتوبوس مذك��ور زنده 
هس��تند و برابر گزارش سامانه سپهتن سرعت اتوبوس 
۲۰ثانيه قبل از س��قوط ۵۹كيلومتر بر س��اعت و مجاز 
بوده است. وي گفت: همچنين ساعت رانندگي راننده 

نيز مجاز بوده است. 
س��رهنگ رحمان��ي، رييس مركز كنت��رل ترافيك 
پليس راه��ور در اين باره گفت: علت س��قوط اتوبوس 
ولوو به دره آبعلي در دست بررسي است. او افزود: برابر 
گزارش��ات تكميلي اتوبوس مذكور با ۳۷مسافر از كرج 
به س��مت ساري درحال حركت بوده كه حوالي ساعت 
۲:۲۵ در كيلومت��ر ۵ محور تهران- آبعلي به داخل دره 
س��قوط كرده و واژگون مي شود. حميدي گفت: در اين 
حادثه ۱۱نفر كشته و ۲۸نفر مجروح شدند. رييس مركز 
اطاعات و كنترل ترافيك پليس راهور ناجا تصريح كرد: 
همچنين در حادثه ديگري كه حوالي ساعت ۴:۵۵ رخ 
داد يك دس��تگاه اتوبوس ول��وو در كيلومتر ۲۴ محور 
سرخه به آرادان با يك دستگاه كاميون بنز برخورد كرد 
كه در اين حادثه يك نفر مجروح ش��د. به گفته او عدم 

توجه به جلو راننده اتوبوس علت حادثه بوده است. 

 تلاش وزارت ورزش
براي كيفي سازي سربازي

وزير ورزش و جوانان گفت:  مطابق نظر رهبر معظم 
انقاب، اي��ن وزارتخانه آمادگي كامل براي همكاري در 
جهت مهارت آموزي سربازان  وظيفه در امور فني ورزش، 
نظير مربيگري و داوري را دارد.   مسعود سلطاني فر درباره 
اين جلسه كه با حضور تعدادي از اعضاي  محترم دولت 
و نمايندگان وزارتخانه ها تش��كيل ش��د، گفت: جلسه 
بسيار خوب و كاربردي با موضوع كيفي سازي و افزايش 
 مهارت هاي فردي س��ربازان وظيفه در محل ستاد كل 
و با حضور نهادهاي ذي ربط برگزار ش��د. وزير ورزش و 
جوانان اف��زود: مطابق نظر رهبر معظم انقاب، فرمانده 
كل قوا اين وزارتخانه در سراس��ر كش��ور آمادگي كامل 
 براي همكاري در جهت مهارت آموزي س��ربازان وظيفه 
در امور فني ورزش نظير مربي گري و داوري را حتي در 
سطوح ملي  و بين المللي نيز دارد. سلطاني فر افزود: قطعا 
ورزش با جذابيت هاي ك��ه دارد به خوبي مي تواند بين 
سربازان عاقه مندي براي فراگيري مهارت  هاي تخصصي 
مربي گري و داوري در رشته هاي مختلف ورزشي ايجاد 
كند كه اين موضوع هم به ايجاد كس��ب وكار در آينده 
 آنه��ا كمك خواه��د كرد و ه��م زمينه يي ب��راي بروز 

استعدادهاي ورزشي در بين جوانان سرباز خواهد بود.  

فاصله مدارس از شادابي 
وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه هيچ كش��وري 
به توسعه يافتگي پايدار نمي رسد مگر آنكه براي آموزش 
و پرورش اهميت قائل باش��د، عنوان كرد: اگر آموزش 
و پرورش به س��طح قابل توجه توس��عه يافتگي نرسد، 
بي تعارف در آينده نيز به توس��عه يافتگي نمي رس��يم. 
محمد بطحايي با اش��اره به اينك��ه نهادهاي موازي در 
كنار مدرس��ه ايجاد كرده ايم، گفت: اين موضوع باعث 
ش��ده، نقش مدرسه در فرآيندهاي يادگيري و ياددهي 

كمرنگ شود. 
وي با بيان اينكه متاسفانه امروز مدارس ما از شادابي 
و نش��اط فاصله گرفته اند و اي��ن فاصله درحال افزايش 
است، اظهار كرد: سرزندگي و شادي در مدرسه كمرنگ 
شده است. بحث تربيت بدني و ورزش نشاط آور است اما 
امكانات در اين زمينه كم است. به گفته وزير آموزش و 
پرورش بايد مديران به اين باور برسند كه توسعه ورزش 
صرفا توسعه ابعاد تربيت بدني نيست بلكه توسعه تمام 

ابعاد پرورشي در جامعه را در برمي گيرد. 

اخبار

گزارش »تعادل« از تلاش براي همگرايي نهادهاي مسوول در مبارزه با آسيب هاي اجتماعي

متولي واحد آسيب هاي اجتماعي؛ همچنان دور از دسترس
گروه اقتصاد اجتماعي|

كمت��ر از يك ده��ه قبل، گفتن از آس��يب هاي 
اجتماع��ي به آس��اني ام��روز نبود و آماره��ا، راهي 
مس��تقيم به اخبار نداش��تند؛ گفتن از آمار چش��م 
ناپوش��يدني حاشيه نش��يني، اعتياد، طاق و چون 
اينها، مي توانس��ت يكي از مصداق هاي سياه نمايي 
باش��د و سخن را به حاشيه براند. با اين همه، وقتي 
۲۲ نهاد مس��وول مبارزه با آس��يب هاي اجتماعي، 
هر ي��ك به اميد ديگ��ري كار را وانه��اد، آمارها به 
اخبار رس��يدند و زنگ هش��دار »تورم آسيب ها« به 
ص��دا درآمد. پس از آن، ني��از به همگرا و هماهنگ 
ك��ردن اي��ن نهادها بيش از هر زماني حس ش��د و 
همه كوش��يدند دست اين ۲۲ نهاد را در دست هم 
بگذارن��د، تا نخس��تين گام ها در راه دس��ت يافتن 
به متولي واحد مبارزه برداش��ته ش��ود. نتيجه اما، 
درخش��ان نبود و قص��ه، تنها وارون ش��د و اين بار، 

نهادهاي همگرا كننده متعدد شدند. 

 كوشش هاي كاغذي
سند كنترل و كاهش آسيب هاي اجتماعي ۲۲ نهاد 
را در راه مبارزه با آسيب هاي اجتماعي مسوول شناخته 
است. شهريور ۸۳، ماده ۹۷ برنامه چهارم توسعه، براي 
تهي��ه و تدوين س��ند كنترل و كاهش آس��يب هاي 
اجتماعي اباغ شد. پس از آن در فاصله سال هاي ۸۴ 
تا ۸۸ وزارت بهداش��ت و سازمان تامين اجتماعي، با 
مشاركت دانشگاه علوم بهزيستي و توانبخشي، سندي 
را تهيه و تدوين كردند تا عاقبت در سال ۱۳۸۸ اباغ 
ش��ود. اهداف آن س��ند عبارت بود از ارتقاي كيفيت 
رفاه و زندگي اجتماعي، پيشگيري از بروز آسيب هاي 
اجتماعي، كنترل مش��كات و آسيب هاي اجتماعي، 
كاهش زيان هاي ناش��ي از مش��كات و آس��يب هاي 

اجتماعي و بازتواني افراد. 
در اي��ن س��ند، ب��راي مب��ارزه با آس��يبي چون 
تكديگ��ري، ۱۲ نه��اد مس��ووليت گرفته ان��د. اين 
س��ند البته به قوت اجرا دچار مش��كل شد و هرگز 
س��رانجامي نيافت، اما همين، سندي بود از وضعيت 
مب��ارزه با آس��يب هاي اجتماعي و تاكي��د بر اينكه 
احتمالا همي��ن پراكندگي نهاد ها و ش��فاف نبودن 
وظايفش، موجب شده در تمام اين سال، هريك كار 
را به اميد ديگري واگذارد و از پي، آسيب ها اينچنين 
رش��د كند. همين هم، نياز ب��ه گزيدن متولي واحد 
براي مبارزه با آسيب هاي اجتماعي را پررنگ تر از هر 

زماني به رخ كشيد و كوشش ها، آغاز شدند. 

 يك قرارگاه
ارديبهش��ت ۹۴، در حال��ي كه رييس س��ازمان 
بهزيستي كش��ور از رصد آسيب هاي اجتماعي خبر 
مي داد و اين س��ازمان را، يگانه مس��وول س��امت 
اجتماعي كش��ور مي خواند و ريي��س كميته امداد 
به زنانه ش��دن فقر هش��دار مي داد، از مجلس خبر 
رس��يد كه كميس��يون اجتماعي و برنامه و بودجه 
گفت وگوها پيرامون تلفي��ق و تجميع كميته امداد 
و س��ازمان بهزيس��تي را، براي چندمين بار از زمان 

پاگيري آنها، آغاز كرده اند.
اما همچنان كه از ابتدا هم روش��ن بود، يك بار 
ديگ��ر ادغام نهادي كه تنها كار مددكاري مي كند و 
ساختار هيات امنايي دارد، با نهادي دولتي به جايي 
نرس��يد و چند س��طر پايين تر از سطح نخستينش، 

روي همان كاغذ تمام شد. 
همزمان با انتش��ار اخبار مربوط به ادغام اين دو 

نهاد اجتماعي، فرماندار تهران از تش��كيل »قرارگاه 
مقابله با آسيب هاي اجتماعي« با حضور نمايندگان 
دس��تگاه هاي مربوط در امر آس��يب هاي اجتماعي 
خبر داد. عيس��ي فره��ادي گفت: »اين ق��رارگاه با 
حضور نمايندگان تام الاختيار دستگاه هاي ذي ربط 
در حوزه مسائل اجتماعي از جمله نيروي انتظامي، 
بهزيستي، ش��هرداري و دستگاه قضايي كار خود را 
آغاز مي كن��د.« او ادامه داد: »فرمان��داري تهران با 
همكاري ش��هرداري تهران كه اين طرح را پيشنهاد 
داده ب��ود، مقدمات ايجاد اين قرارگاه را فراهم كرد. 
شهرداري تهران س��اختماني براي استقرار اعضا در 
نظ��ر مي گي��رد و هزينه هاي مربوط��ه را هم تامين 
مي كن��د.« او افزود: »پس از تش��كيل اين قرارگاه، 
معت��ادان و متكديان در س��طح ش��هر جمع آوري 
مي ش��وند و به قرارگاه آورده مي شوند و در آنجا هر 
دس��تگاهي بايد س��هم خود را بپردازد و به وظايف 
قانون��ي خود عم��ل كند.« اين ط��رح هم همچون 
بيش��تر برنامه هاي شهردار پيش��ين تهران، از روي 

كاغذ برنخاست و بي حاصل به پايان رسيد. 

 در ضرورت توليت واحد
تاش ه��اي جس��ته و گريخته و كمرن��گ براي 
رسيدن به وحدت در موضوع توليت برنامه هاي مبارزه 
با آس��يب هاي اجتماعي، پس از آذرماه ۹۴، ش��تاب 
بيش��تري به خود گرفت. در آن ماه، س��ران سه قوه و 
اعضاي شوراي اجتماعي كشور، براي نخستين بار، براي 
جلسه يي به حضور رهبري رفتند. دستور كار جلسه، 
ارائه گزارشي پيرامون وضعيت آسيب هاي اجتماعي در 
كشور بود. گزارشي كه صحت و سقم آمار نگران كننده 
رسمي و غيررس��مي درباره طاق، اعتياد، بزهكاري، 
فقر و بيكاري را روشن كرد و البته، رهبري را متالم و 
متاثر كرد. آنچه در جلسه رهبري با مسوولان مطرح 
شد، بيشتر ناظر بر ۱۲ مورد اصلي بود؛ طاق، اعتياد، 
تغيير الگوي مصرف موادمخدر، بيكاري، سبك زندگي، 
انشقاق اجتماعي، افزايش تعداد زنان سرپرست خانوار، 
افزاي��ش جمعيت زندانيان، ضرورت وجود س��ازماني 

چابك براي ح��ل و پيگيري آس��يب هاي اجتماعي، 
حاشيه نشيني و بزهكاري. مكتوبات آن جلسه هيچگاه 
مجال انتش��ار رس��مي و علني نيافتند، اما پس از آن 
رهبري با هشدار و تذكر به كارگزاران نظام، بر ضرورت 
كنترل آسيب هاي اجتماعي و كاهش آمار قربانيان اين 

آسيب ها تاكيد كردند.
به گفت��ه حاضران در آن جلس��ه، رهبري بر پنج 
محور از آس��يب هاي اجتماعي، شامل اعتياد، طاق، 
حاش��يه نشيني، نقاط بحراني شهري و فساد اخاقي 
تاكيد بيشتر كردند و تمام دستگاه را مسوول در مبارزه 
با اين مس��ائل خواندند و ضرورت تش��كيل سازماني 
چاب��ك و كوچك ب��راي هماهنگي، رص��د، نظارت و 
مديريت و س��اماندهي آسيب هاي اجتماعي را يادآور 
ش��دند؛ چه اينكه پيش از اين ۱۰ وزارتخانه در حوزه 
آس��يب ها فعاليت داشتند، اما به سبب موازي كاري و 

ناهماهنگي فعاليت شان بي ثمر مانده بود. 

 سازماني براي مديريت
از پ��ي اين تاكيدها، در نخس��تين روزهاي مرداد 
پارسال، شوراي عالي اداري كشور، به رياست اسحاق 
جهانگي��ري، مع��اون اول رييس جمهوري، تش��كيل 
س��ازماني براي مديريت و س��اماندهي آس��يب هاي 
اجتماعي را، زيرنظر وزير كش��ور تصويب كرد. اتفاقي 
كه احتمالا مهم ترين خروجي جلس��ه هاي رهبري با 

مديران اجرايي بود. 
وزير كش��ور در جلسه بررسي اين طرح در شوراي 
عالي اداره تاكيد كرده بود كه »لازم است هرچه سريعتر 
س��ازماني عملياتي و چابك براي مقابله با آسيب هاي 
اجتماعي تش��كيل ش��ود.« همين عزم ظاهرا جزم و 
تاكيدها بر س��رعت و چابكي اين سازمان، سبب شد 
تا كمتر از يك ماه بعد، اميرهوشنگ عندليبان، رييس 
اداره آس��يب هاي اجتماعي وزارت كش��ور، اعام كرد 
خبر از تصويب كليات تشكيل نهادي را با نام »سازمان 
مديريت و س��اماندهي آسيب هاي اجتماعي« داد كه 
به گفته رضا محبوبي، مشاور وزير و معاون مركز امور 
اجتماعي و فرهنگي وزارت كش��ور، وظيفه آن رصد، 

پايش و سياست سازي براي مراجع تصميم گير و ايجاد 
هماهنگي با آنها در زمينه آسيب هاي اجتماعي است. 
محبوبي در مورد اين س��ازمان گفته بود: اين سازمان 
فعاليتي در حوزه اجرا نخواهد داش��ت و فعاليتش به 
هيچ عنوان موازي با دستگاه هاي ديگر نيست. سازمان 
مديري��ت اجتماعي اختيار و منابعي دارد كه مي تواند 
موضوعات مرتبط با آس��يب هاي اجتماعي را انسجام 
دهد و مانند يك تابلو وضعيت اجتماعي كشور را رصد 
و بطور دايم گزارش كند. طراحي س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي به گونه يي است كه اين سازمان مسووليت 

اجرايي نداشته باشد. 
اگرچ��ه به گفته مع��اون مركز ام��ور اجتماعي و 
فرهنگ��ي وزارت كش��ور، بن��ا بود س��ازمان مديريت 
اجتماعي يك هفته بع��د از تصويب كلياتش، پس از 
اباغ رييس جمهوري آغاز به كار كند، اما تا امروز هنوز 
چنين نشده است. اين سازمان از قانون بودجه سال ۹۶ 
هم س��همي نگرفت، تا يقين كنيم دست كم تا پايان 
امس��ال، خبري از آغاز به كارش نخواهد بود. سلمان 
خدادادي، رييس پيشين كميسيون اجتماعي مجلس، 
در اين مورد گفت: مقرر بود طبق تاكيدات رهبري در 
قانون برنامه ششم توسعه شوراي عالي اجتماعي ذيل 
وزارت كشور تشكيل شود اما به دليل مخالفت شوراي 
نگهبان اين موضوع از دس��تور كار خارج شد، هرچند 
كه ش��وراي عالي اجتماعي مي توانست تا حدودي در 

جهت حل آسيب هاي اجتماعي موثر باشد. 
همان زم��ان هم، برخ��ي، از جمل��ه محمدامين 
قانعي راد، رييس انجمن جامعه شناس��ي ايران، معتقد 
بودن��د اين س��ازمان توفيق چنداني در مس��ير پيش 
روي خود نخواهد داش��ت و در چال��ه موازي كاري با 
دستگاه هاي ديگري كه در زمينه آسيب هاي اجتماعي 
فعال هستند، خواهد افتاد. سيدحسن موسوي چلك، 
ريي��س انجمن مددكاري اجتماعي اي��ران هم درباره 
تشكيل چنين س��ازماني در وزارت كشور، گفته بود: 
مشكل آس��يب هاي اجتماعي ايجاد س��اختار جديد 
نيس��ت و اين مش��كل با ارتقاي يك مركز به سازمان 

حل نخواهد شد. فكر مي كنم راه را گم كرده ايم. 

 عاقبت، شوراي عالي انقلاب فرهنگي
چندم��اه پس از اعام ش��دن خبر تصويب كليات 
سازمان مديريت اجتماعي، در آخرين ماه پاييز پارسال، 
اسحاق جهانگيري، معاون اول رييس جمهوري با اشاره 
به نتايج جلسات رهبري با مسوولان كشور، گفت: در 
يك س��ال گذشته ۴ جلس��ه مهم با حضور رهبري و 
مس��وولان ارشد كشور برگزار ش��د و گزارش هايي از 
وضعيت فعلي در اين جلسات ارائه شد كه نهايتا منجر 
به آن شد كه شوراي عالي انقاب فرهنگي مسووليت 
اجتماعي را نيز عهده دار ش��ود و مقرر شد وزير كشور 
و چند مسوول ديگر به تركيب اين شورا اضافه شوند. 
همچني��ن رييس جمهوري به عنوان رييس ش��وراي 
عالي انقاب فرهنگي قبول مسووليت كردند تا رياست 
جلس��ات اين شورا را براي سياس��ت گذاري كنترل و 

نظارت براي عملياتي شدن برنامه ها عهده دار شوند. 
پس از آن سعيد صفاتيان رييس كارگروه كاهش 
تقاضاي اعتياد كميته مس��تقل مبارزه با مواد مخدر 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام، گف��ت: در مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام هم كميس��يون اجتماعي 
با جايگاه نظارتي تش��كيل ش��ده اس��ت تا بتواند به 

آسيب هاي اجتماعي در كشور نيز رسيدگي كند. 

 واحد، بيشتر از يكي
شمرديد؟ با افزودن نهادهاي منطقه يي و مستقلي 
كه در اس��تان هاي مختلف، ب��ا تركيب هاي گوناگون 
و متف��اوت و نامتناظر با نهادهاي مركزي، تش��كيل 
ش��ده اند، شمار نهادهايي كه براي ايجاد وحدت ميان 
نهادهاي مسوول در راه مبارزه با آسيب هاي اجتماعي 
ايجاد ش��ده اند، از ۲۲ نهاد منفرد مس��وول در س��ند 
كنترل و كاهش آسيب هاي اجتماعي بيشتر مي شود. 
انگار از موازي كاري نهادهاي مسوول، به موازي كاري 
نهادهاي واحد رسيده ايم و انگار معناي »واحد«، بيش 

از يكي است. 
ج��دا از متولي واح��د، فقدان نقش��ه راه و برنامه 
واحد ه��م همچنان پابرجاس��ت. اگر چ��ه در زمان 
تدوين برنامه شش��م توس��عه اين اميد وجود داشت 
كه كم كاري ها و كاس��تي هاي برنامه ه��اي قبلي در 
حوزه آسيب هاي اجتماعي در برنامه پيش رو جبران 
ش��ود اما جاي خال��ي »آس��يب هاي اجتماعي« در 
برنامه شش��م توسعه همچنان ديده مي شود. هرچند 
به گفته معصومه ابتكار، مع��اون رييس جمهوري در 
امور زنان و خانواده، بناس��ت تا پايان اين برنامه، ۲۵ 
درصد از آسيب هاي اجتماعي كاسته شود، اما بهروز 
نعمتي، سخنگوي هيات رييسه مجلس مي گويد: در 
لايجه برنامه ششم ارائه ش��ده از سوي دولت چنين 
چيزي درخصوص كاهش ۲۵ درصدي آس��يب هاي 
اجتماعي برداشت نمي شود، گذش��ته از اين، چطور 
مي توان بدون توجه به بحث اش��تغال و مس��كن به 
موضوع مبارزه با آس��يب هاي اجتماعي انديشيد؟ زن 
بي سرپرس��ت يا بد سرپرست كه بار زندگي خانواري 
را به دوش مي كش��د، كودكي كه ب��ه جاي بازي در 
خانه سر چهارراه فال مي فروشد يا اسپند دود مي كند، 
براي��ش فرق��ي نمي كند نام حوزه يي ك��ه مي خواهد 
حمايتش كند، بهزيس��تي باشد يا كميته امداد يا هر 
سازمان حمايت كننده ديگري، واحد باشد يا متكثر و 
متعدد، براي او مهم نيست. براي او تنها اين مهم است 
كه كدام يك از اينها مي تواند بار س��نگين زندگي اش 
را سبك كند؛ باري كه البته، به نظر مي رسد در ميان 
هياهوهاي متحد شدن نهادهايي كه قرار است كاري 

براي او بكنند، حالا حالاها بايد بر دوش بكشد. 

 در پ��ي دس��تور رييس قوه قضاييه به دادس��تان كل كش��ور
در خصوص پيگيري حادثه رانندگي اتوبوس دانش آموزان در داراب 
اس��تان فارس جلسه ويژه يي با حضور وزراي آموزش و پرورش راه 
و شهرس��ازي و جمعي از معاونان اين دو وزارتخانه و سردار مهري 

رييس راهور ناجا به رياست دادستان كل كشور تشكيل شد. 
در اين جلس��ه مقرر ش��د كه كارگروه تخصص��ي و ويژه يي با 
ضرب الاجل يك ماهه به بررس��ي مش��كات موانع و راهكارهاي 

كاهش و كنترل حوادث جاده يي تشكيل شود. 
محمدجعفر منتظري دادس��تان كل كشور، در اين جلسه كه 
صبح ديروز در محل دادس��تاني كل كشور برگزار شد با تاكيد بر 
ضرورت كاهش و كنترل حوادث رانندگي در سطح كشور خواهان 
اتخ��اذ تصميمات بازدارنده تر در اين زمينه ش��د و گفت: با توجه 
به كثرت وس��ايل نقليه و افزايش سالانه مسافرت ها ضرورت دارد 
ك��ه تمام دس��تگاه هاي متولي با تعامل و همفك��ري در خصوص 
كاهش هر چه بيش��تر حوادث رانندگي تاش كنند و قوه قضاييه 
و دادستاني كل كشور نيز بر حسب وظيفه خود از هيچ كمكي در 

اين زمينه دريغ نخواهد كرد. 
او ادامه داد: در بحث جرايم رانندگي متاسفانه احساس مي شود 
كه بازدارندگي مناس��ب وجود ندارد و بعضا برخي افراد به راحتي 
مق��ررات را زير پا مي گذارند و عنوان مي كنن��د كه جريمه اش را 
مي پردازيم، در حالي كه براي چنين افرادي نبايد به جريمه كردن 
اكتفا كنيم و راه هاي ديگري براي بازدارندگي يا به عبارتي نقره داغ 
كردن اف��رادي كه با بي توجهي به قواني��ن و مقررات راهنمايي و 
رانندگي موجب خس��ارت هاي جاني و مال��ي براي خود و ديگران 

مي شوند بايد در نظر گرفته شود. 
او افزود: ضروري است كه براي كاهش تلفات و سوانح رانندگي 
طرح هاي كوتاه مدت ميان مدت و بلندمدتي انديش��يده شود و در 
ح��وزه حمل و نقل عمومي نيز نظارت هاي موثرتري صورت گيرد 

تا شاهد حوادثي نظير حادثه داراب و حوادث مشابه آن نباشيم. 

منتظري همچنين از دستور خود به دادستان هاي سراسر كشور 
درباره رس��يدگي هاي فوري به حوادث رانندگي و حوادث مرتبط 
با مس��افران با هدف كاهش اتاف وقت و س��رگرداني آنان حين 

مسافرت خبر داد. 
در اين جلسه رييس پليس راهور كشور به ارائه گزارشي از روند 
حوادث و تلفات رانندگي در كشور و بيان جزئياتي از حادثه داراب 
پرداخت و از آمادگي ناجا براي كنترل و نظارت بيشتر بر جاده ها و 

همكاري با ديگر نهادها و ارگان هاي متولي خبر داد. 
وزي��ران آموزش و پرورش و راه و شهرس��ازي نيز گزارش��ي از 
اقدام��ات خ��ود درخصوص كاه��ش تلفات و ح��وادث جاده يي و 
س��اماندهي س��فرها و اردوهاي دانش آموزي ارائه و از ورود جدي 
دادس��تاني كل كشور به موضوع حوادث رانندگي استقبال كردند. 
در پايان مقرر شد كارگروه ويژه در اسرع وقت تشكيل و نسبت به 
بررسي موانع و مشكات و ارائه راهكارهاي كوتاه مدت و بلندمدت 
تصميم گيري شود. بامداد دهم شهريور ماه يك دستگاه اتوبوس در 
محور داراب به بندرعباس كه حامل دانش آموزان دختر راهنمايي 
و دبيرس��تان شهرستان هاي رودبار و ميناب بود و از بندرعباس به 
مقصد شيراز در حركت بود، واژگون شد كه در اين حادثه تعدادي 

از دانش آموزان فوت و برخي مجروح شدند. 

سرپرس��ت مشاركت هاي مردمي س��ازمان بهزيستي كشور از 
راه اندازي كمپين »قلب مهربان« با هدف تهيه و تامين لوازم التحرير 

و پوشاك مدرسه براي كودكان كم برخوردار خبر داد. 
محمدعلي كوزه گ��ر گفت: اين كمپين همزمان با آغاز س��ال 
تحصيلي با هدف تهيه و تامين لوازم التحرير و پوشاك مدرسه براي 
كودكان كم برخوردار راه اندازي ش��ده تا همه كودكان بي بضاعت 
و نيازمند نيز بتوانند از تمك��ن لازم براي ادامه تحصيل برخوردار 
شوند. او در ادامه با بيان آنكه اين كمپين با شعار »مهرباني ساده 
است« تشكيل شده تا كودكان نيازمند و خانواده هايشان نگراني از 

بابت تامين لوازم التحرير، كيف و كفش و پوش��اك مدرسه نداشته 
باش��ند، گفت: يكي ديگر از اهداف راه اندازي اين كمپين آنس��ت 
كه كمك هاي مردمي نيز در زمينه خواس��ت خيرين و نيكوكاران 

متمركز شود.«
كوزه گر ادامه داد: »استفاده از روش هاي نوين پرداخت موجب 
تس��هيل و تس��ريع در جمع آوري كمك هاي مردمي و ارس��ال به 
مناطق محروم مي ش��ود زيرا با جمع آوري پول سريعا تجهيزات و 
وسايل مورد نياز دانش آموزان كم برخوردار تهيه و براي آنان ارسال 

خواهد شد. « 

جلسه دادستان كل كشور با وزيران راه و آموزش و پرورش

»قلب مهربان«؛ كمپيني براي تامين لوازم التحرير كودكان نيازمند

معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيستي كشور گفت: در بحث 
كودكان خياباني، باندها به قوه قضاييه ارجاع داده مي شود كه اخيرا 

۳ باند در تهران شناسايي و به ناجا ارسال شده است. 
حبيب الله مسعودي فريد در جمع خبرنگاران، با بيان اينكه در 
ايران به ازاي هر ۱۰۰ هزار نفر ۵.۵ مورد خودكش��ي ثبت ش��ده 
است، اظهار كرد: ايران رتبه ۱۰۸ جهان را در خودكشي داراست. 

وي عنوان كرد: در س��ال ۹۴، ۴۲۰۰ تن كه قصد خودكش��ي 
داش��تند، توسط همكاران بهزيستي از خودكشي آنها پيش گيري 

شد كه اين آمار در سال ۹۵ به ۵۲۰۰ نفر افزايش يافت. 
وي اف��زود: افزاي��ش اين آمار به معناي افزايش ش��مار افرادي 
كه مي خواس��تند خودكشي كنند نيس��ت، بلكه ميزان مداخله و 

شناسايي بهزيستي افزايش يافته است. 
مس��عودي فريد با بيان اينكه به دنبال تقسيم كار ملي در حوزه 
آسيب هاي اجتماعي در كشور هستيم، ادامه داد: ۱۸ كارگروه براي 

موضوعات آسيب هاي اجتماعي در كشور تشكيل شده است. 
وي از تدوين نظام ارائه خدمات اجتماعي در كشور خبر داد و 
عنوان كرد: بخش آزمايشي نظام مبتني بر سطح بندي خدمات و 

نظام ارجاع اين طرح از مهرماه در قزوين آغاز مي شود. 
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي يادآور شد: اگر بخواهيم 
در حوزه آسيب هاي اجتماعي موفق باشيم بايد به سامت اجتماعي 

توجه ويژه داشته باشيم چرا كه اينها دو روي يك سكه هستند.
وي به بيان اقدامات اساس��ي در حوزه آس��يب هاي اجتماعي 
پرداخت و اظهار كرد: تشكيل اورژانس اجتماعي در شهرهاي بالاي 
۵۰ ه��زار نفر جمعيت از جمله اين اقدامات اس��ت كه بر اس��اس 
برنامه ريزي هاي انجام شده در سال جاري ۱۴۰ اورژانس اجتماعي 
راه ان��دازي خواهيم كرد كه تاكنون ۸۰ مركز آن راه اندازي ش��ده 

است. 
مس��عودي فريد عنوان ك��رد: در حال حاض��ر ۳۰۰ خودرو در 
مراكز اورژانس كش��ور وجود دارد كه درخواس��ت ۱۶۰ خودرو را 

ب��ه دولت ارائ��ه داده ايم كه در باياي طبيع��ي همچون زلزله نيز 
به كار گرفته مي ش��ود. وي ادامه داد: تا پايان سال ۹۵، ۱۹۷ مركز 
اورژانس اجتماعي داشتيم كه اكنون نگاه ويژه يي به افزايش شمار 
اين اورژانس در كش��ور وجود دارد. وي يادآور ش��د: در س��ال ۹۶ 
ب��راي اورژانس اجتماعي عاوه بر بودجه هاي جاري ۱۰۰ ميليارد 
 تومان اعتبار جذب كرده ايم در حالي كه در سال گذشته اين اعتبار

۴۰ ميليارد تومان بوده است. 
مس��عودي فريد به موضوع كودكان خياباني اشاره كرد و گفت: 

عاوه بر بهزيستي ۱۱ ارگان ديگر در اين زمينه وظيفه دارند. 
مع��اون امور اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي با اش��اره به اينكه 
اعتبارات پرداختن به آسيب كودكان خياباني در سال هاي اخير از 
۳ ميليارد به ۲۰ ميليارد رسيده است، تصريح كرد: افزايش اعتبار 

در اين زمينه موجب پرداختن بهتر به اين آسيب شده است. 
وي با بيان اينكه در اس��تان ته��ران ۲۲۰۰ كودك خياباني در 
سه ماه اخير جذب بهزيستي شده است، ادامه داد: ۷۰ درصد اين 
كودكان افراد غيرايراني هستند بنابراين، اين آمار به معني افزايش 
كودكان خياباني در تهران نيس��ت. مسعودي فريد عنوان كرد: در 
كودكان خياباني باندها به قوه قضاييه ارجاع داده مي شود كه اخيرا 

۳ باند در تهران شناسايي و به ناجا ارسال شده است. 

حواش��ي حضور بانوان در ورزش��گاه براي تماشاي فوتبال، اين 
روزها بيشتر از قبل شده است. به ويژه آنكه در مسابقه بين تيم ملي 
ايران و سوريه، حضور زنان سوري و جلوگيري از ورود زنان ايراني، 

بحث ها و جدل ها را بيشتر هم كرد.
 برخ��ي معتقدند حضور بانوان در ورزش��گاه ها منع ش��رعي 
دارد و برخي نيز ارتباطي بين مس��ائل ش��رعي و حضور زنان در 
ورزش��گاه نمي بينند، چه آنكه حضور بانوان س��وري در ورزشگاه 
آزادي و تشس��ويق تيم ملي كشورشان، مشكلي شرعي نداشته 
اس��ت. حالا چند روز پس از جنجال هاي مداوم در ش��بكه هاي 

اجتماعي در اين رابطه، معاون ورزش حرفه يي و قهرماني وزارت 
ورزش و جوانان در پاس��خ به س��والي درباره نظر شهردار تهران 
مبني بر مس��قف ش��دن بخشي از ورزش��گاه آزادي براي حضور 
بانوان گفت: »اين تعاماتي اس��ت كه بين نجفي شهردار تهران 
و س��لطاني فر وزير ورزش و جوانان صورت گرفته اس��ت كه يك 

بخش از ورزشگاه آزادي مسقف شود. 
همچنين قرار بر اين اس��ت كه يك پروژه  ۴۰هزار نفري براي 
بانوان در اس��تاديوم آزادي كه از سال هاي قبل قول آن داده شده 

است، عملياتي شود.« 

شناسايي 3 باند كودكان خياباني در تهران

احتمال ايجاد بخش »مسقف« براي بانوان در »آزادي« 
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ماموريت جديد پارلمان شهري پايتخت به نجفي

ارائه گزارش 100 روزه از كارنامه قاليباف
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

اعضاي شوراي شهر تهران، ري و تجريش ديروز در 
هفتمين نشست رسمي خود با راي به دوفوريت طرح 
ارائه گزارش 100روزه ش��هردار و تدوين سند تحول 
و تغيير مديريت ش��هر تهران، نجف��ي را ملزم به ارائه 

كارنامه عملكرد قاليباف كردند. 
به گزارش»تعادل« بر اين اساس مقرر شد، شهردار 
در يك بازه زماني 100روزه نس��بت ب��ه تهيه و ارائه 
گ��زارش همچنين س��ند تحويل و تح��ول مديريت 
شهري تهران اقدام كند. به گفته علي اعطا، سخنگوي 
ش��وراي اس��امي ش��هر تهران، اين گزارش با هدف 
اطاع كامل اعضاي شورا از وضعيت مديريت شهري 
در دوره گذش��ته همچنين زم��ان تغييرات مديريتي 
ارائه مي شود. حس��ن رسولي، عضو كميسيون برنامه 
و بودجه نيز درب��اره ضرورت تهيه اين گزارش عنوان 
كرد: قاليباف 12س��ال در شهر تهران حضور داشت و 
مديريت ته��ران در اختيار يك نفر بود اما ما به مردم 
قول داديم ظرف 3ماه گزارش��ي از وضعيت شهرداري 
تهران در بخش هاي مختلف تهيه كنيم كه متاسفانه 
به دلي��ل اطاعات متناقض و غيرقابل پذيرش��ي كه 
در اختيارم��ان قرار گرفت، نتوانس��تيم اين گزارش را 
ب��ه مردم ارائه كنيم. به گفته وي، در اين چند س��ال 
113هزارميليارد تومان صرف پايتخت و خدمات زيادي 
براي تهران ارائه شده كه نواقص جدي نيز داشته است. 
بايد اين اقدامات در گزارشي بررسي و در اختيار مردم 
قرار داده شود. عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
ش��هر تهران، ري و تجريش افزود: دو رويكرد در مورد 
وضعيت تهران وجود داشت. در رويكرد اول همه  چيز 
س��فيد و دلبرانه بود اما در رويكرد دوم همه اقدامات 
س��ياه و بد بود. اما از آنجا كه اطاعاتمان دقيق نبود 
از ارائ��ه آمار و اطاعات خ��ودداري كرديم. بنابراين از 
دكت��ر نجفي مي خواهيم در قالب گ��زارش 100روزه 
و براس��اس گزارش هاي مس��تند به نمايندگان مردم 
گ��زارش دهد كه چه ش��هري تحويل گرفته و به چه 
مي��زان اهداف دو برنامه تحقق يافته و وضعيت تهران 
در مورد بدهي ها، تراكم ها و دس��تگيري هاي اخير به 
چه صورت است. همانطور كه ايراد سوگندنامه توسط 
شهردار در شورا نهادينه شد بايد سند تحويل و تغيير 

نيز در شورا نهادينه شود. 

 همكاري  وزارت كار و شهرداري تهران
از نكات جالب جلس��ه ديروز حضور ناگهاني علي 
ربيعي، وزير تع��اون، كار و و رفاه اجتماعي در صحن 
شورا بود. وي كه براي ديدار با شهردار تهران در دفتر 
وي حضور يافته بود براي دقايقي مهمان شوراي شهر 
تهران نيز ش��د. به گزارش»تعادل« وزير تعاون، كار و 
و رفاه اجتماعي در جمع خبرنگاران درباره ديدارش با 
ش��هردار تهران توضيحاتي ارائه كرد و گفت: دوستي 
ديرينه ي��ي با دكت��ر نجفي دارم و ام��روز براي عرض 
تبريك و بررس��ي مسائل آسيب هاي اجتماعي تهران 
ب��ه دي��دار وي رفتم تا با هم افزاي��ي و كمك يكديگر 
س��عي كنيم، چهره تهران بهتر شود. ربيعي ادامه داد: 
به دنبال آن هستيم با كمك شهرداري، خدمات پشت 
چ��راغ قرمز و چهارراه ها كه عمدتا توس��ط كودكان و 
متكديان عرضه مي شود را در قالب »مشاغل خدماتي« 

تعريف كرده و حتي تعاوني براي آنها ايجاد كرده و آنها 
را تحت پوشش قرار دهيم. وي با بيان اينكه در جلسه 
با نجفي چند محور را مورد بررسي قرار داديم، گفت: 
اميدواريم جلس��ات ماهانه يي با شهردار تهران داشته 
باشيم تا به موضوع آسيب هاي اجتماعي در تهران به 
طور ويژه رسيدگي شود. از اين رو مقرر شد، كميته يي 
در اين خصوص با همكاري ش��هرداري و وزارت رفاه 
ايجاد ش��ود. ربيعي با بيان اينك��ه الگوهاي تهران به 
سرعت در ساير ش��هرها تسري مي يابد، افزود: تهران 
ايمن نيس��ت. س��اختمان هاي زيادي در تهران وجود 
دارد ك��ه از ايمني لازم برخوردار نيس��تند به همين 
دلي��ل يك��ي از محورهاي مورد بحث م��ا در ديدار با 
نجفي موضوع ساختمان هاي بلندمرتبه غيرايمن بود 

كه جزو اولويت هاي برنامه قرار گرفت. 

وي افزود: ظاهر شهر تهران از نظر وجود معتادان 
متجاهر و متكديان به هم ريخته اس��ت و سعي داريم 
با كمك س��ازمان بهزيس��تي، ش��هرداري و ناجا در 
قالب تفاهمنامه يي، برنامه ه��اي خود را جلو ببريم تا 
چهره ش��هر را از تكدي گري پاك كنيم. بدين منظور 
هماهنگي هايي نيز با دادگستري انجام شده به گونه يي 
كه اگر ك��ودك كاري براي بار دوم جمع آوري ش��ود 
ضمن نگهداري آن ب��ه خانواده اش اخطار مي دهيم و 
اگر براي بار س��وم ساماندهي ش��ود، كودك به مدت 

طولاني تري نگهداري مي شود. 
ربيعي با بيان اينكه قرار اس��ت كار مش��تركي نيز 
براي حركت روان معلولان و سالمندان در شهر انجام 
 شود، گفت: در امر ساختمان سازي و رفت و آمد درون 
شهري بايد براي سالمندان و معلولان تدابير ويژه يي 

انديشيده شود. وي با اشاره به ديگر محورهاي جلسه 
با نجفي گفت: ساماندهي صنوف نوين در شهر تهران، 
ايجاد پارك هاي فني حرفه يي براي آشنايي كودكان، 
ايجاد ش��نبه تا جمعه بازارهاي متعدد در سطح شهر 
تهران و ساماندهي حاش��يه هاي تهران از ديگر موارد 

مورد بحث بود. 

 تشكيل شوراي هماهنگي مشترك
محمدعلي نجفي ش��هردار ته��ران نيز درخصوص 
ديدار با وزير كار توضيحاتي ارائه داد و گفت: شهر تهران 
از جهات مختلفي آسيب ديده و آسيب پذير است، بايد 
چاره يي بينديش��يم تا از وضعي��ت موجود به وضعيت 
مطلوب تري برسيم. درواقع در فرصت 4ساله موجود كه 
فرصت كمي هم هست بايد حداكثر سعي خود را براي 

خدمت به شهروندان تهراني انجام دهيم. شهردار تهران 
با ارائه پيش��نهادي مبني بر تشكيل شورايي متشكل 
از اعضاي دو ارگان ش��هرداري و وزارت تعاون عنوان 
كرد: تش��كيل شوراي مشترك مش��تمل بر چندين 
كارگروه در كنار مشخص كردن موارد داراي اولويت و 
فوريت و ارجاع موضوعات و مشكات شهر به اين شورا 
مي تواند به هم افزايي هر چه بيشتر بيفزايد و منجر به 

تصميم گيري هاي بهتري شود.
نجفي ادامه داد: پيش��نهاد من اين اس��ت كه نام 
ش��وراي هماهنگي برنامه ها و فعاليت هاي اجتماعي 
شهرداري و وزارت تعاون را براي اين كميته همكاري 
برگزينيم و نخس��تين گزارش شورا يك ماه بعد ارائه 
شود. درنهايت قرار شد براي ساماندهي برخي مسائل 
مشترك شهري بين وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي 

و شهرداري، 6 كميته مشترك ايجاد شود.

 لزوم بازنگري جدول فعلي جرايم ماده ۱۰۰
در جلس��ه روز گذش��ته، مهدي حج��ت، معاون 
معماري و شهرسازي ش��هرداري نيز حضور داشت و 
از مي��زان جرايم ماده 100 انتقاد كرد و گفت: برآورد 
ما اين اس��ت كه جدول فعلي جرايم نمي تواند جريان 
زندگي را در ش��هر ايجاد كند. وي در جريان بررسي 
نماينده ش��ورا در اجراي ماده هشتم قانون نوسازي و 
عمران شهري با تشكر از حضور فعال اعضاي شوراي 
شهر در كميسيون هاي ماده 100 اظهار كرد: براساس 
اين دستور عضوي انتخاب مي شود كه در كميسيون 3 
نفره تعيين كننده ارزش معاماتي اماك هستند، يك 
تاثير اين موضوع در رقم پارامتر A اس��ت كه با ضرب 
شدن در پارامتر K  در نهايت رقمي مي شود كه بايد 
از سوي ش��هروندان پرداخت شود. وي افزود: موضوع 
دوم تاثيري اس��ت كه ماده ۸ در آراي ماده 100 دارد 
چراكه مجازات هاي ماده 100 براس��اس همين ارزش 
معاماتي تعيين مي ش��ود؛ مساله سوم درباره عوارض 
پسماند است كه براساس همين رقم تعيين مي شود. 

حجت تصريح كرد: تا الان ارزش معاماتي تعيين 
شده به طرز نگران كننده يي رقم بالايي داشته كه اين 
در همه زمينه هاي 3 گانه باعث ايجاد مش��كل ش��ده 
اس��ت. از اين رو پيشنهاد ما براي مواجهه شدن با اين 
مشكل آن است كه ش��ايد بتوانيم جدول فعلي را به 
حالت تعلي��ق دربياوريم و به جدول قبلي برگرديم تا 
در س��ال آينده بتوانيم رقم هاي مناسبي براي ارزش 
معاماتي اماك تعيين كنيم تا شوكي به مردم وارد 
نشود. در نهايت علي اعطا با 1۸ راي به عنوان نماينده 
ش��ورا در اجراي ماده هش��تم قانون نوسازي و عمران 

شهري انتخاب شد. 

 تعطيلي يك هفته اي شوراي شهر
در ادامه محسن هاشمي رفسنجاني از تعطيلي يك 
هفته يي شوراي شهر خبر داد و گفت: پس از انتخابات، 
جلسات غيررسمي ش��وراي شهر تهران به طور مداوم 
برگزار ش��د، به همين دليل تاكنون اعضا وقتي براي 
پيگيري مسائل شان نداشتند. بنا به ارائه پيشنهاد به 
هيات رييس��ه، شوراي شهر پنجم به مدت يك هفته 
تعطيل خواهد شد و تعطيات تابستان از امروز تا اول 

مهرماه است. 

نيازي به شوراي عالي ايمني 
حمل و نقل نيست

دبير كميسيون ايمني راه هاي كشور با اشاره به 
اينكه اين كميس��يون موضوعات را با دقت پيگيري 
مي كن��د و در كارش جدي اس��ت، گف��ت: با وجود 
اين كميسيون نيازي به تشكيل شوراي عالي ايمني 

حمل و نقل نيست. 
به گ��زارش مهر، مهرداد تق��ي زاده با حضور در 
بخش خبري 21 شبكه يك سيما افزود: كميسيون 
ايمني راه ها در وزارت راه و شهرسازي تشكيل شده 

و اين كميسيون فرابخشي است. 
وي ب��ا اش��اره به اينك��ه در اين كميس��يون از 
16نهاد مرتب��ط با ايمني حضور دارن��د، ادامه داد: 
وزارت راه و شهرس��ازي، وزارت كش��ور، پلي��س، 
سازمان صدا و سيما، اورژانس، هال احمر، پزشكي 
قانوني، آم��وزش و پرورش، وزارت صنعت و معدن، 
سازمان استاندارد و سازمان برنامه و بودجه ازجمله 

اين نهادها هستند. 
تقي زاده با اش��اره به اينكه در كميسيون ايمني 
اقدامات خوبي درحال انجام و ارتباط مناسبي ميان 
نهادهاي عضو اين كميس��يون برقرار اس��ت، گفت: 

آنها مصوبات كميسيون را پيگيري مي كنند. 
وي اف��زود: در اين كميس��يون احس��اس نقطه 
ضعفي نمي كنيم تا لازم باش��د شوراي ديگري هم 

در اين رابطه تشكيل شود. 
تقي زاده با اشاره به اينكه تعداد فوتي هاي ناشي 
از تصادفات جاده يي در 10سال گذشته از 2۷هزار 
نفر در س��ال به 16ه��زار نفر كاهش يافته اس��ت، 
گف��ت: اين كاهش، تصادفي نب��ود و با برنامه ريزي 

انجام شد.

نقش آفريني »ليزينگ مسكن« 
طي سال هاي آينده

معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي 
از اص��اح قانون پيش ف��روش آپارتم��ان خبر داد 
و گف��ت: قانون��ي ك��ه تصويب ش��ده، موانع جدي 
در انج��ام پيش ف��روش ايجاد كرده و خوش��بختانه 
 پيش نويس اولي��ه اين اصاحيه در مجلس تصويب

شده است. 
ب��ه گزارش ف��ارس، حامد مظاهري��ان از اصاح 
قانون پيش ف��روش آپارتمان خب��ر داد و گفت: در 
ايران يكي از تجربي��ات موفق در نظام تامين مالي 
مسكن، پيش فروش ساختمان است كه در فرهنگ 
ما نيز نهادينه شده و قانوني كه تصويب شده، موانع 

جدي در انجام پيش فروش ايجاد كرده است. 
مظاهري��ان ادامه داد: خوش��بختانه پيش نويس 
اوليه اين اصاحيه در مجلس انجام ش��ده و به نظر 
مي رسد قانون جديد در سال جاري عملياتي شود. 
وي گف��ت: برنامه ه��اي ديگ��ري ك��ه وج��ود 
دارد، تدوي��ن دس��تورالعمل صندوق هاي اماك و 
مس��تغات و تدوين دستورالعمل موسسات مالي و 
پس انداز منطقه يي خواهد بود كه اينها هم ابزارهاي 
ديگري اس��ت كه بايد در سال جاري پيگيري شود 

و به نتيجه برسد. 
به گفته وي، استفاده از ليزينگ در تامين مالي 
بخش مسكن موضوع ديگري است كه مصوبات اين 
هم خوشبختانه از شوراي پول و اعتبار گرفته شده 
و در س��ال هاي آينده جايگاه مستحكمي در تامين 

مالي براي خريداران مسكن خواهد داشت. 

ايران صاحب فناوري 
شبيه ساز پرواز شد

محققان دانشگاه تربيت مدرس موفق به طراحي 
و ساخت آلات پروازي ويژه شبيه سازي پرواز شدند. 
اين شبيه س��از پرواز با حضور دكت��ر وحيد احمدي، 
مع��اون پژوهش و فن��اوري وزير علوم در دانش��گاه 

تربيت مدرس رونمايي شد. 
به گزارش ايس��نا، محمد رستمي از محققان اين 
طرح در حاش��يه اين مراس��م با تاكيد ب��ر اينكه اين 
دس��تگاه ويژه هواپيمايي سس��نا 1۷2 است، گفت: 
هواپيماه��اي سس��نا 1۷2 از جن��س هواپيماه��اي 

كوچك آموزشي هستند. 
وي با بي��ان اينكه تاكنون اين دس��تگاه از خارج 
وارد مي شد به برخي از س��وانح هوايي ناشي از نبود 
اين دس��تگاه ها اشاره كرد و يادآور شد: در اين پروژه 

موفق به بومي سازي اين دستگاه شديم. 
وي اظه��ار ك��رد: فناوري س��اخت اين دس��تگاه 
تاكنون در اختيار كش��ورهايي مانند هلند، فرانس��ه، 
ژاپن، امريكا و آلمان بوده و ايران شش��مين كش��ور 

صاحب اين فناوري به شمار مي رود. 
به گفته وي، كاربرد اي��ن فناوري موجب كاهش 

هزينه ها به اندازه دو سوم خواهد شد. 

ايرانشهر

گروه راه و شهرسازي| 
افزايش پديده بدمسكني و حاشيه نشيني از سويي و رشد تعداد خانه هاي خالي 
و اقامتگاه هاي دوم از س��وي ديگر، توجه مس��وولان وزارت راه و شهرسازي را بيش 
از پيش برانگيخته اس��ت. گروه راه و شهرس��ازي روزنامه تعادل چند هفته پيش در 
يادداشتي با عنوان »پيش لرزه هاي گسل مسكن« نسبت به رشد فزاينده نابرابري از 
نظر مس��كن هشدار داد و با اشاره به اينكه صرفا بازسازي بافت هاي فرسوده نيازمند 
مبلغي معادل 10س��ال درآمدهاي نفتي كشور است،  پيشنهاد اخذ ماليات از خانه و 
واحدهاي لوكس با هدف ساماندهي مسكن حدود 20ميليون نفر از جمعيت كشور 

را مطرح كرد. 
ديروز اما مس��وولان وزارت راه و شهرسازي اعام كردند كه اين وزارتخانه برنامه 
گس��ترده يي براي اصاح پديده »بدمس��كني« خانوارها در حاشيه شهرهاي بزرگ 
در نظ��ر گرفت��ه كه اجراي آن نيازمند س��رمايه گذاري بخش خصوصي و اس��تفاده 
از تس��هيات بانكي اس��ت. علي چگني مديركل دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مسكن 
در چهارمين نشس��ت مديران مس��كن و س��اختمان منطقه 4 كشور به تشريح اين 
برنامه و آينده اقتصاد مس��كن در كشور پرداخت. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه 
و شهرسازي، چگني گفت: يكي از مهم ترين بحث ها در اين حوزه ارتباط نهاد اصلي 
با سازمان هاي اجرايي است و اگر اين ارتباط وجود نداشته باشد، اتفاقاتي كه مي افتد 
اهداف كلي را تامين نخواهد كرد و به همين دليل نيز فكر مي كنم ارتباط بايد خيلي 
نزديك باش��د. به گفته وي، براساس سرشماري سال ۹۵، بالغ بر 24 ميليون خانوار 
در ايران وجود دارد. در اوايل انقاب به ازاي هر 12۷خانوار فقط 100 واحد مسكوني 
بود، اما امروز ارقام متفاوت شده است و در ازاي 24ميليون خانوار، حدود 22.۸ميليون 
واحد مسكوني داريم. يعني بالغ بر يك ميليون و 300هزار خانوار ايراني صاحب مسكن 

نيستند و به اشكال ديگري زندگي مي كنند. 
وي ادامه داد: در مقابل اين آمار حدود 2ميليون واحد مس��كوني در كشور وجود 
دارد كه مسكن دوم خانوار محسوب مي شوند و از اين تعداد حداقل ۸00هزار واحد 
مس��كوني در روس��تاها قرار دارند. ج��دا از اين موضوع 2ميلي��ون و 600هزار واحد 
مس��كوني خالي در كش��ور وجود دارد كه زندگي در آنها متناس��ب با توان خانوار يا 
درخواس��ت افراد نيست. اين كارشناس اقتصاد مس��كن ادامه داد: آمار معامات در 
تهران نشان مي دهد، متقاضيان مسكن كساني هستند كه دنبال خانه هاي 60 تا ۷0 
متري با قيمت 200 تا 300ميليون تومان هستند. خانه هايي هم وجود دارد كه داراي 
مساحت بالاتري هستند و عرضه آنها با ميزان تقاضاي خريد هماهنگ نيست. بنابراين 
از يك طرف حدود يك ميليون و 300هزار نفر متقاضيان واحدهاي مسكوني كوچك 
را داريم و از س��وي ديگر با مازاد توليد روبه رو هس��تيم. يعني اغلب خانه هاي خالي 

كنوني كه براي سكونت ساخته شدند قابل  عرضه نيستند و تقاضا ندارند. 
چگني گفت: بنابراين بايد براي ايجاد واحدهاي مس��كوني برنامه ريزي ش��ود كه 
مورد نظر و تامين كننده نياز خانوارهاي كنوني باش��د. اين قبيل واحدهاي مسكوني 

مي توانند گردش مالي را در بخش مسكن ايجاد كنند. 
چگني افزود: همين 2ميليون و 600هزار واحد مسكوني بالغ بر 200ميليارد دلار 
ارزش مال��ي دارند ام��ا در بخش اقتصاد راكد مانده و بخش زيادي از س��ازندگان را 
باتكليف نگه داشته است. همچنين اين تعداد واحد مسكوني خالي در بعد خانوار نيز 
تغييراتي ايجاد كرده است. در حال حاضر بعد خانوار در روستا 3.۵ نفر و در مناطق 
شهري 3.1 نفر است و تصويري كه از خانواده هاي گسترده و پرجمعيت روستايي از 
گذشته در ذهن ماست، كاما تغيير كرده است. بنابراين الگوي مصرفي كه براي اين 

خانوارها تدوين مي شود بايد با همين مدل هماهنگ باشد. 
به گفته وي، رشد خانوارهاي تك نفري به ۸.1 درصد رسيده است و از 24ميليون 
خانوار ايراني حدود ۸ درصد خانوار تك نفره هستند كه بايد در طراحي الگوي مسكن 

و تقاضاي خانوار به آن توجه كنيم. وي ادامه داد: افزايش خانوارهاي اجاره نشين در 
سال هاي اخير نيز نكته يي است كه بسيار اهميت دارد. آمارها نشان مي دهند تقريبا 
3۸درصد جامعه ايران، اجاره نش��ين هس��تند و حدود ۷2درصد جمعيت كشور در 
مناطق شهري زندگي مي كنند. بنابراين چالش آينده اقتصاد مسكن در ايران، بحران 

شهرنشيني است. 
مدي��ر كل دفت��ر برنامه ري��زي و اقتصاد مس��كن گفت: پديده »بدمس��كني« و 
حاشيه نش��يني كه حدود 1۹ ميليون نفر از جمعيت كشور با آن دست به گريبانند، 

بسيار مهم است و وزير راه و شهرسازي بر رفع فوري اين معضل تاكيد دارد. 
خانوارهاي بدمس��كن فيزيكي افرادي هستند كه واحد مسكوني آنها از امكانات 
فيزيكي، فني و مهندسي مناسبي برخوردار نيست يا اينكه امكانات رفاهي درستي 
ندارد يا زندگي در اين قبيل واحدهاي مس��كوني به لحاظ رواني مناس��ب نيست. به 
عنوان نمونه ش��اهد هس��تيم كه در يك واحد مسكوني يك خوابه، حدود ۷تا ۸ نفر 
زندگي مي كنند. يقينا امنيت رواني خانوارها در چنين واحدهايي در وضعيتي مناسب 
نيست و سبب ايجاد مسائل حاشيه يي خواهد شد. به همين سبب اگر مي خواهيم در 
دهه آينده از چنين معضاتي خاص شويم، ناچاريم روي موضوع وضعيت نابسامان 
ش��هري، بهسازي محات و بازس��ازي واحدهاي مسكوني بيشتر تمركز كنيم. البته 
بهسازي مناطق حاشيه يي و حل مس��ائل افراد »بدمسكن« برنامه يي طولاني مدت 

است و نياز به صرف هزينه هاي جدي دارد. 
وي گفت: رش��د خانوار در ايران در سرشماري ۸۵ حدود 3.۵ درصد بود ولي در 
دهه ۹0 به 3.۹ درصد رس��يد. جالب اينكه شاخص مذكور در سرشماري سال ۹۵، 
به 2.۷ درصد رس��يده اس��ت. اين رقم با پيش بيني جمعيت شناسان مبني بر رشد 
3.6درصدي تفاوت داش��ت. با اين وجود اگر بخواهيم نرخ رشد 2.۷ درصد خانوار را 
در نظر بگيريم، سالانه حدود ۵00 هزار خانواده جديد در كشور شكل مي گيرد كه ما 
بايد براي اسكان آنها برنامه داشته باشيم. در چنين شرايطي حتي با فرض نوسازي 
و بهس��ازي محات، س��الانه به ۸00 تا ۹00 هزار واحد مس��كوني جديد نيازمنديم 
كه توليد آنها نيازمند توجه به توانمندي هاي اقتصادي و اجتماعي آينده اس��ت. اگر 
اين گونه مديريت نكنيم باز هم به موازات رشد افراد بدمسكن و بي مسكن، به تعداد 

خانه هاي خالي در كشور افزوده خواهد شد. 
وي گفت: نياز به مس��كن وجود دارد ولي ابعاد آن متفاوت ش��ده است. در شهر 
تهران و در س��ال هاي ۹0 تا ۹۵حداقل 400 هزار نفر به جمعيت افزوده شده است. 
در حالي كه از كل واحدهاي خالي در كشور حداقل 300 هزار واحد مسكوني متعلق 
به شهر تهران است. بررسي ها نشان مي دهد كه در تهران بيشتر موضوع جابه جايي 
جمعيت و بهبود وضعيت مس��كن مطرح اس��ت وگرنه رشد خانوار به حدي نيست 
كه نگران كننده باش��د. در برنامه ريزي هاي حوزه مسكن بايد به اين مساله هم توجه 
داشته باشيم. وي همچنين گفت: قيمت مسكن نوسانات و فراز و فرودهايي داشته 
كه بالاترين نوسانات مربوط به سال هاي ۸6 تا ۸۷ است. در اين دوره قميت مسكن 
حدود 100درصد افزايش پيدا كرد. اخيرا نيز قيمت مسكن رشد نسبي داشته است. 
از سوي ديگر در يك ماه گذشته حجم معامات در تهران افزايش پيدا كرده كه نشانه 

رونق در بازار مسكن است. 

برنامه دولت براي فريز گسل مسكن 
 فرمانده پليس راه شرق استان تهران با اشاره 
به حادثه س��قوط مرگبار يك دس��تگاه اتوبوس 
مسافربري به دره جاجرود گفت: بررسي هاي اوليه 
نشان دهنده وجود نقص فني به عنوان عامل بروز 
حادثه در اين خودروست. به گزارش ايرنا، سرهنگ 
س��ياوش محبي افزود: بررسي اوليه كارشناسان 
وجود نقص فني در خودرو را تاييد مي كند، البته 
علت دقيق اين حادثه توسط كارشناسان بررسي 
و اعام خواهد ش��د. وي اظهار كرد: يك دستگاه 
اتوبوس مسافربري )ولوو بي۷( كه از مقصد كرج 
به س��مت س��اري در حال حركت ب��ود، حوالي 
ساعت 2 بامداد سه شنبه در محور قديم جاجرود 
)استان تهران( دچار سانحه شده و به دره سقوط 
مي كند. رييس پليس راه ش��رق اس��تان تهران 
گفت: براس��اس بررس��ي هاي انجام شده اتوبوس 
زمان وقوع حادثه ۵0 كيلومتر سرعت داشته كه 
با توجه به ش��رايط جاده س��رعت تا 60 كيلومتر 

بر س��اعت نيز براي اين نوع اتوبوس مجاز است. 
سرهنگ محبي با اشاره به 3۹مسافر اين اتوبوس 
افزود: در اين حادثه 11نفر كش��ته و 2۸نفر ديگر 
مصدوم ش��دند كه 2۷ نفر از مصدومان به دليل 
شدت جراحات وارده به بيمارستان منتقل شدند. 
رييس پليس راه شرق استان تهران تصريح كرد: 
اتوبوس حين حركت از مسير اصلي منحرف و در 
عمق 200متري دره جاجرود )يك كيلومتر قبل 
از پل( سقوط مي كند. سرهنگ محبي با اشاره به 
اينكه راننده و كمك راننده خودرو زنده و سالم 
هستند، افزود: مصدومان حادثه با حضور عوامل 
امدادي و پس از انجام اقدامات اوليه درماني به 
بيمارستان هاي امام حسين )ع(، تجريش، بعثت، 
ش��هيد لواساني و شهيد فيروزگر منتقل شدند. 
به گفته وي، مصدومان اين حادثه با اس��تفاده 
از 16 دستگاه آمبولانس اورژانس به بيمارستان 

منتقل شدند. 

نقص فني، عامل سقوط اتوبوس به دره جاجرود

آگهي احضار متهم
بدينوس��يله به آقاي رضا مرادي كميجاني فرزند تيمور فعا مجهول المكان، در پرونده كاسه 
۹604۹1  ش��عبه 101 دادگاه حس��ب دس��تور دادرس ش��عبه 101 دادگاه عمومي جزايي 
رباط كري��م براس��اس محتويات پرون��ده به اتهام اي��راد ضرب و جرح عم��دي تحت تعقيب 
مي باشد طبق ماده 344 قانون آيين دادرسي كيفري اباغ مي شود در تاريخ رسيدگي مورخ 
۹6/0۷/26 س��اعت 11/30 در اين ش��عبه حاضر شده در غير اين صورت غياباً اتخاذ تصميم 

به عمل خواهد آمد.
علي نريماني- دفتر دادگاه شعبه ۱۰۱ دادگاه عمومي)جزايي( دادگستري شهرستان رباط كريم

 م الف /۱325

پس از گذشت يك سال از افش��اگري رسانه يي درخصوص واگذاري مشكوك 
اماك به برخي افراد حقيقي و حقوقي توس��ط ش��هرداري تهران و در حالي كه 
هنوز پرونده موسوم به اماك نجومي جريان دارد، روز گذشته افشين حبيب زاده 
رييس كميته عمران شوراي شهر تهران، از ارائه اسناد و مداركي خبر داد كه نشان 
مي دهد در حركتي جديد، برخي اماك شهرداري به افراد خاص واگذار شده است. 
حبيب زاده ديروز در صحن پارلمان شهري پايتخت در تذكري گفت: براساس بند 6 
ماده ۵۵، شهرداري مي تواند اراضي خود را با حفظ مالكيت به طور رايگان در اختيار 
سازمان ها و... قرار دهد، اما متاسفانه شاهد هستيم در سازمان اماك واگذاري هايي 
برخاف قانون و بدون مصوبه شورا انجام مي شود. وي افزود: همچنين مبالغي در 
بودجه س��ال ۹6 براي كمك به افراد خاص وضع شده كه به جهت تعدد و رعايت 
ش��أن افراد از اعام اس��امي آنها خودداري مي كنم. اما اس��ناد و مدارك كاملي در 
اين خصوص دارم. رييس كميته عمران شوراي شهر تهران خواستار جلوگيري از 
روند اين واگذاري ها ش��د و عنوان كرد، اي��ن اماك بايد در قالب يك طرح فوري 

به شهرداري برگردانده شود. به گزارش »تعادل«، حبيب زاده بعد از جلسه شورا در 
پاس��خ به س��وال خبرنگاري كه صحبت از اماك نجومي كرد واكنش نشان داد و 
گف��ت: من بحثي با عنوان اماك نجومي عنوان نكردم فقط اطاع دادم كه برخي 
واگذاري هاي غيرقانوني به افراد خاص انجام ش��ده اس��ت. در جلسه علني شوراي 
ش��هر، محسن هاشمي رييس شوراي ش��هر تهران از حبيب زاده خواست اسناد و 
مدارك واگذاري اماك را در اختيار كميس��يون نظارت بگذارد. محس��ن هاشمي 
گفت: من نيز در اين خصوص سخناني دارم اما در حال حاضر از بيان آن خودداري 
مي كنم. در اين جلس��ه همچنين حسن رسولي خزانه دار ش��وراي شهر تهران، از 
بي انضباطي مالي در س��تاد ساماندهي فعاليت  س��ازمان هاي مردم نهاد خبر داد و 
گفت: براساس بررسي هاي صورت گرفته شاهد يكسري بي انضباطي هاي مالي در 
ستاد ساماندهي فعاليت هاي س��ازمان هاي مردم نهاد بوديم. در همين رابطه بهتر 
اس��ت حتما يكي از نمايندگان شورا در اين ستاد عضو كميسيون برنامه و بودجه 
باشد تا بتواند به عنوان رابط ما عمل كرده و بر فعاليت هاي مالي ستاد نظارت كند.

واگذاري هاي جديد املاك شهرداري به افراد خاص
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صنعت، معدن و تجارت14
پيشنهاد ضوابط واردات خودرو 

به دولت 
فارس  رييس سازمان توسعه تجارت با بيان اينكه 
مطلع ش��دن واردكنندگان خ��ودرو از تغيير ضوابط 
واردات منجر به افزايش واردات خودرو ش��د، گفت: 
ب��ه زودي ضواب��ط جدي��د واردات خ��ودرو در دولت 
بررس��ي مي شود. مجتبي خس��روتاج در مورد اينكه 
ضوابط و دستورالعمل جديد براي واردات خودرو در 
چ��ه مرحله يي قرار دارد، گفت: بررس��ي ها در زمينه 
چگونگ��ي واردات خودرو انجام ش��ده، پيش��نهادات 
ت��ا چن��د روز آينده ب��ه دولت مي رود و پ��س از آن 
تصميم��ات جديد اعلام مي ش��ود. رييس س��ازمان 
توس��عه تجارت افزود: بررس��ي  ها و پيش��نهادات در 
م��ورد ضوابط جديد واردات خودرو مدتي پيش تهيه 
ش��ده بود، اما به دليل تش��كيل كابينه جديد دولت 
دوازدهم، اقدامات لازم انجام نشد كه با استقرار وزير 
صنع��ت در دولت دوازدهم اقدامات در اين زمينه در 
حال انجام اس��ت. خس��روتاج با بيان اينكه در زمينه 
واردات خ��ودرو ب��ه لحاظ تع��داد در 5 م��اه ابتداي 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 43درصد 
رشد داش��ته ايم، گفت: طي 5ماه سال گذشته ارزش 
واردات خودرو ترخيص ش��ده 700ميليون دلار بود، 
در حال��ي كه در 5 م��اه ابتداي امس��ال اين رقم به 
بيش از يك ميليارد دلار افزايش يافته اس��ت. رييس 
س��ازمان توس��عه تجارت با اش��اره به دليل افزايش 
واردات خ��ودرو گف��ت: واردكنندگان خ��ودرو اواخر 
سال گذش��ته و اوايل امس��ال متوجه شدند، ضوابط 
واردات خودرو تغيير مي كند، به همين دليل نس��بت 
ب��ه افزايش ثبت س��فارش اق��دام كردند. خس��روتاج 
ادام��ه داد: مقررات و ضوابط جديد واردات خودرو بر 
صادرات، سرمايه گذاري در داخل و توليد مشترك و 
سرمايه گذاري مشترك در بخش خودرو تاكيد دارد. 
وي با تاكيد اينكه واردات بايد هدفمند باش��د، افزود: 
بنابراين در اين زمينه بايد بررس��ي كنيم كه واردات 
خ��ودرو با سياس��ت هاي دولت تطاب��ق دارد، يا خير 
كه به اين نتيجه رس��يديم كه دس��تورالعمل واردات 

نيازمند تغييرات است. 

 بخشنامه دولت
براي حذف معافيت مالياتي 

ايس�نا  رييس اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي 
صنايع و معادن س��رب و روي اي��ران از حذف معافيت 
۱00 درصدي ماليات صادركنندگان مواد خام معدني 
بر اساس بخشنامه دولت خبر داد و گفت: اين موضوع 
باعث آسيب به فعالان معدني و دولت به صورت دوطرفه 
مي شود. حسن حسينقلي با بيان اينكه ادبياتي كه دولت 
و مجلس در قبال معادن به كار مي برند، ادبيات درستي 
نيس��ت، عنوان ك��رد: همان طور كه پي��ش از اين عدم 
تفاهم در ادبيات معدني باعث ش��ده بود كه تصميمات 
نادرس��تي در اين حوزه گرفته ش��ود، اي��ن موضوع در 
بخش��نامه اخير هيات دولت نيز قابل رويت است و در 
جلس��اتي هم كه با سازمان برنامه و بودجه داشتيم، به 
چشم مي خورد. وي ادامه داد: بر اساس متن قانون رفع 
موانع توليد كه البته اين قانون براي ما بيشتر مانع تراشي 
كرده است، در تعريف ماده خام آمده است كه مواد خام، 
موادي هستند كه پس از استخراج هيچ تغيير فيزيكي و 
شيميايي روي آن انجام نشده و افزايش عياري روي آن 

نيز اتفاق نيفتاده است. 

»ساينا« بي مشتري ماند
تس�نيم  برخلاف برآورد س��ايپا در فروش ساينا 
اتوماتي��ك اي��ن خ��ودرو در فروش ي��ك روزه فقط 
توانس��ت ۸00 خريدار قطعي داش��ته باشد. براساس 
اع��لام ش��ركت س��ايپا پيش ف��روش خودرو س��اينا 
اتوماتيك به عنوان نخستين خودرو اتوماتيك مجهز 
به گيربكس CVT از س��اعت ۱۱ روز دوشنبه ششم 
شهريورماه س��ال جاري در نمايندگي هاي مجاز اين 
شركت در سراسر كشور آغاز شد؛ اما عمر اين فروش 
فق��ط يك روز بود و س��ايت به دليل عدم اس��تقبال 
مردم بس��ته ش��د. برآورد س��ايپا در فروش س��اينا 
اتوماتيك ۱7هزار دس��تگاه خ��ودرو بود اما در همان 
ي��ك روز حدود 2ه��زار نفر در اين ثبت نام ش��ركت 
كردن��د كه از ميان آنها فقط ۸00 نفر ثبت نام قطعي 

را انجام داده بودند. 

نيازي به برگزاري نمايشگاه 
نيست

پاي�گاه خبري اتاق اصن�اف   رييس اتاق اصناف 
اي��ران گفت: با توجه به وفور ان��واع كالاهاي مورد نياز 
دانش آموزان اعم از نوشت افزار، كيف و كفش و پوشاك 
در كش��ور درحال حاضر نيازي به برگزاري نمايش��گاه 
احساس نمي ش��ود. علي فاضلي با اش��اره به برگزاري 
ف��روش فصلي پايي��زه در مصلاي تهران اف��زود: به دو 
دليل نيازي به برگزاري نمايش��گاه در تهران احساس 
نمي شود؛ يكي اينكه در تامين كالاهاي مصرفي به هيچ 
عنوان با مشكل مواجه نيس��تيم. دوم اينكه با فراواني 
عرضه كنندگان كالا در بنگاه هاي صنفي و فروشگاه هاي 
زنجيره يي در فروش اين اقلام روبه رو هستيم كه خود 
توانايي تامين تقاضاي بازار را دارند. وي گفت: از مردم 
هم مي خواهيم كه از مكان هايي تحت عنوان نمايشگاه 
كه ب��دون مجوز اقدام به عرض��ه كالا مي كنند، خريد 
نكنن��د. ام��روز نيازهاي م��ردم را از طريق فروش هاي 
فوق العاده در واحدهاي صنفي تامين مي كنيم. فاضلي 
با بيان اينكه سمت و سوي نمايشگاه بر خريد متمركز 
از جانب مردم اس��ت، اضافه كرد: از فروش نوشت افزار 
چه از طريق واردات و چه توليد داخلي، س��ود زيادي 
نصيب فروش��ندگان واحدهاي صنفي نمي ش��ود اما با 
وج��ود اين در فروش فوق العاده صنوف در بخش كيف 
و كفش و پوش��اك، تخفيف حداق��ل ۱5درصد لحاظ 
ش��ده اس��ت. رييس اتاق اصناف ايران ب��ا بيان اينكه 
در س��ال هاي ۹2و۹3 تامين كنن��ده 30درصد از انواع 
محص��ولات مورد ني��از دانش آموزان در داخل كش��ور 
بوديم، افزود: امروز با رش��د ۱5درصدي، تامين كننده 
بيش از 45درصد اين اقلام در داخل كش��ور هس��تيم 
ضمن اينكه امس��ال برندهاي جديد با كيفيت بالا در 
بازار عرضه شده اس��ت. وي اظهار كرد: براي برگزاري 
نمايش��گاه بايد فرآيند قانوني آن طي شود كه از ارائه 
درخواس��ت به اتاق اصناف ي��ا وزارت صنعت، معدن و 
تجارت آغاز مي شود؛ سپس مراحل اخذ مجوز از اداره 
اماكن تا مجموعه نمايشگاهي كه در وزارتخانه صمت 

نهادينه شده؛ طي شود.

روي خط خبر

توسط رييس ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي

بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي ابلاغ شد
ادامه از صفحه اول: 

تبصره 2- نرخ س��ود تس��هيلات فوق به صورت 
ميانگين نرخ سود تس��هيلات صندوق توسعه ملي 
)در ح��ال حاضر اين نرخ ۱۱ درصد اس��ت( و نرخ 

سود مصوب شوراي پول و اعتبار خواهد بود. 
تبصره 3- نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار 
در محاس��به منابع داخلي بانك ها براي مواردي كه 
پوش��ش ضمانتنامه يي صندوق ضمانت صادرات را 

دارا هستند، 2 درصد كمتر لحاظ مي گردد. 
ماده 2- دو ميليارد دلار س��پرده ارزي دو ساله 
در چند بانك عامل توس��ط صندوق توسعه ملي )با 
احتس��اب مانده س��پرده صندوق در سال ۱3۹5( 
جهت ارائه تس��هيلات ارزي ب��ه خريداران خارجي 
كالاها و خدمات ايراني در قالب اعتبار خريدار و نيز 
تامين سرمايه در گردش شركت هاي صادراتي فعال 

در زمين��ه صادرات مج��دد كالا و صادرات خدمات 
فني و مهندسي، مطابق رويه هاي موجود صندوق. 

اي��ن تس��هيلات در ص��ورت گش��ايش اعتبار 
اس��نادي )LC( با نرخي معادل مجموع نرخ سود 
س��پرده گذاري صندوق توسعه ملي در بانك عامل 
به ميزان 2 درصد، كارم��زد بانك عامل به ميزان 
يك درصد و نرخ پوشش ريسك صندوق ضمانت 
صادرات براس��اس مصوبه هيات وزي��ران )0.5 تا 
۱.5 درصد متناس��ب با ريسك كشوري( پرداخت 

خواهد شد. 
در غي��ر اين  صورت، نرخ س��ود س��پرده گذاري 
صندوق توس��عه ملي در بان��ك عامل به ميزان 2.5 
درص��د، كارم��زد بانك عامل به مي��زان ۱.5 درصد 
و نرخ پوش��ش ريس��ك صندوق ضمان��ت صادرات 

براساس مصوبه هيات وزيران محاسبه مي شود. 

تبصره ۱- نرخ هاي سود سپرده گذاري فوق الذكر 
منوط به تصويب هيات امناي صندوق توس��عه ملي 
اس��ت و دبيرخانه هيات امنا موظف است در اسرع 

وقت اقدامات لازم را به عمل آورد. 
تبص��ره 2- صندوق توس��عه ملي موظف اس��ت 
اقدامات لازم جهت افزايش دوره س��پرده گذاري از 
دو سال به حداقل پنج سال براي اعطاي تسهيلات 

به خدمات فني و مهندسي را انجام دهد. 
تبصره 3 - اس��تفاده از تسهيلات ارزي صندوق 
توسعه ملي منوط به عدم تبديل ارز به ريال است. 
ماده 3- بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران، 
ب��ا همكاري وزارت امور اقتصادي و دارايي، صندوق 
توسعه ملي، صندوق ضمانت صادرات، بانك توسعه 
صادرات و سازمان توسعه تجارت سازوكار لازم براي 
حصول اطمينان نس��بت به اس��تفاده از تسهيلات 

مواد )۱( و )2( را طراحي و بر آن نظارت نمايد. 
تبص��ره ۱- تس��هيلات ترجيحي موض��وع اين 
دستورالعمل تنها براي متقاضياني است كه اقدام به 
اخذ تسهيلات جديد مي نمايند و مشمول استمهال 

تسهيلات قبلي نخواهد بود. 
تبصره 2- تمامي بانك ه��اي عامل موظفند هر 
ماه يك ب��ار ليس��ت تس��هيلات گيرندگان از منابع 
صندوق توس��عه ملي و منابع بانكي را به س��ازمان 

توسعه تجارت ارسال كنند. 
س��ازمان توس��عه تج��ارت موظف اس��ت بانك 
اطلاعاتي از مجموعه تسهيلات پرداختي اين بسته 
و صادركنن��دگان بهره مند از تس��هيلات را تهيه و 
گ��زارش آن  را ه��ر ماه يك بار به س��ازمان برنامه و 

بودجه ارائه نمايد. 
ماده 4- منابع پيش بيني ش��ده در قانون بودجه 
س��ال ۱3۹۶ كل كش��ور براي حماي��ت از صادرات 

غيرنفتي به شرح زير است: 
۱-4- مبل��غ ۱200 ميليارد ريال از محل اعتبار 
رديف 74-550000 ب��راي اعطاي جوايز صادراتي 
مرب��وط به ص��ادرات غيرنفتي و غيرپتروش��يمي با 

اولويت صادرات دانش بنيان. 

2-4- مبل��غ ۱000 ميلي��ارد ريال يارانه س��ود 
تس��هيلات واحده��اي توليدي با اولوي��ت توليدات 

صادراتي از محل اعتبار رديف 550000-۹0. 
3-4- پيش بيني اعتبار از محل هدفمندس��ازي 
يارانه ها براساس آيين نامه اجرايي تبصره ۱4 قانون 

بودجه سال ۱3۹۶. 
م��اده 5- ب��راي كاهش بيش��تر هزينه س��ود 
تسهيلات صادراتي، بخشي از سود اين تسهيلات 
)موض��وع رديف 3 جدول ش��ماره يك(، از محل 
يارانه س��ود )اعتبارات پيش بيني ش��ده در قانون 
بودجه سال ۱3۹۶( توسط سازمان توسعه تجارت 
به نيابت از صادركنندگان و متناسب با تخصيص 
اعتب��ارات بودجه ي��ي و براس��اس مفاد ق��رارداد 
عامليت بين س��ازمان توسعه تجارت و بانك هاي 
عامل، پس از ارائه اس��ناد و مدارك لازم از سوي 
صادركننده به س��ازمان توس��عه تجارت مبني بر 
انجام صادرات و تاييد اين سازمان، به بانك عامل 

پرداخت مي شود. 
بانك هاي عامل موظفند، متناسب با پرداخت هاي 
انجام ش��ده، نس��بت به تعديل بازپرداخت اقس��اط 

باقي مانده تسهيلات گيرندگان اقدام نمايند. 

تعادل  
نشست روز گذشته هيات نمايندگان اتاق تهران در 
پايان فصل تابس��تان س��ه محور مهم داشت؛ »تحولات 
اقتصادي طي يك ماه اخير« نخستين محور اين نشست 
ب��ود كه از س��وي رييس اتاق تهران م��ورد واكاوي قرار 
گرفت. مس��عود خوانس��اري »واقعي كردن قيمت ارز، 
اص��لاح نظام بانكي، مبارزه با فس��اد و حذف مجوزهاي 
زاي��د« را جزو مهم ترين اولويت هاي كاري دولتمردان از 
ن��گاه بخش خصوصي عنوان كرد. او ب��ا تاكيد بر اينكه 
ات��اق تهران آمادگ��ي دارد با همكاري دول��ت در مورد 
تحقق اين اهداف گام بردارد، ابراز اميدواري كرد كه يك 
ص��داي واحد به ويژه در حوزه اقتصاد از دولت ش��نيده 
شود. »تثبيت تعرفه ها« ديگر خواسته رييس اتاق تهران 
از وزي��ر صنعت، معدن وتجارت ب��ود؛ چراكه به اعتقاد 
خوانساري، تغيير يك شبه تعرفه ها هم فسادزاست و هم 
ناامن��ي اقتصادي به وجود م��ي آورد. به گفته او، محمد 
ش��ريعتمداري وعده داده كه تعرفه ها را براي 4 س��ال 
تثبي��ت كند، مگر در م��وارد اضطراري كه نياز به تغيير 
باشد. حال بايد ديد كه سكاندار جديد وزارتخانه صنعت 
آيا آمادگي لازم براي عمل به وعده خود در جمع فعالان 
بخش خصوصي را دارد يا خير؟ »حمايت و دفاع تمام قد 
فعالان بخش خصوصي از ابلاغيه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت درباره عدم الزام نصب برچس��ب قيمت روي 
كالاهاي منتخب از س��وي توليدكنندگان« محور ديگر 
اين نشس��ت بود. رييس كميسيون كشاورزي و صنايع 
غذاي��ي اتاق تهران ب��ر اين باور بود ك��ه اجراي ابلاغيه 
حذف برچسب قيمت گذاري نه تنها منجر به گرانفروشي 
نمي ش��ود، بلكه تفاوت قيمت از كارخان��ه تا زماني كه 
كالا به دس��ت مصرف كننده مي رسد را كاهش مي دهد. 
س��ومين محور اين نشست »تش��ريح گزارش عملكرد 
صندوق ضمانت صادرات« از سوي سيدكمال سيدعلي 
ب��ود. به گفته او، ايران بزرگ ترين جذب كننده فاينانس 
ميان مدت و بلندمدت طي سال هاي گذشته بوده است. 
به طوري كه طي س��ال هاي 2002 تا 200۶ از مجموع 
200ميليارد دلار فاينانس در جهان در ارتباط با خدمات 
فني و مهندسي، 35ميليارد دلار آن را ايران جذب كرد 
و در طول دوران تحريم ها نيز تمام اقساط اين فاينانس ها 
بازپرداخت ش��ده اس��ت. اما در عين حال فعالان بخش 
خصوصي گلايه ها و پيش��نهادات خ��ود را با مديرعامل 

صندوق ضمانت صادرات ايران در ميان گذاشتند. 

 ساماندهي نظام تعرفه اي 
طب��ق روال گذش��ته ريي��س اتاق تهران در نشس��ت 
ماهانه ش��هريور فعالان بخش خصوصي به مرور مهم ترين 
رويداده��اي اقتصادي در يك ماه اخي��ر  پرداخت و مواضع 
بخ��ش خصوصي را در قب��ال رويدادها و مس��ائل تبيين 
كرد. مسعود خوانساري با بيان اينكه محيط كسب وكار در 
ايران نيازمند اصلاحات جدي اس��ت، گفت: كابينه جديد 
و همچني��ن اتاق هاي بازرگاني ت��لاش ويژه يي براي حل 
مشكلات محيط كس��ب وكار دارند. خوانساري ادامه داد: 
در ديداري كه با محمد شريعتمداري وزير صنعت، معدن 
و تجارت داش��تيم او بيان كرد كه برنامه يي دارد كه براي 
چهار سال آينده تعرفه ها را ثابت نگه دارند و فقط در مواقع 
بس��يار ضروري آنها را تغيير دهند. چنانچه اين اتفاق رخ 
دهد حركت بس��يار بزرگي رخ خواهد داد؛ چراكه يكي از 
مش��كلات اقتصادي تغيير تعرفه ها به صورت روزانه است 
كه باعث تشديد فساد، ناامني و بي ثباتي اقتصادي مي شود. 
خوانس��اري همچنين به موضوع تك نرخي كردن ارز 
اشاره كرد و گفت: تك نرخي كردن ارز بحث مهم اقتصادي 
ديگري است كه خوشبختانه رييس كل بانك مركزي هم 
بر آن تاكيد ويژه داشتند. او با انتقاد از اينكه سال گذشته 
هم چندين بار اين موضوع را بيان كردند اما عملي نش��د، 
ابراز اميدواري كرد كه امسال اين كار عملياتي شود. رييس 
اتاق تهران در عين حال، حذف ارز مسافرتي را گام نخست 
و مقدمه يكسان سازي نرخ ارز دانست و خواستار برداشتن 
گام هاي بعدي در اين زمينه ش��د. خوانس��اري همچنين 
خواستار اقدامات جدي در خصوص اصلاح نظام بانكي شد. 
او به دو ش��اخص اقتصادي نيز اشاره كرد وگفت: آمار 
رشد اقتصادي كه مركز آمار ايران ارائه داده، نشان مي دهد 
كه ما با رشد اقتصادي 7درصدي در بهار امسال نسبت به 
سال گذش��ته روبه رو بوده ايم؛ مهم تر از آن رشد اقتصادي 
مثبت حوزه س��اختمان بود كه بعد از 20 فصل متوالي كه 
منفي و صفر بود، رخ داد و خوش��بختانه در بهار امس��ال 
ش��اهد رش��د 7.۱درصدي در اين بخش بودي��م. اگر اين 
موضوع تداوم پيدا كند ما شاهد رونق در بخش ساختمان 
هم در فصل هاي پي��ش رو خواهيم بود. رييس اتاق تهران 
درب��اره حضور مديرعامل موسس��ه فري��زر در اتاق تهران 
گفت: قرار شد اين موسسه با ارائه  راهكارها و پيشنهادات، 
شرايطي را فراهم كند تا رتبه ايران در آزادي اقتصادي بهتر 

ش��ود. در حال حاضر رتبه ايران ۱50 است. او يادآور شد: 
قبل از آزادي اقتصادي درآمد سرانه عمان 4هزار دلار بود 
اما با اصلاحات انجام شده و با كمك موسسه فريزر درآمد 

سرانه اين كشور به 3۶ هزار دلار رسيده است. 

 حمايت از طرح جديد وزارت صنعت
در بخش دوم اين نشس��ت، »ابلاغيه وزارت صنعت 
معدن و تجارت، درباره عدم الزام نصب برچس��ب قيمت 
روي كالاهاي منتخب« از سوي فعالان بخش خصوصي 
مورد واكاوي قرار گرفت. رييس كميسيون كشاورزي، آب 
و صنايع غذايي اتاق تهران به دفاع از اين طرح پرداخت 
وگفت: اين موضوع از ابتداي ش��روع به كار دوره هشتم 
هيات نمايندگان اتاق تهران در دس��تور كار كميسيون 
قرار داش��ت و طي برگزاري نشس��ت هاي كارشناس��ي 
ميان بخش خصوصي و مسوولان دولتي بر اصلاح نظام 
قيمت گ��ذاري  تاكيد فراواني ش��د. كاوه زرگ��ران افزود: 
خوش��بختانه وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در دولت 
دوازدهم نيز اين رويه را در پيش گرفته اس��ت. به گفته 
اين فعال اقتصادي با اجراي اين طرح، صرفا درج قيمت 
كالا از عه��ده توليدكنندگان خارج و مس��ووليت آن به 
توزيع كنندگان واگذار  مي شود و اين گونه نيست كه درج 
قيمت روي كالاها به طور كامل حذف شود. زرگران با رد 
اظهارات برخي نمايندگان مجلس شوراي اسلامي مبني 
ب��ر اينكه حذف قيمت ها منجر به هرج و مرج در بازارها 
مي ش��ود، بيان كرد: نه تنها گراني در گروه هاي مختلف 
كالاي��ي صورت نمي گيرد، بلكه منجر به ارزان تر ش��دن 
كالاها هم مي شود. حس��ن فروزان فرد ديگر عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران نيز با دفاع از اين اقدام دولت گفت: 
حذف قيمت گ��ذاري تحولي ارزنده اس��ت و اتاق تهران 
همراهي خود را با دولت در اجراي اين طرح نشان دهد. 

 گزارش عملكرد صندوق ضمانت صادرات
در بخش س��وم نشست روز گذش��ته فعالان بخش 
خصوص��ي، مديرعامل صندوق ضمانت ص��ادرات ايران 
به ارائه گزارش��ي از عملكرد اين صندوق طي س��ال هاي 
اخير پرداخت و بر آمادگي براي پوش��ش ريس��ك هاي 
صادركنندگان توسط اين موسسه تاكيد كرد. سيدكمال 
س��يدعلي با بيان اينك��ه در حال حاض��ر ارزش تجارت 
جهاني به ميزان ۱۶هزار ميليارد دلار است، گفت: مجموع 
پوشش هاي صندوق هاي ضمانت صادرات در دنيا حدود 
۱۱درصد اس��ت. سيدعلي سپس به جايگاه و رتبه ايران 
در گروه ريسك هاي اعتباري اشاره كرد و افزود: در حال 
حاضر رتبه ايران در اين بخش ۶ است كه تلاش هايي نيز 

براي بهبود و كاهش اين رتبه صورت گرفته است. 
مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران در ادامه به 
رون��د كاري اين صندوق طي س��ال هاي ۱3۸3تا ۱3۹۶ 
اش��اره كرد و گفت: ميزان پوش��ش هاي اين صندوق در 
س��ال ۱3۸۸ به ميزان 3ميليارد و 200ميليون دلار بود 
كه پس از اين س��ال روند كاهشي در پيش گرفت اما از 
سال ۹3 به بعد س��ير صعودي ميزان پوشش ريسك ها 
افزايش يافت. وي تصريح كرد كه درحال حاضر مجموع 
تعهدات صندوق ضمانت صادرات ايران 5۶ هزارميليارد و 
435ميليون ريال است. به گفته سيدعلي به دليل افزايش 
حجم معوقات بانكي طي سال هاي اخير سهم بيمه نامه ها 
به نسبت ضمانتنامه ها از سوي صندوق ضمانت صادرات 
ايران رشد داش��ته به طوري كه طي سال گذشته سهم 
بيمه نامه ه��ا ۸۸۹ ميلي��ون دلار و س��هم ضمانتنامه ها 
۶۶۶ ميلي��ون دلار بود.  همچنين ب��ه گفته وي، ميزان 
خس��ارت هاي پرداختي صندوق ضمانت صادرات ايران 
طي س��ال گذش��ته ي��ك  هزارميلي��ارد و 273ميليون 
ريال بوده اس��ت. او عمده ريسك هاي پوششي صندوق 

ضمانت صادرات ايران را ب��راي پروژه هاي خدمات فني 
و مهندسي در كشورهاي»عراق، سريلانكا، تاجيكستان 
و سودان« عنوان كرد و افزود: تمام تلاش ما در صندوق 
ضمانت صادرات ايران بر اين بوده كه پول را با نرخ ۱7و 
۱۸درصد در اختيار صادركنندگان قرار دهيم. وي يكي 
از برنامه هاي اين صندوق طي دوره كنوني را فعال سازي 
مج��دد خطوط اعتب��ار خريدار و تس��هيل دسترس��ي 
صادركنن��دگان به تامين مالي عنوان كرد و خبر داد كه 
اين صندوق تاكنون با ۱2موسسه بين المللي موافقتنامه 
همكاري امضا كرده است. او سپس با بيان اينكه چالش 
امروز صادرات كش��ور نرخ ارز است، گفت: حداقل ميزان 
پوشش اين صندوق براي سال جاري 2ميليارد دلار است. 

 گلايه و پيشنهادات فعالان اقتصادي؟
از آن سو فعالان بخش خصوصي انتقادات خود را 
نس��بت به عملكرد اين صندوق عنوان كردند. مهدي 
ش��ريفي نيك نفس گفت: يكي از راهكارهاي افزايش 
فروش تولي��دات نيز ايج��اد خطوط اعتب��اري براي 
خريداران اين محصولات اس��ت. حال آنكه در صنعت 
پتروشيمي، كشورهاي رقيب ايران نظير»عربستان« 
اعتبارهاي ۱۸0روزه به خريداران خود اعطا مي كنند. 
از اين رو درخواس��ت ما اين اس��ت كه ب��ه خريداران 
معتبري كه مي توانيم فهرستشان را ارائه كنيم، اعتبار 
خريدار اختص��اص دهد. اكنون هيچ خريداري حاضر 
نيس��ت به صورت نقدي خريد انجام دهد. در صورت 
ع��دم ارائه اين امكانات، بازار محصولات پتروش��يمي 
اي��ران يك��ي پس از ديگ��ري از دس��ت خواهد رفت. 
حميدرضا صالحي، ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق 
ته��ران ادامه داد: اگ��ر صندوق ضمانت ص��ادرات از 
مش��اركت تشكل ها در اعتبارس��نجي شركت ها بهره 

بگيرد، بس��يار موثر خواهد بود. رييس كنفدراسيون 
صادرات ايران نيز گفت:»صدور ضمانتنامه براي ورود 
موقت كالاها« از سوي صندوق ضمانت صادرات تنها 
براي حدود ۸00 ش��ركت كه مشتري صندوق تلقي 
مي شوند، صادر مي شود كه اين ميزان در مقابل حجم 
صادرات كشور كافي به نظر نمي رسد. محمد لاهوتي، 
رييس كنفدراس��يون ص��ادرات به ض��رورت افزايش 
س��رمايه صندوق ضمانت صادرات نيز اش��اره كرد و 
گفت: كمبود سرمايه صندوق نسبت به حجم صادرات 
كنوني محس��وس اس��ت. به همين جهت اتاق ايران، 
پيشنهاد افزايش سرمايه صندوق ضمانت صادرات از 
محل منابع صندوق توس��عه ملي را به سازمان برنامه 
و بودج��ه و ديگر نهادهاي ذي ربط ارائه كرده اس��ت. 
فرهاد فزوني نيز يك��ي از انتقادها و گلايه هاي بخش 
خصوصي از اين صندوق را دريافت هزينه هايي دانست 
ك��ه از طرف اين صندوق براي صادركنندگان مطالبه 
 مي ش��ود كه به گفته او رقم آن تا حدودي بالاست. از 
سوي ديگر سيدحامد واحدي، خزانه دار و عضو هيات 
رييس��ه اتاق تهران به وجود نشانه هايي از پارادوكس 
در اساس��نامه و عملك��رد صندوق ضمان��ت صادرات 
اش��اره ك��رد و گفت: اين صندوق كمك اساس��ي كه 
بخ��ش خصوصي واقعي را به س��وي خود جلب كند، 
ارائه نك��رده و اغلب حمايت هاي خود را به پروژه هاي 
دولتي معطوف كرده است. صندوق ضمانت صادرات، 
شركت هاي ش��به دولتي را مورد حمايت قرار داده اما 
تاكنون چنين ارقامي براي حمايت از بخش خصوصي 
واقع��ي اختصاص نداده اس��ت. واحدي همچنين اين 
انتقاد را نس��بت به عملكرد صندوق ضمانت صادرات 
وارد كرد كه اعتبارس��نجي ها توسط اين نهاد بيشتر 
متوج��ه كش��ورهاي اروپايي و غربي اس��ت؛ به دليل 
اينكه ريس��ك اين كش��ورها كمتر است. درحالي كه 
مخاطب واقع��ي بخش خصوصي ايران، كش��ورهاي 
حوزه س��ي آي اس)CIS( و كشورهايي نظير»چين و 
عراق« اس��ت. در ادامه مهدي پورقاضي هم پيشنهاد 
ايجاد دفتري از سوي صندوق ضمانت صادرات در اتاق 
تهران را مطرح كرد تا خدمات اين صندوق با سهولت 

بيشتري به صادركنندگان ارائه شود. 

 پاسخ سيد علي به گلايه ها
مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران در پاس��خ 
به نظرات و س��والات مطرح ش��ده، گفت: صندوق اين 
آمادگي را دارد كه فروش محصولات پتروشيمي از سوي 
صادركنندگان را تا ۶ ماه و حتي يك سال پوشش دهد. 
او ادامه داد: اين امكان نيز وجود دارد كه از طريق بانك 
توس��عه صادرات براي نسيه فروشي صادركنندگان اين 
بخش، خريد دين هم انجام دهيم. سيدعلي درخصوص 
ص��دور ضمانتنامه ها براي ورود موقت نيز گفت: درحال 
حاضر گمرك ايران براي پذيرش اين مس��اله اشكالات 
اساسنامه يي گرفته اما طي مذاكرات صورت گرفته اين 
مش��كل قابل حل است. او با بيان اينكه صندوق درحال 
حاضر محدوديت سرمايه ندارد، افزود: اين صندوق آماده 
اس��ت تا ۱0برابر سرمايه فعلي خود تعهد ايجاد كند. به 
گفت��ه او در صورتي كه كاهش ن��رخ ارز اتفاق افتد، اين 
صندوق تا ميزان ب��الاي 3درصد را براي صادركنندگان 
پوش��ش  مي دهد. س��يدعلي درخصوص گلايه  فعالان 
اقتص��ادي از بالا بودن كارمزده��اي اين صندوق گفت: 
درحال حاض��ر بيمه نامه هاي ص��ادره از طرف صندوق 
ضمانت صادرات در مقايسه با تمام موسسات بيمه دنيا 
پايين تر است. س��يدعلي با تاكيد بر اينكه اين صندوق 
بايد به س��وي همكاري با بانك ه��اي خصوصي نيز گام 
ب��ردارد، گفت: وقتي نرخ س��ود در بانك هاي خصوصي 
گاهي به 3۱درصد  مي رسد، امكان اين همكاري كم رنگ 
 مي شود درحالي كه در بانك هاي دولتي، منابعي با نرخ 
كمتر از20درصد به صندوق ضمانت صادرات اختصاص 
يافته است. پيشنهاد ما اين است كه بانك هاي خصوصي 
منابعي از صندوق توسعه ملي در اختيار بگيرند و با منابع 
خود تركيب كنند و نرخ س��ود خ��ود را براي همكاري 
با صندوق ضمان��ت صادرات كاهش دهند. او اين را هم 
گفت زماني كه درخواست حمايت از پروژه هاي دولتي به 
صندوق ضمانت صادرات ارائه  مي شود، صندوق صرفا به 
دليل دولتي بودن پروژه نمي تواند آن را رد كند. سيدعلي 
همچنين با اش��اره به اثر نرخ ارز بر رشد صادرات گفت: 
ام��كان افزايش ارزش صادرات ب��ه ۶0 ميليارد دلار نيز 
وجود دارد اما اگر سالانه 7 الي ۸ درصد نرخ ارز افزايش 
نيابد، صادرات آسيب  مي بيند. او در پايان سخنان خود 
عنوان كرد كه صندوق ضمانت صادرات ايران نسبت به 
افتت��اح دفتر در اتاق تهران نظر مثبت��ي دارد و اگر اين 
كار لزومي داش��ته باش��د، مي تواند با اتاق در اين زمينه 

همكاري كامل را داشته باشد. 

فارس  
وزير صنع��ت، معدن و تجارت با اعلام اينكه عملكرد مالي ايدرو 
م��ورد تصويب مجم��ع عمومي قرار گرفت، حركت به س��مت عدم 
تمركز صنعتي را يك ضرورت براي توس��عه صنعتي كشور دانست. 
محم��د ش��ريعتمداري گفت: در بودجه س��ال ۹۶ ح��دود ۱0هزار 
ميليارد تومان منابع براي نوس��ازي صنعتي كشور پيش بيني شده 
است. وي افزود: استفاده از اين منابع براي نوسازي شركت هايي كه 
حضورشان در عرصه هاي بين المللي مي تواند موجبات جهش صنعتي 

كش��ور را فراهم كند، با هدايت ايدرو در سال جاري شتاب بيشتري 
پيدا مي كند و ش��اهد نوس��ازي صنايع ايران در عرصه هاي مختلف 
خواهيم بود. وي گفت: در مجمع عمومي عملكرد مالي ايدرو تا پايان 
س��ال كاري ۱3۹5 ارائه شد كه با ش��فافيت در حوزه هاي گوناگون 
مال��ي همراه بود و مورد تصويب مجمع عمومي نيز قرار گرفت. وزير 
صنعت با اشاره به اينكه ايدرو گام هاي خوبي در راستاي برنامه هاي 
دولت يازدهم برداش��ته است، افزود: ايدرو اين مسير را نيز در دولت 
دوازدهم با قدرت و س��رعت بيش��تري ادامه خواهد داد، چراكه گام 

گذاش��تن در حوزه گسترش و نوسازي صنايع كشور يك نيازمندي 
مهم صنعتي كشور به خصوص در عرصه صنايع كوچك و متوسط به 
حس��اب مي آيد كه در اين عرص��ه نزديك به ۸0 هزار واحد نيازمند 
خدمات اين سازمان در حوزه نوسازي صنعتي هستند. رييس مجمع 
عمومي ايدرو با تاكيد بر حمايت از فعاليت هاي صنعتي دانش بنيان، 
تصريح كرد: در اين حوزه كه دوس��تدار محيط زيست نيز محسوب 
مي ش��ود، بايد گام هاي موثري را در س��ال هاي پيش رو  برداريم كه 
توجه به اين نوع صنايع در دستور كار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
قرار دارد و ايدرو نيز گام هايي را به صورت پايلوت برداشته است. وي 
حركت به س��مت عدم تمركز صنعتي را يك ضرورت براي توس��عه 

صنعتي كشور دانست و افزود: تمركزگرا بودن يك آسيب محسوب 
مي شود و توجه به گس��ترش صنعت در حوزه پيراموني به خصوص 
مرزها س��بب افزايش اش��تغال و تقويت امنيت ملي خواهد شد كه 
سازمان ايدرو نيز در اين زمينه براي سال جاري برنامه ريزي خواهد 
داش��ت. شريعتمداري سازمان هاي توس��عه يي مانند ايدرو را رقيب 
بخش خصوصي ندانس��ت و تصريح كرد: در هر زمينه يي كه بخش 
 خصوصي آمادگي س��رمايه گذاري و فعالي��ت دارد به عنوان حامي و 
مشوق وارد مي شويم و در صورت تمايل بخش  خصوصي به همكاري 
مش��اركت جويانه با سازمان هاي توس��عه يي مانند ايدرو نيز فعاليت 

مشاركت جويانه خواهيم داشت. 

تزريق منابع جديد براي نوسازي صنعت

رييس اتاق تهران در نشست فعالان بخش خصوصي يادآور شد

وعدهتثبيتتعرفهها؟
سيدعلي: ايران بزرگ ترين جذب فاينانس در دنيا

 »امضاي تفاهمنامه با  يونيس��ف براي همكاري  در حمايت از كودكان« از ديگر 
موضوعاتي بود كه در دستور كار هيات نمايندگان اتاق تهران قرار گرفت. »ويل پاركس« 
در كس��وت نماينده اين نهاد در ايران گفت: زمينه هاي همكاري ما با  اتاق تهران نيز 
اين است كه مفهوم مسووليت اجتماعي شركت ها را ترويج كرده و فرصت هايي براي 
ش��ركت هاي بخش خصوصي در ايران ايجاد كنيم تا اثرات منفي فعاليت هاي خود بر 
كودكان را كاهش داده و در جهت دستيابي به نتايج مثبت براي كودكان گام بردارند. 
تدوين برنامه هاي آموزشي با تمركز بر »دخيل كردن رفاه كودكان در مديريت روزانه 
كسب و كار« براي اعضاي اتاق تهران از ديگر برنامه هاي دفتر يونيسف در ايران است.

 رييس اتاق تهران به »اجلاس جهاني اتاق هاي بازرگاني« كه قرار است هفته 
آينده در استراليا برگزار شود هم اشاره كرد و گفت: يك هيات از اتاق ايران و تهران 

به سرپرستي آقاي پدرام سلطاني در اين اجلاس حضور خواهند داشت. 
 ريي��س ات��اق تهران همچني��ن به برگزاري مراس��م اعطاي تنديس نش��ان 
امين الضرب براي دومين سال از سوي اتاق تهران در دي سال جاري به كارآفرينان 
برتر كش��ور پرداخت و گفت: فراخوان اين مراس��م نيز روي سايت اتاق تهران قرار 
گرفته است. از همه اعضا درخواست دارم كه كمك كنند تا كارآفرينان و صنعتگران 
فرم هاي مربوط به اين مراسم را تكميل كنند تا در كميته هاي تخصصي بررسي و 

داوري شود و اتاق تهران بتواند اعطاي نشان و لوح را به بهترين شكل انجام دهد.
  امض��اي تفاهمنام��ه همكاري اتاق مش��ترك ايران و عراق با ات��اق تهران از ديگر 
محورهاي اين نشست بود. سيدحميد حس��يني دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و 

عراق طي سخناني بر اهميت بازار عراق براي ايران تاكيد كرد. 

حاشيه هاي مراسم هيات نمايندگان اتاق تهران
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15 نفت و انرژي
 ترديد روسيه 

براي تمديد توافق نفتي
ايرنا| آلكساندر نوواك وزير انرژي روسيه در حالي 
اعلام كرده اين كشور هنوز براي تمديد توافق كاهش 
توليد نفت با اوپك تصميمي نگرفته است كه پيش از 
اين خبر پشتيباني مسكو از تداوم اين همكاري اعلام 
ش��ده بود.  وزير انرژي روس��يه روز سه شنبه با اشاره 
به توافق سال گذشته كش��ورهاي نفتي غيراوپكي با 
س��ازمان كش��ورهاي صادر كننده نف��ت براي كاهش 
توليد، گفت: روس��يه معتقد است فقط درصورت بروز 
موقعيت فوق العاده مي توان اين موافقت نامه را تمديد 
كرد.  نوواك در مصاحبه با ش��بكه تلويزيوني روس��ي 
ار.ب.كا گفت: بر اين باوريم كه در شرايط كنوني بازار 

جهاني نفت وارد حالت توازن مي شود. 
وي توضيح داد: شاهد تثبيت بهاي نفت در حدود 
بش��كه يي 50 دلار، كاهش نوس��ان و مي��زان ذخاير 
هس��تيم. در ش��رايط حاضر موقعيت هاي فوق العاده 
فقط به اوپك كمك مي كند و توفان امريكا هم باعث 
ش��د تا قيمت نفت برنت فراتر از بش��كه يي 54 دلار 
شود.  وزير انرژي روسيه در پايان نيز با بيان اينكه در 
حوزه هاي نفتي سرمايه گذاري هاي عمده ازسر گرفته 
مي ش��ود، اظهار كرد: مهم اين اس��ت كه قيمت نفت 
براي كشورهاي توليد و مصرف كننده مناسب است. 

همچنين آركادي دواركوويچ معاون نخس��ت وزير 
روس��يه روز جمعه ب��ر حمايت اين كش��ور از توافق 
ب��ا س��ازمان كش��ورهاي صادر كننده نف��ت )اوپك( 
ب��راي كاهش توليد و تمدي��د آن تاكيد كرد.  معاون 
نخست وزير روسيه گفت كه توافق كاهش توليد نفت 
بين كش��ورهاي اوپكي و غيراوپك��ي، تاثيرات مثبت 
اقتصادي داشت و فرصت داد تا فضاي سرمايه گذاري 
قاب��ل پيش بيني ت��ر ش��ود.  خبرگ��زاري قازاينفورم 
قزاقستان به نقل از سخنان دواركوويچ در اين كشور 
نوشت: روس��يه مبتكر و پيش��گام عقد موافقت نامه 
كاه��ش توليد نفت با س��ازمان اوپك ب��ود كه با اين 
توافق، بهاي نفت در بازار جهاني تثبيت ش��د. بدون 
مش��اركت مسكو، كسب چنين توافقي ناممكن بود و 
اي��ن اقدام را موفقيت آميز مي دانيم، زيرا بازار جهاني 
نفت تثبيت ش��ده و س��رمايه گذاري ها افزايش يافته 
اس��ت.  معاون نخست وزير روسيه همچنين در پايان 
گفت: ثبات در بخش س��رمايه گذاري و نفت و گاز در 
10سال آينده همچنان در اولويت قرار خواهد داشت. 

دريا؛ مسير جديد انتقال 
گاز ايران به هند

ايرن�ا| منابع مطل��ع در دهلي ن��و از گفت وگوي 
اي��ران و هن��د ب��راي احداث خ��ط لوله ي��ك هزار و 
300كيلومت��ري انتقال گاز از بس��تر دريا به گجرات 
در غرب اين كش��ور خبر دادند.  كارشناسان، كاهش 
قيمت سوخت، تامين سوخت پاك براي مجتمع هاي 
پتروش��يمي و كارخانجات هن��د و صرفه جويي چند 
ميليارد دلاري با واردات گاز از اين طريق را از دلايل 
علاقه من��دي هند براي احداث اي��ن خط لوله عنوان 
مي كنند.  روزنامه انگليس��ي زبان فاينشنال كرونيكل 
روز س��ه ش��نبه در مطلبي نوشت با توجه به نزديكي 
جغرافيايي بين اي��ران و هند، دهلي نو با احداث اين 
خ��ط لوله مي تواند در هزينه خري��د گاز صرفه جويي 
دو دلاري در هر واحد گازي داش��ته باش��د.  در ادامه 
اين مطلب اضافه ش��ده اس��ت مقامات اي��ران و هند 
گفت وگ��و براي احداث اين خط لول��ه انتقال گاز كه 
بين 5 تا 6 ميلي��ارد دلار هزينه دارد را به زودي آغاز 
مي كنند.  كارشناسان مي گويند قيمت هر يك واحد 
گاز دريافتي در س��احل هن��د از طريق اين خط لوله 
5 ت��ا 5.50 دلار خواهد بود ك��ه اين ميزان از قيمت 
گاز تولي��دي در هند كمتر اس��ت.  نتايج يك مطالعه 
تخصصي نش��ان مي دهد، اح��داث يك خط لوله يك 
هزار و 300 كيلومتري از ايران به هند از طريق دريا، 
بدون عبور از خاك پاكستان، مي تواند گاز را با قيمتي 
پايين ت��ر از ال ان ج��ي خريداري ش��ده از بازارهاي 
منطقه يي ب��ه هند بياورد.  ت��ي ان آر رائو، از مقامات 
س��ابق وزارت نفت هند با انتش��ار نتاي��ج مطالعه يي 
درخص��وص خط لول��ه انتقال گاز بين اي��ران و هند 
گفت، قيمت هر واح��د حرارتي گاز وارداتي از طريق 
اين خط لوله به ساحل هند 5 تا 5.5 دلار خواهد بود 
ك��ه ارزان تر از گاز توليدي از برخ��ي ميادين داخلي 
هند اس��ت.  قيمت گاز ماي��ع )ال ان جي( وارداتي از 
طريق كشتي به هند نيز حدود 7.5 دلار در هر واحد 
حرارتي اس��ت.  نتايج اين مطالعه نش��ان مي دهد كه 
هزينه گاز ارس��الي از طريق اين خط لوله زير دريايي 
دست كم 2 دلار ارزان تر از  «ال ان جي« وارداتي است 
و موجب صرفه جويي سالانه يك ميليارد دلاري هند 
مي ش��ود.  اين خط لول��ه براي انتق��ال روزانه 31.5 
ميليون متر مكعب گاز از ايران به هند طراحي شده و 

مي تواند در طي مدت 2 سال احداث شود. 

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل« گزارش ماه سپتامبر اوپك را بررسي مي كند

نزديك شدن نيجريه به پايان ماه عسل توليد نفت
در ماه آگوست، توليد نفت ايران بيش از 2 هزار بشكه در روز كاهش داشت

سرپرست وزارت نيرو خبر داد

ايران و سوريه در آستانه همكاري هاي گسترده برقي
پاون  

سرپرس��ت وزارت نيرو با اش��اره به انعق��اد چندين 
تفاهمنامه مشترك ميان طرف ايراني و وزير برق سوريه، 
گفت: عمده اين قراردادها مربوط به بازس��ازي تجهيزات 
برق، نيروگاه ها و خطوط انتقال اس��ت تا بتوانيم خدمات 
بهتري را در اختيار مش��تركان سوري قرار بدهيم.  ستار 
محمودي در حاش��يه نشس��ت مش��ترك خ��ود با وزير 
برق س��وريه ب��ا تاكيد بر اينكه ظرفيت ايران و س��اخت 

تجهيزات در آن در خاورميانه بي نظير است، گفت: بدين 
منظور ش��ركت هاي ما با ظرفيت بالاي كاري و حركت 
در مس��ير دانش روز در تلاش براي بازس��ازي و توسعه 
ظرفيت زيرساخت هاي اصلي سوريه همچون آب، برق و 
تاسيسات بهداشتي آب و فاضلاب خواهند بود.  سرپرست 
وزارت نيرو افزود: اي��ن وزارتخانه با مجموعه راهكارها و 
ش��رايطي كه در اختيار دارد مي تواند اين ش��ركت ها را 
به طور منظم در جهت توس��عه س��وريه هدايت و آنها را 

در اين مس��ير قرار دهد.  وي با اش��اره به انعقاد چندين 
تفاهمنامه مشترك ميان وزراي نيرو برق ايران و سوريه 
در اين جلسه، تصريح كرد: عمده اين قراردادها مربوط به 
بازسازي تجهيزات برق، نيروگاه ها و خطوط انتقال است 
تا بتوانيم خدمات بهتري را در اختيار مش��تركان سوري 
قرار بدهيم.  محمودي وضعيت امنيت مناطق امكان پذير 
براي توسعه را مثبت ارزيابي كرد و افزود: با وجود تبليغات 
صورت گرفته از سوي گروه هاي تروريستي شاهد واقعيت 

ديگري در اين مناطق هس��تيم و نگران��ي براي حضور 
شركت هاي ايراني وجود ندارد.  سرپرست وزارت نيرو با 
اشاره به كمك رساني فعلي شركت هاي ايراني در جهت 
توسعه زيرساخت هاي برقي سوريه، بيان كرد: شركت هاي 
ايراني امروزه پيام آور روش��نايي و بازسازي نيروگاه ها در 
س��وريه هس��تند.  محمودي ايران و سوريه را در آستانه 
يك همكاري گسترده دانست و افزود: شركت هاي ايراني 
آماده تحقق اين مهم هستند و ما نيز از اين امر حمايت 
خواهيم كرد كه اميدواريم حاصل اينها بيش از گذش��ته 
به نفع كشور س��وريه، مردم آن و همكاري هاي دوطرفه 
باش��د.  وي در خصوص روند اج��راي تفاهمات ميان دو 
كش��ور، گفت: زمينه اجرايي بخشي از اين تفاهمنامه از 
گذشته شروع شده و بخشي از اين قراردادها نيز مربوط 
به گذش��ته اس��ت كه مجموعه اينها در نهايت به بيش 

از چند صد ميليون يورو خواهد رس��يد. همچنين وزير 
برق سوريه نيز در حاشيه اين نشست با حضور در جمع 
خبرنگاران، گفت: در طول سال هاي بحران ايران تنها در 
عرصه سياسي حامي ما نبوده است، بلكه در زمينه تامين 
انرژي برق پايدار نيز نهايت همكاري را با ما داشته است. 
زهي��ر خربوطل��ي اف��زود: ش��ركت هاي ايران��ي از 
قابليت هاي بس��يار خوبي در تامين تجهيزات نيروگاهي 
برخوردار هس��تند كه اميدواريم بتوانيم از اين قابليت ها 
نيز در فرايند بازس��ازي سوريه استفاده كنيم.  وزير برق 
سوريه تصريح كرد: همچنين نيروهاي متخصص ايراني از 
تجربه مناسب كافي در زمينه انرژي برخوردار هستند كه 
اميدواريم بتوانيم از تجربيات آنها در امر آموزش نيروهاي 
سوري جهت تسريع در روند بازسازي شبكه برق سوريه 

استفاده كنيم. 

گروه انرژي  
در روزهاي��ي كه صحبت از تمدي��د طولاني تر توافق 
كاه��ش توليد تا ماه ژوئن 2018 مي ش��ود، گزارش ماه 
س��پتامبر سازمان كش��ورهاي صادركننده نفت حكايت 
از 3مس��اله دارد: كاهش تولي��د، پايبندي بالاي اعضا به 
توافق و افزايش قيمت. 3خواسته يي كه بازار از كشورهاي 
عض��و اوپك براي برقراري مجدد تعادل در بازار دارد.  در 
حالي كه گزارش ماه آگوس��ت نشان مي داد، توليد اوپك 
در ماه جولاي نسبت به ماه ژوئن افزايش داشت، آمارهاي 
گ��زارش ديروز اوپك نش��ان مي دهند كه مجموع توليد 
اوپك در ماه آگوس��ت در س��طح 32ميليون و 755هزار 
بشكه در روز رسيده كه 79هزار بشكه كمتر از ماه جولاي 
است. در ماه آگوست تنها كشوري كه به نحو قابل توجه 
به توليد نفت خود افزوده نيجريه بوده كه رشد 138هزار 
بشكه يي در توليد خود را به ثبت رسانده است. مساله يي 
كه ش��ايد سبب شود اين كشور در نشست 173ام اوپك 
در پايان ماه نوامبر با درخواست هاي باقي اعضا خصوصا 
ونزوئلا براي پيوس��تن به كاهش توليد و خروج از معافي 
مواجه ش��ود.  مابقي اعضاي اوپك در ماه آگوس��ت يا با 
كاه��ش توليد مواجه بودند يا رش��د ملايمي را در توليد 
خود ثبت كردند. در اين ميان بيش��ترين كاهش توليد 
مربوط به ديگر كش��ور معاف از اجراي توافق يعني ليبي 
بود. اين كشور آفريقايي در هشتمين ماه ميلادي، كاهش 
بيش از 112هزار بش��كه يي را تجربه كرد و توليد خود را 

به سطح 890هزار بشكه در روز رساند. 
ايران نيز برخلاف برآوردهايي كه از سوي موسساتي 
همچ��ون پلات��س منتش��ر ش��د، ب��ا كاهش 2ه��زار و 
300بش��كه يي در توليد مواجه ب��ود. پلاتس 3روز پيش 
در ب��رآورد خ��ود از وضعيت ايران اع��لام كرد كه توليد 
نفت ايران در ماه آگوس��ت با 100هزار بشكه افزايش در 
روز مواجه بوده و س��طح توليد اين كشور به 3ميليون و 
830هزار بشكه در روز رس��يده است. داده هاي گزارش 
ديروز اوپك نيز توليد ايران را تقريبا مش��ابه پلاتس و در 
س��طح 3ميليون و 828هزار بشكه اعلام كرده است. اما 
تفاوت اين دو گزارش در برآورد توليد ايران در ماه جولاي 
است. البته ايران در اعلام مستقيم خود به اوپك، ادعاي 
كاهش 55هزار بش��كه يي در توليد روزانه ماه آگوس��ت 
خود را داش��ته است.  عربستان سعودي و عراق به عنوان 
ديگ��ر توليدكنندگان بزرگ اوپك نيز روند كاهش��ي در 
توليد خود را تجربه كرده و به ترتيب كاهش��ي 10هزار 
و 23هزار بشكه يي در روز را ثبت كردند. در حال حاضر 
عربستان با توليد روزانه 10ميليون و 22هزار بشكه نفت 
در صدر جدول اوپك قرار گرفته است و پس از آن عراق 
با 4ميليون و 448هزار بش��كه در رتب��ه دوم جاي دارد. 
ايران نيز رتبه س��وم توليدكنندگان را به خود اختصاص 
داده اس��ت.  نكته مهم در اين ميان اين اس��ت كه در 
ماه آگوس��ت توليد 12توليدكنن��ده اوپك كه خود را 
متعه��د به كاهش توليد كرده اند، تقريبا به 30ميليون 
بش��كه در روز رس��يده اس��ت كه حاك��ي از پايبندي 
108درصدي اين كشورهاست. حتي با احتساب توليد 
نفت دو كشور معاف يعني نيجريه و ليبي نيز پايبندي 
اوپك در ماه آگوست به توافق كاهش توليد نيز بالاي 

99درصد است. 

 رشد 6 دلاري قيمت نفت ايران
ميانگين قيمت س��بد نفتي اوپك در ماه آگوس��ت 
به 49دلار و 60س��نت در هر بش��كه رسيد كه رشدي 
5.7درصدي يا 2دلار و 67سنتي نسبت به ماه جولاي 

را نش��ان مي دهد. در ماه آگوست بيشترين رشد قيمت 
نفت نصيب آنگولا شد و نفت گيراسول بشكه يي 7دلار 
و 30س��نت گران ت��ر معامله ش��د. كمترين رش��د نيز 
متعل��ق به نفت ونزوئلا بود كه تنها 4دلار و 50س��نت 
افزايش قيمت داش��ت. عن��وان گران ترين نفت در بين 
توليدكنن��دگان اوپك در ماه آگوس��ت ني��ز به آنگولا 
مي رسد كه به طور ميانگين هر بشكه از نفت گيراسول 
خود را با قيمت 52دلار و 31س��نت به فروش رس��اند. 
ونزوئلا نيز با دريافت 45دلار و 38سنت براي هر بشكه 
از نفت »مري« خود، صاحب ارزان ترين نفت توليدي در 
اوپك ش��د.  در اين ميان قيمت هر بشكه از نفت خام 
سنگين ايران نيز به ميزان 5دلار و 80سنت افزايش 
يافت و به س��طح 48دلار و 70سنت رسيد. ايران در 
همين بازه زماني در سال 2016، به طور ميانگين هر 
بشكه از نفت خام توليدي خود را با قيمت 41دلار و 

16سنت به فروش رسانده بود. 

 روند قيمت نفت خام
همان طور كه اشاره ش��د، قيمت سبد نفتي اوپك 
در ماه آگوس��ت براي دومين ماه متوالي افزايش يافت 
و به س��طح ميانگين 49دلار و 60س��نت در هر بشكه 
رس��يد. چني��ن س��طحي از قيمت حاكي از رش��دي 
6درص��دي معادل 2دلار و 67س��نت در هر بش��كه از 
س��بد نفتي اوپك اس��ت. با اين حس��اب، رشد قيمت 
نفت اوپك از ابتداي س��ال جاري تا پايان ماه آگوست 
بيش از 30درصد بوده اس��ت. در بازارهاي بين المللي 
نيز وضعيت مش��ابهي حاكم بوده است. بر اين اساس 
در ماه آگوست معاملات آتي نفت برنت در بورس لندن 
رش��د 5.5درصدي قيمت را ثبت كردند و قيمت نفت 
مرجع درياي ش��مال را به 51دلار و 87س��نت در هر 
بشكه رساندند. در ايالات متحده و در بورس نيويورك، 
نفت خام وس��ت  تگزاس اينترمديت با ش��يب كمتري 
معادل 3درصد رشد قيمت داشته و هر بشكه 48دلار و 
6سنت معامله شد. به طور ميانگين، قيمت فروش نفت 
در قراردادهاي آتي از ابتداي س��ال 2017 تا پايان ماه 

آگوست، رشدي 20درصدي را تجربه كردند. 
بر اس��اس گزارش ماه س��پتامبر اوپك، كارگزاران 
بورس، در هفته منتهي به 29آگوس��ت، پوزيشن هاي 
خريد خ��ود در قراردادهاي آتي و اختيار نفت برنت را 
قريب به 1300واحد كاهش داده و به سطح 416هزار 
و 551عدد رس��اندند. اين رون��د در بازار نفت امريكا با 
ش��يب بسيار شديدتري حاكم بوده است. به نحوي كه 
پوزيش��ن هاي خريد در معاملات آت��ي و اختيار نفت 
دبليوتي آي بي��ش از 105هزار واحد كاهش يافته و به 
س��طح 147هزار و 303عدد رس��يدند. چنين روندي 
حاكي از ش��روع كاهش تقاض��ا در روزهاي پاياني ماه 

آگوست است كه احتمالا مرتبط با بلاياي طبيعي رخ 
داده در چند ايالت امريكاست. 

 اقتصاد جهاني
اوپك در گزارش ديروز، چش��م انداز خود نسبت به 
رشد اقتصادي جهان در سال 2017 را اندكي نسبت 
به گزارش پيش��ين در ماه آگوست بهبود بخشيده و 
از رقم 4.3درصدي به 5.3درصد رس��انده اس��ت. اين 
در حالي اس��ت كه پيش بيني اين سازمان براي رشد 
جهاني اقتصاد در سال 2018 بدون تغيير و در سطح 
4.3درصد باقي مانده اس��ت. در اين رابطه، پيش بيني 

مي ش��ود كه در س��ال 2017اقتصاد كشورهاي عضو 
OECD و خصوصا كش��ورهاي اروپايي و تا حدودي 
ايالات متحده عملكرد بهتري را از خود نش��ان دهند. 
اكنون پيش بيني اوپك براي رشد اقتصادي كشورهاي 
OECD در س��ال 2017 ب��ه 2.2درصد و در س��ال 
2018 به 2درصد رس��يده اس��ت. همانن��د گزارش 
ماه ه��اي اخير، بالاترين پيش بيني در رابطه با رش��د 
اقتصادي مربوط به هند و چين مي شود. انتظار اوپك 
بر اين است كه در سال 2017 هند رشد 9.6درصدي 
و چين رش��د 7.6درص��دي را تجربه كند. در س��ال 
2018 ني��ز پيش بيني مي ش��ود كه رش��د اقتصادي 
هند به 5.7درصد و رش��د اقتصادي چين 3.6درصد 
تغيي��ر پيدا كن��د. در اين ميان برآورده��ا در رابطه با 
اقتصادهاي��ي همچون برزيل و روس��يه نيز به ترتيب 
حاكي رشد 5.0درصدي و 5.1درصدي در سال جاري 
رشد 5.1درصدي و 4.1درصدي در سال 2018 است. 

 تقاضاي جهاني نفت
گ��زارش اوپك در رابطه با تقاضاي جهاني نفت خام 
متاثر از بهبود فراتر از انتظار عملكرد اقتصادي كشورهاي 
OECD خصوص��ا اروپا و ايالات متح��ده و نيز اقتصاد 
چين در س��ه ماهه دوم س��ال 2017 اس��ت. مساله يي 
كه سبب شده اس��ت در يك ماه اخير كارشناسان اين 
كارتل، پيش بيني خود براي رشد تقاضاي نفت خام در 
سال جاري را به ميزان 50هزار بشكه در روز بالا برده و 
به سطح يك ميليون و 420هزار بشكه در روز برسانند. 
مش��ابه همين اس��تدلال، پيش بيني اوپك براي رشد 
تقاضاي نفت در سال 2018 را نيز تحت تاثير قرار داده 
و با 70هزار بشكه افزايش روزانه به سطح يك ميليون و 

350هزار بشكه در روز رسانده است. 

 عرضه جهاني نفت
انتظار اوپك در رابطه با عرضه نفت توسط رقبايش 
تغيي��ر نكرده و كماكان پيش بيني مي ش��ود كه توليد 
روزانه نفت كش��ورهاي غيراوپكي با رشدي 780هزار 
بشكه يي مواجه شود. اوپك براي پيش بيني عرضه نفت 
اين دسته از كشورها در س��ال 2018، وضعيت توليد 
روسيه و قزاقستان را مدنظر قرار داده و كارشناسان اين 
سازمان در اين يك ماه به اين نتيجه رسيده اند كه بايد 
پيش بيني خود در رابطه با رشد عرضه نفت كشورهاي 
غيراوپكي را به ميزان 100هزار بشكه كاهش داده و به 

سطح يك ميليون بشكه در روز برسانند. 

 روند ذخاير
گ��زارش ماهانه اوپ��ك طبق روال هميش��گي، 
داده هاي مربوط به ذخاي��ر تجاري نفت را با دو ماه 
تاخير منتش��ر مي كند. بر اين اساس مجموع ذخاير 
تجاري كشورهاي OECD در ماه جولاي به سطح 
3ميليارد و 2ميليون بش��كه رسيده است كه نسبت 
به ماه ژوئن كاهش داش��ته است. با اين حال، ذخاير 
نفت اين كش��ورها در پايان ماه جولاي، كماكان به 
ميزان 192ميليون بش��كه بالاتر از ميانگين 5ساله 
بوده اس��ت. از اين مازاد ذخاير، 123ميليون بشكه 
سهم نفت خام و 72ميليون بشكه سهم فرآورده هاي 
نفتي است. به عبارت ديگر، كشورهاي عضو سازمان 
همكاري ه��اي اقتص��ادي، تقريبا ب��راي تامين نياز 
63روز خود داراي ذخاير هس��تند ك��ه اين رقم به 

ميزان 7.2روز بالاتر از ميانگين 5ساله است. 

نيك كانينگهام    اويل پرايس   
ترجمه:  مهدي نيكوئي 

گردب��اد ايرم��ا، اوايل روز دوش��نبه از در س��ازگاري 
ب��ا امريكا درآمد و تا حد يك توفان گرمس��يري كاهش 
يافت؛ هر چند هنوز در مس��ير خود به س��مت ش��مال 
فلوريدا، باعث س��يل و خرابي شده و ميليون ها نفر را با 
قطعي انرژي مواجه كرده اس��ت. در ب��ازار نفت، اثر اين 
توف��ان تقريبا فقط در طرف تقاضا احس��اس ش��د و اثر 
چندان��ي روي توليد نفت خام يا توليدات پالايش��گاهي 
امري��كا نگذاش��ت.  گلدمن س��اكس پيش بيني مي كند 
كه گردبادهاي هاروي و ايرما آس��يب س��همگيني روي 
تقاضاي نفت برجاي خواهد گذاشت؛ اثري كه در سراسر 
جهان احساس خواهد شد. اين توفان ها منجر به كاهش 
مص��رف نفت جهان تا حدود 600 هزار بش��كه براي هر 
روز ماه جاري ميلادي )سپتامبر( خواهد شد.  اين بانك 
سرمايه گذاري عنوان مي كند كه گردباد هاروي به تنهايي 
منجر به سقوط روزانه 600هزار بشكه يي تقاضاي نفت در 
سپتامبر خواهد ش��د و ايرما هم عامل كاهش 300هزار 
بشكه ديگر در هر روز خواهد بود. )اثر كاهشي توفان ايرما 
بر تقاضا نه به دليل كاهش فعاليت پالايش��گاه ها بلكه به 
علت كاهش تقاضا براي بنزين و سوخت وسايل حمل و 
نقل خواهد بود(.  البته اين اثر دوم با اين حقيقت خنثي 
خواهد شد كه توفان هاروي بر ميادين شيل تگزاس اثر 
گذاش��ته و توليد روزانه نفت آن را 300هزار بش��كه كم 
كرده اس��ت. در نتيجه برآورد مي شود كه اثر خالص اين 
توفان ها، افت روزانه 600هزار بشكه يي در اين ماه است.  

گلدم��ن جانب احتياط را در پيش گرفته و بيان مي كند 
ك��ه برآوردهايش به ويژه براي ايرما به ش��دت غيرقطعي 
اس��ت. هم اكنون به نظر مي رسد كه ايرما بسيار كمتر از 
آنچه هراس مي رفت، مخرب بوده است. اما به دليل آنكه 
فلوريدا بيشتر نياز سوختي خود را وارد مي كند، تخريب 
احتمالي بندرگاه هاي اصلي ساحل اين ايالت نقش اساسي 
در معادلات نفت خواهد داش��ت. گلدمن س��اكس تاكيد 
مي كند، حتي اگر اين بندرگاه ها هم به سرعت بازگشايي 
شوند، احتمالا محدوديت هايي براي ميزان آبخور كشتي ها 
خواهند داشت كه مي تواند مانعي بر سر راه جريان تجارت 
باش��د.  اي��ن ضربه به تقاضا در زمان��ي اتفاق مي افتد كه 
عوامل فصلي هم منجر به نزول مصرف مي شوند. اكنون 
پايان پيك تابس��تاني رانندگي اس��ت كه به خودي خود 

كاهش مصرف روزانه 150هزار بشكه يي سبب مي شود.
البته آثار متعاقب و ثانويه اين توفان ها هم كم نيستند. 
اختلال در توليدات پالايشگاه هاي سواحل خليج مكزيك 
و همچني��ن اث��ر مخرب ب��ر ميليون ها خودرو و وس��يله 
حمل ونق��ل، بخ��ش زيادي از تقاض��اي نفت��ي را از بازار 
خ��ارج كرده و منجر به ضربه ه��اي موقت به قيمت نفت 
خام امريكا )وس��ت تگزاس اينترمديت( ش��ده اس��ت. اثر 
متعاقب اين وضعيت، تهديدي است كه در صورت خارج 
از عمليات ماندن پالايشگاه ها، متوجه توليد كنندگان نفتي 
امريكاست. حتي با آنكه بسياري از تاسيسات پالايشگاهي 
به مدار توليد بازگشته اند، واحدهاي تعطيل باقيمانده هنوز 
هم مي توانند در آينده نزديك توليدكنندگان نفت ش��يل 

تگزاس را وادار به اندكي تعديل توليد خود كنند. 

گلدمن ساكس عنوان مي كند كه احياي پالايشگاه هاي 
تگزاس و لوئيزيانا بيش��تر از حد انتظار طول كشيده و در 
زمان انتش��ار اين گزارش، يعن��ي 2 روز پيش، پيش بيني 
كرده كه ظرفيت واحدهاي تعطي��ل، همچنان در حدود 
2.24ميليون بشكه در روز باقي بماند.  گلدمن ساكس در 
ادام��ه گزارش بيان مي كن��د: در هر صورت فرضيه عملي 
براي ش��رايط حال حاضر اين اس��ت كه در پي 2 گردباد 
رخ داده، تقاضاي جهاني نفت مي تواند تا 600 هزار بشكه 
روزانه در ماه سپتامبر كاهش يابد. به عبارت ديگر، ذخاير 
تجاري نفت جهاني مي تواند در هر روز ش��اهد افزايش��ي 
600 هزار بش��كه يي باش��د.  اين وضعيت تضمين كننده 
آن اس��ت كه اوپك خود را مجبور به تمديد توافق كاهش 
سطح توليدي )كه قرار بود تا ماه مارس 2018 ادامه يابد( 

احساس خواهد كرد. 
اين موض��وع در خ��لال صحبت ه��ا و اظهارنظرهاي 
مقام هاي اوپ��ك و وزراي انرژي اعضاي آن به طور ضمني 
تاييد ش��ده و ش��واهد نش��ان مي دهد كه آنه��ا احتمال 
تمدي��د توافق كاهش توليد را رد نمي كنن��د. وزير انرژي 
عربستان س��عودي، خالد الفال��ح در همين تعطيلات آخر 
هفت��ه عنوان كرد كه همتايان او از ونزوئلا، امارات متحده 
عربي و قزاقس��تان اين آمادگي را دارند تا در صورت نياز، 
توليدات نفتي خود را پس از 3 ماهه نخس��ت 2018 هم 

محدود نگه دارند. 
به نظر مي رس��د ك��ه گردبادهاي اخير امري��كا واقعا 
احتم��ال اين موضوع را افزاي��ش داده اند كه تمديد توافق 

كاهش توليد اوپك مورد نياز باشد. 

زخم توفان هاي امريكا بر پيكر اوپك

ميزان تغيير )هزار بشكه( آگوست جولاي عضو

4.1 1.065 1.061 الجزاير

8.3 1.646 1.638 آنگولا

-0.3 0.537 0.537 اكوادور

0.6 0.148 0.148 گينه استوايي

-32.3 0.173 0.206 گابون

-2.3 3.828 3.83 ايران

-23.1 4.448 4.471 عراق

0.1 2.702 2.702 كويت

-112.3 0.89 1.003 ليبي

138.3 1.861 1.723 نيجريه

2.3 0.616 0.614 قطر

-10.3 10.022 10.032 عربستان سعودي

-20.2 2.901 2.921 امارات متحده عربي

-31.9 1.918 1.95 ونزوئلا

-79.1 32.755 32.834 كل

ميزان توليدات نفتي اعضاي اوپك در 2 ماهه گذشته )ميليون بشكه در روز(
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مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

پيشكشيبرايزناننامآورايراني
در نخستین دوره برگزاري و اهداي نشان گردآفريد كه قرار است سالانه به زنان ايراني اهدا شود، اين نشان امسال به لیلي افشار 
اهدا مي شود. لیلي افشار به دلیل سال ها فعالیت مداوم و چشم گیر در زمینه موسیقي و پژوهش و تربیت شاگردان بسیار در زمینه 
اجراي نوازندگي گیتار و چاپ آلبوم و كتاب، افتخارآفريني هاي مداوم و كار روي موسیقي فولكلور ايراني از ديد شوراي اهداكنندگان 
نش��ان گردآفريد، شايسته اين نشان دانسته شده اس��ت. كوروش جوادي، بنیانگذار نشان »گردآفريد« درباره اين نشان توضیح داد: 
قرار است نشان »گردآفريد« هر سال به يكي از بانوان نام آور و موفق ايراني كه در زمینه هاي فرهنگ، هنر، ورزش و دانش در جهان 
 افتخار كس��ب كرده و نام ايران و فرهنگش را بلندآوازه كرده اند، پیش��كش شود. به گزارش ايسنا، لیلي افشار در سال ۱۹۸۶ يكي از

۱۲ نوازنده گیتار از سراسر جهان بود كه براي اجرا در حضور گیتاريست مشهور بین المللي، آندره سگويا، در كلاس هاي پیشرفته او در 
دانشگاه فلوريداي جنوبي انتخاب شد. آن زمان بود كه سگويا پیش بیني كرد كه او روزي نوازنده معروفي خواهد شد. بنیانگذار نشان 

»گردآفريد« اعلام كرد: اين نشان در دي ماه و طي مراسمي به اين بانوي هنرمند اهدا مي شود. 

چهرهروز

بررسيميزانرضايتشهرونداناروپاييازعملكرداقتصاديوسياسيكشورشان

موجنارضايتيهادرقارهسبز
گ�روهگوناگون طب��ق گزارش هاي 
به دس��ت آم��ده، در س��ال هاي اخیر 
كش��ورهاي  از  بس��یاري  در  م��ردم 
اروپاي��ي از وضعی��ت اقتصادي و اوضاع سیاس��ي 
ناراضي هس��تند. آنها افزاي��ش حمايت از احزاب 
پوپولیس��ت را در جناح هاي راس��ت و چپ عامل 
مهمي براي نارضايتي خود مي دانند. در اين میان 
درصد بالايي از مردم آلمان از شرايط اقتصادي و 
سیاسي خود راضي هستند و معتقدند كشورشان 

در مسیر درستي درحال حركت است. 
طبق تازه ترين نظرسنجي صورت گرفته توسط 
موسس��ه برتلس��مان از ش��هروندان كش��ورهاي 
اروپايي پرسیده شده آيا از مسیري كه كشورشان 
در آن حركت مي كند، راضي هس��تند؟ در مقابل 
اين پرسش حدود 5۹  درصد از آلماني ها از اوضاع 
كشورش��ان اعلام رضايت كرده اند و خواهان باقي 

ماندن وضعیت شان هستند. 
بنابر اين میزان رضايت از شرايط كشور، انتظار 
م��ي رود آنگلا م��ركل در انتخابات ۲4س��پتامبر 
براي چهارمی��ن دوره متوالي به عنوان صدراعظم 

انتخاب شود. 
طبق اين نظرسنجي حدود 34 درصد از مردم 
آلمان، اعلام كرده اند در دو سال گذشته وضعیت 
اقتص��ادي آنها بهبود پیدا ك��رده و 43 درصد نیز 
گفته اند بدون تغییر باقي مانده است. اين درحالي 
اس��ت ك��ه ۶۸  درصد از ش��هروندان كش��ورهاي 
اتحادي��ه اروپا، بهبود وضعی��ت اقتصادي خود را 

تايید نمي كنند. 
حدود ۷۷ درص��د از ش��ركت كنندگان در اين 
نظرسنجي مي گويند در دو سال گذشته وضعیت 
اقتص��ادي شخصي ش��ان بهب��ود يافته ي��ا بدون 
تغیی��ر باقي مانده اس��ت درحالي كه ۸۰ درصد از 
شركت كنندگان خودشان را به عنوان میانه روهاي 

سیاسي توصیف مي كنند. 
در فرانس��ه ك��ه در اي��ن نظرس��نجي پس از 
آلم��ان قرار گرفت��ه تنها 3۶ درصد از ش��هروندان 
از اوضاع كش��ور رضايت دارند. اين تفاوتي كه در 
میزان رضايت ش��هروندان از اوضاع كش��ور وجود 
دارد، نش��ان دهنده مغاي��رت اوض��اع موجود در 
آلم��ان و س��اير جوامع اروپايي اس��ت. ۶4  درصد 
از فرانس��وي ها اوضاع سیاس��ي و اقتصادي كشور 

خ��ود را نامناس��ب مي دانن��د. بس��یاري از مردم 
فرانسه به دلیل ايجاد مشكلات اقتصادي همچنین 
اجرا نش��دن اصلاح��ات م��ورد نی��از از عملكرد 
ريیس جمه��وري ج��وان خود ناراضي هس��تند و 
میزان اين نارضايتي ها از اوضاع كش��ور نیز ماه  به 

ماه درحال افزايش است. 
اكثر شهروندان كشورهاش عضو اتحاديه اروپا 
نیز معتقدند كه كشورش��ان در مس��یر درس��تي 
حرك��ت نمي كند. طب��ق گزارش هاي به دس��ت 
آمده اكثر اروپايي ها عملكرد سیاس��ي و اقتصادي 
كش��ورهاي عض��و اتحاديه را غل��ط مي دانند و از 
رون��د اوض��اع در اي��ن اتحاديه ناراضي هس��تند. 
براساس نتايج اين نظرسنجي حدود ۶4  درصد از 
شهروندان كشورهاي عضو اتحاديه اروپا معتقدند 
كه عملكرد اين اتحاديه آينده شهروندان را تامین 
نخواهد كرد. گفته مي شود اين نارضايتي هر سال 

در مقايسه با سال قبل درحال افزايش است. 
هلند نیز در میان كش��ورهايي ق��رار دارد كه  
درص��د اندكي از ش��هروندان از عملكرد كش��ور 
رضاي��ت دارند. ۶۹  درص��د از م��ردم بريتانیا نیز 
از اوض��اع اقتص��ادي حاكم بر كشورش��ان راضي 
نیستند. طبق گزارش هاي به دست آمده، دو سوم 
از ش��هروندان اين كش��ور اعتقاد دارند كه اوضاع 

اقتص��ادي كشورش��ان روز به روز بدتر مي ش��ود. 
م��ردم بريتانی��ا تدابی��ر رياضت طلبانه از س��وي 
دولت را تايی��د نمي كنند. همچنین بس��یاري از 
مردم بريتانیا از عملكرد نخس��ت وزير كشورشان 
در مذاكرات برگزيت ناراضي هس��تند. پیش بیني 
مي ش��ود با گذش��ت زمان نیز میزان نارضايتي از 

عملكرد ترزا مي  افزايش يابد. 
آن ط��ور ك��ه نتايج اين نظرس��نجي نش��ان 
مي ده��د حدود ۷3 درصد از ش��هروندان اس��پانیا 
نیز از عملكرد كشور خود ناراضي هستند. اسپانیا 
زماني يك��ي از قدرت هاي تاثیرگ��ذار در اتحاديه 
اروپا به  شمار مي رفت اما پس از بحران اقتصادي 
و پیامده��اي آن جايگاه خود را از دس��ت داد. به 
نظر مي رس��د مردم اين كش��ور از دس��ت رفتن 
نفوذ اس��پانیا در اتحاديه اروپا را ناشي از عملكرد 

نامناسب دولت مي دانند. 
در میان كش��ورهاي مورد بررسي مردم ايتالیا 
بیشترين نارضايتي را از عملكرد كشور خود دارند. 
در میان ايتالیايي ها تنه��ا ۱3 درصد اعتقاد دارند 
كه كشورش��ان در مسیر درس��تي درحال حركت 
اس��ت. برنامه هاي رياضت ه��اي اقتصادي دولت و 
نابه س��اماني بازار كار مهم ترين دلی��ل نارضايتي 

شهروندان اين كشور به  شمار مي رود. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

خالقانيميشن»پينوكيو«درگذشت
»خاوير آتنچیو« انیماتور كارتون معروف 
»پینوكی��و«، »دزدان درياي��ي كارايیب« و 

»كاخ جن زده« در ۹۸ سالگي درگذشت. 
ب��ه گزارش ف��ارس، »خاوي��ر آتنچیو« 
انیماتور كارتون معروف »پینوكیو« »دزدان 
درياي��ي كارايیب« و »كاخ جن زده« در ۹۸ 

سالگي درگذشت. 
تصويرگري هاي آتنچیو در انیمیشن موفق »پینوكیو« هويتي پايدار در فیلم و 
فرهنگ به شركت »ديزني« بخشید. فرانسیس خاوير آتنچیو در والسبرگ كلرادو به 
دنیا آمد. اما دوستان دوران جواني اش او را »ايكس« صدا مي زدند كه اين نام تا آخر 
عمر با او ماند. اين هنرمند از سال ۱۹3۸ زماني كه قدمت ديزني كمتر از سن او بود 
براي اين شركت شروع به كار كرد. تا قبل از آن تنها انیمیشن معروف تولیدي ديزني 

»سفیدبرفي و هفت كوتوله« بود كه در سال ۱۹3۷ تولید شده بود. 
او در س��ال ۱۹4۰ در خلق »پینوكیو« و »فانتزي« حضور داش��ت تا اينكه در 
جنگ دوم جهاني به خدمت س��ربازي رفت. پ��س از خدمت به همكاري با ديزني 
پرداخ��ت و »دام والدين« و »مري پاپین« را طراحي كرد. او همچنین داس��تان و 
ترانه هاي »دزدان دريايي« و »كاخ ارواح« را خلق كرد. باب وايز مدير تصويرسازي 
ش��ركت والت ديزني گفت: »آتنچیو اس��تعدادي بزرگ بود كه بس��یاري از بهترين 
تجارب ما را در سراس��ر دنیا تعريف كرد. بس��یاري نمي دانند كه او تا قبل از خلق 

اشعار »يوهو« حتي يك ترانه هم ننوشته بود.«
آنتونیو در سال ۱۹۸4 بازنشسته شد اما به عنوان مشاور به كار خود ادامه داد و 

از سوي شركت ديزني لقب اسطوره گرفت. 
آنتونی��و تنه��ا چند هفته بعد از درگذش��ت »مارتي اس��كلار« ديگر اس��طوره 

تصويرسازي ديزني از دنیا رفت. 

لالهزارثبتمليميشود
 ديوارها و س��ردر س��اختمان ها، نش��ان 
از خس��تگي و خاطراتي خ��اك  گرفته دارد. 
رنگ خاكس��تري خیابان، ديگر يادآور رونق 
بلیت فروشي  سینماهاي اين خیابان نیست. 
لال��ه زار در گ��ذر زمان رنگ باخته و ش��ايد 
روزهاي ش��لوغ و بازار داغ سینماها تنها در 
خاطرات اهالي قديمي آن باقي مانده اس��ت. 

خاطراتي كه اكنون فقط در حد عكس هاي يادگاري آلبوم زنده اند.  »لاله زار« يكي از 
خیابان هاي قديمي تهران به شمار مي رود. اين خیابان در دوره يي يكي از مهم ترين 
مراكز تئاتر و سینماي كشور با ۱۶سالن سینما و ۶ سالن تئاتر بود.سینماهاي اين 
خیاب��ان اما كم ك��م از رونق افتادند و در نهايت طي س��ال هاي اخیر كاملا تعطیل 
و تبديل به انبار ش��ده اند ش��ايد به لطف گزارش هايي از وضعیت اين روزهاي اين 
خیابان بوده كه سازمان ثبت آثار، حفظ و احیاي میراث معنوي و طبیعي كشور به 
فكر تلاش براي ثبت اين خیابان افتاده اس��ت.  به گزارش ايرنا، مديركل ثبت آثار، 
حفظ و احیاي میراث معنوي و طبیعي كش��ور روز گذشته خبر از اقدام براي ثبت 
ملي لاله زار داد و اعلام كرد:»اگر س��ینماگران نسبت به میراث معماري حوزه خود 
حس��اس باشند، روند كارها تسريع خواهد ش��د.« فرهاد نظري گفت: به طور كلي 
خیابان لاله زار، نام و تاثیر شگرفي در آغاز دوره مدرن ايران داشته است. بسیاري از 
نويسندگان، شاعران، هنرمندان و روشنفكران اينجا مراوداتي داشتند و آثار فرهنگي 
و هنري خود را در اين خیابان ايجاد كردند؛ لاله زار لوكیشن فیلمبرداري فیلم هاي 
زيادي بوده و بسیاري از سینماها و تئاترهاي ايران براي نخستین بار اينجا تاسیس 
ش��ده اس��ت. او ادامه داد: با ظرفیت فرهنگي و تاريخي كه لاله زار دارد در صورت 
بازسازي مي تواند محیط اطرافش را هم تحت تاثیر قرار داده و از يك منطقه فروش 

ابزار صنعتي و الكتريكي به يك خیابان ممتاز فرهنگي رخ عوض كند. 

تاريخنگاري

ترور نخست وزير روسيه در برابر چشم تزار
۱3 سپتامبر سال ۱۹۱۱ پیوتر آركادويچ ستولیپین نخست وزير روسیه، ظاهرا 
به اش��اره تزار نیكلاي دوم در اپراي »كي اف« در حضور پادش��اه روس��یه هدف 
دو گلول��ه ق��رار گرفت و 5 روز بعد در بیمارس��تان درگذش��ت. قبلا هم در خانه 
او بمب كار گذاش��ته ش��ده بود كه ضمن اين انفجار، پس��ر و دختر و ۲۱ نفر از 
همكاران و بس��تگانش را از دس��ت داده بود. تقريبا همه برجس��تگان روس��یه با 
ستولیپین مخالفت مي كردند. او 5 سال نخست وزير روسیه بود و انقلاب بلشويكي 
۶س��ال بعد )۱۹۱۷( را پیش بیني  كرده بود. ستولیپین مي خواست با میانه روي و 
ناسیونالیستي از آن پیش��گیري كند. به دلیل اصلاحات ارضي و دادن آزادي هاي 
مطبوعات��ي و موافقت با تاس��یس اتحاديه و س��نديكا، تزار و س��رمايه داران با او 
مخالف بودند و سوسیالیس��ت ها هم به اين س��بب كه راه هاي ستولیپین، انقلاب 
اساسي را به تعويق مي انداخت با او دشمني داشتند. تعطیل كردن مراكز فرهنگي 
س��اير ملیت هاي امپراتوري روس��یه هم مزيد بر علت ش��ده بود و غیر روس ها او 
را ناسیونالیس��ت افراطي و دش��من خ��ود تلقي مي كردند. پ��س از انقلاب اكتبر 
۱۹۱۷ معلوم ش��د كه قات��ل او از عوامل پلی��س تزار بود. »تاري��خ« اين ترور را 
 اش��تباه تزار مي داند كه با از دست دادن اين دريچه اطمینان باعث انهدام خود و 

روي كار آمدن بلشويك ها شد. 
قاتل ستولیپین »مردخا بوگروف« وكیل دعاوي و يك يهودي بود. او در عین 
حال براي پلیس مخفي تزار جاسوس��ي مي كرد. ستولیپین هنگام مرگ 4۹ساله 
بود. مردخا دو گلوله به س��وي نخست وزير شلیك كرد. او بدون برخورد با مانعي 
وارد جايگاه ويژه تزار در تالار اپرا شده بود. در زمان نخست وزيري ستولیپین بود 

كه قرارداد تقسیم ايران میان روسیه و انگلستان امضا شده بود. 

بازارهنر

حاشيه

جايزهجشنوارهانيمانيمابه»هيچكس«رسيد

گشايشيكمجموعهفرهنگيباحضورفرشچيان

بازگشت»سينما«

تكذيبمرگ2جوانايرانيدرچالش»نهنگآبي«

انیمیش��ن كوت��اه »هیچكس« ب��ه كارگرداني الهام 
طرق��ي موف��ق به كس��ب جايزه وي��ژه هی��ات داوران 
يازدهمین جش��نواره انیمیشن انیمانیما صربستان شد. 
هیات داوران بخش كودك و نوجوان جشنواره انیمیشن 
انیمانیما صربستان جايزه ويژه خود را به انیمیشن كوتاه 
»هیچك��س« به كارگردان��ي الهام طرقي اه��دا كردند. 
در مت��ن بیانیه هیات داوران در م��ورد اين جايزه آمده 
اس��ت: »جايزه ويژه هیات داوران به جواهري سینمايي 
با داستاني غم انگیز تعلق مي گیرد؛ براي ارائه ديدگاه هاي 
دقیق مفاهیم س��ینمايي در انیمیشني ساخته شده با 
تكنیك طراحي دستي. داس��تان تلخ و شیريني درباره 
تس��لیم نشدن.« به گزارش مهر، جش��نواره انیمانیما از 
س��ال ۲۰۰۷ با هدف تايید و تاكید بر هنر انیمیشن از 
طريق نمايش آثار هنرمندان و خالقان ملي و بین المللي 
انیمیش��ن، آغاز به كار كرده اس��ت. اين جشنواره از دو 
بخش مس��ابقه فیلم هاي با حداكثر زم��ان 3۰ دقیقه و 

تیزرهاي تبلیغاتي تجاري يا نماهنگ تشكیل شده است. 
يازدهمین دوره اين جش��نواره از تاريخ 5 تا ۹ سپتامبر 
برابر با ۱4 تا ۱۸ ش��هريور در ش��هر چاچاك صربستان 
برگزار شد. پخش بین الملل انیمیشن كوتاه »هیچكس« 

را فیدان فیلم برعهده دارد. 
پی��ش از اين، »هیچكس« به جش��نواره بین المللي 
فیلم كوتاه »لووره« ايتالیا، دهمین دوره جشنواره فیلم 
كوتاه »پنتداتیلو« ايتالیا، بخش مس��ابقه س��یزدهمین 
جشنواره »انیم آرته« برزيل، بخش مسابقه دوازدهمین 
جشنواره انیمیشن »انیمفس��ت« يونان، بخش مسابقه 
انیمیشن چهل و يكمین دوره جشنواره فیلم »آتلانتا« 
امريكا، بخش مسابقه نخستین دوره جشنواره انیمیشن 
»بیلبائو« اسپانیا، بخش مسابقه پنجمین دوره جشنواره 
فیلم كوتاه »كلوژ« روماني و بخش مسابقه پنجمین دوره 
جشنواره بین المللي انیمیشن »سكه طلايي كنستانتین« 

صربستان نیز راه يافته بود. 

آيین گش��ايش خانه فرهنگ و هن��ر گويا با حضور 
محمود فرش��چیان برگزار مي شود.  خانه فرهنگ و هنر 
گويا كه تا پیش از اين با انتشار كتاب هاي فاخر، سبك 
و س��یاق فعالیت خود را در عرصه نش��ر در معرض ديد 
و قض��اوت مخاطبان ق��رار داده بود، پ��س از يك دوره 
بازسازي، به مجموعه ناشران گالري دار خیابان كريمخان 
تهران بازگش��ت.  به گزارش ايس��نا، آيین گشايش اين 
گالري با حضور استاد محمود فرشچیان بیست و چهارم 
ش��هريور از س��اعت ۱۷ تا ۲۰ برگزار خواهد ش��د و در 
نخس��تین دوره فعالیت كاري خود، آثاري را از محمود 
فرش��چیان، حس��ین محجوبي، فخرالدين فخرالديني، 
عباس جمال پور، ناصر اويس��ي، ايران درودي، علي اكبر 
صادقي، عنايت الله نظري نوري، غلامحس��ین امیرخاني، 

حسین الهي قمشه اي، آيدين آغداشلو، كامبیز درمبخش، 
طاها بهبهاني، جلیل رس��ولي، يدالله كابلي خونس��اري، 
حجت شكیبا، محمدباقر آقامیري، افشین بختیار،  فرح 
اصولي، رسول مرادي، جواد بختیاري، امیراحمد فلسفي، 
الهه خاتمي، علي شیرازي و اسرافیل شیرچي به نمايش 
مي گذارد.  خانه فرهن��گ و هنر گويا فعالیت خود را از 
سال ۱3۶۰ با چاپ كتاب هاي تاريخي، ادبي و زبان هاي 
خارجي در حوزه نشر آغاز كرد و از سال ۱3۷۰ فعالیت 
خود را بر چاپ كتاب ه��اي نفیس هنري در حوزه هاي 
ايرانشناس��ي، ش��عر، خوشنويسي، نقاش��ي و نگارگري 
متمركز كرد.  اين مجموعه به خاطر فعالیت هايش از سال 
۱3۸3 تا ۱3۸5 موفق به كس��ب رتبه نخست جشنواره 

صنعت چاپ شد. 

همزم��ان با روز ملي س��ینما؛ انتش��ار دور جديد 
روزنامه س��ینما آغاز ش��د.  به گزارش ايلنا، خس��رو 
نقیبي )ريیس شوراي س��ردبیري روزنامه سینما( با 
اعلام انتشار مجدد روزنامه سینما گفت: بیش از يك 
س��ال از انتشار آخرين شماره روزنامه سینما در سال 
گذش��ته مي گذرد و امروز بعد از يك سال و چند ماه 
فاصله؛ ش��ماره جديد از دور جديد روزنامه سینما به 
مدير مس��وولي فريدون جیراني منتشر شد.  نقیبي 
ادامه داد: امتیاز روزنامه به يك ش��ركت تازه منتقل 
ش��ده است كه نگاه خوبي به حوزه فرهنگ دارد و به 
روزنامه به عنوان يك بنگاه صرفا اقتصادي و س��ودده 

توجه نمي كند بلكه به عنوان ي��ك بازوي اجرايي در 
كنار ساير فعالیت هايي كه در سینما انجام مي دهند، 
نگاه مي كند.  نقیبي با اشاره به روش روزنامه سینما 
در دور جديد گفت: برخلاف دور قبلي انتشار روزنامه 
كه ب��ه مطالب تحلیل��ي اختصاص داش��ت، در دور 
جديد تلاش كرديم بیش��تر به خبر و اطلاع رس��اني 
درباره سینماي ايران و جهان توجه كنیم.  وي ادامه 
داد: توجه به اينترن��ت و فضاي مجازي و فعالیت در 
اينترنت در دور جديد انتشار روزنامه كاملا مورد توجه 
است. قطع روزنامه پالتويي است و تغییري در لوگوي 

روزنامه صورت نگرفته است.

»نهنگ آبي« اين روزها خبرس��از ش��ده اس��ت. 
گفته ش��ده چند نفر در جهان تحت تاثیر اين بازي 
اقدام به خودكشي كرده اند. بر همین اساس بود كه 
چند روز قب��ل ريیس اورژانس كش��ور درباره بازي 

نهنگ آبي هشدار داد. 
بعد از اين هشدار حواشي و شايعات درباره بازي 
بیش��تر ش��د و برخي كانال هاي تلگرامي از مرگ ۲ 

جوان ايراني در چالش نهنگ آبي خبر دادند. 
اما ريیس مركز تش��خیص و پیشگیري از جرايم 
س��ايبري پلیس فت��ا ناجا گفت: خوش��بختانه بازي 
نهنگ آبي در ايران قرباني نداشته و برخي تصاوير و 
فیلم هايي كه در اين زمینه وجود دارد و به اين بازي 

در ايران منتسب شده است، صحت ندارد. 
علي نیك نفس با اشاره به شايعات مرگ دو جوان 
ايراني در چالش نهنگ آبي گفت: هجمه رس��انه يي 
در مورد بازي نهنگ آبي در شبكه هاي اجتماعي كه 
اين روزها در بین كاربران ايراني به راه افتاده است، 
بی��ش از آنكه به واقعیت ها بپردازد دامنه ش��ايعات 
را توس��عه داده و باع��ث ايجاد ه��راس در جامعه و 

خانواده ها شده است. 

اما اين در حالي است كه انجام اين بازي و حتي 
نصب آن در گوشي هاي تلفن همراه در هند ممنوع 
ش��ده اس��ت.  بازي »نهنگ آبي« را مي توان به طور 
خلاص��ه چنین توصیف كرد: براي هر ش��خصي كه 
مي خواهد وارد اين بازي ش��ود ي��ك راهنما تعیین 
مي شود. اين راهنما به تدريج 5۰وظیفه براي بازيگر 
كه هن��گام ورود به بازي نهنگ نام مي گیرد، تعیین 
مي كند كه ش��امل آس��یب زدن به خود است. اين 
وظايف به تدريج خشن تر مي شود و ممكن است در 

نهايت به خودكشي فرد بینجامد. 

قاچاقازروسيه
راهنجاتيبراي»كيم«

واشنگتنپست:
روزنام��ه  اي��ن  در   
مقام��ات  از  گزارش��ي 
امريكايي منتش��ر ش��ده 
كرده ان��د:  اع��لام  ك��ه 
روس��یه  قاچاقچی��ان 
ش��دن  قدرتمن��د  ب��ه 
كم��ك  كره ش��مالي 
مي كنن��د. آن ط��ور ك��ه 
نوشته،  واشنگتن پس��ت 

كم��ك قاچاقچیان روس به كره ش��مالي در دور 
زدن تحريم ها، تاثیر فش��ارها ب��ر پیونگ يانگ را 
ب��راي توقف برنامه هس��ته يي كاه��ش مي دهد. 
طبق اي��ن گزارش قاچاقچیان روس��ي در انتقال 
محموله هاي نفت و اقلام ضروري به كره ش��مالي 
كم��ك مي كنن��د؛ كمكي كه مي توان��د تحريم ها 
علی��ه پیونگ يانگ را بي اثر مي كن��د. در گزارش 
اين روزنامه، به اس��نادي اشاره ش��ده كه حاكي 
از افزايش تردد نفتكش ها میان بنادر كره  شمالي 
و ش��رق روسیه اس��ت. در حالي كه امريكا  دنبال 
تشديد انزواي اقتصادي و سیاسي كیم  جونگ اون 
اس��ت، قاچ��اق م��واد از روس��یه به كره ش��مالي 
مي تواند راه نجاتي براي اين كش��ور تحريم شده 
باش��د. تحريم ها علیه كره ش��مالي در پاس��خ به 

آزمايش هاي هسته يي اين كشور افزايش يافت. 

والاستريتژورنال:
پايان  ب��ه  ايرما  توفان 
رسیده و بازسازي فلوريدا 
اس��ت. طبق  آغاز ش��ده 
گزارش وال استريت ژورنال، 
اين  بازس��ازي ويرانه هاي 
ايالت طولاني خواهد بود. 
اين توفان مانند ارتش��ي 
را  فلوري��دا  قدرتمن��د، 
درنوردي��ده و ويراني هاي 

بس��یاري بر جاي گذاشته اس��ت. طبق عكس هاي 
منتش��ر ش��ده از اين ايال��ت پس از توفان، س��قف 
بس��یاري از خانه ها از جا كنده ش��ده و جاده ها پر 
از درخت هاي شكس��ته و زباله هاي ناشي از ويراني 
هستند. در بس��یاري از مناطق فلوريدا، برق، تلفن 
و آب نیز قطع ش��ده و خیابان هاي بس��یاري دچار 
آب گرفتگ��ي ش��ده اند. مقام��ات اين ايال��ت هنوز 
نتوانسته اند به طور كامل میزان خسارات وارد شده 
را تخمین بزنند. صلیب س��رخ هلند اعلام كرد كه 
تقريبا يك سوم ساختمان ها در جزاير كارايیب بر اثر 
توفان ايرما ويران شده اند و ساختمان هاي بسیاري 

دچار آسیب شده اند. 

يواستودي:
كرد:  اع��لام  كلینتون 
دستیاران ترامپ به روسیه 
براي مداخله در انتخابات 
امري��كا كم��ك كردن��د. 
به گ��زارش اي��ن روزنامه 
هیلاري كلینت��ون، نامزد 
انتخابات رياست جمهوري 
امري��كا  گذش��ته  س��ال 
متقاعد شده كه دستیاران 

ترامپ در دوران انتخابات به روسیه كمك كرده اند 
تا در انتخابات رياست جمهوري سال ۲۰۱۶ امريكا 
دخالت كند. كلینتون ادعا كرده كه مطمئن اس��ت 
ارتباط هايي میان دس��تیاران ترامپ و روسیه وجود 
داش��ته اس��ت؛ چرا كه كلینتون اعتقاد دارد پوتین 
خواهان باخ��ت او و پیروزي ترامپ بوده اس��ت. او 
حتي اعلام ك��رده كه نوعي رابطه مالي بین ترامپ 
و اقدام��ات او با روس��یه وج��ود دارد. كلینتون در 
ادامه صحبت هاي خود گفته كه دس��تیاران ترامپ 
به سختي تلاش كرده اند تا ارتباط ترامپ و روسیه 
پنهان بماند. او، برني سندرز، پوتین، رسانه ها و مدير 
پیش��ین اف بي آي را نیز در شكستش در انتخابات 

رياست جمهوري مقصر مي داند. 

كيوسك
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